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Imigranti - va�no 
pitanje EU

O prihvaćanju odluka unutar Europske unije raspravljalo se na tzv. Solun-
skoj konferenciji, no neposredno nakon tog skupa Joschka Fischer, njemački 
ministar vanjskih poslova, potvrdio je da Njemačka nije za jednoglasno pri-
hvaćanje odluka već za većinsko glasovanje, te da si Njemačka pridr�ava pravo 
veta na zajedničke mjere EU.

To osobito vrijedi za pitanja uz useljavanje stranaca.
Unutar EU sve vlade �ele zadr�ati pravo veta na mjere koje im ne odgovara-

ju, međutim, to pravo ugro�ava normalno djelovanje zajednice.
�to se tiče imigranata Njemačka je na najvećem udaru kao zemlja u kojoj 

velik broj useljenika radi desetljećima za dobre plaće, nezamislive u dr�avama 
iz kojih su do�li.

Nijemci su 1997. onemogućili Sporazum o imigraciji jer ne �ele da im Brux-
elles nameće rje�enja u tom, za njih, osjetljivom pitanju. Tada je Kohl zatra�io 
da se EU ne upliće u politiku s imigrantima.

Francuska također ima pitanje zbog kojeg �eli zadr�ati pravo veta. To su 
trgovački ugovori o kulturnim dobrima i uslugama.

Takva stajali�ta velikih članica EU Njemačke i Francuske, stvaraju proble-
me u dono�enju Ustava EU, jer je dono�enje odluka jedno od ključnih pitanja 
za �ivot Unije. Hoće li odluke u EU donositi jednoglasno Vijeće ministara ili će 
se zakoni donositi izglasavanjem predstavnika 60 posto građana EU?

�.S.
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Hrvatski put prema članstvu u 
Europskoj uniji

Hrvatska potvrdila svoju 
europsku pripadnost

�Gospodine Predsjedniče, po�tovani 
zastupnici,

21. veljače u Ateni hrvatski du�nosnici 
su uručili grčkom Predsjedni�tvu zahtjev 
za pristupanje u Europsku uniju.

Vjerujem da u �ivotu jedne zemlje 
ima malo događaja koji mogu imati tako 
duboke implikacije.

Ovim zahtjevom Hrvatska je potvrdila 
svoju europsku pripadnost, potvrđujući u 
isto vrijeme da je dugačak i te�ak period 
rata, podjela i nacionalizama definitivno 
prevladan.

Ovim zahtjevom Hrvatska je pokazala 
volju da gleda unaprijed poduzimajući 
te�ak, ali i entuzijastičan put integracije 
u Europsku uniju.

Već tada, dok sam bio u posjetu Sko-
pju, primio sam s posebnom toplinom i 
zadovoljstvom predstavljanje zahtjeva za 
članstvo.

Bio sam uvjeren - �to sam i nadalje - 
da se radilo o va�nom cilju za Hrvatsku i 
značajnom primjeru za sve ostale zemlje 
regije.

Jo� sam zadovoljniji �to mogu za neko-
liko sati hrvatskoj Vladi uručiti dugačak 
i detaljan dokument, koji se tehničkim 
rječnikom naziva �Upitnik�, a koji sadr�i 
vi�e od 2.500 pitanja vezanih za politi-
čku, gospodarsku i upravnu situaciju u 
zemlji. Odgovori će sačinjavati osnovu 

na temelju koje će Komisija dati Mi�lje-
nje o pokretanju pregovora o pristupa-
nju.

Od danas započinje na� zajednički put 
koji bi morao dovesti Hrvatsku u Europ-
sku uniju. Uniju koja se �iri i osna�uje, 
priskrbljujući si Ustav koji je plod pre-
danih rasprava u koje su bile uključene 
vlade, parlamenti i javna mnijenja,

I danas sam ovdje kako bih s vama 
podijelio osjećaje i očekivanja od ovog 
velikog putovanja.

To je putovanje upoznavanja.
Tijekom sljedećih mjeseci zapravo 

ćemo naučiti upoznavati se sve bolje. 
Upoznat ćemo bolje na�e sustave i oci-
jeniti njihovu kompatibilnost. Prilagodit 
ćemo instrumente i procese na putu har-
monizacije koji će nas ubrzo dovesti do 
dijeljenja istih pravila.

Na�i građani će naučiti bolje se upo-
znati, shvatiti na�u povijest, civilizaciju 
i tradicije.

Naučit će se su�ivotu u uniji različitosti 
i manjina jer nijedna dr�ava članica Unije 
nije dovoljno velika da mo�e odlučivati 
bez sudjelovanja ostalih.

Ova dimenzija je oblikovala karakter 
Europe gdje po�tovanje, tolerancija i 
tra�enje konsenzusa predstavljaju pra-
vilo. Gdje je nasilje zabranjeno. Gdje je 
dijalog istisnuo suprotnost. Gdje su zaje-
dnička pravila, nastala i odlučena zaje-
dno, postala osnova na�eg zajedničkog 
�ivljenja.

Taj put neće uvijek biti lagan.

Usklađivanje zakonodavstva i 
provedba novih normi

Trebat će uskladiti zakonodavstvo, osi-
gurati provedbu novih normi sukladno 
standardima Unije.

Neće biti nijednog područja upravnog 
�ivota koji neće biti obuhvaćen procesom 
prilagodbi pravilima Zajednice.

Ipak, sve zemlje koje su pro�le ovaj 
te�ak i ponekad bolan proces, na kraju 
su iza�le sna�nije, konsolidirane, s izra-
zito stasalom sposobno�ću da odgovore 
izazovima �ivota u međunarodnoj zaje-
dnici.

To je istina i za sve članice Unije, od 
dr�ava osnivača do dr�ava koje tek tre-
baju postati punopravne članice, u postu-
pku stalnog rasta i neprestanog prilago-
đivanja.

Ovom slo�enom i delikatnom proce-
su pozvana je pridonijeti cijela dr�ava. 
Dru�tvo, građani, �ene i mu�karci Hrvat-
ske, koji moraju pokazati svoje europ-
ske aspiracije i tra�enja. Institucije koje 
moraju znati voditi ovaj proces s entuzi-
jazmom, strpljenjem i odlučno�ću.

Posebna odgovornost pripada Sabo-
ru, Vama po�tovani zastupnici, koji ste 
pozvani donositi zakone i politički podu-
pirati proces reformi.

S moje strane to je poziv i �elja.
Kao stalnu upori�nu točku imajte uvi-

jek interes va�e zemlje i njezinu te�nju da 
bude dijelom velike europske obitelji.
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To ste već učinili kada ste u prosin-

cu pro�le godine jednoglasno prihvatili 
Rezoluciju kojom se podr�ava zahtjev za 
pristupanje Hrvatske u Europsku uniju.

Duh jedinstva velika je snaga
Taj duh jedinstva predstavlja veliku 

snagu uz po�tivanje različitosti mi�lje-
nja koja karakteriziraju demokratsko 
dru�tvo.

Taj duh jedinstva, temeljen na zajedni-
čkoj europskoj ambiciji, bit će zapravo 
ključan za suočavanje s problemima i 
pitanjima, koji moraju biti rije�eni do 
zavr�etka procesa pristupanja.

Politička, gospodarska, pravna i upra-
vna tranzicija predstavljala je veliki iza-
zov za Hrvatsku. Izazov - savladan s vi�e 
strana, ali koji jo� uvijek zahtijeva doda-
tni napor na područjima kao �to su refor-
ma pravosuđa, sloboda sredstava informi-
ranja, po�tivanje prava manjina, povratak 
izbjeglica, Dodatan napor zahtijeva se i u 
delikatnom i osjetljivom području kao �to 
je suradnja s ICTY-em.

Va�a zemlja je već pokazala da je sposo-
bna donijeti te�ke odluke u ime europskih 
ideala. Osvrćem se posebno na Međunaro-
dni kazneni sud u vezi kojeg je Hrvatska 
odlučila pridru�iti se zajedničkom stajali-
�tu Unije i podr�ati ispravnost institucije, 
koja će morati djelovati uz jamstva svih 
članova međunarodne zajednice.

Ovo je temelj zajedni�tva u Europi; 
dijeliti viziju i zajednički stvarati instru-
mente za njeno ostvarivanje.

Gospodine Predsjedniče, po�tovani 
zastupnici,

Prije samo nekoliko dana svečano smo 
se okupili na Sastanku na vrhu u Solu-
nu koji je označio temeljnu prekretnicu 
za regiju.

Tom prigodom su članovi Europskog 
vijeća svečano izjavili da je budućnost 
zemalja Balkana u Europskoj uniji, podcr-
tavajući istodobno uvjerenu potporu Unije 
procesu europskog integriranja Balkana.

�elim jo� jednom podsjetiti, pred ovim 
Saborom, moju najdublju i iskrenu podr-
�ku procesu europskog integriranja Bal-
kana.

Neću se umoriti od ponavljanja da će 
se ujedinjenje Europe dovr�iti tek kada 
sve zemlje regije postanu punopravne 
članice Unije.

Politička agenda dogovorena u Solunu 
predstavlja zajedničku zadaću i određuje 
put koji �elimo zajednički prijeći.

Osna�en politički dijalog
�eljeli smo obogatiti Proces stabili-

zacije i pridru�ivanja tipičnim elementi-
ma iz strategije pro�irenja. Osna�ili smo 
politički dijalog.

�eljeli smo staviti naglasak na proble-
me rasta i gospodarskog razvoja, s uvje-
renjem da su rast i zapo�ljavanje najučin-
kovitije mjere za borbu protiv siroma�tva 
i zanemarivanja, plodnog tla na kojima se 
hrane kriminal i nezakonita trgovina.

Unija je spremna učiniti vlastiti dio, 
a Komisija s nestrpljivim entuzijazmom 
gleda posao koji je očekuje.

Međutim, radi se o dvosmjernoj ulici.
Isti entuzijazam i ista odlučnost se oče-

kuje i od vas. Čak �tovi�e vi ćete biti oni 
koji će odrediti ritam i brzinu procesa 
integracije.

Pravila Unije su jasna: po�tivanje poli-
tičkih kriterija iz Kopenhagena, posto-
janje funkcionirajućeg tr�i�nog gospo-
darstva, sposobnost prilagodbi sustavu 
normi koji predstavlja europski zakono-
davni korpus. Unija ne tra�i vi�e. Ali ne 
prihvaća ni manje.

Sa svoje strane siguran sam da će 
Hrvatska znati biti na visini ove zadaće.

�elim podcrtati da va�a zemlja ima 
osobitu odgovornost, jer u ovom trenu-
tku zauzima najnaprednije mjesto u regi-
ji. Dakle na vama je i zadaća da �budete 
dobar primjer� i da poka�ete da je cilj 
dosti�an ako postoji čvrsta politička volja 
da se bez oklijevanja krene putem koji su 
utrli �očevi utemeljitelji Europe�.

Cijela balkanska regija mora 
doći u EU

Gospodine Predsjedniče, po�tovani 
zastupnici,

u ovom kontekstu ne bih �elio propu-
stiti podvući neizbje�nu potrebu da se iz 
vida nikada ne izgubi referenca na regio-
nalni okvir.

Cijela balkanska regija mora - pona-
vljam - mora - doći u Europsku uniju.

Nijedan zid, nijedna podjela ne smije 
biti zami�ljena unutar Balkana. Upoznali 

smo na�alost predobro koliku patnju su 
takve podjele uzrokovale.

Ne postoji nikakva nostalgija za pro�lo-
�ću u ovom �to vam govorim. Postoji samo 
duboko uvjerenje da je sazrijelo vrijeme na 
Balkanu za gradnju mostova, a ne za njiho-
vo ru�enje. Za otvaranje granica, a ne nji-
hovo zatvaranje. Za ponovno povezivanje i 
trgovinsku suradnju, a ne otuđivanje.

I ne vjerujem da je slučajno da cvjeta-
ju regionalne i subregionalne inicijative 
u regiji, od Pakta o stabilnosti do Procesa 
suradnje u jugoistočnoj Europi, od Sre-
dnjoeuropske inicijative do Jadransko-
jonske inicijative. Tako cvjetaju i spora-
zumi kao �to je �Memorandum o razumi-
jevanju o regionalnom tr�i�tu električne 
energije�, odnosno �Sporazum o re�imu 
plovidbe Savom� ili mre�a, gotovo zavr-
�ena, ugovora o slobodnoj trgovini izme-
đu svih dr�ava regije.

Razvoj, stabilnost, sigurnost zahtije-
vaju regionalni okvir. Nijedna dr�ava se 
ne mo�e smatrati imunom na opasnost od 
nestabilnosti, ukoliko i druge dr�ave nisu 
na to otporne.

To zasigurno ne znači da Hrvatska, da 
bi mogla postati članicom Unije, mora 
čekati da sve druge dr�ave postanu zrele 
za njihov ulazak u Europu. Nastavit će se 
s primjenom načela diferencijacije i svaka 
dr�ava bit će ocjenjivana ha temelju vla-
stitih zasluga i vlastitih sposobnosti.

Ali proces pro�irenja na dr�ave Balka-
na je jedinstven i nedjeljiv u smislu da 
čitava regija treba u potpunosti biti inte-
grirana u Europu,

Gospodine Predsjedniče, po�tovani 
zastupnici,

�elio bih zaključiti prisjećajući se 
jednog datuma: 24. studenoga 2000. 
godine. Tog dana, sudjelovao sam, upra-
vo ovdje u Zagrebu, na Sastanku na vrhu 
koji je označio početak procesa integraci-
je dr�ava Balkana u Europu.

Taj je Sastanak na vrhu bio i trenutak 
pokretanja pregovora između Europske 
unije i Hrvatske o sklapanju Sporazuma 
o stabilizaciji i pridru�ivanju.

Tom prigodom imao sam velike nade da 
se Hrvatska mo�e ubrzano pribli�iti Europi.

Danas sam siguran da je va�a zemlja 
započela proces koji će je ubrzo dovesti 
do dr�ave članice Europske unije.

To je na�a zajednička budućnost.
Hvala�.

Napomena: Naslov i podnaslovi redakcijska su oprema
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�Va�a Ekselencijo Predsjedniče Repu-
blike Hrvatske, Va�a Ekselencijo Pred-
sjedniče Sabora, po�tovani zastupnici 
Hrvatskog sabora, ministri, veleposlani-
ci, po�tovani uzvanici.

Zahvaljujem se Predsjedniku Sabora 
na srdačnim riječima i pozivu da vam 
se danas obratim. Čast je za mene i moju 
zemlju biti va�im gostom, i drago mi je 
�to mi se pru�ila prilika da se obratim 
po�tovanim zastupnicima.

Pamtimo te�ke i bolne događaje u 
Hrvatskoj tijekom Drugoga svjetskog 
rata. Uvelike cijenimo hrvatske partizane 
i juna�tvo hrvatskih boraca za slobodu, 
koji su se borili protiv fa�izma u Hrvat-
skoj. Ti borci protiv fa�izma slu�e na čast 
narodu Hrvatske i va�na su nacionalna 
vrijednost za mladu generaciju.

Vi�e od tisuću dana mi u Izraelu �ivimo 
pod prijetnjom te�kog i brutalnog terori-
zma protiv na�ih civila, koji je naudio 
političkom procesu i uzrokovao velike 
patnje naroda Izraela.

Terorizam nanosi �tetu 
političkom procesu

Tijekom sedam godina od potpisivanja 
Sporazuma u Oslu 1993. do izbijanja pale-
stinskog terorizma u svoj njegovoj brutal-
nosti 2000. godine Palestinci su ostvarili 
velika povijesna postignuća na političkom, 
nacionalnom, međunarodnom, gospodar-
skom i socijalnom području, dosad neza-
bilje�ena u njihovoj povijesti. Trenutno je 
oko 97% palestinskog stanovni�tva pod 
jurisdikcijom Palestinske uprave. Ako se 
terorizam zaustavi i politički pregovori 
obnove, Palestinci mogu ostvariti dodatna 
povijesna postignuća.

Terorizam, nasilje i hu�kanje nanijeli su 
veliku �tetu političkom procesu, donijeli 
Palestincima veliku gospodarsku, dru�tvenu i 
političku nesreću i ugrozili stabilnost svijeta.

Nijedna zemlja na svijetu nije imuna 
od terorizma. Terorizam nema geograf-
skih niti političkih granica i nema ograni-
čenja. Njegova su sredstva beskrajna.

Terorizam na Bliskom istoku nije izraz 
borbe za slobodu i nezavisnost. To nije 
borba bespomoćnosti, i terorizam ne 
smije naići ni na kakvo razumijevanje 
ili opravdanje. Nema i ne mo�e biti nika-
kvog opravdanja za ubijanje dojenčadi, 
djece i �ena u snu, za postavljanje bomba 
u robnim kućama, autobusnim postajama 
ili u diskotekama, u koje mladi ljudi zala-
ze kako bi se zabavili, ili za drobljenje 
lubanja dvojice dječaka kamenjem.

Oni koji govore o �krugu nasilja� vje-
rojatno time �ele opravdati teroristička 
djela. To nije točno i čak je opasno, Izrael 
nema nikakvih namjera ka�njavati Pale-
stince, već samo �eli sebe za�tititi.

Izrael je obvezan djelovati kako bi 
za�titio �ivote svojih građana i stanovni-
ka kao i svaka moderna zemlja.

Izrael ne namjerava okupirati palestin-
ske teritorije ili uni�titi Palestinsku upra-
vu. Terorističke organizacije iskori�tavaju 
moralna načela Izraelaca, izraelske demo-
kracije i na�u osjetljivost za ljudski �ivot. 
Slabiji nije uvijek nevin. U na�em slučaju, 
krivnja je na slabijem, a jači je nevin.

Prvi put u 2000 godina vlada sloboda vje-
roispovijesti i vjerskih obreda za tri vjere.

Posljednje stoljeće - vrijeme 
postignuća i katastrofa

Izraelsko je dru�tvo stabilno i ujedinje-
no, i nećemo dopustiti nastavak terorizma. 
Tijekom svojega postojanja Dr�ava Izra-
el pokazala je svijetu da se sukob u na�oj 
regiji neće rije�iti silom i krvoprolićem.

Posljednje stoljeće bilo je vrijeme posti-
gnuća i katastrofa kojima nema premca 
u ljudskoj povijesti. Bilo je to stoljeće u 
kojemu je čovjek pokazao svoje najbolje 

s mnogim uspjesima, a istodobno i krajnju 
okrutnost i ru�ilačku snagu. Bilo je to sto-
ljeće u kojemu su se zbili najgori događaji 
u povijesti čovječanstva.

Sada se svijet mora pozabaviti epide-
mijom na�ega doba, međunarodnim tero-
rizmom, koji nastoji nanijeti �tetu temelji-
ma slobode i demokracije i ljudskog mora-
la. Epidemiju koja nam svima prijeti moći 
ćemo svladati samo zajedničkim naporima 
čelnika slobodoljubivih zemalja.

Pod odlučnim vodstvom Sjedinjenih 
Američkih Dr�ava slobodni svijet mora 
spoznati kako će se obraniti od onih koji 
mu nastoje nauditi. Slobodni se svijet 
mora boriti protiv terorizma političkim, 
vojnim, gospodarskim i pravosudnim 
sredstvima.

Prestanak nasilja i terora 
zajednički cilj

Gospodine Predsjedniče Republike, 
Gospodine Predsjedniče Sabora, zastu-
pnici, po�tovani uzvanici.

Nadamo se da smo sada na početku 
nove ere. Vjerujem da palestinski pre-
mijer iskreno namjerava okončati nasi-
lje, teror i hu�kanje. No deklaracije pro-
tiv terorizma nisu dovoljne. Palestinsko 
vodstvo mora djelovati kako bi iskori-
jenilo po�ast terora i mora napustiti put 
razaranja i uni�tavanja te krenuti putem 
izgradnje, razvoja i blagostanja.

Dr�ava Izrael spremna je, kao �to je to 
dokazala u pro�losti, uvelike pridonijeti 
miru i pomirenju. Tisuću dana brutalnog 
terora �to smo ga do�ivjeli nije umanjilo 
na�u odlučnost i vjeru u mirno rje�enje.

Izrael i Palestinci imaju zajedničke 
interese. Svjesni smo patnji Palestina-
ca. Prestanak nasilja i terora okončat će 
patnje Palestinaca.

Unatoč svemu, ostajem optimist. Vjerno 
se dr�imo biblijskih riječi proroka Izaije 

GOVOR PREDSJEDNIKA DR�AVE IZRAEL MOSHE KATSAVA U HRVATSKOM SABORU 11. 
SRPNJA 2003.

Dr�ava Izrael spremna je 
pridonijeti miru i pomirenju



HRVATSKI SABOR

IHS
25. VII. 2003.

BROJ
371

6
kojima je prorekao da će doći dan kada će 
�mačeve prekovati u plugove, a koplja u 
srpove; neće vi�e narod dizat mača protiv 

naroda nit se vi�e učit ratovanju�. Vjeruje-
mo da će doći dan kada će se na Bliskom 
istoku postignuti mir, razvoj i blagostanje. 

Narod Izraela ostaje vjeran svom putu 
mira i njegovi su čelnici nepokolebljivi u 
svojoj odlučnosti da ga ostvare�.

Napomena: Naslov i podnaslovi redakcijska su oprema

Zastupnici Hrvatskog sabora veći-
nom su glasova donijeli Zakon o izmje-
nama i dopunama Zakona o za�titi na 
radu, u tekstu predlagatelja, zajedno s 
prihvaćenim amandmanima. Njime se 
unapređuju poslovi i zakonske obveze 
vezane uz za�titu radnika na radu, te 
utvrđuju i razrađuju obveze nadle-
�nih slu�bi koje se brinu za provođe-
nje zakonskih propisa. Treba naglasi-
ti da je predlagatelj, Vlada Republike 
Hrvatske utvrdila da se podnijetim 
zakonskim tekstom, predla�u rje�enja 
koja povećavaju učinkovitost inspekci-
ja rada, a njima se ujedno smanjuju i 
tro�kovi poslodavaca.

O PRIJEDLOGU
O predlo�enom zakonskom tekstu koje-

ga je hitnim postupkom podnijela Vlada 
Republike Hrvatske, u Saboru je uvodno 
govorio zamjenik ministra rada i socijal-
ne skrbi, dr.sc. Bo�e Borko �aja. Podsje-
tio je da je va�eći Zakon o za�titi na radu 
izrađen u skladu s odredbama Konvencije 
155. iz 1981. godine, a dio pravnog okvi-
ra sustava za�tite na radu, predstavljaju 
i ratificirane konvencije Međunarodne 
organizacije rada. Taj zakon je u primjeni 
od 1. siječnja 1997. godine.

Predlo�enim zakonskim tekstom pre-
dla�u se rje�enja koja bi povećala učinko-
vitost inspekcije rada, omogućila poslo-
davcima fleksibilnija rje�enja vezana uz 
obveze organiziranja i provedbe za�tite 
na radu, a time utječu i na smanjenje 
tro�kova poslodavaca. Ujedno bi se omo-
gućio lak�i izbor povjerenika radnika za 
za�titu na radu, te točnije definirala njiho-

va prava pri obna�anju navedenih du�no-
sti. Ovim bi se mjerama ujedno osiguralo 
veće sudjelovanje radnika u rje�avanju 
problema vezanih uz za�titu na radu, a 
na kraju bi se omogućilo da se odredbe 
Zakona u potpunosti usklade s odredba-
ma Okvirne direktive Europske unije o 
uvođenju mjera za poticanje unapređi-
vanja sigurnosti i za�tite zdravlja radnika 
na radu.

Predlo�enim rje�enjima bi se inspekci-
ju rada oslobodilo od dijela poslova for-
malne prirode, kako bi bili u stanju vi�e 
vremena koristiti za poslove nadzora kod 
poslodavaca. Ujedno bi se inspekciji rada 
omogućilo učinkovitije djelovanje i to 
prije svega predlo�enim rje�enjem kojim 
bi se omogućilo da inspektor rada napla-
ćuje i kaznu na licu mjesta i ovla�tenoj 
odgovornoj osobi. Time bi se omogućio 
znatno br�i utjecaj na pobolj�anje stanja 
za�tite. Naime, u uvjetima kada poslo-
davci jo� nisu zakonskim rje�enjima 
materijalno motivirani za pobolj�anje 
za�tite na radu, osiguranje provedbe ovih 
mjera i dalje le�i gotovo isključivo na 
inspekciji rada.

Kako postojeća rje�enja omogućavaju 
dijelu poslodavaca da ne izvr�avaju svoje 
zakonom utvrđene obveze, predlo�ena su 
rje�enja koja omogućuju inspekciji rada 
da vi�e vremena posveti neposrednim 
nadzorima, te da učinkovitije djeluju 
protiv onih osoba koje ne provode pro-
pise za�tite na radu. Poslodavcima će biti 
omogućeno da sami odluče hoće li oba-
vljanje poslova za�tite na radu osigurati 
zapo�ljavanjem jednog ili vi�e stručnjaka 
za�tite na radu, ili sklapanjem ugovora s 
ovla�tenim ustanovama, odnosno s trgo-

vačkim dru�tvima. Obveza zapo�ljavanja 
stručnjaka bit će kod onih poslodavaca 
koji zapo�ljavaju veći broj radnika i s 
povećanim opasnostima po �ivot i zdra-
vlje radnika. Predstavnik predlagatelja 
zatim je naglasio da su povjerenici radni-
ka za za�titu na radu, u razdoblju pri-
mjene Zakona, odigrali značajnu ulogu. 
Sada im se olak�ava izbor, te temeljiti-
je utvrđuju njihova prava kao i za�tita 
tijekom obavljanja du�nosti. Ujedno im 
se utvrđuje vrijeme koje mogu koristiti 
za obavljanje navedenih poslova. Na taj 
način, nastavio je zamjenik ministra rada 
i socijalne skrbi, osigurat će se aktivni-
ja uloga radnika na pobolj�avanju stanja 
za�tite na radu.

Govorio je zatim i o radu novog insti-
tuta na području za�tite na radu - odbori-
ma za za�titu. Ocijenio je da se ovo tijelo 
pokazalo kao odlično rje�enje u uspostavi 
dijaloga između svih tijela koja se bave 
za�titom na radu. Osim osnivanja odbora 
na ni�im razinama, u većim se sustavima 
osniva Sredi�nji odbor, kao savjetodavno 
tijelo poslodavca koje raspravlja o politici 
za�tite na radu na razini cijelog poduzeća. 
Vezano uz izmjene i dopune ovoga Zako-
na, predlo�ena su rje�enja koja se odnose 
na rad na izdvojenim mjestima rada i to 
glede obveza poslodavaca, te mogućnosti 
nadzora od tijela inspekcije rada.

Izmjene i dopune postojećeg Zakona 
su bitne s obzirom na va�nost same za�ti-
te na radu. Naime, za�tita na radu je jedna 
od 10 prioritetnih područja prema odre-
dbama Pakta o stabilizaciji i pridru�iva-
nju Europskoj uniji. Republika Hrvatska 
kao zemlja koja će uskoro postati puno-
pravnim kandidatom, ima obvezu da 

PRIJEDLOG I KONAČNI PRIJEDLOG ZAKONA O IZMJENAMA I DOPUNAMA ZAKONA O 
ZA�TITI NA RADU

Poticaj preventivnim mjerama
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svoje propise u potpunosti uredi s odre-
dbama direktive Europske unije, zaklju-
čio je dr.sc. Bo�e Borko �aja.

RADNA TIJELA
O predlo�enom zakonskom tekstu oči-

tovala su se i nadle�na radna tijela Sabo-
ra. Odbor za zakonodavstvo podupire 
dono�enje ovoga Zakona i ne protivi 
se prijedlogu da se donese po hitnom 
postupku. Na tekst Konačnog prijedloga 
podnio je osam amandmana nomotehni-
čke naravi, kojima se uređuju i pravno 
preciziraju pojedine predlo�ene odredbe. 
Tekst ovih amandmana bit će, zajedno s 
ostalim podnijetim prijedlozima, predsta-
vljen u poglavlju očitovanja predstavnika 
predlagatelja na podnijete amandmane.

Odbor za gospodarstvo, razvoj i 
obnovu o predlo�enom zakonskom tek-
stu raspravljao je u svojstvu zainteresi-
ranog radnog tijela, raspola�ući pri tome 
pisanim mi�ljenjem Hrvatske gospodar-
ske komore i Hrvatske udruge poslodava-
ca. Članovi Odbora podr�ali su dono�e-
nje ovoga Zakona koji se time u cijelosti 
usklađuje s odredbama okvirne Direktive 
89/391/EEC o uvođenju mjera za poti-
canje unapređivanja sigurnosti i za�tite 
zdravlja radnika na radu.

Ocijenjeno je da će predlo�ena rje�e-
nja, kojim se inspekcija rada oslobađa 
dijela poslova formalne prirode pridoni-
jeti učinkovitijem radu inspekcija i djelo-
tvornijoj za�titi na radu.

Izlo�ena je dvojba glede rje�enja pre-
dlo�enog člankom 30. Konačnog prije-
dloga ovoga zakona, prema kojem se pra-
vne i fizičke osobe ovla�tene za obavlja-
nje poslova za�tite na radu mogu organi-
zirati u strukovno udru�enje i kojim se 
navode zadaće koje strukovno udru�enje 
naročito obavlja za članice udru�enja. 
S tim u svezi, ukazano je da je ustavno 
pravo pojedinaca i gospodarskih subje-
kata, da svojom voljom osnivaju udruge 
radi ostvarivanja svojih zajedničkih inte-
resa, pri čemu je osnivanje udruga uređe-
no posebnim Zakonom. Ocijenjeno je da 
je propisivanje takve mogućnosti ovim 
Zakonom nepotrebno. Također, u raspra-
vi je konstatirano da rje�enje predlo�eno 
člankom 48. Konačnog prijedloga zako-
na, kojim se propisuje da sindikati imaju 
pravo imenovati povjerenike za za�titu na 
radu i njihove koordinatore iz članka 21, 
ako se u roku od 90 dana od dana stupa-
nja na snagu ovoga Zakona ne pokrene 

inicijativa za izbor povjerenika za za�ti-
tu na radu, nije usugla�eno sa socijalnim 
partnerima. Pored toga, ukazano je na 
potrebu preispitivanja usklađenosti ovoga 
članka i članka 21. Konačnog prijedloga 
ovoga Zakona. S tim u svezi, predstavnik 
predlagatelja izvijestio je članove Odbora 
da će ova pitanja biti rije�ena u dogovoru 
sa socijalnim partnerima.

Nakon provedene rasprave, Odbor je 
jednoglasno odlučio Hrvatskome saboru 
predlo�iti dono�enje Zakona o izmjena-
ma i dopunama Zakona o za�titi na radu. 
Predlo�ili su i amandman kojim se bri�e 
članak 30. predlo�enog zakonskog tek-
sta.

Odbor za rad, socijalnu politiku i 
zdravstvo raspravio je o predlo�enom 
zakonskom tekstu kao matično radno 
tijelo, sukladno poslovničkim odredba-
ma. U raspravi je ocijenjeno da predlo-
�eni Zakon predstavlja jedan od mo�da 
najva�nijih propisa u sustavu radno-soci-
jalnog zakonodavstva. Konačni prijedlog 
zakona, usklađen je s europskim propisi-
ma, te bi primjene njegovih odredbi tre-
bale dovesti do učinkovitijih mjera u pre-
ventivnom djelovanju poslodavaca. Pre-
dlo�enim mjerama povećat će se ujedno 
efikasnost inspekcije rada, a istovremeno 
poslodavcima omogućiti izbor odgovara-
jućih rje�enja u organiziranju i provedbi 
za�tite na radu. U području za�tite na 
radu, potrebna je potpuna i profesionalna 
suradnja svih dr�avnih tijela, ustanova i 
poslodavaca. Članovi Odbora preporučili 
su Vladi Republike Hrvatske da u trgo-
vačkim dru�tvima u vlasni�tvu dr�ave, 
razmotri model pobolj�anja provedbe 
svih mjera za�tite na radu, a kao jedan od 
mogućih načina, da razmotri mogućnost 
da stručnjak za za�titu na radu, odnosno 
samostalna stručna slu�ba, budu u orga-
nizacijskom smislu neposredno odgovor-
ni Upravi dru�tva. Time će se pospje�iti 
učinkovita provedba svih mjera za�tite 
na radu. Također su predlo�ili da se u �to 
kraćem roku predlo�i Zakon o osiguranju 
poslodavaca od profesionalnih nezgoda i 
bolesti. Odredbama ovog Zakona, omo-
gućit će se poticanje smanjenja tro�kova 
kod ozljeda i profesionalnih bolesti onim 
poslodavcima, koji će kvalitetnijom 
organizacijom provoditi u većem opsegu 
mjere za�tite na radu.

Nakon op�irne rasprave, članovi Odbo-
ra jednoglasno su predlo�ili Hrvatskom 
saboru usvajanje Konačnog prijedloga 
zakona o za�titi na radu, uz amandmane 

kojim se predla�e preciznije definiranje 
članaka 6, 7, 17, 20. i 22.

Odbor za europske integracije 
raspravio je predlo�eni zakonski tekst, te 
je jednoglasno utvrdio da je Konačni pri-
jedlog zakona o izmjenama i dopunama 
Zakona o za�titi na radu, usklađen s pra-
vnom stečevinom Europske unije.

RASPRAVA
Nakon predstavnika predlagatelja, u 

ime Odbora za zakonodavstvo govorio je 
zastupnik Mladen Godek. Napomenuo 
je da je Odbor na svojoj sjednici jedno-
glasno podr�ao dono�enje ovog Zakona, 
ne protiveći se prijedlogu o hitnom postu-
pku. Istaknuo je da Odbor ima nekoliko 
primjedaba i sugestija koje su pretočene 
u tekst osam amandmana, čiji je smisao 
zatim pojedinačno djelomice citirao i 
obrazlo�io zastupnicima.

Predlo�enim će se rje�enjima 
povećati učinkovitost inspekcije 
rada, a poslodavcima istovreme-
no omogućiti izbor odgovarajućih 
rje�enja za�tite na radu.

U ime Odbora za rad, socijalnu politiku 
i zdravstvo govorila je zatim i zastupnica 
Snje�ana Biga-Friganović. Ocijenila je 
da će se predlo�enim rje�enjima poveća-
ti učinkovitost inspekcije rada, a poslo-
davcima istovremeno omogućiti izbor 
odgovarajućih rje�enja u organiziranju i 
provedbi za�tite na radu. Članovi odbora 
jednoglasno su podr�ali njegovo dono-
�enje, te zajedno s Ministarstvom rada i 
socijalne skrbi kao i stručnjacima iz ovog 
područja, podnijeli amandmane koji su 
najvećim dijelom usugla�eni.

Zatim je u ime Odbora za gospodar-
stvo, razvoj i obnovu određeni rezime 
stavova Odbora dala njegova predsje-
dnica - zastupnica Dragica Zgrebec. 
Pozitivnim se ocjenjuju rje�enja koja se 
odnose na organizaciju i provedbu za�tite 
na radu od strane poslodavaca, kao i rje-
�enja vezana uz izbor povjerenika radni-
ka. Izra�ena je dvojba oko predlo�enog 
članka 30. prema kojem se pravne i fizi-
čke osobe ovla�tene za obavljanje poslo-
va za�tite na radu, mogu organizirati u 
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strukovno udru�enje i kojim se navode 
zadaće koje strukovno udru�enje naro-
čito obavlja za članice udru�enja. Nakon 
izlaganja predstavnika radnih tijela, riječ 
su uzeli predstavnici klubova parlamen-
tarnih stranaka.

Potrebno je smanjiti broj 
nesreća na radu

Prvi je u ime Kluba zastupnika HSS-
a govorio zastupnik Petar �itnik koji 
je uvodno podr�ao dono�enje rečenog 
zakonskog prijedloga. Dr�i da je potre-
bno osigurati �to sigurniji rad kako bi se 
smanjio broj nesreća na radu. Upozorio 
je međutim, da bez obzira na dobru nor-
miranost i kvalitetan rad inspekcijskih 
slu�bi ipak jo� uvijek imamo nesreća u 
kojima čak i smrtno stradavaju radnici. 
Kao jedan od uzroka je i �rad na crno�, 
gdje nisu uvijek osigurane odgovarajuće 
mjere za�tite od nezgoda na pojedinim 
rizičnim poslovima. Iz godine u godinu, 
situacija se ipak popravlja, ali jo� uvijek 
nemamo prihvatljivo stanje budući da se 
poslodavac i radnik nerijetko dogovara-
ju i zata�kavaju određene nezgode. Pod-
sjetio je zatim, da mjere za�tite na radu 
nisu teren gdje bi se trebalo �tedjeti, pa 
će dobro doći uvođenje mogućnosti izra-
vnog mandatnog ka�njavanja nesavjesnih 
poslodavaca od strane inspektora. Znamo 
da ljudi vole uvoziti stare automobile i 
ostala vozila, ali vrlo je opasno uvoziti 
i strojeve stare vi�e od 20 godina, jer je 
pitanje kako će dobiti odgovarajući atest 
za rad i proizvodnju. Radnik ujedno mora 
biti osposobljen za siguran rad stvarno, a 
ne samo formalno a provjera njegovih 
psihofizičkih sposobnosti mora biti odgo-
varajuće obavljena.

Uzroke mogućih nesreća treba sasje-
ći u korijenu, a zakonske se odredbe 
moraju stalno usavr�avati i prilagođavati 
potrebama �ivota, upozorio je zastupnik 
�itnik. Govorio je zatim o potrebi efi-
kasnijeg rada inspektorata i eventualnih 
kaznenih postupaka koji se često puta 
zadovolje izricanjem uvjetnih kazni. 
Tako je u protekloj godini od prekr�ajnih 
sudova zaprimljeno 697 rje�enja o kazna-
ma i čak 187 rje�enja o zastarama. Time 
se značajno obezvrjeđuju napori inspe-
ktora da pobolj�aju stanje za�tite na radu, 
kao i dignitet struke. Nezadovoljavajuća 
primjena zakonskih odredbi, protekle je 
godine uz nepovoljnu gospodarsku situ-

aciju i brojne stečajeve, rezultirala sada-
�njim stanjem u za�titi na radu. Preventi-
va je gotovo potpuno zaboravljena budu-
ći da nije stimulirana, pa tu ne poma�u ni 
najbolji zakoni. Ovaj zakonski prijedlog 
uvodi potrebna pobolj�anja i novine i 
sigurno će pridonijeti da se za�tita na 
radu podigne na jo� vi�u razinu. Rizik od 
nesreće povećava i činjenica da na nekim 
va�nim građevinskim poslovima rade i 
nepriučeni radnici koji su zbog toga izlo-
�eni većem riziku od nesreća.

Potrebno je poticati i stimulira-
ti preventivna rje�enja vezana uz 
za�titu radnika.

Potrebno je međutim ustrajati na strik-
tnoj provedbi navedenih zakonskih odre-
dbi, a inspektori će na terenu ubudu-
će obavljati glavninu svog posla. Klub 
zastupnika HSS-a pozdravlja ovaj Zakon 
i ocjenjuje ga dobrim, a njegov tekst 
pobolj�at ćemo podno�enjem odgovara-
jućih amandmana, zaključio je zastupnik 
�itnik.

Ustrajati na primjeni propisanih 
zakonskih za�titnih mjera

U ime Kluba zastupnika LIBRE govo-
rio je zastupnik dr.sc. Vilim Herman. 
Upozorio je da bi smanjenje, odnosno 
svođenje na najmanju moguću mjeru, 
rizika nastanka ozljede na radu, trebalo 
predstavljati dugoročni cilj kojim bi se 
izmijenila postojeća situacija za�tite na 
radu. Iako postojeći zakon sadr�i suvre-
mena rje�enja, javlja se neučinkovitost 
na polju primjene, ali i zamjetna pojava 
da poslodavci unatoč propisanim visokim 
kaznama, izbjegavaju primjenu propisa-
nih za�titnih mjera. Uočljivo je istovre-
meno, da poslodavci na ovom području 
svjesno ��tede�, te da se rizično odnose 
prema pitanjima za�tite na radu. Rizik 
ozljeda istovremeno je najprisutniji kod 
novozaposlenih radnika, a pogotovo kod 
onih koji se zapo�ljavaju na određeno 
vrijeme i bez nu�nog osposobljavanja 
za siguran rad. Najče�ći uzroci te�kom 
ozljeđivanju i smrtnim stradanjima na 
radu, predstavljaju izvođenje radnih ope-
racija na način koji je protivan pravilima 
za�tite na radu.

Predlo�enim zakonom treba zato pove-
ćati djelotvornost inspekcija rada, fleksi-
bizirati rje�enja vezana uz obveze orga-
niziranja i provedbe za�tite na radu, a 
time ujedno smanjiti i tro�kove. Potrebno 
je istovremeno, nastavio je zastupnik, 
omogućiti lak�i izbor povjerenika radni-
ka za za�titu na radu, te točnije definirati 
njihova prava pri obna�anju navedenih 
du�nosti i konačno omogućiti potpuno 
usklađivanje s odredbama direktive 89/
391/IIS-a.

Kvalitetnim rje�enjem smatra predlo-
�enu odredbu, slijedom koje se poslo-
davcima otvara mogućnost hoće li za 
poslove za�tite na radu zaposliti odgova-
rajuće osposobljene stručnjake, ili će pak 
sklopiti ugovor s ovla�tenom ustanovom, 
odnosno trgovačkim dru�tvom za za�titu 
na radu. Korisno je i uvođenje instituta 
koordinatora za�tite na radu, jer se time 
nastoji onemogućiti zamjetan porast i 
povećana opasnost ozljeda na radu tije-
kom izvođenja radova u građevinarstvu. 
Prijedlog zakona čini kompaktnu i nera-
zdru�ivu cjelinu, te predstavlja kvalitetan 
odgovor u području harmonizacije s legi-
slativom i pravnim stečevinama Europske 
unije, uključujući i Acquis communitaire. 
Klub LIBRE podr�ava njegovo dono�e-
nje - zaključio je zastupnik Herman.

Preventivnim djelovanjem 
znatno se smanjuju rizici

U ime Kluba zastupnika HDZ-a govo-
rio je zastupnik Vladimir �eks. Upozo-
rio je da svakodnevno u novinama čitamo 
o nesrećama na gradili�tima, �to svjedoči 
o zabrinjavajućem stanju i situaciji oko 
za�tite na radu. Prema Izvje�ću Dr�avnog 
inspektorata odjela za za�titu na radu, u 
2000. godini je zbog ozljeda izgubljeno 
53.519 radnih dana ili vi�e od 280 mili-
juna kuna bruto dru�tvenog proizvoda. 
Zastupnik je upozorio da se radi o iznosi-
ma bez tro�kova isplaćenih za nadoknade 
bolovanja, tro�kove liječenja, isplaćenih 
invalidskih mirovina, od�tetnih zahtje-
va, tro�kove liječenja rehabilitacije kao i 
od�tetnih zahtjeva. Ovi iznosi bitno mul-
tipliciraju materijalne izravne i neizravne 
�tete koje su nastale, osim onih koji su 
stradali tijekom nesreća na radu.

Zbog navedenih je razloga potrebno 
preventivno djelovati i smanjivati rizike 
povreda na radu, uz svakodnevni nadzor 
stručnjaka iz oblasti Zakona o za�titi na 
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radu koji bi bio permanentno zaposlen 
u svakoj radnoj sredini. Time bi se sma-
njile �tete i nesreće na radu, a trebalo 
bi u prijedlog ugraditi i odredbu prema 
kojoj bi poslodavac s vi�e od 50 zaposle-
nih morao ugovoriti obavljanje poslova 
za�tite na radu s jednim ili vi�e stručnja-
ka. Oni pak poslodavci koji zapo�ljavaju 
vi�e od 250 radnika, trebali bi ustrojiti 
jednu samostalnu organizacijsku jedi-
nicu za za�titu na radu. Time bi se per-
manentno obavljala preventivna za�tita i 
primjena svih zakonskih i podzakonskih 
propisa, normi i standarda koji utječu 
na za�titu na radu. Ove bi mjere bitno 
pridonijele preventivnoj za�titi, pa bi ih 
predlagatelj trebao ugraditi u predlo�e-
ni zakonski tekst, zaključio je zastupnik 
Vladimir �eks.

Provedbom zakonskih propisa 
sigurno će se smanjiti tro�kovi za 
od�tetne zahtjeve, te tro�kovi spo-
rova rehabilitacije i materijalnih 
�teta.

Zastupnica Sonja Borovčak govorila 
je u ime Kluba zastupnika SDP-a, ocje-
njujući uvodno da se radi o značajnom 
pravnom aktu. Podsjetila je ujedno na 
dosada�nju kronologiju oko uređivanja i 
dono�enja ove pravne materije, upozo-
ravajući da se njegova određena slabost, 
zrcalila u činjenici �to se nije u potpuno-
sti primjenjivao u praksi.

Očekuju se pozitivni pomaci
Zbog ove je činjenice dolazilo do odre-

đenih problema, a analizirajući statističke 
podatke o nesrećama na radu, ne mo�emo 
biti zadovoljni cjelokupnom provedbom. 
Dono�enjem predlo�enih zakonskih 
mjera, doći će do pozitivnog pomaka 
ocijenila je zastupnica, dodajući da se 
istovremeno na ovom polju pribli�avamo 
standardima koji su postavljeni od Europ-
ske unije. Trebat će međutim, voditi raču-
na, da se predlo�ene zakonske odredbe u 
potpunosti ispunjavaju i to bez ikakve 
iznimke. Upozorila je zatim, da su inspe-
ktori za�tite često puta uočavali i ukazi-
vali na propuste i rizike, ali odgovarajuće 
zakonske sankcije često su puta izostajale 
i to zbog čitavog spektra razloga, propu-

sta i obja�njenja. Predlo�enim se izmje-
nama �eli postići daleko veći stupanj 
učinkovitosti, a inspektori za�tite moći će 
naplaćivati propisane novčane kazne na 
licu mjesta utvrđenog prekr�aja.

Primjena zakonskih odredbi, trebala 
bi ujedno dovesti do učinkovitijih mjera 
u preventivnom djelovanju, koji je i naj-
bitniji segment za�tite na radu. Podr�ala 
je amandmane koje je spomenuo zastu-
pnik �eks, a uputio Odbor za rad, socijal-
nu politiku i zdravstvo. Smatra da će se 
njihovim usvajanjem, kao i usvajanjem 
nomotehničkih amandmana Odbora za 
zakonodavstvo dobiti kvalitetan zakonski 
tekst. Pozdravila je one zakonske odre-
dbe kojima se uvodi mogućnost sklapa-
nja ugovora s određenim specijalistima 
medicine rada. Nadajući se da će slije-
deća zajednička borba biti za potpuno 
provođenje predlo�enih zakonskih odre-
dbi, zastupnica Borovčak podr�ala je u 
ime Kluba zastupnika SDP-a njegovo 
dono�enje.

U ime Kluba zastupnika HSLS-a o 
predlo�enom zakonskom aktu govorio je 
zastupnik �elimir Janjić, napominjući 
da će Klub podr�ati njegovo dono�enje. 
Na početku izlaganja upozorio je na broj-
ne propuste u praksi, za koje su najče-
�će krivi poslodavci, ali nerijetko i sami 
radnici koji su vrlo često bili needucira-
ni za obavljanje pojedinih poslova. Zbog 
ovih je razloga dolazilo do čestih nezgo-
da i nesreća na radu, a pojedine od njih 
imale su kao posljedicu i najte�i ishod.

Onemogućiti �rad na crno�
I on je upozorio da su se nesreće dosta 

često događale prilikom rada �na crno�, 
jer pojedini radnici nisu imali previ�e 
mogućnosti za izbor uvjeta rada. Često 
se događalo da je dotrajalost strojeva 
bila uzrokom radnih nesreća, a radnici se 
često iznajmljuju i drugim poslodavcima 
na nekakvim privremenim radili�tima. 
Ovu metodu primjenjuju oni poslodavci 
koji �ele izbjeći javno objavljivanje za 
obavljanje određenih poslova u građe-
vinarstvu, upozorio je zastupnik Janjić. 
Često se na poslovima zapo�ljavaju i 
stranci, bez radnih dozvola koji nemaju 
potrebnu stručnu kvalifikaciju niti bilo 
kakvih spoznaja o mjerama za�tite na 
radu. Pojedini kazneni i prekr�ajni postu-
pci traju godinama pa nisu učinkoviti, a 
veliki broj postupaka odbacuje se zbog 
sudske zastare.

Sve ove mjere, upozorio je zastupnik, 
ukazuju da treba dodatno motivirati 
poslodavce kako bi unaprijedili stupanj 
za�tite na radu. Oni bi ujedno trebali biti 
svjesni velikih gubitaka koje će odnijeti 
liječenje, rehabilitacija kao i ostali tro-
�kovi koji slijede nakon nesreće na radu. 
Predlo�ena su učinkovitija zakonska rje-
�enja, a rad inspekcijskih slu�bi trebao 
bi biti znatno bolji i efikasniji od dosa-
da�njeg. Prihvatljivim je ocijenio i rje�e-
nje kojim poslodavci mogu sklapati ugo-
vore s ovla�tenim ustanovama, odnosno 
trgovačkim dru�tvima za za�titu na radu. 
Podupro je ujedno podnijete amandma-
ne, kao i zadr�ku koju su iznijeli članovi 
Odbora za gospodarstvo, razvoj i obno-
vu, a koja se odnosi na tekst članka 30, 
i vezana je uz organiziranje u strukovna 
udru�enja. Nadajući se da će predlaga-
telj prihvatiti iznijete prijedloge i primje-
dbe, najavio je podr�ku Kluba zastupnika 
HSLS-a u trenutku dono�enja predlo�e-
nih odredbi.

Poslodavci često zapo�ljava-
ju strane djelatnike koji nemaju 
odgovarajuću spremu, niti ika-
kve spoznaje o potrebnim mjera-
ma za�tite.

U pojedinačnoj raspravi koja je zatim 
uslijedila, prvi je govorio zastupnik 
Dario Vukić (HDZ). On je upozorio na 
velike disproporcije između onoga �to 
tra�i tr�i�te rada i onoga �to je na njego-
vom raspolaganju. Podsjetio je ujedno i 
na činjenicu da do povreda i profesional-
nih oboljenja dolazi zbog toga �to poslo-
ve obavljaju i one osobe koje nisu pro-
fesionalno osposobljene za određeni rad. 
Danas imamo ljude kojima s postojećim 
stručnim kvalifikacijama, nije jednosta-
vno pronaći posao, a primjerice, samo u 
građevini trenutačno nedostaje između 5 
i 6 tisuća stručnih osoba. Dr�ava bi tre-
bala odvojiti određena sredstva i osigu-
rati potrebno stručno obrazovanje ovih 
osoba, jer su navedeni izdaci najsigur-
niji način da se postigne �eljeni stupanj 
razvoja dru�tva.

Time se ujedno povećava omjer zapo-
slenih i aktivnih osiguranika, upozorio 
je zastupnik nudeći ujedno i paralelne 
brojke koje se u tom pogledu odnose na 
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Sloveniju i zemlje Zapadne Europe. Upo-
zorio je zatim, da bi se preventivni poslo-
vi inspekcijskih slu�bi trebali posvetiti 
onim djelatnostima u kojima se poput 
građevine, bilje�e če�će nesreće, nego 
primjerice u prerađivačkoj industriji. I on 
je potvrdio da se najveći problem javlja u 
provedbi, inače solidnih zakonskih propi-
sa. Zatim je opisao kako u praksi posluje 
tr�i�te rada i nezaposlenih građevinskih 
radnika u Rijeci.

Poslodavci moraju osigurati 
za�titnu opremu i odijela

Ovdje se biraju i odvode radnici na 
posao, a da njihovi poslodavci prethodno 
nisu osigurali za�titnu opremu i radna 
odijela, kao ni uplatu obveznih zakonskih 
poreza i doprinosa. Zapitao je za razloge 
koji sprječavaju nadle�ne slu�be i institu-
cije da povuku odgovarajuće i očekivane 
zakonske mjere. Treba konkretno sprije-
čiti zapo�ljavanje �na crno�, te onemo-
gućiti kr�enje zakonskih propisa koji se 
odnose na za�titu na radu i izbjegavanje 
uplate zakonski utvrđenih poreza i dopri-
nosa u korist zaposlenika.

Kaotično stanje koje vlada na tr�i-
�tu rada i zapo�ljavanja, odvraća 
nova ulaganja i dolazak investi-
tora.

Objasnio je zatim jaz između formal-
nih i neformalnih institucija u Republici 
Hrvatskoj, upozoravajući da se nepreki-
dnim dono�enjem novih zakonskih pro-
pisa, ovaj jaz samo povećava i pojačava. 
Zasipamo ljude novim zakonima i pro-
pisima, ali zaboravljamo da se ne mo�e 
preko noći promijeniti navike i običaji 
tih istih ljudi. Kao rezultat ovih dispro-
porcija javlja se kaos koji te�ko mo�e 
dovesti do većih investicija, odnosno do 
poticanja otvaranja novih radnih mjesta. 
Pozvao je nadle�na ministarstva da pri-
likom dono�enja slijedećeg proračuna 
vode računa o deficitima koji se javljaju 
oko mirovinskog i zdravstvenog fonda, 
kao i oko problema nezaposlenih koji se 
konstantno nameće kao najveći dru�tveni 
problem. Kako bi se razrije�ili naznačeni 
problemi, Vlada mora vući odgovarajuće 

dugoročne poteze, upozorio je zastupnik 
Vukić, citirajući u nastavku i iznose u 
postocima potrebnih ulaganja u pojedi-
ne fondove.

Kada se sutra bude razgovaralo o Zako-
nu o poticanju zapo�ljavanja, potrebna je 
i svijest o potrebi izdvajanja određenih 
sredstava za ove namjene. Time će se osi-
gurati i prihvaćanje odgovarajućih europ-
skih standarda, te potaknuti obavljanje 
dokvalifikacije, odnosno br�eg zapo�lja-
vanja. Potrebno je pomoći i poslodavci-
ma kako bi se dobilo zadovoljne i efi-
kasne radnike, a nadle�ne inspekcijske 
slu�be time bi lak�e obavljale povjere-
ne im poslove oko nadzora i provedbe 
zakonskih odredbi. Pozvao je Vladu da 
pored pasivnih mjera značajno podi-
gne visinu potrebnih sredstava prilikom 
dono�enja slijedećeg proračuna. Ovi bi se 
izdaci namijenjeni lak�em zapo�ljavanju, 
ujedno trebali izglasati konsenzusnom 
odlukom svih zastupnika, �to predstavlja 
i preduvjet izlaska iz sada�nje krizne situ-
acije, zaključio je zastupnik Vukić.

Iskustva koja su uočena na trasi 
autoputa ohrabruju, jer se radnici 
i poslodavac stimuliraju na postu-
pno uvođenje za�titnih mjera.

Budući da vi�e nije bilo prijavljenih za 
raspravu, zastupnicima se sa zaključnim 
stavovima obratio predstavnik predlaga-
telja, ministar rada Davorko Vidović. 
On se na početku svog izlaganja zahvalio 
na dosta jedinstvenoj potpori Prijedlogu 
ovog zakona koji je do�ao ne samo iz 
redova pozicije, već i iz redova opozicije. 
Ocjenjuje da je ovakav pristup očekivan 
i razumljiv, imajući u vidu da je u pret-
hodnoj godini dosta veliki broj ljudi ozli-
jeđen ili stradao zbog posljedica povre-
da na radu. Smatra da se mora osigurati 
provedba solidnih zakonskih propisa, a 
pored kaznenih odredbi, te�i se i određe-
noj stimulaciji pri provedbi propisa za�ti-
te na radu. Drugim riječima, poslodavce 
bi trebalo potaknuti da se samostalno i 
bez prisile odluče na njihovo ugrađiva-
nje i provedbu u svakodnevnom �ivotu, a 
poglavito pri rizičnim poslovima.

Ukazao je zatim na određene poziti-
vne pomake u pona�anju zaposlenika i 
njihovih poslodavaca, na koje je nailazio 

obilazeći trasu i gradili�ta autoceste. U 
ovom je slučaju svjedočio o postupnom 
razvoju kulture za�tite na radu, koja je 
putem određenih stimulacija i nagrada 
prihvaćena i od strane velike većine 
radnika. Smatra ujedno da će predlo�e-
ni zakonski tekst pridonijeti jo� boljim 
mjerama za�tite na radu, a svi podnije-
ti prijedlozi i primjedbe iz rasprave, bit 
će razmotreni od predlagatelja. Ovim 
je ocjenama ministra Vidovića ujedno 
zaključena rasprava, a predsjedavajući 
je najavio da će se glasovanje obaviti u 
nastavku rada Sabora.

OČITOVANJE O 
PODNESENIM 

AMANDMANIMA
O podnesenim amandmanima očitovao 

se predstavnik predlagatelja, zamjenik 
ministra rada i socijalne skrbi, dr.sc. Bo�e 
Borko �aja. On je prvo napomenuo da 
je sama Vlada podnijela tri amandmana. 
Njima se usklađuje terminologija, nomo-
tehnički uređuje sadr�aj, te preciziraju 
prijelazne odredbe. U jednom od podni-
jetih amandmana, uređuje se i pitanje 
izbora povjerenika za za�titu na radu. 
Prema članku 166. Poslovnika, pristupi-
lo se zatim o glasovanju koje je trebalo 
odlučiti hoće li se raspravljati o podne-
senim Vladinim amandmanima. Većinom 
od 73 �za� i 31 �suzdr�anim� glasom, 
prihvaćena je rasprava o amandmanima 
Vlade Republike Hrvatske.

Opisujući prvi podneseni amandman, 
predstavnik Vlade napomenuo je da se 
njime usklađuje terminologija u tekstu 
predlo�enog zakona, na �to je upozorio 
i Odbor za zakonodavstvo. Pristupilo se 
glasovanju. Amandman Vlade prihvaćen 
je većinom glasova; 72 �za� i 30 �suzdr-
�anih�. Drugim amandmanom Vlade ure-
đuje se nomotehnički izričaj i precizira 
prijelazna odredba članka 44. zakonskog 
prijedloga. I ovaj amandman prihvaćen je 
većinom glasova 64 �za� i 27 �suzdr�a-
nih� glasova zastupnika.

Trećim amandmanom Vlade, nastavio 
je zamjenik ministra, uređuje se pitanje 
izbora povjerenika za�tite na radu, utvr-
đeno prijelaznom odredbom članka 48. 
zakonskog prijedloga. Budući da nije 
bilo prijavljenih za raspravu, i ovdje se 
odmah pristupilo glasovanju. Amandman 
Vlade prihvaćen je većinom od 74 �za� i 
27 �suzdr�anih� glasova.
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Zatim se odlučivalo o amandmanima 

koji su uvr�teni na posebnoj tabeli. Vlada 
je prihvatila prvi amandman, kojega je 
uputio Odbor za zakonodavstvo. Njime 
se mijenja izmijenjeni stavak 3. članka 
11. u članku 2., koji glasi: �Popis stra-
nih propisa koji će se kao pravna pravila 
u području za�tite na radu primjenjivati 
u Republici Hrvatskoj, utvrđuje Vlada 
Republike Hrvatske�.

Vlada međutim nije prihvatila drugi 
amandman istog podnositelja, kojim se 
preciziraju pojedini izrazi u članku 6. 
podnijetog teksta. Kao obrazlo�enje, 
Vlada je navela da je prijedlog aman-
dmana u suprotnosti s rje�enjima koja 
su dogovorena na pregovorima socijal-
nih partnera, te zaključaka sa sastanka 
radne skupine Odbora za rad, socijalnu 
politiku i zdravstvo. U ime podnosite-
lja amandmana, dodatna je obrazlo�enja 
podnio zastupnik Mladen Godek. Nji-
hova je namjera bila da se jasnije odrede 
namjere predlagatelja, kako bi se utvrdila 
obveza o radnom odnosu za stručnjaka 
za za�titu na radu. Prihvaćaju međutim 
Vladino obrazlo�enje i povlače aman-
dman Odbora.

Vlada je prihvatila amandman kojega 
je uputio Odbor za rad, socijalnu poli-
tiku i zdravstvo. Njime se utvrđuju deta-
lji vezani uz članak 6, kojim se određu-
ju obveze poslodavca oko zapo�ljavanja 
stručnjaka za za�titu na radu za skupinu 
veću od 50 zaposlenih radnika.

Vlada je prihvatila i slijedeći aman-
dman istog Odbora. Njime se predla�u 
izmjene u članku 7, kojim se utvrđu-
ju obveze oko ustroja samostalne stru-
čne slu�be za za�titu na radu, za onog 

poslodavca koji zapo�ljava vi�e od 250 
radnika.

Vlada nije prihvatila slijedeća dva 
amandmana Odbora za zakonodavstvo 
kojim se predla�u izmjene vezane uz 
članke 7. i 12. podnijetog teksta. Ovi pri-
jedlozi su u suprotnosti s rje�enjima koja 
su dogovorena na pregovorima socijalnih 
partnera, te zaključaka sa sastanka radne 
skupine Odbora za rad, socijalnu politiku 
i zdravstvo. Amandmani su povučeni.

Vlada je prihvatila amandman Odbo-
ra za rad, socijalnu politiku i zdravstvo 
kojim se preciziraju detalji oko poslova 
i odgovornosti osobe odgovorne za koor-
dinaciju za�tite na radu na privremenom 
zajedničkom radili�tu, a koji su sadr�ani 
u stavcima 3, 4. i 5. u članku 17.

Vlada nije prihvatila ni slijedeći aman-
dman Odbora za zakonodavstvo, kojim 
se također mijenjaju odredbe u već nave-
denom članku 17. Naime, u amandmanu 
Odbora za rad, socijalnu politiku i zdrav-
stvo predlo�eno je rje�enje prema kojem 
poslove koordinatora mo�e obavljati 
osoba koja posjeduje potrebna stručna 
znanja. To mo�e biti i osoba koja je polo-
�ila stručni ispit za stručnjaka za�tite na 
radu kako je predlo�eno ovim amandma-
nom, ali i osoba koja posjeduje stručna 
znanja po nekim drugim propisima. Na 
taj način daje se mogućnost i da �efovi 
gradili�ta koji imaju polo�en stručni ispit 
po drugim propisima, mogu obavljati 
poslove koordinatora. Predstavnik Odbo-
ra je prihvatio ove argumente i povukao 
amandman pod rednim brojem osam.

Vlada je prihvatila i slijedeći aman-
dman Odbora za rad, socijalnu politiku 
i zdravstvo, kojim se preciziraju odredbe 

u članku 20. Njime se stavak 6. u članku 
68. mijenja i glasi: �Povjerenik radnika 
i član radničkog vijeća du�ni su poticati 
rad Odbora�.

Vlada je prihvatila i slijedeći aman-
dman istog Odbora kojim se sugeri-
ra dodavanje nove alineje u članku 22. 
predlo�enoga teksta koja glasi: �- imati 
pravo uvida i kori�tenja dokumentacije 
vezane uz sigurnost i zdravlje radnika�.

Prihvaćen je zatim i amandman Odbo-
ra za zakonodavstvo kojim se preciziraju 
pojedine formulacije sadr�ane u članku 
25. predlo�enoga teksta.

Predstavnik predlagatelja pozitivno se 
očitovao i na amandman kojega je uputio 
Odbor za gospodarstvo, razvoj i obno-
vu, predla�ući brisanje članka 30.

I amandman kojim se sugeriraju 
izmjene i nadopuna stavka 2. u član-
ku 45. prihvaćen je od predstavnika 
predlagatelja. I ovaj amandman uputio 
je Odbor za zakonodavstvo, a njime 
se utvrđuje nadle�nost oko dono�enja 
novih propisa.

I posljednji amandman uputio je Odbor 
za zakonodavstvo. Predlo�io je da se 
preciziraju riječi oko datuma objave u 
�Narodnim novinama�.

Amandman je prihvaćen, a predsje-
davajući je zatim zaključio raspravu i 
dao na glasovanje Konačni prijedlog 
zakona. Zastupnici Hrvatskog sabora 
većinom glasova donijeli su (98 �za�, 
i 7 �suzdr�anih�) Zakon o izmjenama 
i dopunama Zakona o za�titi na radu 
u tekstu kako ga je predlo�io predla-
gatelj, zajedno s prihvaćenim aman-
dmanima.

V.�.

Hrvatski je sabor jednoglasno i 
hitnim postupkom donio ovaj Zakon 
kojim se utvrđuju vrste i opseg prava 

radnika u slučaju stečaja poslodavca. 
Prava propisana ovim Zakonom mo�e 
ostvariti samo radnik koji je u trenu-

tku otvaranja stečajnog postupka bio 
u radnom odnosu kod poslodavca kao 
i radnik koji je bio zaposlen kod poslo-

PRIJEDLOG I KONAČNI PRIJEDLOG ZAKONA O OSIGURANJU POTRA�IVANJA RADNIKA 
U SLUČAJU STEČAJA POSLODAVCA

Za�tita dospjelih, a 
nepodmirenih potra�ivanja
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davca u vremenu za koje se isplaćuju 
potra�ivanja prema ovom Zakonu.

Fond za razvoj i zapo�ljavanje kao 
jamstveni fond za isplate potra�ivanja 
radnika u slučaju stečaja poslodavca 
du�an je u roku od 30 dana od kona-
čnosti rje�enja zahtjeva, radniku ispla-
titi neisplaćene plaće za posljednja tri 
mjeseca prije prestanka radnog odnosa 
odnosno otvaranja stečaja, neisplaćene 
naknade plaće za bolovanje koju je bio 
du�an isplatiti poslodavac, naknadu 
plaće za neiskori�teni godi�nji odmor, 
otpremninu i pravomoćno dosuđenu 
naknadu �tete zbog pretrpljene ozljede 
na radu ili profesionalne bolesti.

Sredstva za ostvarivanje ovih prava 
radnika osiguravaju se u Dr�avnom 
proračunu, stoji u zakonu koji je pre-
dlo�ila Vlada RH.

Zakon stupa na snagu danom objave 
u �Narodnim novinama�.

O PRIJEDLOGU
Za prikaz ovog zakonskog prijedloga 

poslu�it ćemo se uvodnim izlaganjem 
predstavnika predlagatelja, ministra rada 
i socijalne skrbi Davorka Vidovića. Ovo 
je jedan od zakona iz paketa socijalno-
radnog zakonodavstva koji će mo�da u 
najvećoj mjeri stvarno pridonijeti pobolj-
�anju polo�aja ljudi koji se nađu u tvrtka-
ma koje dolaze u stečaj i gdje su zapravo 
najče�će �rtve bili upravo radnici. Tvrtke 
koje su odlazile u stečaj bile su u takvom 
stanju da za radnička potra�ivanja, iako 
su stavljena u prvi red, za njih nije bilo 
novca. U Hrvatskoj je u protekle tri godi-
ne pokrenuto 5358 stečajnih postupaka, 
naslijeđeno ih je bilo jo� 929 tako da je 
u tom razdoblju po osnovi dolaska u ste-
čaj poslodavca na Zavod za zapo�ljava-
nje prijavljeno 32 574 osobe pa iako se 
taj broj smanjuje jo� uvijek se radi o vrlo 
velikom i značajnom problemu kojeg će 
jednim dijelom ubla�iti dono�enje ovog 
zakona kakvog poznaju i zakonodavstva 
i praksa drugih dr�ava.

Predlo�eni zakon uređuje sustav koji 
će osigurati pravne institucionalne i 
financijske aspekte za�tite radničkih 
potra�ivanja za slučaj stečaja poslodav-
ca. Sustav za�tite radničkih potra�ivanja 
stupa u funkciju u trenutku stečaja poslo-
davca kako to utvrđuju stečajni propi-
si. Sustav �titi dospjela a nepodmirena 
radnička potra�ivanja u razdoblju od tri 
mjeseca prije otvaranja stečaja koja se 

odnose na plaće, naknade plaća za slučaj 
bolovanja, godi�njih odmora, na otpre-
mnine za slučaj otkaza ugovora o radu, 
na pravomoćno utvrđena potra�ivanja 
po osnovi naknade �tete za profesional-
ne rizike, �to znači i profesionalna bolest 
i nesreća na poslu. I ova se potra�ivanja 
osiguravaju u određenim ograničenim 
iznosima koji se određuju u odnosu na 
kriterij koji čini najni�a plaća RH. Jamac 
za isplatu za�tićenih radničkih potra�iva-
nja je Fond za razvoj i zapo�ljavanje i 
razvoj koji za�tićena potra�ivanja mora 
isplatiti u zakonom propisanim roko-
vima a nakon isplate stupa na mjesto 
radnika kao vjerovnika i sudjeluje potom 
u nastavku stečajnog postupka. Također 
radnici nastavljaju s naplatom preostalih 
svojih potra�ivanja u daljnjem tijeku ste-
čajnog postupka.

Ovo je jedan od zakona iz pake-
ta socijalno-radnog zakonodav-
stva koji će mo�da u najvećoj 
mjeri stvarno pridonijeti pobolj-
�anju polo�aja ljudi koji se nađu 
u tvrtkama koje dolaze u stečaj i 
gdje su zapravo najče�će �rtve bili 
upravo radnici.

Za�titu potra�ivanja u�ivaju radnici 
koji su zaposleni kod stečajnog du�nika 
te oni koji su bili zaposleni i imaju prema 
poslodavcu stečajnom du�niku potra�iva-
nja koja se �tite sustavom prema Prijedlo-
gu ovog zakona.

Administrativni dio posla oko komuni-
kacije između radnika i Fonda, koji ima 
tripartitni savjet a u funkciji standarda 
socijalnog partnerstva i usklađivanja 
interesa u vezi sa sustavom za�tite radni-
čkih potra�ivanja, obavljao bi Hrvatski 
zavod za zapo�ljavanje. Radi vjerodostoj-
nosti u izvr�avanju ovog zakona i uređe-
nih obveza propisuju se rokovi te sankci-
je za nepo�tivanje najva�nijih zakonskih 
odredbi. Ovaj zakon predstavlja vrijedan 
čimbenik na području regulative gospo-
darskih odnosa ali i novi stup socijalne 
sigurnosti i socijalne odr�ivosti polo�aja 
radnika, uvjeren je ministar Vidović.

Dodajmo da se u Ocjeni stanja navodi 
da je s obzirom na broj stečajeva i dugo 
trajanje stečajnog postupka koji ni na koji 

način ne osigurava stvarnu naplatu prija-
vljenih potra�ivanja nu�no posebnim 
sustavom, a radi za�tite socijalne sigur-
nosti osigurati potra�ivanja tako velikog 
broja radnika neovisno o trajanju i ishodu 
stečajnog postupka nad poslodavcem.

Ocjenjuje se da će za provođenje ovog 
zakona biti potrebno osigurati u Dr�a-
vnom proračunu najmanje 160 milijuna 
kuna s tim da će se ta sredstva smanjivati 
ako se nastavi dosada�nji trend smanji-
vanja radnika koji ostaju bez posla zbog 
stečajeva poslodavca i onih koji rade za 
poslodavca u stečaju. Zaključkom Vlade 
RH od travnja ove godine Fond za razvoj 
i zapo�ljavanje već je za ovu godinu osi-
gurao dio potrebnih sredstava, ukupno 
120 milijuna kuna.

RADNA TIJELA
Odbor za zakonodavstvo podr�ava 

predlo�eni zakon a na Konačni prijedlog 
podnio je tri amandmana kojima se uskla-
đuju izričaji pojedinih odredbi (članak 2. 
- amandman prihvaćen), tra�i da za svoja 
potra�ivanja radnik podnosi zahtjev (a ne 
da ih prijavi - amandman povučen tije-
kom izja�njavanja) te da ovaj zakon stupa 
na snagu danom njegove objave u �Naro-
dnim novinama� a ne 1. srpnja 2003. 
(amandman prihvaćen). Odbor je ujedno 
sugerirao predlagatelju da razmotri da 
prednost pri naplati u stečajnom postu-
pku imaju prednosti utvrđene Zakonom o 
radu (pravomoćna presuda, naknada �tete 
zbog ozljede na radu ili profesionalne 
bolesti), da preispita odredbu (članak 14.) 
da se sredstva za ova prava osiguravaju u 
Dr�avnom proračunu jer se ocjenjuje da 
ta odredba mo�e biti sadr�aj zakona o 
izvr�avanju dr�avnog proračuna RH ali 
i rok iz članka 17. (dono�enje provedbe-
nog Pravilnika).

Odbor za gospodarstvo, razvoj i 
obnovu predlo�io je Hrvatskom saboru 
dono�enje ovog zakona a nakon �to ga 
je razmotrio kao zainteresirano tijelo. 
Pozitivnim je ocijenjeno rje�enje kojim 
se predla�e da se sredstva za ostvarivanje 
prava radnika utvrđena ovim zakonom 
osiguravaju u Dr�avnom proračunu kako 
se ne bi stvarali dodatni tro�kovi poslo-
davcima i negativno se odrazili na inve-
sticijsku klimu i poticanje gospodarskog 
rasta. Iznijeto je i stajali�te da bi trebalo 
povećati broj mjeseci za koje bi radnik 
ostvarivao pravo na isplatu neisplaće-
ne plaće prije prestanka radnog odno-
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sa odnosno otvaranja stečaja s obzirom 
na to da neki poslodavci nisu isplatili 
deset i vi�e zadnjih plaća radnicima. Tu 
je i mi�ljenje da bi trebalo urediti sustav 
za�tite radnika koji rade a ne dobivaju 
plaću pri čemu nad poslodavcem nije 
otvoren stečaj, primjerice, uvođenjem 
posebnog doprinosa iz kojeg bi se finan-
cirale plaće tih radnika.

Iznijeto je i stajali�te da bi treba-
lo povećati broj mjeseci za koje bi 
radnik ostvarivao pravo na ispla-
tu neisplaćene plaće prije prestan-
ka radnog odnosa odnosno otva-
ranja stečaja s obzirom na to da 
neki poslodavci nisu isplatili deset 
i vi�e zadnjih plaća radnicima.

Odbor za rad, socijalnu politiku i 
zdravstvo također je predlo�io dono�e-
nje ovog zakona. Osnivanje Fonda za 
razvoj i zapo�ljavanje ocijenjeno je kao 
jedan od najjačih oblika za�tite određe-
nih radničkih potra�ivanja imajući u vidu 
broj stečajeva a isto tako i dugotrajnost 
stečajnih postupaka.

Odbor za europske integracije jedno-
glasno je nakon rasprave utvrdio da je 
Konačni prijedlog ovog zakona usklađen 
s pravnom stečevinom EU.

RASPRAVA
Nakon uvodnog obrazlo�enja predsta-

vnika predlagatelja ministra rada i soci-
jalne skrbi Davorka Vidovića (vidjeti 
prikaz Prijedloga) predstavnici radnih 
tijela iznijeli su njihova stajali�ta - Mla-
den Godek (LIBRA) Odbora za zakono-
davstvo, Sonja Borovčak (SDP) Odbo-
ra za rad, socijalnu politiku i zdravstvo 
te Dragica Zgrebec (SDP) Odbora za 
gospodarstvo, razvoj i obnovu.

Ojačati sustav za�tite
Uslijedila je rasprava klubova zastu-

pnika. Dr.sc. Vilim Herman (LIBRA) 
govorio je u ime Kluba zastupnika 
LIBRE koji pozdravlja i podr�ava pre-
dlo�eni zakon. Kazao je da proces sta-
bilizacije i pridru�ivanja nameće obvezu 
posebnoga zakonskog uređenja za�tite 

radničkih potra�ivanja putem jamstvenih 
institucija. Ovime je ojačan sustav za�tite 
radničkih potra�ivanja sukladno europ-
skim standardima i smjernicama odnosno 
direktivama i drugih dokumenata koji se 
odnose na za�titu radničkih potra�ivanja 
u slučaju insolventnosti ili stečaja poslo-
davca. Time se hrvatska regulativa u cije-
losti usklađuje s Acguis Communitaire-
om, naglasio je.

Tu je i sugestija predlagatelju da 
razmotri vjerojatno �lapsus calami� jer 
je u Prijedlogu zakona navedena odredba 
Zakona o radnim odnosima koji se u RH 
ne primjenjuje već osam godina (treba se 
pozvati na Zakon o radu). Upitna je real-
nost procjene u visini potrebnih sredstava 
potrebnih za provedbu ovog zakona zbog 
nejasnoća o postojećem broju stečaja kao 
i dinamici otvaranja budućih stečajeva i 
broja radnika koji će time biti pogođeni. 
Mo�e se mo�da i procijeniti da tijekom 
2003. godine neće ni doći do značajnijih 
isplata pa se nameće pitanje opravdanosti 
rezerviranja iznosa od 120 milijuna kuna 
u Fondu. Nu�no je da doista dođe do 
isplate sukladno rokovima iz ovog pre-
dlo�enog zakona, naglasio je zastupnik 
imajući pri tom u vidu i Slavoniju i Bara-
nju gdje je puno stečajeva.

Zakon je bio potreban i prije
Klub zastupnika HSP-HKDU-a u 

potpunosti podr�ava predlo�eni zakon, 
izvijestio je Tonči Tadić (HSP). Smatra-
mo da je ovaj zakon dobar, da je potreban 
Hrvatskoj no napominjemo, rekao je u ime 
ovog Kluba, da je taj zakon bio potreban 
Hrvatskoj svih ovih godina kada su se Vla-
dinom politikom provodili stečajevi i kada 
je stotina tisuće radnika do�lo u silne pro-
bleme. Zastupnik je u vezi s tim podsjetio 
da je Klub zastupnika HSP/HKDU-a kra-
jem 2000. godine predlo�io (amandman 
na prijedlog stečajnog zakona) da se for-
mira fond za za�titu radničkih potra�ivanja 
pri stečaju a Vlada je taj amandman tada 
odbila. No da je taj fond tada formiran, a 
temeljem konvencije Međunarodne orga-
nizacije rada, sigurno da bi stečajevi koji 
su se od tada dogodili, primjerice �Dio-
koma� i �Name� bili manje bolni, potpu-
no drugačiji, vjeruje zastupnik, rekao je, 
među ostalim govoreći �ire o razlozima za 
podno�enje tog spomenutog amandmana. 
Ključno je to da su radnici obe�tećeni i da 
mogu ući u stečaj sa svojim poduzećem 
bez straha za svoju egzistenciju.

Zdenko Haramija (HSS) javio se u 
ime Kluba zastupnika HSS-a koji isti-
če da se zalagao za ovakvo predlo�eno 
rje�enje jo� prilikom izmjena i dopu-
na Stečajnog zakona. Veseli nas, rekao 
je, da je ta problematika sada rije�ena 
cjelovito posebnim zakonom. Ovo je 
izvanredna prilika da se zakonom radni-
ci barem djelomično osiguraju budući 
da im se garantira isplata neisplaćenih 
plaća za zadnja tri mjeseca prije otva-
ranja stečaja.

Rje�enja iz ovog zakona Klub zastupni-
ka HSS-a ocjenjuje dobrima ali smatra da 
bi predlagatelj mo�da trebao razmisliti o 
povećanju broja mjeseci za neisplaćene 
plaće te eventualno o pro�irenju za�tite i 
na radnike koji rade a ne dobivaju plaću 
kod poslodavca nad kojim nije otvoren 
stečajni postupak. Klub zastupnika HSS-
a također smatra da bi zakon trebao stupi-
ti na snagu danom objavljivanja u �Naro-
dnim novinama� a ne retroaktivno od 1. 
srpnja 2003.

I Klub zastupnika SDP-a podr�at će 
ovaj predlo�eni zakon to vi�e �to je to 
na neki način zadnja obveza koja je 
dogovorena sa sindikatima a zapisana 
je kao obveza u dokumentu �Ugovor 
za pravednu Hrvatsku�, rekla je Milan-
ka Opačić (SDP) govoreći u ime tog 
Kluba. Protekle tri godine bio je odre-
đen broj stečajeva, neki su bili naslije-
đeni a neke smo na�alost, morali provo-
diti kako bi se iz gospodarstva očistilo 
sve ono �to mu doista vi�e nije pripa-
dalo i kako bi se eliminirale one tvrtke 
koje su samo fiktivno postojale i u koji-
ma je velik broj radnika svakodnevno 
dolazio na posao i radio a za svoj rad 
nisu dobivali plaću.

Isto tako vidjelo se da na�i napori u 
protekle tri i pol godine kroz određe-
ne zakonske izmjene, pa i u Zakonu o 
stečaju kad je utvrđeno da su radnička 
potra�ivanja prvi isplatni red, nisu dali 
dovoljno učinka i to je bio jo� jedan 
razlog za dono�enje ovog sada pre-
dlo�enog zakona, rekla je govoreći o 
predlo�enim rje�enjima. Bitno je reći 
da o zahtjevu radnika Fond odlučuje 
rje�enjem u roku od 15 dana od dana 
njegova podno�enja jer su rokovi vrlo 
bitni za ostvarivanje prava radnika. Isto 
tako je dobro da su određene i kazne za 
poslodavce (od 3 000 do 10 000 kuna) 
koji ne �ele dostaviti potrebnu doku-
mentaciju za isplatu potra�ivanja radni-
ka, naglasila je.
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Obuhvatiti i potra�ivanja iz 
stečajeva u tijeku odnosno 
nenaplaćena potra�ivanja

Vesna �kare-O�bolt (DC) izvijestila 
je da će Klub zastupnika DC-a podr�ati 
dono�enje ovog zakonskog prijedloga uz 
uvjet da se prihvate njegovi amandmani. 
Tako se tra�i brisanje odredbi (članka 
18.) prema kojima će se sva potra�iva-
nja radnika prema poslodavcima nad 
kojima je stečajni postupak otvoren do 
dana stupanja na snagu ovog zakona rje-
�avati po zakonskim odredbama koji su 
bili na snazi na dan otvaranja stečajnog 
postupka. Najgore je �to se ovaj predlo-
�eni zakon ne odnosi na radnike kod 
5358 poslodavaca nad kojima je u pro-
tekle tri godine pokrenut postupak steča-
ja kao i na radnike koji su bili zaposleni 
kod 929 poslodavaca do 2000. godine čiji 
postupci stečaja nisu bili rije�eni, nagla-
�ava zastupnica u obrazlo�enju tog aman-
dmana. No amandman nije prihvaćen uz 
obrazlo�enje predstavnika Vlade, zamje-
nika ministra rada i socijalne skrbi dr.sc. 
Bo�e Borka �aje, da bez novih izvora 
sredstava za to nema mogućnosti da se 
ovim sustavom za�tite obuhvate i radni-
čka potra�ivanja iz stečajeva koji su jo� u 
tijeku odnosno koja nisu naplaćena iz već 
rije�enih stečajeva. Također se tra�i brisa-
nje ograničavanja obveza isplata neispla-
ćenih plaća na tri posljednja mjeseca (čla-
nak 3. - amandman nije prihvaćen) te da 
(članak 14.) sredstva Hrvatskog fonda za 
privatizaciju trebaju ući kao prihod Dr�a-
vnog proračuna i putem dr�avne riznice 
koristiti se za namjene propisane zakoni-
ma (amandman prihvaćen).

Najgore je �to se ovaj predlo�eni 
zakon ne odnosi na radnike kod 
5358 poslodavaca nad kojima je 
u protekle tri godine pokrenut 
postupak stečaja kao i na radni-
ke koji su bili zaposleni kod 929 
poslodavaca do 2000. godine čiji 
postupci stečaja nisu bili rije�eni.

Prigodom preuzimanja vlasti ova je 
Vlada krenula u ubrzano otvaranje ste-
čajnih postupaka i pri tome je tvrdila da 

zakonska regulativa treba voditi posebnu 
brigu i o mogućem očuvanju ili obnavlja-
nju poslovne aktivnosti stečajnog du�ni-
ka �to je potpuno suprotno obrazlo�enju 
uz ovaj sada predlo�eni zakon. Tro�enje 
sredstava iz Dr�avnog proračuna za zbri-
njavanje radnika za čijim je radom pre-
stala potreba ocjenjivano je posve neo-
pravdanim, a sada i članovi Odbora za 
gospodarstvo, razvoj obnovu podr�avaju 
u vezi s ovim zakonom sustav proračun-
skog financiranja, naglasila je među osta-
lim zastupnica dodajući da se s tim ovaj 
Klub potpuno sla�e.

Dobro je �to je sada Vlada prisiljena 
izvr�iti zakonsku prilagodbu europskim 
standardima i na ovom području, među-
tim, ipak treba reći da su goleme �tete 
učinjene i da su firme propale a njihove 
zaposlenici ostali bez svojih vi�emjese-
čnih plaća.

Klub zastupnika HSLS-a mo�e podr-
�ati ovaj zakon jer pridonosi na konkre-
tan način pobolj�anju nezavidnog polo-
�aja radnika u poduzećima na kojima 
je otvoren stečajni postupak, rekao je 
�eljko Dragović (HSLS). Pozivajući se 
na navod iz Ocjene stanja uz predlo�eni 
zakon da su razlozi nemogućnosti napla-
te radničkih potra�ivanja i u �koordina-
ciji brojnih stečajnih tijela� zastupnik 
ističe da praksa pokazuje drugačiju situ-
aciju. Stanje stečajnog du�nika odnosno 
njegova imovina i gospodarski polo�aj 
općenito su razlog �to ta potra�ivanja ne 
dođu brzo na naplatu a tome treba prido-
dati i gospodarsko okru�enje u kojem se 
nalazi stečajni du�nik, naglasio je zastu-
pnik te se u nastavku osvrnuo na pojedi-
na predlo�ena rje�enja. Dobrim dr�imo 
rje�enje da se osim plaća podmiruju i 
doprinosi a dr�imo da treba omogućiti 
(brisati članak 18.) da i biv�i zaposleni-
ci stečajnih du�nika a na kojima se već 
provodi stečajni postupak ostvare ona 
prava koja su predviđena ovim zakonom 
(amandman nije prihvaćen). Time bi se 
ispravila nepravda prema radnicima čija 
su poduzeća u stečaju a nisu im mogla 
biti isplaćena potra�ivanja iz stečajne 
mase, naglasio je zastupnik apelirajući za 
takvo rje�enje.

U pojedinačnoj raspravi Dragica 
Zgrebec (SDP) naglasila je da predlo-
�eni zakon predstavlja novinu u na�em 
radno socijalnom zakonodavstvu. �ao 
joj je �to takav zakon nije prije donesen 
pogotovo u vrijeme velikih stečajeva koji 
su bili posljedica vi�egodi�njih poslovnih 

problema tvrtki a posebno nakon pretvor-
be i privatizacije. Tzv. restrukturiranja i 
sanacije gutale su i proračunska sredstva 
a posljedica je ipak bio stečaj i to u trenu-
tku kad je dugovanje vi�estruko nadma�i-
valo vrijednost same tvrtke.

Smatra da treba rigoroznije kontrolirati 
i insolventnost i likvidnost tvrtki i time 
preduhitriti nekontrolirani rast neplaćenih 
obveza pri čemu su često radničke plaće 
na samom vrhu po visini duga, rekla je, 
među ostalim, smatrajući da je ovo dobar 
zakon koji će se s rastom na�ih ekonom-
skih mogućnosti sigurno i pro�irivati.

Biti danas stečajni upravitelj je 
biznis

Dario Vukić (HDZ) smatra da pre-
dlo�eni zakon treba podr�ati jer će na�e 
stečajno zakonodavstvo učiniti djelotvor-
nijim i sličnijim onom u EU. U svakom 
slučaju za�titilo bi se radnika i omogućilo 
mu se dostojan �ivot bez obzira na to �to 
poduzeće u kojem radi odlazi u stečaj.

Zastupnik je zatim naveo da se na�e 
stečajno zakonodavstvo prema nekim 
ocjenama po kvaliteti nalazi u gornjoj 
klasi i ispred zemalja koje su mnoge kan-
didati za EU (primjerice Poljska, Če�ka, 
Mađarska itd.) no da smo po provedbi tih 
zakona iza njih. Stoga se zastupnik boji 
da provedba ovog zakona ne pogor�a to 
stanje.

Nitko ne mo�e reći da se ne mo�e i 
ne treba mijenjati zakon na način 
da stečajni upravitelj vi�e ne mo�e 
biti na toj du�nosti u vi�e od dva 
trgovačka dru�tva, da ne mo�e biti 
ni u drugom trgovačkom dru�-
tvu ako nije u vremenskom roku 
sukladno zakonu zavr�io stečaj 
prvog dru�tva.

Uz provedbu stečajnog zakonodavstva 
trebalo bi paralelno raditi i na za�titi osta-
lih vjerovnika a ne samo radnika jer bi se 
time dao značajan doprinos razvoju hrvat-
skog gospodarstva i ulaganju u Hrvatsku 
odnosno uspostavi pravne dr�ave (otkloni-
ti pravnu nesigurnost, rije�iti pitanja kata-
stra itd.), rekao je. Govoreći o nedostaci-
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ma uočenim u sporom stečajnom postu-
pku osvrnuo se na stečajne upravitelje. 
Činjenica je da je danas biti u Hrvatskoj 
stečajni upravitelj biznis. U Zagrebu, pri-
mjerice, ima stečajnih upravitelja koji su 
istovremeno upravitelji u dvadeset trgova-
čkih dru�tava nad kojima se provodi stečaj 
pa se postavlja pitanje opravdanosti toga. 
Jer, komentira zastupnik, stečajni je postu-
pak zami�ljen kao relativno brzo unovče-
nje imovine stečajnog du�nika i namirenje 
vjerovnika i da se unutar određenog vre-
mena namire vjerovnici. No nijedan ste-
čajni upravitelj kod nas nije razrije�en te 
du�nosti odnosno nije mu bilo onemogu-
ćeno, �to je zakonski moguće, da bude ste-
čajni upravitelj ako nije zavr�io sukladno 
zakonu stečajni postupak. A svima bi tre-
balo biti u interesu da se stečajni postupci 
u Hrvatskoj ubrzaju.

Posljedica neprovođenja zakona je i 
jedno potpuno neprihvatljivo kadrovsko 
i ino lobiranje da jedan čovjek mo�e 
biti stečajni upravitelj u 20 trgovačkih 
dru�tava (njegov prihod se kreće i vi�e 
od 150 000 kuna mjesečno) pa se posta-
vlja pitanje, kad se gleda kako se prodaju 
nekretnine, za�to se ne unovčavaju itd., je 
li točno ono �to mnogi ka�u da su steča-
jevi danas ono �to je prije bila pretvorba i 
privatizacija. Ima situacija u kojoj je izu-
zetno nizak stupanj naplate vjerovnika, 
povećava se broj sudskih postupaka itd. 

i javlja se multiplicirani učinak otvaranja 
stečajnih postupaka a sve bi to bilo manje 
dramatično kad bi se provodili zakoni.

Nitko ne mo�e reći da se ne mo�e i ne 
treba mijenjati zakon na način da stečajni 
upravitelj vi�e ne mo�e biti na toj du�no-
sti u vi�e od dva trgovačka dru�tva, da ne 
mo�e biti ni u drugom trgovačkom dru�-
tvu ako nije u vremenskom roku sukla-
dno zakonu zavr�io stečaj prvog dru�tva, 
rekao je, među ostalim zastupnik, ne zao-
bilazeći ni pitanje djelovanja vjerovni-
čkih vijeća.

Ivo Fabijanić (SDP) ka�e da �eli 
vjerovati da će ovaj zakon imati doda-
tni pozitivan učinak s obzirom na to da 
je praksa izgledala potpuno drugači-
je nego �to je predviđeno Zakonom o 
stečaju. Nije rijedak slučaj da su se u 
proceduri stečaja dogodile vrlo čudne, 
upitne stvari pa i one da su kad su se 
u poku�aju da se firma u stečaju proda 
(negdje u trećem natječaju) postizale 
upravo one cijene koje su zadovolja-
vale financijske potrebe suda i stečaj-
nog upravitelja a radnici su ostajali bez 
ikakvih naknada. Pa je li to slučaj ili se 
zapravo radi o pogodovanju stečajnih 
upravitelja u tim odnosima, pita zastu-
pnik, dodajući da će se istina te�ko utvr-
diti no da će se postupanjem po ovom 
zakonu spriječiti dio takvih pojavnosti i 
stoga će ga podr�ati.

Va�nost Fonda

Marijana Petir (HSS) također će podr-
�ati dono�enje ovog zakona a u svom javlja-
nju podsjetila je da su zastupnici HSS-a 
kod rasprave o drugim zakonima, kao �to 
je Zakon o stečaju, upozoravali na va�nost 
uspostave Fonda za za�titu radničkih potra-
�ivanja. Vesele podaci da se na Zavodu za 
zapo�ljavanje bilje�i znatan pad broja radnika 
zbog objave stečaja poslodavca tako da ih je 
2000. bilo oko 160 000 a sada ih prema najno-
vijim informacijama ima oko 30-tak tisuća.

No stečajni postupci bi bili ipak znatno 
lak�i i bezbolniji da je postojao spomenuti 
fond, rekla je zastupnica iznoseći kao pri-
mjer �eljezaru Sisak (ali i Moslavačkog 
vinogorja koji ide u stečaj već pet godina i 
�portska odjeća Novska) gdje je zastupnica 
bila anga�irana u pregovorima. Da je posto-
jao taj fond sigurno bi bilo prostora za soci-
jalni dijalog, socijalni mir i mudriji odabir 
strate�kog partnera a ovako je cijelo vrijeme 
bio pritisak da se s jedne strane pomogne 
radnicima da uspiju pre�ivjeti a s druge stra-
ne da se pronađe najbolji mogući partner.

Rasprava je zatim bila zaključena.
Hrvatski je sabor jednoglasno (99 za) 

donio Zakon o osiguranju potra�ivanja 
u slučaju stečaja poslodavca u tekstu 
kako ga je predlo�io predlagatelj zaje-
dno s prihvaćenim amandmanima.

Đ.K.

Zastupnici Hrvatskog sabora su 
većinom glasova donijeli, u hitnom 
postupku, Zakon o izmjenama i dopu-
nama Zakona o zdravstvenom osigu-
ranju, u tekstu predlagatelja, Vlade 
Republike Hrvatske, zajedno s prihva-
ćenim amandmanima Odbora za zako-
nodavstvo.

Konačnim prijedlogom zakona o izmje-
nama i dopunama Zakona o radu produ-
�uje se trajanje porodnog dopusta u sluča-
ju kada dio koristi otac, odnosno utvrđuje 
se pravo na rad s polovicom radnog vre-
mena do navr�ene druge godine djetetova 
�ivota u slučaju rođenja blizanaca, trojki, 
četvorki ili vi�e djece jednake dobi.

Predlo�ene izmjene i dopune va�e-
ćeg Zakona o zdravstvenom osiguranju 
kojima se određuje način isplate nakna-
da za kori�tenje navedenih prava, naj-
većim dijelom predstavljaju usklađenje 
s odgovarajućim odredbama Konačnog 
prijedloga Zakona o izmjenama i dopu-
nama Zakona o radu.

PRIJEDLOG I KONAČNI PRIJEDLOG ZAKONA O IZMJENAMA I DOPUNAMA ZAKONA O 
ZDRAVSTVENOM OSIGURANJU

Usklađivanje s izmjenama 
Zakona o radu
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O PRIJEDLOGU
U prikazu ovog Prijedloga zakona poslu-

�ili smo se obrazlo�enjem predstavnika pre-
dlagatelja, ministra zdravstva, mr.sc. Andre 
Vlahu�ića. Radi se o relativno maloj izmjeni 
Zakona o zdravstvenom osiguranju, koja je 
vezana uz izmjene i dopune Zakona o radu.

Ovim izmjenama i dopunama Zakona 
o zdravstvenom osiguranju uređuje se 
način isplata naknada za kori�tenje prava 
i za�tite majčinstva koje se uvode izmje-
nama i dopunama Zakona o radu.

Naime, kako se Konačnim prijedlogom 
zakona o izmjenama i dopunama Zako-
na o radu uređuje produ�enje trajanja 
porodnog dopusta u slučaju kada dio od 
barem tri mjeseca porodnog dopusta kori-
sti otac djeteta, te se uređuje pravo na rad 
s polovicom radnog vremena u slučaju 
rođenja blizanaca, trojki, četvorki ili vi�e 
djece jednake dobi, bilo je potrebno izvr-
�iti odgovarajuće usklađivanje Zakona o 
zdravstvenom osiguranju, kako bi nave-
dena prava i za�titu majčinstva pratile 
odgovarajuće novčane naknade.

Jednako tako ovim zakonskim prije-
dlogom uređujemo i pobolj�avamo tekst 
va�ećeg zakona tako da se na jasniji 
način uređuju prava i obveze osiguranih 
osoba u ostvarivanju prava iz osnovnog 
zdravstvenog prava u pogledu visine 
naknade plaća ovisno o tome isplaćuju li 
se na teret poslodavca ili na teret Hrvat-
skog zavoda za zdravstveno osiguranje.

Prema tome, ovim izmjenama i dopu-
nama postojećeg zakona pobolj�avaju se 
i daju veća prava hrvatskim građanima i 
hrvatskim radnicima, zaključuje ministar.

RADNA TIJELA
Odbor za zakonodavstvo podupi-

re dono�enje ovog Zakona i ne protivi 
se prijedlogu da se donese po hitnom 
postupku, a na tekst Konačnog prijedloga 
podnosi pet amandmana.

Prvi amandman odnosi se na članak 1. 
stavku 2. u uvodnoj rečenici riječ: �nova� 
bri�e se.

Drugi amandman je na članak 3. u 
dodanom stavku 2. članka 28, riječi: 
�stečajnog postupka� zamjenjuju se rije-
čju: �stečaja�.

Treći amandman odnosi se na članak 5. 
gdje se u stavku 1. riječ: �izjavljena� bri�e.
Četvrti amandman je na članak 8. gdje 

se u stavku 2. u uvodnoj rečenici riječ: 
�nova� bri�e.

Obrazlo�enje za sva četiri amandma-
na je da se njima nomotehnički uređuje 
izričaj.

Peti amandman je na članak 9. gdje se 
riječi: �1. srpnja 2003. godine� zamjenju-
ju riječima: �danom objave u �Narodnim 
novinama�. Obrazlo�enje je slijedeće: 
Ocjenjujući da predlagatelj nije imao u 
vidu da ovaj Zakon ima povratno djelo-
vanje, suprotno Ustavu RH, Odbor pre-
dla�e da stupi na snagu danom objave u 
�Narodnim novinama�.

U prikazu Izvje�ća Odbora za rad, 
socijalnu politiku i zdravstvo poslu�ili 
smo se izlaganjem predsjednice Odbora, 
Snje�ane Bige-Friganović (SDP). Odbor 
je predmetni Prijedlog zakona razmatrao 
u svojstvu matičnog radnog tijela.

U raspravi nakon uvodnog obrazlo�enja 
predstavnika predlagatelja, utvrđeno je da 
predlo�ene izmjene i dopune prvenstveno 
predstavljaju usklađivanje s odredbama 
Konačnog prijedloga zakona o izmjenama 
i dopunama Zakona o radu, kao i pobolj-
�anje teksta va�ećeg zakona.

Predlo�ene izmjene predstavljaju jaču 
za�titu osiguranika koji bi u slučaju steča-
ja poslodavca ili njegove likvidacije te�ko 
ili nikako mogao ostvariti pravo na nakna-
du plaće za vrijeme bolovanja. Također, 
u ostvarivanju nastojanja fleksibilizacije 
radnih odnosa i rad s nepunim vremenom, 
odnosno skraćenim radnim vremenom, 
ostvaruje se pravo na cjelovitu zdravstve-
nu za�titu, dok se naknada određuje sukla-
dno vremenu provedenom na radu.

Nakon rasprave, članovi Odbora su 
jednoglasno odlučili predlo�iti Hrvat-
skom saboru na usvajanje Zakon o 
izmjenama i dopunama Zakona o zdrav-
stvenom osiguranju, u tekstu kako ga je 
predlo�ila Vlada RH.

RASPRAVA
Nakon uvodnog obrazlo�enja ministra 

zdravstva mr.sc. Andre Vlahu�ića, Snje-
�ana Biga-Friganović (SDP) podnijela 
je izvje�će u ime Odbora za rad, socijalnu 
politike i zdravstvo. Potom je uslijedila 
rasprava po klubovima zastupnika.

Kvalitetna rje�enja
Dr.sc. Vilim Herman (LIBRA) govo-

rio je u ime Kluba zastupnika LIBRE. 
Rekao je da se izmjenama i dopunama 
Zakona o zdravstvenom osiguranju ure-
đuje način isplate za kori�tenje prava 

koja su dijelom trenutnih izmjena i dopu-
na Zakona o radu, a odnose se na produ-
�enje trajanja porodnog dopusta u slučaju 
kad ga koristi otac, odnosno na pravo na 
rad s polovicom radnog vremena do navr-
�ene druge godine djetetova �ivota, u slu-
čaju rođenja blizanaca, trojki, četvorki ili 
vi�e djece jednake dobi.

Prijedlog sadr�ava solidna, dapa-
če, kvalitetna rje�enja koja čine 
cjelinu s izmjenama i dopunama 
Zakona o radu i cijelim paketom 
radnosocijalnih zakona.

Konstatirao je da se predlo�enim tek-
stom izmjena i dopuna na jasniji način 
određuju prava i obveze osiguranih osoba 
Hrvatskog zavoda za zdravstveno osigu-
ranje u ostvarivanju prava iz osnovnog 
zdravstvenog osiguranja u pogledu visine 
naknada plaća, ovisno o tome isplaćuje li 
se ista na teret poslodavca ili teret Zavo-
da, te pravo na naknadu plaće za vrijeme 
privremene nesposobnosti za rad.

Smatra da predlo�eni članak 3. izmje-
na i dopuna sadr�i hvalevrijedan mehani-
zam za�tite osiguranika koji bi u slučaju 
stečaja poslodavca ili njegove likvidacije 
te�ko ili gotovo nikako mogli ostvari-
ti naknadu plaće za vrijeme bolovanja. 
Međutim, ističe da je neprijeporno da će 
ista pasti na teret Hrvatskog zavoda za 
zdravstveno osiguranje i vrlo vjerojatno 
iziskivati veću sumu za provedbu predlo-
�enih izmjena. Zastupnik je rekao da bi 
volio čuti očitovanje predlagatelja da li se 
mo�da očekuje i veći iznos.

Dr. Herman ocjenjuje da su predlo-
�ene izmjene i dopune u člancima 4, 
5. i 7. izraz pobolj�anja teksta va�ećeg 
Zakona, kojima se na jasniji način odre-
đuju prava i obveze osiguranih osoba u 
Hrvatskom zavodu za zdravstveno osi-
guranje u ostvarivanju prava iz osnovnog 
zdravstvenog osiguranja u pogledu visine 
naknade plaće, ovisno o tome isplaćuje li 
se ista na teret poslodavca ili teret Zavo-
da, kao i naknada plaće za vrijeme privre-
mene nesposobnosti za rad.

�Prijedlog sadr�ava solidna, dapa-
če, kvalitetna rje�enja koja čine cjelinu 
sa spomenutim izmjenama i dopunama 
Zakona o radu i cijelim paketom radnoso-
cijalnih zakona�. Smatra da je opravdan 
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prijedlog o dono�enju zakona po hitnom 
postupku, budući da je istodobno riječ i 
o unutarnjem harmoniziranju postojećih 
propisa RH, a time i njihove efikasnije i 
ujednačenije primjene.

Klub zastupnika LIBRE podr�ava Pri-
jedlog ovih izmjena i dopuna.

Usklađivanje sa Zakonom o 
radu

U ime Kluba zastupnika SDP-a 
govorila je Snje�ana Biga-Friganović 
(SDP). Zastupnica je naglasila da izmje-
ne i dopune Zakona o zdravstvenom osi-
guranju prate izmjene Zakona o radu i 
radnozakonodavne promjene kao i cjelo-
kupnu reformu zdravstva.

Prioritetni ciljevi u reorganizaciji 
zdravstvenog sustava prvenstveno jesu 
reforma zdravstvenog osiguranja, defini-
ranje opsega mjera i prava iz obveznog 
zdravstvenog osiguranja.

Snje�ana Biga-Friganović ističe da su 
dono�enjem Zakona o zdravstvenom osi-
guranju koji je stupio na snagu 1. siječnja 
2002. godine u financiranju sustava uči-
njeni znatni pomaci. Sustav zdravstve-
nog osiguranja u RH obuhvaća osnovno 
zdravstveno osiguranje koje je obvezno 
i dopunsko zdravstveno osiguranje, kao 
i privatno zdravstveno osiguranje koji su 
na dobrovoljnoj bazi.

Podsjetila je da se prema zadnjim 
podacima dopunski osiguralo oko 722 
tisuće građana RH, �to je određeni poka-
zatelj da je dopunsko zdravstveno osigu-
ranje dobro prihvaćeno.

Sustav osnovnog zdravstvenog osi-
guranja zasnovan je na načelima uzaja-
mnosti i solidarnosti, primjenom čega 
se svim osiguranim osobama osiguravaju 
ista prava na zdravstvenu za�titu. �Pored 
dosada�njeg osnovnog zdravstvenog osi-
guranja koje obuhvaća radnike, obrtnike, 
poljoprivrednike, samostalne djelatnosti 
i druge osigurane osobe, sustav će obu-
hvaćati i druge osobe koje radom ostva-
ruju dohodak ili drugi primitak po osnovi 
raznih oblika rada na koji se plaća porez 
na dohodak�.

Ovakvim povećanjem broja obveznika 
plaćanja doprinosa za osnovno zdrav-
stveno osiguranje, povećat će se, kako 
prihodi od tih doprinosa, tako i broj osi-
guranih osoba u osnovnom zdravstvenom 
osiguranju. Ove promjene će tako pratiti i 
druge oblike rada koji su u porastu.

Izmjenama Zakona o zdravstvenom 
osiguranju omogućila bi se isto tako 
isplata novčane naknade kada se osno-
vica za naknadu ne bi mogla utvrditi, 
odnosno kada se isplata novčane nakna-
de zbog nemogućnosti obavljanja poslo-
va na temelju kojih se ostvaruju primici, 
sukladno propisima o doprinosima za 
obvezna osiguranja, za osiguranike koji 
ne ostvaruju pravo na osnovno zdrav-
stveno osiguranje po drugoj osnovi, ne bi 
mogla izvr�iti, poja�njava zastupnica.

Također, kada osiguranik prima nakna-
du plaće neprekidno dulje od tri mjeseca, 
osnovica za utvrđivanje naknade poveća-
va se sukladno porastu plaće zaposlenih u 
RH, ako je taj porast veći od 5%.

U slučaju stečaja, odnosno likvi-
dacije poslodavca utvrđeno je 
pravo osiguranika na naknadu 
plaće za vrijeme bolovanja u svezi 
s ozljedom na radu, odnosno pro-
fesionalnom bolesti, iz sredstava 
Hrvatskog zavoda za zdravstveno 
osiguranje.

Klub zastupnika SDP-a podr�ava pose-
bno odredbu u slučaju stečaja, odnosno 
likvidacije poslodavca. Naime, utvrđeno 
je pravo osiguranika na naknadu plaće 
za vrijeme bolovanja u svezi ozljede na 
radu, odnosno profesionalne bolesti iz 
sredstava Hrvatskog zavoda za zdrav-
stveno osiguranje. Ovo se predla�e iz 
razloga za�tite osiguranika, jer bi u slu-
čaju stečaja poslodavca ili njegove likvi-
dacije osiguranik te�ko ili nikako mogao 
ostvariti naknadu plaće za vrijeme bolo-
vanja.

Konačnim prijedlogom zakona o 
izmjenama i dopunama Zakona o radu 
uređuje se produ�eno trajanje porodilj-
nog dopusta u slučaju kada isti koristi 
otac. Također, do navr�ene druge godine 
�ivota djeteta u slučaju rođenja blizana-
ca, kao i u slučaju rođenja trojki, četvor-
ki ili vi�e djece jednake dobi utvrđuje se 
pravo na rad s polovicom radnog vreme-
na, a izmjene i dopune Zakona o zdrav-
stvenom osiguranju kojima se određuje 
način isplate naknade za kori�tenje gore 
navedenih prava trebale bi pratiti izmjene 
Zakona o radu.

Odredbom prema kojoj se sva djeca 
do navr�ene 18. godine �ivota s prebiva-
li�tem u RH smatraju osiguranim osoba-
ma, uređuje se i pitanje podno�enja pri-
jave za osnovno zdravstveno osiguranje 
za djecu u slučajevima kada ona nisu čla-
novi obitelji osiguranika koji je nositelj 
osiguranja.

Također se ovim izmjenama uređuje i 
pitanje osiguravanja razlike do pune vri-
jednosti prava na zdravstvenu za�titu iz 
osnovnog osiguranja za osigurane osobe 
kojima je priznat status hrvatskog ratnog 
vojnog invalida prema Zakonu o pravima 
hrvatskih branitelja iz Domovinskog rata 
i članova njihovih obitelji, kao i za osi-
gurane osobe kojima je priznato svojstvo 
ratnog vojnog invalida, mirnodopskog 
vojnog invalida i civilnog invalida rata 
prema Zakonu o za�titi vojnih i civilnih 
invalida rata, ističe zastupnica.

�Sve navedene izmjene Zakona o 
zdravstvenom osiguranju, uz to �to 
predstavljaju usklađivanje sa Zakonom 
o radu, predstavljaju izrazito povoljan 
pomak u strategiji reforme zdravstva i 
zdravstvenog osiguranja, te pridonose 
značajnoj za�titi osiguranika i njego-
vom boljem socijalnom i zdravstvenom 
statusu�.

Snje�ana Biga-Friganović primijetila 
je da bi trebalo izmijeniti članak 9. koji se 
odnosi na datum stupanja na snagu Zako-
na, koji je u ovom Prijedlogu određen 1. 
srpnja 2003. godine. Inače, Klub zastu-
pnika SDP-a podr�ava izmjene i dopune 
Zakona o zdravstvenom osiguranju.

Pobolj�an tekst va�ećeg Zakona
Jadranka Katarinčić-�krlj (HSLS) 

govorila je u ime Kluba zastupnika 
HSLS-a. Rekla je da su dva bitna razlo-
ga zbog kojih se predla�u ove izmjene. 
Prvi razlog je taj �to se njima predla�e 
usklađenje s odgovarajućim odredbama 
iz Zakona o radu, a drugi razlog je taj �to 
se dijelom izmjena pobolj�ava tekst va�e-
ćeg Zakona i na jasniji način se uređuju 
prava i obveze osiguranih osoba u pogle-
du visine naknade plaće.

Klub zastupnika HSLS-a, imajući u 
vidu ove razloge, nema bitnih primjedba 
na ove predlo�ene izmjene. No, zastu-
pnica je iznijela neke načelne primjedbe 
svog Kluba, a tiču se zdravstvene za�ti-
te. Rekla je da je zdravstveni sustav jako 
značajan za svako dru�tvo s obzirom na 
prava koja proističu iz njega, i shodno 
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tome ocjenjuje se koliko je neko dru�tvo 
ili neka zemlja socijalno osjetljiva.

Novi Zakon o zdravstvenom osigura-
nju stupio je na snagu 1. siječnja 2002. 
godine i njegova najbitnija novina je 
uvođenje dopunskog i privatnog osigu-
ranja. Podsjetila je da je nedavno pro-
vedena rasprava u prvom čitanju novog 
Zakona o zdravstvenoj za�titi, a na tekst 
Prijedloga je bilo brojnih kritika. �Ta su 
dva zakona, dakle Zakon o zdravstvenom 
osiguranju i Zakon o zdravstvenoj za�titi 
temelji na�eg zdravstvenog sustava�.

Klub zastupnika HSLS-a dr�i da legi-
slativa, odnosno zakonska osnova zdrav-
stvenog sustava i sustava zdravstvenog 
osiguranja mora biti čvrsta, homogena i 
konzistentna.

�U ovom Prijedlogu, dakle u ovim 
izmjenama Zakona se jasno ne osje-
ća opredjeljenje koji sustav zdravstva i 
zdravstvenog osiguranja je u stvari domi-
nantan u na�oj zemlji, da li je to sustav 
nacionalne zdravstvene slu�be koji se 
financira iz poreza, odnosno proračuna, 
ili je to sustav obveznog zdravstvenog 
osiguranja koji se financira iz doprinosa 
ili je pak to ne�to treće, nekakav hibrid�.

U Klubu dr�e da i nadalje nedosta-
ju određenije odredbe o problematici 
osiguranja za slučaj nesreće na poslu i 
profesionalnog oboljenja, s obzirom na 
obveznike plaćanja doprinosa i karakter 
osiguravatelja.

Zastupnica se osvrnula na odredbu 
članka 9. Prijedloga gdje se predvi-
đa da Zakon stupa na snagu 1. srpnja 
2003. godine, dakle retroaktivno, �to nije 
moguće, jer Zakon stupa na snagu osmog 
dana od objave u �Narodnim novinama�.

Zaključila je da su primjedbe Kluba 
zastupnika HSLS-a vi�e načelne prirode 
s obzirom na reformu u zdravstvenom 
sustavu i zadr�ku koja je već iskazana 
kod ostalih zakona iz tog područja. �to 
se tiče ovih predlo�enih izmjena, Klub 
nema konkretnih, odnosno bitnijih pri-
mjedbi.

Dr�ava određuje trajanje bolesti
Jadranka Kosor (HDZ) govorila je u 

ime Kluba zastupnika HDZ-a. Na poče-
tku je rekla da će njen Klub podr�ati ovaj 
Prijedlog, iako smatraju da bi u sklopu 
izmjena ovog Zakona trebalo promijeniti 
jo� neke odredbe. Podsjetila je na smanji-
vanje osnovice za bolovanje sa 80% na 
70%. Mi�ljenja je da je to izazvalo prili-

čne pote�koće, posebice onima najbole-
snijima i najsiroma�nijima, �tako da su 
oni jo� bolesniji i jo� siroma�niji�.

Klub zastupnika HDZ-a predla�e da se 
razmisli o promjeni podzakonskih akata koji 
su vezani uz ovaj zakon, a radi se o du�ini 
trajanja bolovanja za pojedine bolesti. Misli 
da ti pravilnici nisu pravedni, jer određuju 
dane bolovanja za pojedine bolesti, odnosno 
rok unutar kojeg se mora ozdraviti ili pak 
ići pred komisiju. �Dakle, dr�ava određuje 
koliko mo�emo biti bolesni, kada moramo 
ozdraviti i vratiti se na posao�.

Podsjetila je na slovo hrvatskog Ustava 
koji ka�e da svatko ima pravo na zdrav-
stvenu za�titu u skladu sa zakonom.

Predlo�ila je u ime Kluba da se jo� 
jednom razmisli o vraćanju trogodi�njeg 
rodiljnog dopusta za majke koje imaju 
vi�e djece, kao i o povećanju rodiljnih 
naknada, te naknada za novorođenčad. 
Zalo�ila se za vraćanje posebnog doda-
tka u sustavu doplatka za djecu za treće i 
svako slijedeće dijete.

Podsjetila je da se upravo izmjenama 
Zakona o radu predviđa smanjivanje 
mirovanja radnog odnosa sa 3 na 2 godi-
ne. Sve ovo zastupnica stavlja u kontekst 
katastrofalne demografske situacije u 
Hrvatskoj.

Uz molbu Ministarstvu da razmotri ove 
primjedbe, Klub zastupnika HDZ-a podr-
�at će ovaj Prijedlog.

U ime Kluba zastupnika HSS-a govo-
rio je Miroslav Furdek (HSS). Rekao je 
da su predlo�ene izmjene i dopune Zako-
na o zdravstvenom osiguranju većim 
dijelom usklađene s izmjenama Zakona 
o radu, ali isto tako dijelom i pobolj�anje 
teksta danas va�ećeg zakona.

Klub zastupnika HSS-a podr�ava ove 
izmjene i dopune, osobito način isplate 
naknada za kori�tenje prava iz Zakona o 
radu, tj. produ�enje trajanja porodiljnog 
dopusta kada dio koristi otac, te pravo 
na rad s polovicom radnog vremena do 
navr�ene druge godine djetetova �ivota u 
slučaju rođenja blizanaca, trojki, četvorki 
ili vi�e djece jednake dobi.

Osobito podr�avaju odredbu prema 
kojoj naknadu plaće za vrijeme bolova-
nja zbog ozljede na radu ili profesional-
ne bolesti nastale prije stupanja na snagu 
Zakona o zdravstvenom osiguranju, a 
koja tereti sredstva poslodavca, u slučaju 
stečajnog postupka ili likvidacije poslo-
davca, osiguraniku neposredno isplaćuje 
Zavod. Klub zastupnika HSS-a smatra 
ovu odredbu izuzetno dobrim rje�enjem, 

jer osigurava za�titu onih osigurani-
ka koji u slučaju stečaja poslodavca ili 
njegove likvidacije ne bi mogli ostvariti 
pravo na naknadu plaće za vrijeme bolo-
vanja, �pa mu listu neposredno isplaću-
je HZZO�. Pri tome ističu da će sigurno 
doći do povećanja tro�kova HZZO-a, te 
pitaju da li će 450 tisuća kuna koje se 
navodi u uvodnom dijelu biti dostatno za 
isplatu ovakve vrste naknade za vrijeme 
spriječenosti za posao.

Kvalitetnije je definiran članak 32. u 
smislu da �alba koju osiguranik izjavljuje 
protiv rje�enja, ocjene liječničkog povje-
renstva Hrvatskog zavoda za zdravstveno 
osiguranje o privremenoj nesposobnosti 
za posao, ne odgađa izvr�enje, komentira 
Miroslav Furdek. Ipak, izrazio je u ime 
Kluba dilemu oko pravilnika o du�ini 
trajanja bolovanja. �Mislimo da bi Mini-
starstvo zajedno s HZZO-om i eksper-
tnim skupinama trebalo sada, kada je taj 
pravilnik već nekoliko mjeseci u primje-
ni, iznaći određena pobolj�anja�.

Klub zastupnika HSS-a će podr�ati 
izmjene i dopune Zakona o zdravstve-
nom osiguranju.

Predstavnik predlagatelja, ministar 
zdravstva, mr.sc. Andro Vlahu�ić, dao je 
zavr�nu riječ. Izrazio je zadovoljstvo �to 
su zastupnici podr�ali ovaj zakon, a isto 
tako �to su otvorena druga brojna pitanja, 
pogotovo vezana uz paket zdravstvene 
reforme. Dodao je da bi se cjelovit paket 
od 7 zdravstvenih zakona trebao uskoro 
naći pred zastupnicima.

�to se tiče du�ine trajanja bolovanja, 
ministar ističe da su pravilnikom uje-
dnačena prava svih osiguranika u RH, 
da upravo sada stručna tijela rade anali-
zu, nakon koje će izaći s prijedlozima za 
njegovo pobolj�anje.

Ovime je zaključena rasprava o tek-
stu zakona i uslijedilo je izja�njavanje 
predstavnika predlagatelja, Ministarstva 
zdravstva, o amandmanima Odbora za 
zakonodavstvo. Sve amandmane Odbo-
ra za zakonodavstvo predlagatelj je pri-
hvatio, ustvrdio je gospodin Ante Bilić, 
zamjenik ministra zdravstva.

Zastupnici Hrvatskog sabora su u 
hitnom postupku, većinom glasova, 
sa 75 glasova �za� i 16 �suzdr�anih� 
donijeli Zakon o izmjenama i dopu-
nama Zakona o zdravstvenom osigu-
ranju, u tekstu predlagatelja, Vlade 
Republike Hrvatske, zajedno s prihva-
ćenim amandmanima.

S.�.
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Zastupnici Hrvatskog sabora veći-
nom su glasova donijeli Zakon o 
sprječavanju nereda na �portskim 
natjecanjima, u tekstu predlagatelja, 
zajedno s prihvaćenim amandmani-
ma. U raspravi je ukazano na �tetu 
koju pojedini �navijači�, svojim nasil-
ničkim pona�anjem nanose �portu i 
gledateljima. Ukazano je i na kronolo-
giju nasilja koje je proteklih nekoliko 
godina uočeno prvenstveno na nogo-
metnim stadionima, ali i na pojedinim 
rukometnim i vaterpolo utakmicama. 
Predlo�ene mjere trebalo bi, ocijenili 
su zastupnici popratiti i s edukativnim 
i preventivnim akcijama, kako bi se 
trajno uklonilo nasilje na �portskim 
terenima.

O PRIJEDLOGU
Ovaj zakonski prijedlog podnijela je 

Vlada Republike Hrvatske po hitnom 
postupku ukazujući na potrebu da se �to 
prije utvrde normativne mjere kako bi se 
spriječio sve veći broj slučajeva nedoli-
čnog pona�anja, nereda i nasilja prije, za 
vrijeme i nakon odigravanja �portskih 
natjecanja.

Republika Hrvatska ugovorna je strana 
Europske konvencije o nasilju i nedoli-
čnom pona�anju gledatelja na sportskim 
priredbama, osobito na nogometnim uta-
kmicama, usvojene u Strasbourgu, 19. 
kolovoza 1985. godine. Zemlje ugovor-
nice su se obvezale da će, radi sprječa-
vanja i suzbijanja nasilja i nedoličnog 
pona�anja gledatelja na nogometnim uta-
kmicama, te drugim �portovima i �port-
skim manifestacijama u kojima postoji 
strah od nasilja, utvrditi i provoditi mjere 
određene odredbama članaka 3. do 6. ove 
Konvencije. U cilju provođenja odredbi 
Europske konvencije, veći je broj zema-
lja ugovornica i međunarodnih �portskih 
organizacija propisao mjere kojima je cilj 

sprječavanje nasilja na �portskim prire-
dbama i u svezi s odr�avanjem �portskih 
priredbi.

Nesporno se na velikom broju �port-
skih natjecanja uočava preveliki broj 
nedoličnog pona�anja, pa i nereda, a 
osobito je zabrinjavajuće da je nasi-
lje na �portskim natjecanjima poprimi-
lo zabrinjavajuće razmjere. Tako je na 
nogometnim utakmicama, a manifestira-
lo se međusobnim sukobima navijačkih 
skupina, zabilje�eno na 47 nogometnih 
utakmica, pri čemu je dolazilo do te�eg 
naru�avanja javnog reda i mira, te činje-
nja raznolikih kaznenih djela. Pri tome su 
nastupile i konkretne posljedice, ozlijeđe-
no je 89 navijača od čega 11 te�ko, o�te-
ćeno 20 autobusa, 36 policijskih vozila i 
jedan tramvaj. Ozlijeđeno je i 109 poli-
cijskih slu�benika od čega tri te�ko. Radi 
nasilja privedeno je 337 navijača protiv 
kojih je nadle�nom Dr�avnom odvje-
tni�tvu podnijeto 47 kaznenih prijava, a 
nadle�nim prekr�ajnim sudovima stavlje-
no je 288 zahtjeva za pokretanje prekr-
�ajnog postupka. Ovaj Zakon propisuje 
niz mjera koje će smanjiti protupravna 
pona�anja i nerede, a osobito nasilje na 
�portskim natjecanjima.

U Republici Hrvatskoj nisu doneseni 
propisi u provođenju Europske konven-
cije u cilju sprječavanja, suzbijanja i san-
kcioniranja nereda i nasilja na sportskim 
natjecanjima, pa tome slu�e (samo) neke 
odredbe Kaznenog zakona Republike 
Hrvatske, Zakona o prekr�ajima protiv 
javnog reda i mira i Zakona o javnom 
okupljanju. Već dosta godina Ministarstvo 
unutarnjih poslova, Ministarstvo prosvjete 
i �porta, neki nacionalni �portski savezi, 
osobito Hrvatski nogometni savez upo-
zoravaju na potrebu �to potpunijeg nor-
mativnog uređivanja mogućih mjera za 
sprječavanje, suzbijanje i sankcioniranje 
nereda i nasilja na �portskim natjecanjima. 
Odbor za obitelj, mlade� i �port Hrvatsko-

ga sabora, već du�e vremena tra�i da se 
normativno urede pitanja na koja upućuje 
Europska konvencija. Tako je ovaj Odbor 
16. svibnja 2000. godine proveo raspra-
vu o problemima nasilja i izgredima na 
nogometnim i drugim �portskim priredba-
ma, te zadu�io Vladu Republike Hrvat-
ske �da pripremi poseban zakon koji će 
sankcionirati nasilničko pona�anje navi-
jača na �portskim borili�tima, sukladno 
iskustvima nekih europskih dr�ava koje 
su uspje�no rije�ile taj problem�. Odbor 
za obitelj, mlade� i �port ponovno je 27. 
studenoga 2002. godine proveo tematsku 
raspravu o stanju i odnosima u �portu 
ističući �da su izgredi na �portskim bori-
li�tima i dalje na�a svakodnevica, te da u 
ispadima ne sudjeluju samo navijači, već 
i sami sudionici natjecanja: igrači, trene-
ri, članovi rukovodstva klubova�. Odbor 
je ponovno od Vlade zatra�io da predlo�i 
poseban �zakon o navijačima� kojim bi se 
reguliralo pona�anje na �portskim borili-
�tima i oko njih. Stoga će se predlo�enim 
Zakonom, u tom cilju, ali i u cilju stvara-
nja uvjeta da �portska natjecanja �to vi�e 
doprinose kvaliteti �ivota građana, osobito 
mlade�i urediti:

- protupravna pona�anja prije, za vrije-
me i nakon �portskog natjecanja ili �port-
ske priredbe

- obveze i odgovornosti �portskih udru-
ga, ustanova i trgovačkih dru�tava koje 
su organizatori ili sudjeluju u �portskom 
natjecanju, te �portskih saveza i drugih 
�portskih udruga vi�e razine

- posebne uvjete koje mora ispunjavati 
�portski objekt i obveze vlasnika ili kori-
snika �portskog objekta

- obveze i odgovornosti gledatelja 
�portskog natjecanja, osobito ograniča-
vanja u mogućnostima prisustvovanja 
�portskom natjecanju

- obveze i odgovornosti �porta�a, trene-
ra, sudaca i drugih osoba koje organizira-
ju i vode �portsko natjecanje

PRIJEDLOG I KONAČNI PRIJEDLOG ZAKONA O SPRJEČAVANJU NEREDA NA �PORTSKIM 
NATJECANJIMA

Onemogućiti nasilno pona�anje 
na utakmicama
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- obveze i odgovornosti sredstava 

javnog priopćavanja
- posebne obveze i ovlasti ministarstva 

nadle�nog za �port i ministarstva nadle-
�nog za unutarnje poslove

- te prekr�aji i sankcije za pona�anja 
protivna odredbama ovog Zakona.

Pored ostalih predlo�enih članaka, 
najvi�e pozornosti privlače predlo�ene 
odredbe kojima se definira protupravno 
pona�anje, opisano u članku 4. predlo-
�enoga teksta. Tako se između ostalog 
navodi da je protupravno pona�anje: 
posjedovanje ili konzumiranje alkohol-
nih pića, opojnih droga, te posjedovanje 
pirotehničkih sredstava, oru�ja i drugih 
sredstava pogodnih za nano�enje ozljeda 
ili za stvaranje nereda i nasilja od strane 
osobe koje dolaze na �portska natjecanja. 
Nije dopu�teno ni uno�enje i isticanje 
transparenata, zastava ili druge stvari s 
obilje�jem koje iskazuje ili potiče mr�nju 
i nasilje na temelju rasne, nacionalne ili 
vjerske pripadnosti ili neke druge pose-
bnosti, bacanje predmeta u natjecateljski 
ili gledateljski prostor, pjevanje pjesama 
ili dobacivanje poruka čiji sadr�aj iskazu-
je ili potiče mr�nju ili nasilje na temelju 
rasne, nacionalne ili vjerske pripadnosti , 
paljenje navijačkih rekvizita i drugih pre-
dmeta, pozivanje i poticanje na tučnjavu 
ili na napad na druge gledatelje, redare, 
slu�bene osobe organizatora natjecanja, 
sporta�e i druge sudionike u �portskom 
natjecanju, nedozvoljen ulazak u prostor 
na kome se odvija �portsko natjecanje, te 
o�tećenje ili uni�tavanje dijelova �port-
skog objekta, prijevoznih sredstava i 
druge imovine prilikom dolaska, za vrije-
me odr�avanja ili nakon zavr�etka �port-
skog natjecanja. U nastavku predlo�enog 
zakonskog teksta propisuju se obveze i 
ostalih sudionika �portskog natjecanja, 
propisuju se uvjeti koji moraju vladati 
na �portskom objektu, pona�anje organi-
zatora, redara, sredstava javnog priopća-
vanja, te naposljetku i zakonske sankcije 
za one osobe koje se odluče za kr�enje 
navedenih zakonskih odredbi.

RADNA TIJELA
O predlo�enom zakonskom tekstu oči-

tovala su se i nadle�na radna tijela Hrvat-
skog sabora. Odbor za zakonodavstvo 
podupro je dono�enje ovoga Zakona i 
ne protivi se prijedlogu da se donese po 
hitnom postupku. Na tekst Konačnog pri-

jedloga zakona donio je amandmane koji-
ma se uređuje predlo�eni zakonski tekst i 
preciziraju pojedine odredbe. Svi aman-
dmani radnih tijela, Klubova zastupnika 
i zastupnika bit će izneseni i objedinjeni 
prilikom očitovanja predstavnika predla-
gatelja, uoči glasovanja o predlo�enom 
zakonskom tekstu.

Odbor za ljudska prava i prava naci-
onalnih manjina proveo je raspravu kao 
zainteresirano radno tijelo. Postavljeno je 
pitanje u kojoj mjeri se mogu suziti prava 
navijača, posebno onih koji u svom pona-
�anju pokazuju krajnje ekstremni odnos 
prema igračima, terenu ali i drugim gra-
đanima i njihovoj imovini izvan terena. 
Premda su pri izradi Prijedloga zakona 
uzeta u obzir i iskustva drugih zemalja, 
ukazano je da postoji opasnost da se iz 
vida izgubi uzrok problema. Istaknuto 
je da postoji opasnost da dru�tvo na taj 
način poku�ava sa sebe skinuti odgovor-
nost za besperspektivnost u kojoj se zati-
če omladina koja reagira na takav način. 
Ne mo�e egzistirati tvrdnja da je dru�tvo 
dobro, a sport lo�. U stvari se radi o pro-
testu protiv kriminalizacije i kriminal-
nih radnji koje se ponekad događaju u 
sportu. Posljedica nezadovoljstva usli-
jed takvih pojava u svijetu sporta, koji 
bi trebao imati plemenit cilj pozitivnog 
djelovanja na mlade u fizičkom i psihi-
čkom pogledu, je skretanje pa�nje mladih 
na sebe pona�anjem koje nije dru�tveno 
prihvatljivo i koje se često manifestira 
nasiljem. Dru�tvo u cjelini, prema ocje-
ni Odbora, ne mo�e vlastitu savjest opra-
vdati činom represije prema pona�anju 
mladih. Naprotiv, dru�tvo treba oslu�ki-
vati poruke mladih koje oni upućuju sa 
stadiona i natjecateljskih terena, jer mladi 
na taj način ispoljavaju ono �to dobar 
segment dru�tva i obitelji misli, ali se o 
tome javno ne izra�ava. Nasilje do kojeg 
bi eventualno moglo doći na �portskim 
terenima mo�e se spriječiti i temeljem 
va�ećih propisa. Prema stajali�tu većine, 
Prijedlog zakona usmjeren je na one koji 
stvaraju nasilje dok je međutim, u intere-
su i navijača i �porta prije svega, da se to 
područje uredi te da se daju okviri unutar 
kojih će smjeti postupati svi sudionici, a 
ne samo navijači. Pa�nju treba usmjeri-
ti na nedopustiva pona�anja bilo kojeg 
sudionika.

Za postizanje cilja ovog zakona ista-
knuto je, bitna je preventiva i rad s 
omladinom, budući da zakonske sankci-
je same po sebi ne mogu biti efikasne i 

izmijeniti pona�anje. Na to ukazuju isku-
stva drugih zemalja koje su se već ranije 
susrele s problemom nasilničkog pona�a-
nja i neredima na �portskim natjecanjima. 
Osnovna pitanja su socijalizacija mladih, 
kako to postići i kako ukloniti posljedi-
ce činjenice �to je obitelj, kao temeljna 
ćelija dru�tva u kojoj se stječu osnovne 
spoznaje i pona�anja zanemarena, te 
kako utvrditi �to je to dru�tveno po�eljna 
vrijednost, odnosno dru�tveno po�eljno 
pona�anje. Budući da je potrebno donije-
ti takav zakon koji će se odnositi na sve 
sudionike, te na građane kao i na njihovu 
imovinu, smatra se da je to mnogo slo�e-
niji proces, te da je potrebno uključiti i 
stručnjake raznorodnih područja.

U pogledu pitanja osiguravanja za�ti-
te i sigurnosti osnovno je, s obzirom na 
napetost koja raste kod navijača, utvrditi 
broj redara koji bi mogli pru�iti učinko-
vitu za�titu, te osigurati mirno odvijanje 
sportskog događaja. S tim u svezi, smatra 
se da je prethodno potrebno utvrditi broj 
gledatelja, te procijeniti razinu opasnosti 
kao i kategorizaciju i stupanj rizika, a 
potom na temelju te procjene organizira-
ti odgovarajuću za�titu. Klubove, odno-
sno organizatore �portskog natjecanja, 
s obzirom na to da imaju veliku ulogu 
u preventivi treba prisiliti mjerama da 
primijene sva sredstva preventive koja 
su potrebna s obzirom na procijenjeni 
stupanj opasnosti za konkretni �portski 
događaj, odnosno natjecanje.

Klubovi, savezi te druge �portske 
udruge du�ne su svojim aktima urediti 
sankcioniranje nedopustivih pona�anja, 
ne samo �porta�a, nego i trenera, čelnika 
klubova i članova upravljačkih tijela, koji 
iniciraju i potpoma�u na bilo koji način 
nasilnička i druga dru�tveno neprihvatlji-
va pona�anja.

Nedopustivo je i bilo kakvo pona�anje 
koje bi upućivalo na vjerski, nacional-
ni, rasni ili drugi oblik netolerancije ili 
nesno�ljivosti prema momčadi iz proti-
vničkog kruga. Mediji i sredstva javnog 
informiranja trebali bi voditi vi�e računa 
o načinu izvje�ćivanja sa sportskih terena 
kako ne bi poticali negativno manifestira-
nje navijačke pripadnosti.

Imajući u vidu sve primjedbe, Odbor 
je zauzeo stajali�te da je zbog ozbiljno-
sti materije koju razrađuje ovaj zakon, 
te raznovrsnosti i kompleksnosti pitanja 
koja bi njime trebala biti uređena, isti 
potrebno razmatrati u dva čitanja. Nakon 
provedene rasprave, Odbor je većinom 
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glasova odlučio predlo�iti Hrvatskom 
saboru da Prijedlog zakona o sprječa-
vanju nereda na �portskim natjecanjima 
razmatra u prvom čitanju, te da se primje-
dbe i prijedlozi iz rasprave upute predla-
gatelju kako bi ih imao u vidu pri izradi 
Konačnog prijedloga zakona.

RASPRAVA
Prvi je u raspravi u ime Kluba zastu-

pnika LIBRE govorio zastupnik Mladen 
Godek. S obzirom na činjenicu da ovaj 
zakonski prijedlog nije �pro�ao� odre-
đene odbore, predlo�io je da se o njemu 
trenutno ne vodi rasprava. Upozorio je 
zatim i na određene nejasnoće koje su se 
javile oko ove točke na Odboru za zako-
nodavstvo, a o predlo�enom tekstu nije 
se izjasnio ni Odbor za pravosuđe, kao ni 
Odbor za unutarnju politiku i nacionalnu 
sigurnost. Kako bi se uklonile ove manj-
kavosti predlo�io je da se o ovoj točki 
dnevnog reda raspravlja idući tjedan.

Zastupnik Anto Đapić govorio je u 
ime Kluba zastupnika HSP-HKDU-a, 
te je odmah podr�ao prijedlog LIBRE 
podvlačeći da ovako značajan zakonski 
prijedlog mora biti razmotren i na svim 
relevantnim radnim tijelima Hrvatskog 
sabora. Zatim je u ime Kluba zastupni-
ka HDZ-a govorila zastupnica Jadranka 
Kosor koja se slo�ila s ocjenom i izne-
senim argumentima zastupnika Godeka. 
Budući da raspravljamo o Konačnom 
prijedlogu zakona pojedine odredbe tre-
baju se uskladiti i s Kaznenim i Prekr-
�ajnim zakonom, te sa zakonskim odre-
dbama u kojima se uređuje konzumiranje 
opojnih droga. Dakle, riječ je o materiji 
koja se međusobno preklapa i pro�ima, 
pa je raspravu potrebno odgoditi do sli-
jedećeg tjedna.

U ime Kluba zastupnika HSLS-a govo-
rio je zatim i zastupnik mr.sc. �eljko 
Glavan, podupirući iznijete prijedloge o 
odgodi. Nakon �to je zastupnica Milan-
ka Opačić u ime Kluba zastupnika SDP-
a zatra�ila kratku stanku, u nastavku je 
predlo�ila da se nastavi s radom i da se 
ova točka, koja je najavljena od strane 
Predsjedni�tva odr�i. Ukoliko se osigu-
ra potreban kvorum kojim bi se izglasa-
la odluka po kojoj se neće raspravljati o 
rečenom zakonskom prijedlogu, mi ćemo 
tu odluku prihvatiti. Ukoliko nema kvo-
ruma, odluka Predsjedni�tva ne mo�e se 
mijenjati i tra�imo da se nastavi s raspra-
vom, zaključila je zastupnica Opačić. 

Zastupnik Godek potvrdio je da je ovo 
obrazlo�enje formalno opravdano, ali 
je upozorio na su�tinu problema, te pre-
dlo�io da se do kraja rasprave dozvoli 
podno�enje amandmana. Predsjedavaju-
ći je potvrdio opravdanost ove solucije, 
dodajući da se amandmani mogu podno-
siti, te je precizirao termine. Nastavljeno 
je zatim s raspravom, a prvo je u ime 
Kluba zastupnika HSLS-a govorio zastu-
pnik �eljko Glavan. On je upozorio da 
se ranije nije govorilo o skidanju ove 
točke s dnevnog reda, već da se raspra-
vlja slijedeći tjedan.

Tko je kriv za nerede - 
organizatori ili navijači?

Govoreći u ime Kluba zastupnika IDS-
a zastupnik Damir Kajin je ocijenio da 
se neobuzdanom pona�anju i divljanju 
na stadionima, skijali�tima i bazenima, 
konačno mora stati na kraj, te je potre-
bno odr�ati raspravu o podnijetom zakon-
skom prijedlogu. Nakon poznatih zbiva-
nja u Kranju, mi smo gotovo �zaratili� sa 
Slovenijom i Srbijom, a budući da su se 
matični odbori očitovali, nema potrebe

Organizator mora poduzeti pri-
mjerene mjere kako ne bi dolazilo 
do nasilja na �portskim terenima.

za odgodom o ovoj točki dnevnog reda. 
Ovakav stav doveo je međutim, u pita-
nje zastupnik mr.sc. Miroslav Ro�ić 
koji je upozorio da o predmetnom 
zakonu uopće nije raspravljao Odbor 
za Ustav, Poslovnik i politički sustav. 
Osim toga, spomenuti događaji odvijali 
su se u Kranju, a ne na području Repu-
blike Hrvatske pa bi slovenska strana 
trebala donijeti odgovarajući zakon-
ski propis kako se osiguravaju rizični 
sportski susreti. U ime Kluba zastupni-
ka HSP-HKDU-a, zatra�io je da se odo-
bri jo� jedna stanka kako bi se postigao 
dogovor o ovom pitanju. Zastupnik 
Damir Kajin zatra�io je ispravak neto-
čnog navoda, upozoravajući da su prije 
ovog incidenta, na�i navijači izazvali 
incident u Milanu i u Zürichu, a prije 
toga i na drugim mjestima.

Naru�avaju se zakonska prava 
mladih osoba

Nakon odr�ane stanke ponovno je 
govorio zastupnik Miroslav Ro�ić koji je 
upozorio da se rasprava o ovako va�nom 
tekstu provodi pred polupraznom vijećni-
com Sabora. Budući da se radi o tekstu 
koji zadire u materiju čak tri ministar-
stva, ocijenio je da hitna procedura u 
ovom slučaju ne bi pridonijela kvaliteti 
Konačnog zakonskog prijedloga. Iznijete 
ocjene o tome kako smo gotovo zaratili 
sa Slovenijom, dr�i neutemeljenima jer 
se nismo sukobili niti zbog puno va�ni-
jih stvari poput prava nadzora na Svetoj 
Geri, za�tite prava hrvatskih �tedi�a u 
Ljubljanskoj banki, te prava vlasni�tva 
nad dijelom NE Kr�ko. Slične argumente 
iznio je i povodom pona�anja srpske stra-
ne nakon okončanja utakmice. Upozorio 
je da se ovdje radi o temeljnim pravima 
na�e mlade�i, te se spreman zbog ovog 
zakonskog prijedloga odazvati i na izvan-
rednu sjednicu Sabora u osmom mjesecu. 
Mladima se s jedne strane �nudi legali-
ziranje droge�, a s druge strane zadire u 
njihova temeljna ustavna prava i slobode. 
Upozoravajući da se podnijetim zakon-
skim prijedlogom zabranjuje čak i pje-
vanje određenih pjesama na stadionima, 
upozorio je da, �nije riječ o nasilju na 
stadionima, nego u Hrvatskom saboru�. 
Upozorio je zatim da se sličan zakonski 
propis u Engleskom parlamentu pripre-
mao čak pet godina, a ovdje se radi o 
hitnom dono�enju i to nakon inciden-
ta u Kranju. Zbog navedenog događaja 
sada se provodi nasilje nad procedurom, 
nad omladinom, te nad samim Sabo-
rom. Ukoliko se ustrajava na provođenju 
rasprave, mi ćemo iz protesta napustiti 
dvoranu i nećemo sudjelovati u raspravi. 
Pojave li se pak te mlade osobe ovdje da 
poput sindikata izraze nezadovoljstvo, mi 
ćemo biti s njima, a ne s vama u Saborni-
ci, zaključio je zastupnik Ro�ić obraćaju-
ći se onim zastupnicima koji su podr�a-
vali soluciju kojom bi se odmah odr�ala 
rasprava.

Predsjedavajući je podsjetio da bi se 
o novom odlučivanju trebao osigurati 
kvorum, te pozvao jednog od predlaga-
telja, ministra prosvjete i �porta, dr.sc. 
Vladimira Strugara da se obrati Hrvat-
skom saboru. On je podsjetio na temeljne 
odredbe koje se tiču europskih iskustava 
oko usvajanja i pripreme Konvencije o 
nasilju i nedoličnom pona�anju na sport-
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skim priredbama, čija je ugovorna strana 
i Republika Hrvatska. Zatim je ukazao 
i na vi�ekratna upozorenja Odbora za 
obitelj, mlade� i �port, koji je u neko-
liko navrata tra�io da se normativno 
urede pitanja na koja upućuje Europska 
konvencija. Stoga se mo�e reći da je 
predlo�eni zakonski tekst utemeljen na 
ustavnoj odredbi prema kojoj se određe-
na prava mogu zakonom ograničiti kako 
bi se za�titila sloboda i prava građana. U 
tom se kontekstu propisuje �to se smatra 
protupravnim pona�anjem; prije, za vri-
jeme i nakon �portskog natjecanja, te se 
sankcioniraju sve navedene nedopu�tene 
radnje. Osobito se sankcionira o�teći-
vanje ili uni�tavanje sportskih objekata, 
prijevoznih sredstava ili druge imovi-
ne prije, za vrijeme i nakon zavr�etka 
sportskog natjecanja, upozorio je mini-
star Strugar.

Jasno je da se dru�tveni uzroci nasi-
lja ne mogu otkloniti samo i isključivo 
zakonom, odnosno represivnim mjerama. 
Ali se protupravno pona�anje i nasilje 
na sportskim natjecanjima i priredba-
ma, nastavio je ministar, sasvim sigurno 
mo�e u dobroj mjeri otkloniti odlučnom 
primjenom predlo�enog zakonskog pro-
pisa. Stoga se osnovna namjera i su�tina 
predlo�enog zakona mo�e izraziti konsta-
tacijom da je njegova svrha sankcionira-
ti izgrednike, a ne navijače na �portskim 
natjecanjima i priredbama.

Na kraju izlaganja, izrazio je očeki-
vanje da će se usvajanjem predlo�enoga 
zakona, ostvariti pretpostavke za nesme-
tano ostvarivanje plemenite svrhe �port-
skih priredbi i natjecanja.

Dru�tveni uzroci nasilja ne mogu 
se otklanjati samo represivnim 
mjerama.

U ime Odbora za ljudska prava i prava 
nacionalnih manjina govorila je zastu-
pnica Jadranka Reihl-Kir. U raspravi je 
istaknuto pitanje odnosa u za�titi usta-
vnih prava građana u odnosu na za�titu 
prava navijača. Postavljeno je i pitanje u 
kojoj se mjeri mogu suziti prava navija-
ča, a posebno onih koji u svom pona�anju 
pokazuju krajnje ekstremni odnos prema 
igračima, terenu, ali i građanima i njiho-
voj imovini izvan terena. Istaknuto je da 
postoji opasnost kako bi dru�tvo na taj 

način, poku�alo sa sebe skinuti odgovor-
nost oko besperspektivnosti na koju su 
osobito osjetljive mlade osobe u svojim 
reakcijama. Iznijela je zatim i ostale sta-
vove Odbora, te istaknula da je većinom 
glasova predlo�eno Hrvatskom saboru 
da predlo�eni zakonski tekst razmotri u 
prvom čitanju. Sve podnijete primjedbe i 
prijedloge iz rasprave, trebalo bi uputiti 
predlagatelju kako bi ih imao u vidu prili-
kom izrade Konačnog prijedloga zakona.

Huliganstvo i neredi na 
tribinama moraju se obuzdati

Nakon izlaganja predstavnice Odbora, 
govorili su predstavnici klubova zastu-
pnika parlamentarnih stranaka. Prvi je 
u ime Kluba zastupnika IDS-a govorio 
zastupnik Damir Kajin. Smatra da uče-
stalo huliganstvo i neredi na tribinama 
ne mogu nikoga ostaviti ravnodu�nim, 
jer je i to slučaj direktnog nasilja nad 
samom Republikom Hrvatskom. Htjeli 
mi to ili ne, vandali koji su izazvali nere-
de na utakmici u Kranju, na određeni 
način prezentiraju čitavu dr�avu, pa nas 
po njima sve če�će prepoznaje i svijet. 
Svjestan je ujedno i činjenice da je lak�e 
donijeti zakonski propis nego proniknuti 
u psihu onih koji se odaju takvom pona-
�anju. Nabrojao je zatim sve urgentne 
popratne pojave koje prate svijet mla-
dih bez posla, ali usprkos ovim te�kim 
socijalnim okolnostima, zajednica mora 
reagirati na učestala nasilnička pona�a-
nja. Ovo je prva mjera, a drugom mje-
rom mora se dokazati da se na�e dru�tvo 
ne povlači pred takvim pona�anjima. To 
�to ovi pojedinci izvode, nije �portsko 
navijanje, niti je to navijanje za Hrvat-
sku. Zastupnik Kajin je zatim upozorio 
na kronologiju naj�e�ćih sukoba koji su 
se na na�im stadionima odigravali od 
1990. godine pa sve do nedavnih izgre-
da. Ovim su sukobima i incidentima, 
pridonijeli i izgredi koje su na�i navija-
či potaknuli i izvan granica Hrvatske; u 
Zürichu, Milanu, Oxeru. Uz nogometne, 
sukoba i incidenata bilo je i na hokeja-
�kim i rukometnim utakmicama, kao i 
na Skija�kom kupu u Mariboru. Najgo-
ra je činjenica �to se na stadione dolazi 
u�ivati u sukobima i incidentima, dok 
sama �portska borba i nadmetanje pada 
u drugi plan. Čeka se tučnjava, mete� i 
juri� na policiju, te u�iva u krvi, polo-
mljenim glavama i udovima.

Kada se rezimira ovakvo pona�anje, 
razumljivo je da se postavlja pitanje o 
pravim razlozima i uzrocima opisanog 
pona�anja. Spomenuo je zatim i �mra-
čnu slavu� koju su stekli engleski navija-
či nakon pogibije 36 talijanskih navijača 
Juventusa na stadionu Heissel. Međutim, 
uslijedila je i kazna međunarodnih insti-
tucija, pa su nekoliko godina engleski 
klubovi bili izbačeni iz svih natjecatelj-
skih susreta. Ova bi kazna mogla zade-
siti i hrvatske vaterpoliste, upozorio je 
zastupnik. Upozorio je ujedno, da treba 
spriječiti ovakvo predstavljanje Hrvatske 
u svijetu koje nanosi veliku �tetu na�im 
vrhunskim �porta�ima u pojedinačnim i 
timskim �portovima. Treba ujedno one-
mogućiti i stvaranje lo�e slike o Hrvat-
skoj te obuzdati vandale, bez obzira gdje 
se nalazili. Uz svu tragediju koja je zade-
sila građane Vukovara tijekom rata, ne 
smije se dogoditi da se djetetu od dese-
tak godina zabrani sudjelovanje nastupa 
na Memorijalnom turniru, samo zato �to 
je srpske nacionalnosti. Nije li i to nasilje 
nad na�im parlamentom i nad na�om pro-
cedurom, metaforički se zapitao zastu-
pnik Kajin, ciljajući na ranije izrečenu 
usporedbu koju je iznio zastupnik Miro-
slav Ro�ić.

Europske �portske institucije 
ka�njavaju vinovnike nemira vi�e-
godi�njim izbivanjem od međuna-
rodnih susreta.

Hrvatska ima visoku �portsku repu-
taciju u svijetu, i taj se ugled ne smije 
naru�avati opisanim slučajevima nasilja 
pojedinih navijača. Ispričao je zatim i 
anegdotu koju mu je prenio porečko - 
pulski biskup Bogatić. Boraveći na Taj-
vanu, otkrio je vjernicima i prijateljima 
da dolazi iz Hrvatske, pa su ubrzo svi 
nabavili na�e nogometne dresove, poka-
zujući time po�tovanje prema umijeću 
i dostignućima hrvatskih nogometa�a. 
Podr�ao je predlo�eni zakonski tekst, 
ističući da je dobro �to se nasilniku mo�e 
spriječiti dolazak na stadion na određeno 
vrijeme. Sankcioniranje bi trebalo biti i 
rigoroznije ukoliko se ovi incidenti kri-
vnjom na�ih navijača, dogode izvan gra-
nica Republike Hrvatske. Nasilje se ne 
mo�e opravdavati socijalnom slikom 
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zemlje ili nekakvim nacionalnim razlo-
zima. Nacionalizam nije patriotizam, a 
treba onemogućiti i poku�aje da se ovim 
mladim ljudima upravlja i manipulira 
zbog pojedinačnih vlastitih interesa i 
ambicija. Zastupnik je na kraju izlaganja 
upozorio da se ovakve situacije ne mora-
ju u krajnjoj liniji sve zavr�avati repre-
sivnim mjerama, jer potrebnu pozornost 
treba posvetiti i prevenciji.

Potreban je studiozniji pristup i 
analiza uočenog problema

U ime Kluba zastupnika HSLS-a govo-
rio je mr.sc. �eljko Glavan koji je uvo-
dno ponovio argumente o tome da ne vidi 
razloge zbog kojih se ova materija ne bi 
razmatrala u dva čitanja. Sve to zahtijeva 
malo studiozniji pristup i analize, a va�no 
je osvijetliti i sociolo�ki aspekt ovoga 
problema. Ukazao je zatim i na pojedi-
ne sporne i kontradiktorne sekvence iz 
rasprave o Kaznenom zakonu, kao i argu-
mente pri zauzimanju stava o dekrimina-
lizaciji droga. Upozorio je ujedno i na 
uočene nepreciznosti, jer se u zakonskom 
tekstu koji govori o sankcijama, ne razlu-
čuju kazne koje se odnose na punoljetne i 
maloljetne osobe koje prave nered na sta-
dionima. Upozorio je da se ovdje usput 
poku�ava obračunavati i s pojedinim

Mjere protiv ekscesa donosimo 
prvenstveno radi sigurnosti na�e 
djece.

političkim idejama koje nekome ba� nisu 
po volji, o čemu najbolje svjedoče poje-
dini stavovi i poruke prethodnog govor-
nika. Govoreći o ranijem nasilju koje su 
pokrenuli engleski navijači, ocijenio je 
da se ipak cjelokupna Velika Britanija 
nije promatrala kroz prizmu nogometnih 
fanatika i navijača iz ove zemlje. Za�to bi 
se ujedno neki dr�avni du�nosnik trebao 
ispričavati �to je nekoliko nogometnih 
huligana napravilo nered, kojega je tre-
bala spriječiti policija te iste zemlje, upo-
zorio je zastupnik Glavan. Ocijenio je 
ujedno da je Hrvatska poznata po drugim 
vrijednostima; po lijepom moru, Pa�kom 
siru, dobrim vinima te po�tenim i radinim 
ljudima. Mjere protiv ekscesa na stadio-
nima donosimo prvenstveno radi sigur-

nosti svoje djece, a ne zato da bi Europi 
pokazali kako smo uljuđeni. To pokazuje-
mo svojom kulturom i djelima koje smo 
tijekom povijesti i u dana�nje vrijeme 
stvorili, ocijenio je zastupnik.

Upozorio je zatim da se problemi 
neće rije�iti ukoliko uhitimo i izoliramo 
nekoliko maloljetnika zato �to su pjevali 
određenu problematičnu pjesmu. Nasu-
prot, time će se samo zatomiti energija 
koja će jo� jače buknuti u nekim drugim 
okolnostima i u ne�eljenom pravcu, upo-
zorio je izlagatelj. Zbog svih navedenih 
argumenata, zastupnik Glavan najavio je 
predlaganje zaključka kojim bi se ovaj 
Zakon uputio u drugo čitanje i da se ako 
treba, provede temeljita rasprava pred 
svima koji su zainteresirani za njegovo 
rje�avanje.

Potaknuti �portsko navijanje i 
pona�anje

U ime Kluba zastupnika SDP-a govo-
rio je zastupnik Branko Tu�ek, koji 
je ocijenio da je dono�enje podnijetog 
zakonskog prijedloga nu�no. Njegovo 
je dono�enje tra�ila ne samo �portska, 
već ukupna hrvatska javnost koja je 
dala ocjene o ovim zbivanjima. Ovim 
korektnim pritiskom, javnost je zapra-
vo potaknula Vladu Republike Hrvatske 
da poduzme određene zakonske mjere 
kako bi se zaustavilo nasilje na stadioni-
ma, ali i izvan njih. Potrebno je obuzdati 
pona�anje koje nema veze sa �portom, te 
spriječiti stvaranje sukoba i nereda. Cilj 
Kluba zastupnika socijaldemokrata je 
sprječavanje nereda, te poticanje pona-
�anja navijača i svih sudionika na jednu 
vi�u razinu pona�anja. Time trebaju dakle 
biti obuhvaćeni svi posredni i neposredni 
sudionici; �kole, obitelji, �portske udru-
ge i klubovi, sredstva informiranja kao 
i svi organizatori i sudionici sportskih 
natjecanja. Nitko ovdje nije amnestiran 
od odgovornosti, a treba ujedno ista-
knuti napore �Večernjeg lista� da u svo-
jim granicama mogućnosti popularizira 
okončavanje nasilja na �portskim prire-
dbama i stadionima. Time ujedno daje 
i dobar primjer ostalim medijima da se 
uključe u ovu vrijednu akciju. Policija 
nije jedina pozvana da spriječi nasilje, 
jer u stvaranju pozitivnog ozračja, sva-
tko mo�e dati svoj doprinos. Ne smiju 
se ujedno sve optu�be usmjeravati prema 
mladim ljudima, jer se time vrijeđa njiho-

vo dostojanstvo i ponos. Ovakve izjave 
samo mogu dovesti do određene getoiza-
cije i stvaranja ratničkih plemena mladih 
navijača. Kako bi se osujetili neredi na 
�portskim terenima, potrebno je ujedno 
otkriti prave razloge i motive o proizvo-
dnji tzv. podgrijavajuće atmosfere, koja 
često otvara vrata kasnijim neredima. 
Mi ocjenjujemo da se radi o značajnim 
pitanjima, upozorio je zastupnik Tu�ek, 
upozoravajući ujedno i na sve negativne 
aspekte nedavnog incidenta u Vukovaru 
oko zabrane nastupa jednom igraču. I to 
je vid određenog �portskog nasilja, a sva 
otvorena pitanja treba popuniti s odgo-
varajućim rje�enjima i ispravnim odgo-
vorima. Upozorio je ujedno da europska

Veliki dio ekscesa i sukoba među 
navijačima događa se tijekom i 
nakon okončanja utakmice.

istra�ivanja i iskustva ukazuju da se čak 
60% incidenata događa uoči odigravanja 
utakmice, dok se kod nas najvi�e sukoba 
dogodi za vrijeme ili nakon utakmice. Mi 
ćemo kao Klub, uz određene alternative 
podr�ati ovaj Zakon u dono�enju, jer ga 
ocjenjujemo potrebnim i dobrodo�lim. 
Potrebno je provesti sigurnost te definiti-
vno eliminirati jedno nezdravo tkivo koje 
ima za cilj neprekidno stvaranje nereda, 
sukoba, konflikata i incidenata. Moramo 
ujedno zatvoriti vrata pojedincima i gru-
pama koji na utakmice putuju isključivo 
zbog izazivanja nereda. Time ne mislimo 
na onih 98% istinskih navijača koji daju 
potporu i cijene boje svoga kluba. Uje-
dno treba podr�ati one zakonske članke 
koji otvaraju mogućnost da sami navijači 
pridonose osiguravanju reda, te ohrabriti 
sve preventivne akcije koje se mogu pro-
voditi u �kolama i ostalim institucijama 
sustava, te udrugama građana.

Nasilje se ne mo�e tolerirati ni 
opravdavati

U ime Kluba zastupnika LIBRE govo-
rio je zastupnik Mladen Godek. On je 
naveo koje se sve posljedice mogu uoči-
ti nakon incidenata na nogometnim uta-
kmicama između dviju zemalja. Time se 
ujedno ru�i njihov ugled, a zemlja i mladi 
ljudi oslikavaju se tamnim i negativnim 
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tonovima. Zbog pojedinih, vrlo konre-
tnih incidenata na sportskim borili�tima 
izvan Hrvatske, mi smo prikazani kao 
zemlja koja nije u stanju obuzdati nasi-
lje, a isti problemi javljaju se i unutar 
liga�kih takmičenja unutar zemlje. Sve 
to mo�e dovesti do �alosnih osjećaja i 
konstatacija, a sada�nji se vandalizam na 
terenima i tribinama ne mo�e opravdava-
ti nekakvim mladenačkim nesta�lucima 
ove generacije.

Zabraniti treba i uno�enje tran-
sparenata i zastava kojima se poti-
če mr�nja na temelju rasne, naci-
onalne ili vjerske pripadnosti.

Te�ko je shvatiti i razumjeti sada�nje 
nasilje koje se odigrava na tribinama, 
pa je potrebno ispuniti svoju zastupni-
čku du�nost i donijeti potrebne zakonske 
propise koji će obuzdati ove pojave. Pod-
sjetio je zatim na pojedine incidente koji 
su se zbili prvenstveno na nogometnim 
utakmicama, ali i na skija�kim natjeca-
njima, kao i na nedavnoj vaterpolskoj 
utakmici u Kranju. Smatra da je predla-
gatelj dobro pogodio sam naziv zakona, 
jer se ne smije sankcionirati ogromna 
većina istinskih navijača, već onemogu-
ćiti nasilje grupica i pojedinaca na �port-
skim terenima i izvan njih. Opisao je 
zatim i vlastita navijačka iskustva iz dana 
mladosti, kada se odlazilo na utakmice te 
radovalo ili tugovalo, ovisno o postignu-
tim rezultatima. Sada je �port ugro�en 
zbog pojedinaca koji su doveli i do već 
opisane tragedije na belgijskom Heisselu 
1985. godine. Istaknuo je zatim koje je 
sve zakonske mjere poduzela britanska 
javnost i tamo�nje zakonodavstvo, kako 
bi ustrajno i uspje�no ograničilo i one-
mogućilo već tradicionalne izljeve nasilja 
dijela navijača na domaćim utakmicama, 
ali i po stadionima diljem Europe. Pohva-
lio je zatim i metodolo�ki pristup predla-
gatelja koji je zakonski tekst podijelio na 
nekoliko dijelova, koji zajedno tvore cje-
lovitu materiju.

Govori se i o odgovornosti klubova, 
udruga i medija, te utvrđuju poslovi i 
odgovornosti unutar samog sustava, a 
utvrđuju se i odgovarajuće sankcije. Pro-
tupravno pona�anje prekr�itelja posebno 
se utvrđuje, a zabranjuje se uno�enje tran-

sparenata, zastava i natpisa koji iskazuju 
ili potiču mr�nju na temelju rasne, nacio-
nalne ili vjerske pripadnosti, kao i konzu-
miranje alkoholnih pića i opojnih droga. 
Pohvalio je i preventivne segmente pre-
dlo�enoga teksta, ukazujući da su redari 
koji osiguravaju utakmicu, ovim propisi-
ma dobili �ira ovla�tenja. Izrazio je uje-
dno očekivanje da su ove odredbe usugla-
�ene s Ustavnim odredbama o tome; tko 
i kako mo�e provjeravati osobne podatke 
ili pregledati osobe prije ulaska u stadion. 
Redari svakako moraju biti povezani s 
upravom kluba te policijskim slu�benici-
ma. �to se tiče konkretnih obveza samih 
klubova, ovdje veliku ulogu igra njihovo 
financijsko stanje, koje je u posljednje 
vrijeme prilično te�ko i neizvjesno zbog 
postojeće gospodarske situacije. Va�no 
je utvrditi i pona�anje samih natjecatelja, 
te ka�njavati svaki potez kojim se potiče 
nasilničko pona�anje.

Zastupnik Godek ocijenio je da bi 
trebalo propisati i sankcije prema onim 
�porta�ima koji grubo naru�avaju �port-
ske okvire pona�anja i potiču negativno 
pona�anje. Na kraju je ponovio svoj raniji 
prijedlog o potrebi prvog čitanja. Time bi 
se sve primjedbe i prijedlozi kojih je bilo 
dosta i koji su bili kvalitetni, mogli upu-
titi predlagatelju da ih ugradi u Konačni 
zakonski prijedlog, konstatirao je zastu-
pnik Godek.

Nasilje je registrirano čak i na 
skijali�tima

U ime Kluba zastupnika HSS-a govo-
rio je zatim i zastupnik Zdenko Hara-
mija. On je uvodno procijenio da je 
zadnji čas za dono�enje ovog Zakona, 
jer smo svjedoci sve učestalijih i gru-
bljih nasilja na sportskim natjecanjima. 
Prokomentirao je zatim i statističke 
podatke koji su vezano uz sukobe na 
stadionima, registrirani 2001. godine. 
Posljedice toga su 47 kaznenih prijava, 
te 288 prijava za pokretanjem prekr�aj-
nog postupka podnesenih protiv identi-
ficiranih izgrednika. Na�alost, nasilje se 
uz nogometne, sve vi�e �iri i na prostore 
odigravanja vaterpolskih, rukometnih i 
ko�arka�kih utakmica. Zabilje�eno je i 
neprimjereno nasilje prilikom dolaska 
hrvatskih navijača u susjednu Republi-
ku Sloveniju gdje se odvijao skija�ki 
spust u Svjetskom kupu, a nedavno smo 
svjedočili i neredima u Kranju. Ocijenio 

je da bi i nerede koje su potaknuli na�i 
navijači u inozemstvu također trebalo 
inkorporirati u zakonski tekst. Ovakvi 
navijači nanose izravnu �tetu i sramotu 
Republici Hrvatskoj, a sva je sreća �to 
do sada nisu zabilje�eni i smrtni sluča-
jevi tijekom tuča i nereda. Umjesto da 
se u�iva u �portskoj predstavi, gdje će 
obitelji moći dolaziti s djecom, �portska 
natjecanja postala su popri�tem nasilja i 
terora. Citirao je zatim razloge za dono-
�enjem rečenog Zakona, te napomenuo 
koje sve uvjete moraju ispuniti i organi-
zatori, te vlasnici ili korisnici �portskih 
objekata. Uz njih određenu i precizno 
navedenu odgovornost imaju i �porta�i, 
treneri, suci, voditelji, savezi, udruge, te 
sredstva javnog priopćavanja.

Veliku ulogu u sprječavanju nere-
da imaju redari i policijski slu�be-
nici.

Istaknuo je zatim �to se sve smatra pro-
tupravnim pona�anjem u članku 4, pre-
dlo�enoga zakonskog teksta, te ovlasti i 
du�nosti redara koji osigurava nesmeta-
no odvijanje natjecanja. Naglasio je da 
je zabranjena prodaja i distribucija alko-
holnih pića unutar �portskog objekta, te 
kakve su ovlasti policijskih slu�benika u 
slučaju gledateljeva protupravnog pona-
�anja. Zatim je govorio i o pona�anju 
sredstava javnog priopćavanja, koje je 
inače regulirano u Glavi VI. podnijetog 
zakonskog teksta. Tako se između osta-
log navodi; da se ne smiju iznositi ni 
objavljivati stavovi novinara koji izra-
�avaju rasistički ili drugi nesno�ljiv pri-
stup prema sportskom klubu, njegovim 
navijačima, �porta�ima, kao ni prenositi 
takve stavove drugih osoba. U slijedećoj, 
Glavi VII., propisane su kazne, kazne 
zatvora i za�titne mjere, a za maloljetni-
ke i odgojne mjere te globe. Ocijenio je 
da su novčane kazne dobro odmjerene, u 
pogledu visine kao i opsega vrsta prekr-
�aja i prekr�itelj.

Klub zastupnika HSS-a podr�at će ovaj 
Zakon u cijelosti, s nadom da će doista 
pridonijeti da se izgredi na na�im �port-
skim natjecanjima iskorijene. Očekujemo 
ujedno da sport postane istinsko okuplja-
li�te svih onih kojima je u interesu jedino 
i isključivo �portsko natjecanje i nadme-
tanje, zaključio je zastupnik.
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Europska iskustva oko 
suzbijanja huliganskog 
pona�anja

Zastupnica Vesna �kare-O�bolt govo-
rila je u ime Kluba zastupnika DC-a. 
Zamjerila je �to se sada, na brzinu odlu-
čuje o zakonskom prijedlogu koje su 
druge europske zemlje donijele prije čak 
dvadesetak godina. Umjesto da se pro�i-
ri krug osoba koje sustavno i znanstve-
no razmatraju ove probleme, mi va�an 
Zakon donosimo pod dojmom poslje-
dnjih incidenata i u velikoj brzini. Naime, 
posljednji konkretni primjeri mogli su 
nas uvjeriti da je dono�enje zakonskih 
mjera doista potrebno i Klub zastupni-
ka DC-a pozdravlja njegovo dono�enje. 
Izuzmemo li �tetu nanesenu na sportskim 
događanjima i izuzetno lo�u reputaciju 
koju smo si bezrazlo�no priskrbili, ovi 
su događaji počeli ozbiljno ugro�avati 
javni red i mir kao i međunarodni �port-
ski ugled Republike Hrvatske. Svatko se 
valjda uvjerio da se u vrijeme va�nih uta-
kmica nije ba� pametno �etati ulicom niti 
određenim dijelovima grada, a kamoli ući 
u javni gradski prijevoz koji vodi prema 
stadionu. Te�ke tjelesne povrede i ogro-
mne materijalne �tete na samom �port-
skom objektu, ali i izvan njega, poka-
zuju da ćemo sportska događanja morati 
najavljivati sirenama za opću opasnost. 
Međutim, ovakvo se pona�anje ne mo�e 
obuzdati samo putem dono�enja novih 
zakonskih propisa. Potrebno je ujedno 
u mlade generacije sustavno ugrađivati 
civilne vrijednosti. Ne �elimo istovreme-
no da �portski ugled na�e zemlje, grade 
pojedinci svojim nasilnim i primitivnim 
pona�anjem.

Ovaj se Zakon međutim, ne smije 
povezivati s ogromnim brojem korektnih 
navijača jer i njima najveću �tetu nano-
se upravo ovi pripadnici svojim primiti-
vnim pona�anjem. Iskustvo s primjenom 
britanskih propisa, gdje se drakonskim 
kaznama uspjelo obuzdati divljanje poje-
dinih navijača, mo�e predstavljati dobru 
polaznu točku i za nas. Ovaj je model 
međutim jo� mnogo rigorozniji, jer se 
njime predviđa stavljanje pečata i ozna-
ke nasilnika u putovnicu i identifikacij-
sku iskaznicu. Takva osoba ujedno vrlo 
te�ko mo�e putovati izvan svoje zemlje. 
Zamjerila je međutim, �to se kod nas 
jo� uvijek vlasnici, uprave i organiza-
tori natjecanja, uporno dodvoravaju ba� 

ovim navijačima i dopu�taju im pristup 
na �portske objekte. Time su pojedinci 
neodgovornog i nasilničkog pona�anja, 
zapravo počeli dr�ati hrvatski �port u 
svojim rukama. Mi ne �elimo da grupi-
ca militantnih navijača izvrće i degradira 
povijesne, političke i civilizacijske steče-
vine i da sramoti hrvatsku naciju. �elimo 
ujedno da nedjelja 15. lipnja ove godine, 
bude crnim slovima upisana u hrvatski 
vaterpolo, nadajući se da na�a vrsta neće 
biti ka�njena zbog ispada dijela navijača.

I zastupnica Vesna �kare-O�bolt 
(DC) istaknula je i citirala koje se sve 
pona�anje tretira kao protupravno, te 
koje su kazne predviđene za pojedine 
prekr�aje prije, za vrijeme i nakon odi-
gravanja �portskog natjecanja. Napome-
nula je i da se policiji daju vrlo �iroke 
ovlasti kao i mogućnosti da osobama za 
koje postoji saznanja da su se već ranije 
protupravno pona�ale, zabrani prisutnost 
u određenim sportskim događanjima. 
Policija tu zabranu mo�e izdati na rok od 
6 mjeseci do godine dana. Osim izricanja 
za�titnih mjera policiji su dane i druge 
�iroke ovlasti, kojima mo�e utvrđivati 
je li osoba primjerice drogirana, alkoho-
lizirana ili nasilnički nastrojena. Policija 
mo�e udaljiti pojedince koji nose tran-
sparente s neprihvatljivim porukama ili 
posjeduje pirotehnička sredstva. Osoba 
za koju se tijekom utvrđivanja identiteta 
utvrdi da se pona�a protupravno, mo�e se 
udaljiti već iz sredstava javnog prometa. 
Policija je ujedno ovla�tena pregledava-
ti vlakove i autobuse, a mo�e po svojoj 
procjeni zabraniti i odr�avanje same uta-
kmice. Sve su ovo o�tre kazne, pa nam 
ostaje da pričekamo i procijenimo jesu li 
urodile plodom. Dakle, mi smatramo da 
je zakon potrebno donijeti, ali postupak 
dono�enja trebao je teći na miran način i 
uz jednu kvalitetnu raspravu, zaključila je 
zastupnica �kare-O�bolt.

�portske terene treba otvoriti 
obiteljima i mladima

U ime Kluba zastupnika HDZ-a govo-
rio je zastupnik Ivan �uker. Ocijenio je 
da dosad prezentiran odnos zastupnika 
prema ovom prijedlogu svjedoči, kolika 
je stvarna �elja da se ovaj Zakon done-
se i izbjegnu dosada�nji nesportski izlje-
vi na stadionima i dvoranama. Iznio je 
zatim i vlastita iskustva koja ima, samom 
činjenicom �to je predsjednik Hrvatskog 

ko�arka�kog saveza. Upozorio je istovre-
meno da se nasilje na stadionima neće 
rije�iti jedino novim i o�trijim zakonskim 
propisima. Potrebno je ujedno osigurati 
edukativne i preventivne akcije u �ko-
lama, �portskim organizacijama, a svoj 
doprinos trebaju dati i policija, sudstvo i 
mediji. S obzirom na činjenicu da jedan 
mladi čovjek zbog nasilničkog pona�a-
nja mo�e biti ka�njen i zatvorom od 30 
dana, postavlja se pitanje zbog kojih se 
nije provela jedna �ira rasprava. Posta-
vio je i pitanje o usklađenosti predlo�e-
nih mjera sa Zakonom o javnom redu i 
miru, kao i dvojba o tome hoće li biti 
primjenjiv u svim svojim elementima. 
O kontradiktornom pona�anju navijača, 
zastupnik je govorio prisjećajući se nekih 
detalja s utakmice Croatia - Hajduk, koja 
se krajem ljeta 1995. godine odigravala 
u Maksimiru. Tom je prilikom do�lo do 
provale navijača na teren, nereda i suko-
ba sa specijalnim jedinicama MUP-a. 
Nabrojio je zatim neke od susreta koji 
se označavaju epitetom �visokog rizi-
ka� i u kojima u pravilu dolazi do nereda 
na stadionu, ali i izvan njega. Smatra da 
su se brojni incidenti mogli spriječiti jer 
organizatori mogu utvrditi tko sve unosi 
na stadion pirotehniku, alkohol i druge 
nedopustive stvari.

Neprimjereno pona�anje moguće 
je sankcionirati i prema postoje-
ćim zakonskim propisima.

Trebamo slijediti uzore europskih 
zemalja koje su striktnim mjerama od sta-
diona uspjele stvoriti po�eljna odredi�ta 
za cijelu obitelj, ne strahujući od nereda 
i nasilničkog pona�anja. Opisao je zatim 
takve �oaze mira� koje je vidio na poje-
dinim stadionima u Njemačkoj ili SAD-a. 
Da bi se stvorila ovakva klima, potrebno 
je puno vi�e od jednog zakonskog prije-
dloga, koji se usput donosi na brzinu i 
pod �eljom da se �to prije domognemo 
mira i godi�njih odmora. Mi moramo na 
drugačiji način promi�ljati i do�ivljavati 
hrvatski �port, jer se ne smije dozvoliti da 
neobuzdani navijači uni�te brojne istinski 
vrijedne rezultate koje na�i �porta�i posti-
�u na europskim i svjetskim natjecanji-
ma. Zamjerio je međutim i organizatori-
ma susreta u Sloveniji �to nisu na odgo-
varajući način osiguravali rizične susrete 
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hrvatskih i srpskih ekipa, odnosno nji-
hovih navijača. Ponovio je međutim, da 
tijekom godine postoji svega nekoliko 
visokorizičnih utakmica, a da ubrzanim 
dono�enjem �peremo� vlastitu odgovor-
nost, donoseći propise koji se neće moći 
potvrditi u svakodnevnom �ivotu. Svi su 
se opisani ekscesi mogli sankcionirati i 
prema odredbama postojećeg Zakona o 
javnom redu i miru. Tko pu�ta pijane i 
nafiksane navijače na tribine?, upitao je 
zastupnik �uker, �eleći potvrditi iznijete 
ocjene. Ovakve �navijače� redarstvene 
bi slu�be trebale udaljiti i prije ulaska na 
teren, odnosno gledali�te. Istaknuo je uje-
dno da nema kvalitetnog �porta bez �por-
ta�a i navijača, jer su to dvije usko vezane 
stvari, pa je potrebno pronaći pravi model 
i način njihove simbioze.

Upozorio je zatim na pojedine predlo-
�ene zakonske odredbe, za koje je ocije-
nio da se neće moći provoditi u praksi. 
Tako je između ostalih upozorio i na 
manjkavosti i kontradiktornosti koje izvi-
ru iz teksta članka 5, stavka 2, kojim se 
utvrđuje i procjenjuje opasnost od nere-
da i nasilja. Na kraju izlaganja zastupnik 
�uker konstatirao je da hrvatski �port 
i navijači, moraju prihvatiti normalan 
pristup navijanju jer i to predstavlja dio 
kulture jednog naroda i da se tako mora-
ju pona�ati. Usporedio je poteze s kojima 
je britanska premijerka Margaret Tatcher, 
umirila engleske navijače, s na�om situa-
cijom. Ukoliko ne budemo mogli rije�iti 
ovaj problem na predlo�eni način, onda 
ćemo morati proučiti i slijediti sličan 
način.

I političari trebaju voditi računa 
o svom pona�anju i odlukama

U nastavku je uslijedila pojedinačna 
rasprava, a prvi je govorio zastupnik 
Romano Me�trović (SDP). On je upo-
zorio na potrebu da se obuhvate svi ele-
menti i akteri jedne igre, odnosno �port-
skog natjecanja. Dr�i da navijačke porive 
često puta potaknu i neki elementi igre 
koji se ne nalaze izravno na stadionima, 
spominjući čudan i dvojben način kojim 
je svojedobno Rijeka izgubila prven-
stvo dr�ave u nogometu. Ovdje nisu bili 
krivi navijači NK �Rijeke�, već tada�nji 
nogometni suci i političari. Igrači se na 
utakmicama identificiraju s publikom i 
obrnuto, jer oni zapravo čine jednu cje-
linu i bitno utječu jedni na druge. Upo-

zorio je ujedno da se sve va�ne stvari 
odvijaju unutar grupe, a do incidenata 
dolazi jer i grupu treba odgajati. Odgoj 
je međutim, zakazao u klubovima, kao 
i među navijačima, za �to su prvi krivci 
uprave klubova, suci i igrači. I oni treba-
ju podnijeti teret sankcija, a Englezi su u 
ovakvim situacijama otvorili mogućnost 
upućivanja kluba u ni�i rang natjecanja. 
Upozorio je i na pozitivna iskustva, kada 
je KK �Zadar� odličnom organizacijom 
onemogućio bilo kakav incident kada je 
gostovala �Crvena zvezda�. Treba ujedno 
onemogućiti da klubovima i navijačima 
manipuliraju politički interesi, a treba 
razmisliti trebaju li političari popunjavati 
redove uprava klubova.

Veliki uspjesi na�ih �porta�a 
zasjenjeni su u posljednje vrijeme 
pona�anjem malog dijela navijača 
koje te�i za nasiljem i sukobima.

Zastupnica Dubravka Horvat (SDP) 
ocijenila je da je potrebno donijeti jedno 
cjelovito zakonsko rje�enje kako bi se 
onemogućilo nasilje na stadionima. 
Nezamislivo je da na�i navijači u tre-
nucima trijumfa Janice Kostelić gađaju 
ostale sudionike i publiku snje�nim gru-
dama u kojima je bilo i kamenja. �port-
ski uspjesi značajno pridonose ukupnoj 
afirmaciji Republike Hrvatske, ali ni�ta 
manje medijske pozornosti ne dobivaju 
ni tučnjave, neredi i nedolično pona�anje 
na�ih navijača. Na nedavnom Europskom 
prvenstvu u vaterpolu, nismo mogli u�iva-
ti u osvojenoj srebrnoj medalji jer su tre-
nuci uspjeha zasjenjeni nedoličnim pona-
�anjem na�ih navijača. Ovakvo pona�a-
nje nije ostalo bez odjeka i na stranicama 
tamo�njih medija, koji su doveli u vezu 
nacionalizam i na�e sportske uspjehe. 
Izgrednici su tom prilikom o�tetili čitav 
stadion i sukobili se s policijom koja se 
očigledno nije dobro pripremila za ova-
kav rasplet situacije. Apelirala je ujedno 
na sve aktere koji su u poziciji istupati, da 
to obave na primjeren način, jer se i time 
pridonosi civiliziranom pona�anju svih 
grupa i građana u Hrvatskoj. Osvrnula 
se zatim i na sankcije koje su propisane 
člankom 31. predlo�enog zakonskog tek-
sta sugerirajući da kritičnim utakmicama 
nazoče i predstavnici nadle�nih sudskih 

organa i institucija. Spominjući praksu 
koja je dovela do obuzdavanja nasilja 
na stadionima u Engleskoj, podsjetila je 
da utakmice prate i predstavnici sudske 
vlasti. Prekr�aje u svakom slučaju treba 
odmah sankcionirati, jer kasnijim raz-
vlačenjem i odugovlačenjem dolazi do 
zastare postupka. Predlo�ila je zatim da 
se podignu iznosi granica najmanjih nov-
čanih kazni u nekim slučajevima, te da 
se osigura efikasna primjena predlo�enih 
zakonskih odredbi.

Primjenom predlo�enih odredbi, potre-
bno je istovremeno graditi sliku, kojom 
će se Republika Hrvatska moći predstavi-
ti kao jedna sigurna i civilizirana dr�ava.

Potaknuti preventivne i 
edukativne aktivnosti

Zastupnica Jadranka Kosor (HDZ) 
podsjetila je da ima određena iskustva na 
ovom području, jer je svojedobno bila na 
čelu �enskog nogometnog kluba u Zagre-
bu. Na ovim utakmicama na�alost, ima 
premalo gledatelja, pa nema ni nedoli-
čnih ispada. I mediji ignoriraju �enski 
�port, ali to je jedan drugi problem, oci-
jenila je zastupnica. Podr�ala je intenciju 
da se zakonski uredi ovaj segment, ali 
je predlo�ila da se odabere put redovne 
procedure i skine hitan postupak. Zamje-
rila je �to u zakonskom prijedlogu nema 
odlomka kojim se uređuju preventivni i 
edukativni postupci, jer su upravo ovi 
napori potrebni i va�ni kako bi se moglo 
govoriti o kulturi navijanja. Podsjetila 
je na dobro vođenu medijsku kampanju 
protiv pu�enja, pitajući se ujedno zbog 
čega se sličan pristup nije odabrao kako 
bi se potaknulo korektno pona�anje navi-
jača. Uz već istaknutu akciju �Večernjeg 
lista�, treba očekivati da i Ministarstvo 
prosvjete i �porta napravi neke slične 
programe i akcije. Mladi navijači prate i 
čitaju novine i �portske priloge u kojima 
pojedini �portski djelatnici jedni drugima 
prijete likvidacijom, a velika količina 
novca i interesa, pokreće lo�e pona�anje 
i beskrajnu bahatost sudionika u �portu. 
S druge strane, ti isti navijači podupiru 
svoj klub, a sami često nemaju ni posla 
ni perspektive. Zastupnica je zatim oci-
jenila da bi i Hrvatski olimpijski odbor 
mogao odigrati pozitivnu ulogu. Ukaza-
la je zatim da su pojedine odredbe te�ko 
primjenjive u praksi, a pojedine radnje 
mogle su se sankcionirati i primjenom 
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postojećih odredbi Kaznenog zakona. 
Govorila je zatim i o mogućnostima da 
se alkoholna pića unose na stadion, pod-
sjećajući na čudnu okolnost kojima je 
nedavno vino progla�eno prehrambenim 
proizvodom, iako sasvim sigurno sadr�a-
va alkohol. Upozorila je da se pored svih 
poslova i zadu�enja redara, ne spominje i 
mogućnost sprječavanja uno�enja droge. 
Oni bi ujedno trebali biti pristojni u opho-
đenju s gledateljima i spremni na pomoć. 
Zbog ovih okolnosti moraju biti dobro 
obučeni, a trebalo bi izbjegavati mogu-
ćnost da ovaj posao obavljaju ka�njava-
ne osobe. Zastupnica je ujedno podr�ala i 
one odredbe kojima se zabranjuje proda-
ja alkoholnih pića unutar objekta, kao ni 
uno�enje transparenata kojima se vrijeđa 
protivnička strana.

Uz predlo�ene mjere treba pota-
knuti i edukativne i preventivne 
medijske aktivnosti.

Treba ugraditi i odredbe da su predsta-
vnici javnih medija obvezni izbjegavati 
poticanje nesno�ljivosti, a na poslovima 
edukacije i prevencije svi mo�emo dati 
svoj pozitivan doprinos, zaključila je 
zastupnica Jadranka Kosor.

Prije nego �to se pristupilo očitovanju 
predstavnika predlagatelja o podnijetim 
amandmanima odlučilo se i o prijedlo-
gu zaključaka koje su podnijeli: Klub 
zastupnika HSLS-a, Klub zastupnika 
HSP-HKDU-a i Odbor za ljudska prava 
i prava nacionalnih manjina. Oni su pre-
dlo�ili zaključak kojim bi se o Konačnom 
prijedlogu Zakona o sprječavanju nereda 
na �portskim natjecanjima provelo prvo 
čitanje. Ovaj zaključak zastupnici nisu 
prihvatili. Za njega je glasovalo 18, �pro-
tiv� 55 i �suzdr�anih� 6 zastupnika.

OČITOVANJE O 
AMANDMANIMA

U nastavku rada predstavnik predla-
gatelja, ministar prosvjete i �porta dr.sc. 
Vladimir Strugar očitovao se o podne-
senim amandmanima. Prvo je naglasio 
da je Vlada, na temelju rasprave koje je 
obavljena u Odboru za zakonodavstvo, 
predlo�ila tri svoja amandmana. Prvim 
se amandmanom utvrđuje pravna osno-

va za dono�enje akta kojim će se utvr-
diti tko provodi osposobljavanje redara 
na �portskim natjecanjima, program tog 
osposobljavanja, te njegovo trajanje. U 
drugom amandmanu se govori o prigo-
dnom, �portskom ili zabavnom program 
koji promiče �port. To znači da se pre-
cizira vrsta i svrha zabavnog programa 
kojeg je organizator �portskog natjecanja 
du�an osigurati do početka natjecanja. 
Treći amandman utvrđuje rok u kojem 
je nadle�an ministar du�an donijeti akt 
o osposobljavanju, odnosno obuci osoba 
koje obavljaju poslove redara na �port-
skim natjecanjima. Pristupilo se glaso-
vanju o amandmanima Vlade Republike 
Hrvatske. Većinom glasova (72 �za�, 
3 �protiv� i 6 �suzdr�ani�) odlučeno je 
raspravljati o amandmanima Vlade Repu-
blike Hrvatske. Zaključena je ujedno i 
rasprava o ovom prijedlogu, pa je pred-
sjedavajući pozvao zastupnike da glasuju 
o prvom amandmanu kojega je uputila 
Vlada. Ovaj je amandman prihvaćen 
većinom glasova - 72 �za�, 2 �protiv� i 
2 �suzdr�ana�. Prije nego �to se glasova-
lo o drugom amandmanu Vlade, za riječ 
se javio zastupnik Krunoslav Ga�parić 
(HB). On je postavio pitanje o tome tko 
će izabrati i platiti prigodni �portski ili 
zabavni program kojim se promiče �port, 
podsjećajući na te�ku financijsku situa-
ciju u nogometnim klubovima. Ministar 
je odgovarajući na ovaj upit naznačio da 
se radi o alternativi: prigodan �portski ili 
zabavni program, te ostao pri amandma-
nu. Pristupilo se glasovanju. Amandman 
Vlade pod rednim brojem 2. prihvaćen je 
većinom glasova (72 �za�, 3 �protiv� i 1 
�suzdr�an�). Ponovno se za riječ javio 
zastupnik Ga�parić ukazujući da nisu 
izjednačeni rokovi između nadle�nih 
ministarstava kojima se utvrđuju detalji 
oko pravilnika o redarima. Ministar je 
naglasio da Vlada ostaje kod iznijetog 
amandmana te se pristupilo glasovanju. 
I treći amandman Vlade prihvaćen je 
većinom: 72 glasa �za�, 1 �protiv� i 3 
�suzdr�ana� glasa zastupnika. Pre�lo se 
zatim na amandmane koji su razvrstani 
na zasebnu tablicu.

Predlagatelj je prihvatio prvi aman-
dman Odbora za zakonodavstvo kojim se 
uređuje i preciziraju odredbe u članku 2. 
Istovremeno je predlo�io jedan lektorski 
ispravak, tako da predlo�ena formulaci-
ja glasi: �Prekr�aji i sankcije za protu-
pravna pona�anja propisana ovim zako-
nom�. Predsjedavajući je konstatirao da 

je amandman Odbora prihvaćen u izmi-
jenjenom obliku.

Predlagatelj je djelomično prihvatio i 
drugi amandman Odbora za zakonodav-
stvo, kojim se predla�e novi stavak (3) 
u članku 3. kojim se utvrđuju organiza-
tori �portskog natjecanja, te predlo�io 
precizniji i drugačiji redoslijed u članku 
3. Predsjedavajući je konstatirao da se 
povlači onaj dio amandmana koji Vlada 
nije prihvatila.

Vlada je prihvatila amandman koje-
ga je uputio Odbor za obitelj, mlade� i 
�port, kojim je predlo�ena izmjena stav-
ka 4, u članku 3. Predlo�eno je da stavak 
glasi: �Alkoholnim pićem u smislu ovog 
Zakona, smatra se svako piće koje sadr�i 
alkohol�.

Vlada je prihvatila i slijedeći aman-
dman, kojega je podnijela zastupnica 
Jadranka Kosor (HDZ). Ministar je 
dodao da ga prihvaća jer je uređen pret-
hodno prihvaćenim amandmanom.

Prihvaćen je i slijedeći amandman 
kojega je uputio Odbor za zakonodav-
stvo, a kojim se preciziraju odredbe u 
članku 4. Njima se zapravo definira i 
precizira natjecateljski prostor na kojemu 
se odigrava natjecanje. Ministar je pri-
hvatio amandman, s tim da podstavak 11. 
glasi: �O�tećenje ili uni�tavanje dijelova 
�portskog objekta, te prijevoznih sredsta-
va i druge imovine prilikom dolaska za 
vrijeme odr�avanja ili nakon �portskih 
natjecanja u razdoblju od dva sata prije 
početka do dva sata nakon zavr�etka 
natjecanja�. Predsjedavajući je naglasio 
da je ovaj amandman prihvaćen u izmi-
jenjenom obliku.

Nije međutim, prihvatio slijedeći 
amandman Odbora za obitelj, mlade� i 
�port kojim se u alineji 10. u članku 4. 
predla�e brisanje riječi �nedozvoljen�. 
Ministar je naglasio da prostor u koje-
mu je �portsko natjecanje nije isto �to i 
natjecateljski prostor. Zastupnica Marija 
Lugarić je u ime podnositelja pojasnila 
smisao podno�enja ovog amandmana, 
ocjenjujući da gledatelji zbog sigurno-
sti i regularnosti natjecanja ne smiju 
ulaziti na prostor na kojem se odvija 
�portsko natjecanje. Pristupilo se gla-
sovanju. Amandman nije prihvaćen jer 
je 26 glasova bilo �za�, 41 �protiv� i 9 
�suzdr�ano�.

Prihvaćen je amandman Odbora za 
zakonodavstvo kojim se nomotehnički 
preciziraju odredbe sadr�ane u članku 5, 
stavku 1, predlo�enoga teksta.
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Vlada je prihvatila i slijedeća dva 

amandmana istog odbora kojim se nomo-
tehnički uređuju odredbe u članku i stav-
ku 6, odnosno u članku 7, gdje se iza 
riječi ��portskog natjecanja� dodaju rije-
či �na poslovima redara�.

Ministar je prihvatio i amandman koje-
ga je uputila zastupnica Jadranka Kosor 
(HDZ). Njime predla�e da se nadopuni 
članak 10, te da se iza �alkoholnih pića� 
unese riječ �droga�.

Nije međutim, prihvatio slijedeći 
amandman iste zastupnice koja je pre-
dlo�ila da se izmjenama u članku 12. 
propi�e da redari moraju biti educirani i 
neka�njavani za kaznena djela. Ministar 
je napomenuo da će se osposobljavanje 
redara urediti Poslovnikom koji će doni-
jeti ministar. U svom dodatnom obraća-
nju zastupnica je napomenula da poslove 
redara ipak ne bi smjele obavljati osobe 
ka�njavane zbog kaznenih djela i tučnja-
va. Pristupilo se glasovanju. Amandman 
nije prihvaćen jer je �za� ovaj prijedlog 
glasovalo 15, 62 �protiv� i 7 �suzdr�a-
nih� glasova zastupnika.

Prihvatio je amandman nomotehni-
čke naravi kojim se preciziraju stavci 
u članku 16, a koji je podnio Odbor za 
zakonodavstvo. Ministar je prihvatio 
tekst amandmana, s time da se u članak 
16, stavak 3. iza �o tome će� doda i riječ 
�organizator�. Predsjedavajući je utvrdio 
da je amandman prihvaćen u izmijenje-
nom obliku.

Vlada je prihvatila i slijedeći aman-
dman istog podnositelja kojim se preci-
zira tekst u članku 17, stavku 3. Tekst u 
zagradi zamjenjuje se tekstom �ru�enje 
tribina, krova ili drugog čim je natkriven 
gledateljski prostor, po�ar, nekontroli-
rano kretanje mase gledatelja, nestanak 
svjetla i sl.� Preciziran je i stavak 4. isto-
ga članka jer se riječ �teren za �portsko 
natjecanje� zamjenjuje izrazom �natjeca-
teljski prostor�.

Vlada je prihvatila i slijedeći aman-
dman Odbora za zakonodavstvo kojim se 
nomotehnički uređuje tekst iz prva dva 
stavka u članku 18.

Nije međutim, prihvatila slijedeći 
amandman, kojega je podnio Odbor 
za obitelj, mlade� i �port, a kojim se 
predla�e izmjena u članku 20, sugerira-
njem zabrane uno�enja svih mehaničkih 
i elektroničkih instrumenata i uređaja za 
stvaranje buke ili sviranje glazbe. Time 
bi, ocijenili su podnositelji i sustav oba-
vje�tavanja gledatelja bio jasniji i jači od 

buke koju mogu stvoriti gledatelji unutar 
i izvan �portskog objekta. Ministar Stru-
gar neprihvaćanje amandmana obrazlo-
�io je pravom navijača da glasno navijaju 
i uz pomoć pomagala, a sustav obavje�ta-
vanja mora biti sna�niji od toga. Pristu-
pilo se glasovanju o amandmanu kojega 
Vlada nije mogla prihvatiti. Amandman 
nije prihvaćen jer je 9 glasova bilo �za�, 
67 �protiv� i 6 �suzdr�anih�.

Slijedeći amandman Odbora za zako-
nodavstvo kojim se nomotehnički ure-
đuje izričaj članka 20. stavka 3. Vlada 
je prihvatila.

Prihvatila ja i amandman istog sabor-
skog tijela kojim se precizira članak 21. 
predlo�enoga teksta. Njime je predlo�eno 
da se iza riječi �alkoholna pića�, dodaju i 
riječi �u smislu ovoga Zakona�.

Ministar Strugar pozitivno se očito-
vao i oko amandmana kojega je uputio 
Odbor za obitelj, mlade� i �port kojim 
se uređuje izričaj u stavku 2, članka 24.

Djelomično je, i to u prvom dijelu pri-
hvaćen i slijedeći amandman istog Odbo-
ra kojim se uređuje izričaj u prvoj reče-
nici u članku 27, kao i prijedlog nadopu-
ne koja glasi: �najdulje dva sata nakon 
zavr�etka �portskog natjecanja�. U ime 
Odbora za riječ se javila zastupnica Mari-
ja Lugarić i povukla onaj dio amandmana 
koji nije prihvaćen od Vlade.

Vlada nije prihvatila amandman pod 
rednim brojem 20, kojega je uputio 
Odbor za zakonodavstvo. Njime su 
predlo�ene izmjene u prva dva stavka u 
članku 29. kojim se predla�e da se riječ 
��portski klubovi� zamijeni izrazom 
�organizatori �portskih natjecanja�, a 
��portski savezi i udruge� zamijeni izra-
zom �organizatori �portskih natjecanja�. 
Ministar je napomenuo da su du�nosti 
organizatora utvrđeni drugim člancima, 
a ovdje je riječ o klubovima, savezima 
i njihovim obvezama prema sporta�ima, 
trenerima i članovima upravnih tijela. 
Amandman je nakon ovog obrazlo�enja 
povučen.

Vlada je zatim prihvatila slijedeći 
amandman istog podnositelja kojim se 
preciziraju i nomotehnički uređuju odre-
dbe sadr�ane u članku 30, stavku 1.

Prihvaćena su zatim i slijedeća dva 
amandmana Odbora za zakonodavstvo, 
kojim se preciziraju odredbe sadr�ane u 
članku 31, stavak 1. i članku 32, stavku 3. 
predlo�enoga teksta.

Nije prihvaćen amandman pod rednim 
brojem 24, a kojega je uputio Klub 

zastupnika SDP-a. Njime je predlo�e-
no da se iza članka 32. doda članak 32a. 
koji glasi:

�Članak 32a.
Ako je �portsko natjecanje na temelju 

mjerila iz članka 6. ovoga Zakona, ocije-
njeno s visokom opasno�ću od izbijanja 
nereda i nasilja, organizator mora na tom 
�portskom natjecanju osigurati prisustvo 
suca prekr�ajnog suda.

De�urnog suca na zahtjev organizatora 
određuje predsjednik suda za prekr�aje 
najbli�eg mjesta, odr�avanja �portskog 
natjecanja iz stavka 1. ovoga članka.�

Ministar je ocijenio da je neprihvatljivo 
propisivanje prisustva suca prekr�ajnog 
suda, jer de�urstva određuje predsjednik 
suda godi�njim rasporedom na temelju 
Zakona o sudovima i sudskog Poslovnika.

U ime podnositelja amandmana govorio 
je zatim mr.sc. Mato Arlović (SDP). Pod-
sjetio je da se uloga suca ne sastoji u tome 
da provodi represivne mjere, nego da sudi 
i da presudi. Ovdje se ne tra�i stalna prisu-
tnost, već samo za one susrete koji se oci-
jene da su od visokog rizika za izbijanje 
nereda. Tra�i se ujedno da de�urnog suca 
na zahtjev organizatora odredi predsjednik 
suda. Ovo je zakon, a ne Poslovnik suda, a 
Zakon je posve sigurno jači. Amandman je 
pisan po uzoru na slično rje�enje u zakonu 
kojega ima Engleska i vezan je uz borbu 
protiv nasilja na stadionima. Zatra�io je 
glasovanje, a kako bi se utvrdio kvorum 
uslijedila je i desetminutna stanka. Aman-
dman Kluba zastupnika SDP-a u nastavku 
rada ipak je prihvaćen, jer je 69 zastupni-
ka glasovalo �za�, 1 �protiv� i 6 �suzdr-
�anih�.

Predlagatelj je zatim pojedinačno prihva-
tio i posljednji set od 6 amandmana koje je 
uputio Odbor za zakonodavstvo. Ovim se 
amandmanima nomotehnički uređuju dije-
lovi članaka 34, 37, 38, 39, 40. i 41. Poslje-
dnji 30-ti amandman ministar je prihvatio, 
ali uz nadopunu kojom se vremenski rok 
utvrđuje na godinu dana umjesto 6 mjeseci. 
Predsjedavajući je napomenuo da je Odbor 
suglasan s ovom promjenom te zaključio 
raspravu i pozvao zastupnike Hrvatskog 
sabora na glasovanje.

Nakon brojanja glasova utvrdio je 
da je većinom glasova (74 �za� 1 �pro-
tiv� i 1 �suzdr�an�) donesen Zakon 
o sprječavanju nereda na �portskim 
natjecanjima u tekstu kako ga je pre-
dlo�io predlagatelj, zajedno s prihva-
ćenim amandmanima.

V.�.
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Hrvatski je sabor donio ovaj Zakon 
kojim se, među ostalim, propisuje 
nadle�nost Ministarstva turizma samo 
za rje�avanje zahtjeva za utvrđivanje 
uvjeta za vrstu i kategoriju smje�taj-
nih objekata iz skupine hoteli koji se 
označavaju zvjezdicama te produljuje 
rok za ponovnu kategorizaciju smje-
�tajnih objekata kao i rok za ponovno 
utvrđivanje posebnog standarda i kva-
litete za kategorije označene zvjezdica-
ma s dvije na tri godine.

Ujedno je donesen zaključak kojim 
se obvezuje Vlada RH da �to prije, naj-
kasnije do kraja 2003. godine, podnese 
prijedlog novog zakona o ugostitelj-
skoj djelatnosti.

Predlagatelj ovog Zakona je Vlada 
RH a zakon stupa na snagu osmog 
dana od dana objave u �Narodnim 
novinama�.

O PRIJEDLOGU
Predlo�enim zakonom se uz spomenu-

ta pitanja uređuje da uvjete za ostale vrste 
smje�tajnih objekata koji se kategorizira-
ju utvrđuje nadle�ni ured dr�avne upra-
ve u �upaniji odnosno Gradski ured za 
gospodarstvo Grada Zagreba. Ugostitelju 
koji u propisanom roku ne pribavi rje�e-
nje o kategorizaciji smje�tajnog objekta 
odnosno u propisanom roku (članak 72. 
Zakona) ne podnese zahtjev za utvrđiva-
nje uvjeta za vrstu objekta nadle�no tije-
lo dr�avne uprave rje�enjem će zabraniti 
obavljanje ugostiteljske djelatnosti.

Ministarstvo turizma se obvezuje da 
sve zahtjeve koji su zaprimljeni do dana 
stupanja na snagu ovih izmjena i dopuna 
Zakona - a do 10. lipnja 2003. podneseno 
je 1239 zahtjeva, slu�benici Ministarstva 
su obavili 630 očevida - oko 51 posto - 
�to je Upravna inspekcija ocijenila nepri-
hvatljivim - i koji do tog dana nisu rije�e-

ni bez odgode dostavi nadle�nom uredu 
na rje�avanje.

U Ocjeni stanja stoji da Ministarstvo 
turizma samo nije u mogućnosti na vri-
jeme okončati sve postupke kategoriza-
cije po podnesenim zahtjevima. Dodatni 
ote�avajući činitelj u provođenju katego-
rizacije je �to najveći broj objekata poslu-
je sezonske te da se ugostitelji s takvim 
zahtjevima javljaju tek pred početak turi-
stičke sezone. Spori proces kategorizaci-
je mogao bi dovesti do te�kih poremećaja 
u toj djelatnosti, a novodi se u razlozima 
za dono�enje ovog zakona hitnim postu-
pkom.

Predlo�enim zakonom se uz spo-
menuta pitanja uređuje da uvjete 
za ostale vrste smje�tajnih objeka-
ta koji se kategoriziraju utvrđuje 
nadle�ni ured dr�avne uprave u 
�upaniji odnosno Gradski ured 
za gospodarstvo Grada Zagreba. 
Ugostitelju koji u propisanom 
roku ne pribavi rje�enje o katego-
rizaciji smje�tajnog objekta odno-
sno u propisanom roku (članak 
72. Zakona) ne podnese zahtjev za 
utvrđivanje uvjeta za vrstu objekta 
nadle�no tijelo dr�avne uprave 
rje�enjem će zabraniti obavljanje 
ugostiteljske djelatnosti.

Zahvaljujući pobolj�anju imid�a i polo-
�aja na međunarodnom hrvatskom tr�i�tu 
od 2000. godine hrvatski turizam bilje�i 
izuzetno visok rast turističkog prometa a 

time i prihoda, povećanje ulaganja u sve 
vrste smje�tajnih kapaciteta te povećanje 
broja obrtnika i malih poduzetnika regi-
striranih za obavljanje ugostiteljske dje-
latnosti, navodi se među ostalim.

RADNA TIJELA
Odbor za zakonodavstvo podupire 

dono�enje ovog zakonskog prijedloga. 
Imajući u vidu brojne izmjene i dopune 
ovog Zakona i dva utvrđena i proči�ćena 
teksta a cijeneći potrebu da se obavljanje 
ugostiteljske djelatnosti uredi na razvi-
dan način Odbor je predlo�io Hrvatskom 
saboru da zaključnom obve�e Vladu RH 
da �to prije, a najkasnije do kraja 2003. 
godine podnese prijedlog novog zakona 
o ugostiteljskoj djelatnosti.

RASPRAVA
Na sjednici Hrvatskog sabora najprije 

je govorila Lucija Debeljuh (SDP) u 
ime Kluba zastupnika SDP-a koji izra-
�ava zadovoljstvo �to se moraju izvr�iti 
ove izmjene i dopune Zakona jer bilje-
�imo sve veći rast turističkog prometa. 
Posebno raduje činjenica �to se povećao 
broj obrtnika i malih poduzetnika za oba-
vljanje ugostiteljske djelatnosti i dr�imo, 
rekla je, da je to rezultat i mjera Vlade 
RH za poticanje ulaganja u turizmu.

Podr�avamo i razloge za dono�enje 
ovog zakona odnosno da se ovime poma-
�e svima koji trebaju obiti rje�enje za 
kategorizaciju kao uvjet za početak oba-
vljanja svoje djelatnosti, rekla je.

Lo�e planiranje
U pojedinačnoj raspravi Dario Vukić 

(HDZ) primijetio je da se s ovim izmje-
nama i dopunama trebalo ići u velja-
či, o�ujku te da ono �to činimo uvijek 

PRIJEDLOG I KONAČNI PRIJEDLOG ZAKONA O IZMJENAMA I DOPUNAMA ZAKONA O 
UGOSTITELJSKOJ DJELATNOSTI

Du�i rok za ponovnu 
kategorizaciju
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radimo navrat-nanos i u panici. Izmjene 
i dopune se predla�u nakon �to je uči-
njeno 630 očevida kategorizacije (oko 
51 posto) i Upravna inspekcija ocijenila 
neprihvatljivim pa se sada ka�e da ne 
mora samo Ministarstvo određivati kate-
goriju pojedinih objekata. Ako jo� nije 
rije�eno vi�e do 600 zahtjeva a u mjesecu 
smo srpnju pitanje je �to će ti ljudi čini-
ti koji ne mogu raditi a ulo�ili su velika 
sredstva, rekao je zastupnik smatrajući 
da je riječ o lo�em planiranju. Upozorio 
je i da se raznoraznim pravilnicima pro-
pisuju razni uvjeti koje moraju ispuniti 
poduzetnici koji se �ele baviti pojedinom 
vrstom turističke djelatnosti u Hrvatskoj 
te da bi bilo dobro usporediti kako to 
izgleda u Francuskoj, Italiji, �panjolskoj 
i vidjeti kakvim to birokratskim pravilni-
cima opterećujemo onog tko �eli raditi i 
�ivjeti od ove djelatnosti. tako primjerice 
u Beču, koji zarađuje godi�nje kao turisti-
čki centar vi�e od Hrvatske, postoje baro-
vi, jazz barovi i rade izvanredno, koji 
nikad kod nas ne bi dobili dozvolu.

Bilo bi dobro da zbog javnosti i Parla-
menta da Ministarstvo turizma da analizu 
o uvjetima poslovanja hrvatskog poduze-
tnika u turizmu u Hrvatskoj ali i u kojima 
se radi u spoemnutim turističkim zemlja-
ma, i kako an� poduzetnik ćivi u odnosu 
na konkurenciju. Nakon tri godine vrlo 
uspje�ne turističke politike broj turisti-
čkih noćenja i potro�nje u Hrvatskoj je 
danas manja deset posto nego pro�le 
godine a jedan do razloga za to je, rekao 
je, među ostalim zastupnik, i nedono�e-
nje ovog zakona na vrijeme.

Goleme investicije u turizmu
Ministrica turizma mr.sc. Pave �upan- 

Rusković objasnila je potrebu hitnog 

usvajanja ovog zakona kako se ne bi 
zaustavio bitan proces u turizmu i ugo-
stiteljstvu. U posljednje dvije godine u 
turizam, prije svega u hotelijerstvo ali 
i u kampove i druge objekte, goleme su 
investicije s vi�e do 500 milijuna eura. 
Na�alost, sve se te investicije zavr�avaju 
u zadnji čas čak i malo kasnije nego �to 
je trebalo a kategorizaciju ne mo�emo 
vr�iti sve dok investicija nije u potpu-
nosti zavr�ena, objasnila je. Događa se 
da firme tra�e kategorizaciju tjedan dana 
prije otvaranja hotela i naravno da to nije 
moguće. Rekategorizacijom ispravili 
smo neke nepravilnosti koje su mo�da 
bile prerigorozne i zahvaljujući tome i 
golemim investicijama već ovu sezonu 
imamo 234 hotela koji su kategorizirani 
i dobili rje�enja (dobili najmanje jednu 
zvjezdicu) i to je na tragu na�e strategi-
je za boljom kvalitetom i to je ono �to 
tr�i�te prepoznaje i zbog čega smo zado-
voljni, rekla je, među ostalim ministrica 
naglasiv�i u vezi s PDV-om da je jedino 
pravo rje�enje diferencirana stopa u turi-
zmu. Upozorila da jo� ne postoje slu�beni 
podaci o broju turističkih noćenja (samo 
za prva četiri mjeseca). Napomenula je 
(u vezi s prigovorom zastupnika Glava-
na pri raspravi o izmijenjenom zakonu 
o brdsko-planinskim područjima o izo-
liranosti mjesta u Gorskom kotaru zbog 
izgradnje nove autoceste te da nema 
pratećim wc-a) da Ministarstvo radi na 
novom projektu kojim se upravo rje�ava 
taj problem izoliranosti a u proceduri će 
biti krajem godine. Inače, s �Hrvatskim 
cestama� je dogovoreno postavljanje wc-
a za �to je plaćeno milijun kuna i sve je to 
planirano, rekla je, među ostalim.

Dario Vukić objasnio je da je bit nje-
gove rasprava bila da su kapaciteti u 
kampovima i hoteli prodani a se radovi 

jo� obavljaju i da su ljudi (a i gosti) dove-
deni u nemoguću situaciju jer ne mogu 
dobiti dozvole.

Ivan �uker (HDZ) rekao je i da dife-
rencirana stopa PDV-a o kojoj je govorila 
ministrica dolazi s ka�njenjem a da je to 
HDZ predlagao jo� 2000.

Mr.sc. Pave �upan-Rusković objasni-
la je da stopa PDV-a mora biti poznata 
najmanje godinu dana radi tr�i�ta i ada 
ovo �to se sada raspravlja mo�e biti tek 
za 2005. godinu te da ej 2000. godine 
situacija u Proračunu bila takva da se 
nije mogla prihvatiti posebna stopa za 
turizam (prihvatila se samo nulta stopa). 
Činjenica je da je na�a cijela obala u gra-
dnji i da je to zapravo stra�no (primjedbe 
gostiju su ozbiljne) kad su tu već gosti 
iako je dobro da se gradi. Predlo�ili smo 
da se zakonom o gradnji regulira da 
lokalna uprava ima pravo odrediti vrije-
me u kojem se smiju raditi vanjski rado-
vi na objektima koji ometaju susjedstvo, 
naglasila je.

Ivan �uker rekao je, povodom navoda 
ministrice, da je nemoguće uspoređivati 
porez na promet usluga i porez na doda-
nu vrijednost i da je jasno koliko ovom 
materijom ministrica uopće �barata�.

Mr.sc. Pave �upan-Rusković nagla-
sila je da će se analiza o učincima nulte 
stope PDV-a dostaviti zastupnicima.

Rasprava je zatim bila zaključena.
Većinom glasova (74 za, 10 suzdr-

�anih) Hrvatski je sabor donio ovaj 
Zakon u tekstu kako ga je predlo�io 
predlagatelj. Ujedno je donio zaklju-
čak, a na prijedlog Odbora za zakono-
davstvo, da se obvezuje Vlada RH da 
�to prije, a najkasnije do kraja 2003. 
godine podnese prijedlog novog zako-
na o ugostiteljskoj djelatnosti.

Đ.K.

Hrvatski sabor većinom glasova 
donio je predlo�eni Zakon. Temeljni 

razlog njegova predlaganja je dalj-
nje uređenje područja za�tite bilja 

odnosno postupaka zdravstvene kon-
trole bilja u cilju sprječavanja �tetnih 

PRIJEDLOG I KONAČNI PRIJEDLOG ZAKONA O IZMJENAMA I DOPUNAMA ZAKONA O 
ZA�TITI BILJA

Učinkovitija zdravstvena 
kontrola bilja
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posljedica po gospodarstvo, zdravlje 
ljudi �ivotinja, bilja i cjelokupnog oko-
li�a. Zakon je predlo�ila Vlada.

O PRIJEDLOGU
Zbog potrebe razdvajanja ovog podru-

čja u dva nova i zasebna zakona, u ovoj 
fazi se pri�lo samo izmjenama i dopuna-
ma va�ećeg Zakona. Naime, za izradu 
dva potpuno nova zakona potrebno je i 
puno vremena te je predviđena, a dijelom 
već i odobrena pomoć EU stručnjaka. 
Međutim, ta pomoć će trajati du�e vrije-
me (narednih par godina), a s obzirom na 
manjkavosti va�ećeg Zakona zbog kojih 
već du�e vrijeme trpi gospodarstvo i pra-
ksa moralo se krenuti u izmjene i dopune 
i napraviti kompromis, na način da se s 
jedne strane zadovolji tra�enje gospo-
darstva i prakse, a s druge strane da se 
krene u usvajanje jednog dijela europ-
skih normativa i standarda koje smo u 
ovom momentu sami sposobni usvojiti 
i odraditi.

Osnovni cilj predlo�enih izmjena i 
dopuna Zakona o za�titi bilja je uređenje 
poslova zdravstvene za�tite bilja i sred-
stava za za�titu bilja primjereno među-
narodnim standardima, a prvenstveno da 
omogući usklađeno i učinkovito izvođe-
nje poslova i obveza.

Naročito je va�no da će se izmjenama 
i dopunama preciznije definirati poslovi 
i zadaci svih provoditelja za�tite bilja u 
poljoprivredi i �umarstvu i tako olak�ati 
nadzor i ubrzati stvaranje uvjeta za pro-
vođenje učinkovitog čuvanja zdravstve-
nog stanja bilja u dr�avi i onog namije-
njenog međunarodnoj razmjeni.

Predlo�enim izmjenama i dopuna-
ma Zakona o za�titi bilja otklonit će se 
dosada�nje uočene manjkavosti va�ećeg 
Zakona koji u jednom dijelu vi�e ne udo-
voljava praksi i usporava pa i onemogu-
ćava razvoj gospodarskih subjekata. Isto-
vremeno će se zakoračiti u proces postu-
pnog usklađivanja provedbenih propisa s 
pravnim redom EU, odnosno postupno 
usklađivanje fitosanitarnog zakona sa 
zahtjevima EU-a.

Precizno će se definirati svi poslovi i 
zadaci za�tite bilja koji proizlaze iz pri-
hvaćenih i potpisanih međunarodnih ugo-
vora (FAO -Međunarodna konvencija o 
za�titi bilja i WTO -Sporazum o primjeni 
sanitarnih i fitosanitarnih mjera) te poslo-
vi koji su regulirani propisima EU. Jasno 
će se razgraničiti du�nosti glavnih nosite-

lja tih poslova (Ministarstvo poljoprivre-
de i �umarstva, Zavod za za�titu bilja).

Stvara se i zakonska osnova za uvo-
đenje upisnika proizvođača, prerađivača, 
distributera i uvoznika određenih
vrsta bilja (prvenstveno reprodukcijskog 
biljnog materijala) i određenih biljnih 
proizvoda te uvođenje upisnika pravnih 
i fizičkih osoba koje obavljaju promet 
sredstvima za za�titu bilja.

Stvara se potom i zakonska osnova za 
postepeni preustroj granične inspekcije 
za�tite bilja i inspekcije za�tite bilja u
jedinstvenu inspekciju (fitoinspekciju), 
uz istovremenu reorganizaciju posla istih, 
u cilju prihvaćanja i postepenog
usvajanja međunarodno propisanih meto-
da i standarda rada (jedinstveno djelova-
nje i nadzor nad biljem od granice i u 
unutra�njosti zemlje).

Uspostavlja se novi sustav koji će omo-
gućiti učinkovit zdravstveni nadzor nad 
biljem u unutra�njosti dr�ave.

Redefinirat će se postojeći status i 
ovla�tenja za pravne i fizičke osobe koje 
se bave prometom sredstava za za�titu 
bilja.

Stvaraju se preduvjeti za uspostavu 
informacijskog sustava za�tite bilja i 
potrebnih baza podataka o prometu po�i-
ljaka bilja, zbirki podataka o prometu i 
upotrebi sredstava za za�titu bilja, brz 
i ekonomičan pristup informacijama i 
komunikacijska povezanost s domaćim 
i inozemnim sudionicima u poslovima 
za�tite bilja (intranet-Internet komunici-
ranje).

Konkretno stvara se zakonski temelj 
za ugrađivanje u provedbene propise i 
primjenu međunarodno priznatih načela, 
standarda i mjera za zdravstvenu za�titu 
bilja.

RADNA TIJELA
Odbor za zakonodavstvo predlo�io je 

da ovaj Zakon bude donesen, te je podnio 
i dva amandmana kojima se nomotehni-
čki uređuje tekst.

AMANDMAN
Klub zastupnika nacionalnih manji-

na podnio je amandman kojim bi pravne 
i fizičke osobe koje obavljaju promet 
sredstvima za za�titu bilja mogle imati 
uposlenog djelatnika s vi�om stručnom 
spremom ukoliko je isti istodobno vla-
snik i/ili član obitelji i uposlenik te tvr-

tke ili obrta (obiteljska poljoapoteka) na 
radnom mjestu prometovanja sredstvima 
za za�titu bilja.

RASPRAVA
Uvodno je zastupnike s predlo�enim 

Zakonom upoznao zamjenik ministra 
poljoprivrede i �umarstva Tomislav 
Ledić. Napomenuo je kako je temeljni 
razlog predlaganja ovog Zakona daljnje 
uređenje područja za�tite bilja odnosno 
postupaka zdravstvene kontrole bilja u 
cilju sprječavanja �tetnih posljedica po 
gospodarstvo, zdravlje ljudi, �ivotinja, 
bilja i cjelokupnog okoli�a. Ovo je, dodao 
je, doprinos provedbi Zakona o ekolo�koj 
proizvodnji poljoprivredno-prehrambe-
nih proizvoda te će predstavljati temelj 
za daljnje usklađivanje sa standardima 
Europske unije.

Zakon dobar i treba ga usvojiti
U ime Kluba zastupnika HSLS-a 

govorio je Marko Baričević (HSLS). 
Smatra da je ovakav Zakon potreban, 
međutim, ka�e, budući da on donosi 
60 izmjena na Zakon od 79 članaka, 
trebalo ga je predlo�ili kao samostalan 
Zakon. Istaknuo je da �ivimo u vremenu 
kada sve �titimo pesticidima i to mora-
mo uskladiti sa smjernicama Europske 
unije. Zaključio je da je Zakon dobar i 
da ga treba usvojiti.

U ime Kluba zastupnika nacionalnih 
manjina mr.sc. Zdenka Čuhnil (HSS; 
zastupnica če�ke i slovačke nacionalne 
manjine) je rekla kako joj je �ao �to se 
ovaj Zakon donosi po hitnom postupku 
te �to o njemu nije raspravljalo mati-
čno radno tijelo. Naglasila je da se u 
Europskoj uniji to područje prati u dva 
zakona: Zakon o za�titi bilja i Zakon o 
sredstvima za za�titu bilja, te dr�i da 
bi to tako trebalo rije�iti i u Hrvatskoj. 
Iznijela je potom konkretne primjedbe. 
Prvo se osvrnula na to da vlasnici ure-
đaja i strojeva za za�titu bilja smiju 
upotrebljavati samo one uređaje i stro-
jeve kod kojih je provedena redovita 
kontrola. Upitala je, znači li to da će 
se otvarati stanice za testiranje? Uka-
zala je i na Upisnik pravnih i fizičkih 
osoba koje obavljaju suzbijanje i isko-
rjenjivanje �tetočina bilja u poljoprivre-
di i �umarstvu, a vodi ga Ministarstvo 
poljoprivrede i �umarstva, te upitala 
znači li to da će svaki seljak koji kori-
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sti ta sredstva morati biti upisan u Upi-
snik? Ukazala je i na odredbu o prome-
tovanju sredstava za za�titu bilja rekav-
�i kako pravna osoba koja se bavi tim 
poslom mora imati zaposlenog jednog 
diplomiranog agronoma. Činjenica je 
da takva tvrtka mo�e imati i deset pro-
dajnih mjesta, konstatirala je zastupni-
ca. Naglasila je potom kako nigdje nije 
na�la odredbu o edukaciji poljoprivre-
dnika glede upotrebe za�titnih sredsta-
va. Zaključila je izlaganje napomenuv�i 
jo� jednom da bi bilo mnogo bolje ovu 
problematiku rije�iti u dva zakona.

Temeljni razlog predlaganja ovog 
Zakona daljnje je uređenje podru-
čja za�tite bilja odnosno postupa-
ka zdravstvene kontrole bilja u 
cilju sprječavanja �tetnih poslje-
dica po gospodarstvo, zdravlje lju-
di, �ivotinja, bilja i cjelokupnog 
okoli�a.

Pod izlikom usklađivanja hrvatskog 
zakonodavstva sa zakonodavstvom 
Europske unije kao na traci donosimo 
desetke novih zakona, rekao je u ime 
Kluba zastupnika HDZ-a Drago Krpi-
na (HDZ). Smatra da način na koji se to 
radi nema ba� veze s Europom budući da 
o ovom Zakonu nije raspravljalo matično 
radno tijelo. Pojasnio je kako bi Hrvat-
ska razgovore o članstvu u Europskoj 
uniji mogla zavr�iti tek 2009. godine te 
da se iz političkih predizbornih razloga u 
nekoliko tjedana �eli donijeti 50 zakona. 
Smatra da je za�titu bilja potrebno bolje 

urediti, a ne sa 60 izmjena na 79 člana-
ka zakona. Ukazao je potom na pitanje 
integrirane poljoprivredne proizvodnje 
te dr�i da je taj zakon trebao prethodi-
ti dana�njoj raspravi. To je jako va�no, 
ka�e, za Hrvatsku budući da je turistička 
zemlja. Zaključio je da je trebalo izraditi 
cjeloviti Zakon o za�titi bilja te ga dati 
u redovnu proceduru kako bi se naj�ira 
javnost uključila u njegovo dono�enje.

Razlozi da bi se pri�lo ovakvoj izmjeni 
i dopuni va�ećeg Zakona sagledani su u 
nizu problema, naglasio je u ime Kluba 
zastupnika HSS-a Ivan Kolar (HSS). 
Dodao je kako su mogućnosti na�eg 
gospodarstva kao i Dr�avnog proračuna 
ograničene te bi bilo dobro da se prila-
gođavamo standardima Europske unije. 
Podr�ao je stoga predlo�eni Zakon. Dr�i 
da su razlozi ovih zakonskih izmjena 
opravdani jer postoji ustavna du�nost da 
se za�titi zdravlje ljudi i okoli�. Za�titom 
bilja, rekao je dalje, osiguravaju se jo� 
povoljniji uvjeti za gospodarski razvoj 
Hrvatske u biljnoj proizvodnji, poljopri-
vredi i �umarstvu. Klub zastupnika HSS-
a podr�ava stoga dono�enje ovog Zako-
na, zaključio je gospodin Kolar.

Temeljem čega je predlo�en ovaj 
Zakon, tko su mu autori i čemu 
slu�i?

Zakon o za�titi bilja trebao bi spadati 
u temeljne zakone o poljoprivrednoj pro-
izvodnji, smatra Ivo Lončar (nezavisni). 
Dodao je kako ne mo�e shvatiti temeljem 
čega je predlo�en ovaj Zakon tko su mu 
autori i čemu slu�i? Osvrnuo se na riječi 
predsjednika Sabora koji je izjavio da se 
sve reforme u Hrvatskoj rade zbog nas 
samih te pitao za�to se onda hitnim postu-

pkom donosi ovaj Zakon koji će najmanje 
slu�iti onima zbog kojih se navodno dono-
si. Mi�ljenja je da će se taj Zakon morati 
uskoro mijenjati jer će ulazak u Europsku 
uniju zahtijevati da se donese temeljem 
opće rasprave. Konstatirao je da se tu ne 
radi ni o kakvim dr�avnim interesima, 
nego o bahatosti ove vlasti koja ne slu�a 
nikoga osim samu sebe i tu i tamo Bruxel-
les kad treba i kada ne treba.

Nakon rasprave riječ je dobio zamje-
nik ministra poljoprivrede i �umarstva 
Tomislav Ledić. Istaknuo je da je glavni 
razlog ovakvih zakonskih rje�enja pita-
nje inspekcije koja se situira isključivo 
u Ministarstvu poljoprivrede i manjim 
dijelom obavlja u Zavodu za za�titu bilja. 
Kao drugi razlog naveo je gestu prema 
Europskoj uniji glede na�eg prilagođa-
vanja njihovim standardima. Odgovorio 
je potom konkretno na pitanja rekav�i 
da će se oprema za za�titu bilja testirati 
kako bi u prometu bila samo funkcional-
na oprema. �to se tiče rje�enja da isklju-
čivo ljudi s visokom stručnom spremom 
rade na poslovima za�tite bilja, pojasnio 
je kako je to racionalno.

Ministar poljoprivrede i �umarstva 
mr.sc. Bo�idar Pankretić očitovao se 
potom o amandmanima te je prihvatio 
one Odbora za zakonodavstvo, dok je 
amandman Kluba zastupnika nacionalnih 
manjina koji se odnosi na to da poslo-
ve za�tite bilja mogu obavljati i osobe s 
vi�om stručnom spremom odbijen.

Amandman je i nakon dodatnog poja-
�njenja većinom glasova odbijen.

Zastupnici su tada pre�li na glasova-
nje i većinom glasova (80 �za� i sedam 
�suzdr�anih�) donijeli Zakon o izmje-
nama i dopunama Zakona o za�titi 
bilja zajedno s amandmanima.

M.S.

PRIJEDLOG I KONAČNI PRIJEDLOG ZAKONA O POTVRĐIVANJU PROTOKOLA O 
SURADNJI U SPRJEČAVANJU ONEČI�ĆAVANJA BRODOVA I, U SLUČAJEVIMA OPASNOSTI, 
U SUZBIJANJU ONEČI�ĆAVANJA SREDOZEMNOG MORA

Obveza - sprječavanje oneči�ćenja
Hrvatski sabor donio je ovaj 

zakon hitnim postupkom, nakon 
kraće rasprave, zadu�iv�i Vladu RH 

da pokrene inicijativu za progla�e-
nje Jadranskog mora Sredozemnim 
posebno za�tićenim područjem, u 

skladu s odredbama Barcelonske 
konvencije. Dosad je postojala obve-
za organiziranja za intervencije u 
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slučaju oneči�ćenja a sada je isto 
predviđeno radi sprječavanja one-
či�ćenja. Uz to, u slučaju iznena-
dnog oneči�ćenja sredozemne dr�ave 
surađuju na uklanjanju posljedica. 
Protokolom je predviđena i obve-
za izgradnje prihvatnih uređaja za 
balastne vode.

O PRIJEDLOGU
Umjesto prikaza, evo �to je o predlo-

�enome rekao ministar za�tite okoli�a 
i prostornog uređenja, Bo�o Kovače-
vić. Najprije je izvijestio zastupnike 
da će ovim protokolom biti zamije-
njen postojeći o suradnji u borbi protiv 
zagađenja Sredozemnog mora naftom 
i drugim �tetnim tvarima u slučaju 
nezgode. Uvidjelo se, naime, da posto-
jeći nije dostatna zakonska osnova za 
intervencije pa su stranke Barcelonske 
konvencije dale niz prijedloga za nje-
gove izmjene i dopune sve do zaklju-
čka, u Monaku 2001, da se izradi novi 
protokol.

Svrha je dono�enja novog protokola 
osna�ivanje stupnja za�tite Sredozemnog 
mora od oneči�ćenja s brodova i osposo-
bljavanje svih dr�ava za intervenciju u 
slučaju akcidenta, odnosno smanjivanje 
posljedica u slučaju akcidenata (ponaj-
prije od izlijevanja nafte). Na taj način 
Hrvatska učvr�ćuje instrumente za za�ti-
tu Jadrana.

Ministar je jo� objasnio da će dobar 
dio sadr�aja Protokola provoditi Mini-
starstvo za�tite okoli�a i prostornog 
uređenja u suradnji s Ministarstvom 
pomorstva, prometa i veza, dometnuv-
�i da je za Barcelonsku konvenciju i 
pripadajuće protokole zadu�eno Mini-
starstvo za�tite okoli�a i prostornog 
uređenja.

Bez primjedbi, zakonski prijedlog 
podr�ao je Odbor za zakonodav-
stvo, ne protiveći se hitnom postu-
pku. Klub zastupnika HSLS-a pre-
dlo�io je da se obve�e Vladu RH 
da svakih �est mjeseci Parlamentu 
podnese izvje�će o provedbi Protoko-
la, posebno članka 4, a Klub zastu-
pnika HSP-HKDU-a da je se zadu-
�i za pokretanje inicijative za pro-
gla�enje Jadranskog mora Sredoze-
mnim posebno za�tićenim područjem 
(Mediterranean Specially Protected 
Area - MSPA), u skladu s odredbama 
Barcelonske konvencije.

RASPRAVA

Sredstva potrebna

U ime predlagatelja govorio je mini-
star za�tite okoli�a i protornog uređe-
nja, Bo�o Kovačević (vidi - O Prijedlo-
gu). U ime Kluba zastupnika HSLS-a, 
zakonski prijedlog je podr�ala Zorica 
Nikolić, rekav�i kako je od krilatice 
�Kupujmo Hrvatsko� daleko va�nije 
�Čuvajmo hrvatsko�. U opasnosti nije 
samo Jadransko more nego sveukupan 
prostor, izjavila je, upozoriv�i zatim kako 
Projekt Dru�ba Adria nije opasnost samo 
za Kvarner i Jadran već i za kra�ki dio 
Gorskog kotara.

Upitna je, izjavila je zastupnica, tvr-
dnja predlagatelja kako neće biti potre-
bna dodatna sredstva s obzirom na to da 
su člankom 4. predviđeni planovi inter-
vencija i druga sredstva za sprječavanje 
i suzbijanje iznenadnih oneči�ćenja te 
da sredstva posebice uključuju opremu, 
brodove, zrakoplove i osoblje. Također 
je predviđeno da treba razvijati nacio-
nalne kapacitete i u pogledu provedbe 
međunarodnih konvencija, a Hrvatska u 
ovom trenutku za to nije uopće spremna 
jer nema dovoljno opreme (Ministarstvo 
za�tite okoli�a posjeduje 6-7 brodica koji 
rje�avaju oneči�ćenja u lukama, a Mini-
starstvo obrane stare helikoptere). Klub 
zastupnika HSLS-a stoga inzistira da se 
točno utvrdi kolika su sredstva predviđe-
na jer najbitnija je - provedba Protokola.

Upoznav�i zastupnike s prijedlogom 
Kluba da Vlada �estomjesečno podnosi 
izvje�će o provedbi Protokola, zastupnica 
je upozorila da je praksa - Parlamentu na 
ratifikaciju podastrijeti različite ugovore 
i protokole, a poslije se ne zna kakvu su 
sudbinu do�ivjeli.

Klub zastupnika HSP-HKDU-a sma-
tra ovaj protokol iznimno bitnim, posebi-
ce kad je Hrvatska pred provedbom Spo-
razuma o realizaciji Projekta integracije 
naftovoda Dru�ba i Adria - izvijestio je 
zastupnike Tonči Tadić. Barcelonska 
konvencija postoji, dometnuo je, ali ona 
se odnosila uglavnom na saniranje nesre-
će, a ovim se protokolom poku�ava uspo-
staviti mehanizam pravovremenog oba-
vje�ćivanja radi sprječavanja incidenata, 
odnosno velikih udara na morski eko-
sustav. Iako je Protokol definitivno kori-
stan, mora se sve poduzeti da se Jadranu 
dade status posebno osjetljivoga morskog 

područja, odnosno status posebno za�ti-
ćenoga Mediteranskog područja u skladu 
s Barcelonskom konvencijom.

Zastupnik je ustvrdio kako Hrvatska po 
svaku cijenu mora izbjeći situaciju poput 
one s havarijom tankera Prestige. Koja je 
utoliko bila slo�enija �to je, podsjetio je, 
bila riječ o �panjolskoj obali, liberijskom 
tankeru u vlasni�tvu grčke kompanije, 
koji je plovio pod zastavom Bahama. 
Potreban je, naglasio je, protokol sličan 
onome za Marpol konvenciju, kako bi se 
izbjeglo stanje u kojem za havariju nadle-
�an nije nitko.

Iz ovog izlaganja jo� izdvajamo: upo-
zorenje da sve hrvatske luke nemaju 
prihvatne uređaje za balastne vode, da 
su zastarjeli ili ih, naprosto nema - kao 
primjerice u Omi�lju, a on bi trebao biti 
prihvatna luka za ukrcaj nafte koja će 
stizati Naftovodom Dru�ba Adria (od 
tog nepotrebnog projekta valja odusta-
ti); upit imamo li strategiju za prihvat 
brodova u opasnosti (prema Konvenciji 
o pravu mora du�ni smo pru�iti utoči-
�te čak i brodovima na nuklearni pogon 
odnosno onima koji na sebi prevoze opa-
san teret); tvrdnju da Hrvatska jo� nema 
jasno razrađenu strategiju niti tijelo koje 
bi vodilo računa o svemu nastane li opa-
snost; izjavu da je za Hrvatsku posebno 
interesantno da sudjeluje prvenstveno u 
tro�kovima koji pridonose sprječavanju 
nesreće na moru.

Spomenimo, na kraju, kako ovaj klub 
smatra da je za provedbu Konvencije 
potrebna posebna dr�avna komisija za 
za�titu jadranskog morskog okoli�a. Zato 
je Klub zastupnika HSP-a predlo�io da se 
u Hrvatskoj formira Ministarstvo mora.

Za Protokol će biti svi klubovi, sporni 
su međutim neki projekti koji će tangi-
rati Jadransko more - izjavio je Damir 
Kajin, u ime Kluba zastupnika IDS-a, 
započev�i izlaganje upozorenjem da se ni 
na koji način ne smije ugroziti turizam, 
od kojega Hrvatska �ivi. Rekao je kako 
predsjednik Mesić ima jake argumen-
te kad ka�e da je bolje da mi koristimo 
povlasticu nadzora nego da ti isti brodo-
vi koji plove tik uz hrvatske teritorijalne 
vode na kraju iskrcavaju naftu u Trstu i da 
je sjajno premijerovo obrazlo�enje kako 
se neće primati brodovi bez dvostrukog 
dna i stariji, a i INA-in argument o eko-
nomskim efektima. Ipak je - naglasio je 
- krajnje sumnjičav prema Projektu Dru-
�ba Adria. Jer, sve je dobro ako se ni�ta 
ne dogodi, ali s jednom havarijom Hrvat-
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ska ostaje bez turizma, koji je lani priho-
dovao oko 4 milijarde US dolara, dok bi 
Dru�ba Adria trebala �donijeti� oko 100 
milijuna dolara. Je li taj, iako respektabi-
lan novac, vrijedan svih rizika koje dono-
se balastne vode - upitao je zastupnik, 
podsjetiv�i kako o tome jo� nisu načinje-
ne studije, a i da valja imati na umu na�e 
�trapavosti� koje mogu dovesti u pitanje 
ono najvrednije �to Hrvatska ima.

Izlaganje je zaključio podr�kom pri-
jedlogu da se Jadransko more proglasi 
posebno osjetljivim odnosno za�tićenim 
područjem.

Dorica Nikolić je ispravila Kajina 
tvrdnjom kako bi Projekt Dru�ba-Adria 
trebao donijeti između 50 i 80 milijuna 
dolara te da je to prema prihodu od turi-
zma velik nerazmjer (samo Primorsko-
goranska �upanija donese - 800 milijuna 
dolara), kako reče, dala bi se cijela krava 
za jedan �nicl.

U ime predlagatelja, ministar Bo�o 
Kovačević je ustvrdio kako �ustru naja-
vu da treba osigurati sredstva shvaća 
kao najavu da će se zastupnici zauzeti 
da Ministarstvo za�tite okoli�a u Prora-
čunu za 2004. dobije znatno vi�e nego 
dosad. Rekao je zatim kako nije sasvim 
točna tvrdnja da je nadzor u Jadra-
nu ravan nuli. Slo�iv�i se da bi trebao 
biti veći, upozorio je kako ipak s vi�e 
od 700 točaka redovito dolaze izvje�ća 
o kvaliteta mora, a i načinjen je infor-
macijski sustav podataka i zainteresira-
ni mogu vidjeti stanje na bilo kojoj od 
tih točaka. Isto tako, nedavno je zavr-
�ena sanacija napu�tenog broda, koji je 
predstavljao opasni otpad, u Brodogra-
dili�tu Kraljevica. Redovito se nadziru 
svi potencijalni oneči�ćivači i upravo je 
zavr�en sustavni nadzor svih ribogojili-
�ta na Jadranu.

Odgovarajući na upit o mogućnosti-
ma realizacije protokola, odgovorio je 
da ga doista neće biti moguće provoditi 
ostane li se na sada�njoj razini financi-
ranja za�tite okoli�a. Ali, člankom 17. 
je omogućena subregionalna suradnja u 
njegovoj provedbi, a i davno prije je jo� 
uspostavljena tripartitna komisija (Italija, 
Slovenija, Hrvatska), s glavnom zadaćom 
- izrade subregionalnog plana intervenci-
ja i osiguranja provedbe svih potrebnih 
mjera radi prevencije oneči�ćenja i za�ti-
te od posljedica. Poslije vi�egodi�njih 
napora da se intenzivira rad te komisije 
i Italija je dala vrlo konkretne ponude. 
Jedna je da se u slučaju akcidenta čije se 
posljedice mogu osjetiti i na istočnoj stra-
ni Jadrana na raspolaganje stave brodovi 
talijanske obalne stra�e, osposobljeni za 
takve intervencije.

Ministar je jo� zastupnike izvijestio o 
sastanku predstavnika Ministarstva za�ti-
te okoli�a svih zemalja Jadransko-jonske 
inicijative na kojem je potpisana Zadar-
ska inicijativa - jadranski akcijski plan 
kojim su se te zemlje obvezale na uvođe-
nje najstro�ih kriterija za�tite mora (pro-
vedba do kraja 2004).

Iz njegova izlaganja jo� izdvajamo: 
podatak da je istočni Jadran oko 30 puta 
manje oneči�ćen od zapadnog te da ga 
tako atraktivnim i vrijednim treba i odr-
�ati; obrazlo�enje da to hoće li Jadran biti 
progla�en osobito osjetljivim područjem 
ne ovisi o Hrvatskoj, a i da je mala vje-
rojatnost da se to provede s obzirom na 
to da o tankerskom, a i drugim vrstama 
prometa, u lukama sjeverne Italije bitno 
ovisi talijansko gospodarstvo.

Kad je riječ o Projektu Dru�ba Adria, 
ministar je zastupnike izvijestio da je 
Ministarstvo okoli�a i prostornog uređe-
nja tijekom pro�le godine izdalo četiri 

građevinske dozvole za pumpne stanice 
na Naftovodu između Omi�lja i Siska, da 
im je svrha osposobljavanje Naftovoda za 
dvosmjerni promet. Investitoru se dalo na 
znanje da uporabne dozvole mo�e dobiti 
tek nakon �to podastre dokaze da su cije-
vi u stanju podnijeti opterećenja reverzi-
bilnog prometa, a i obvezalo ga da izradi 
studiju utjecaja na okoli� (jedan od klju-
čnih aspekata - balastne vode). U Mini-
starstvu je formirana posebna ekipa koja 
se bavi samo Projektom Dru�ba Adria, 
kako bi se izbjegli bilo kakvi propusti.

Rekav�i kako se ministrova napomena 
da je netko u raspravi izjavio da je sprje-
čavanje oneči�ćenja ravno nuli zacijelo 
odnosi na nju, Dorica Nikolić je odgovo-
rila ispravkom - objasnila da je govorila 
o situaciji iznenadnog akcidenta, dome-
tnuv�i kako Hrvatska ne bi mogla rije�iti 
situaciju poput havarije Prestigea.

Hrvatski sabor je donio Zakon o 
potvrđivanju Protokola o suradnji u 
sprječavanju oneči�ćenja s brodova i, 
u slučajevima opasnosti, u suzbijanju 
oneči�ćavanja Sredozemnog mora sa 
70 glasova �za� i 12 �protiv�.

Nije prihvaćen prijedlog Kluba 
zastupnika HSLS-a da Vlada svakih 
�est mjeseci izvijesti Parlament o pro-
vedbi Protokola, posebno njegovom 
članku 4 (43 glasa su bila �protiv�, 30 
�za� i 8 �suzdr�ano�).

Vlada je ipak dobila zadu�enje, u 
skladu s prijedlogom Kluba zastu-
pnika HSP-a i HKDU-a - da pokrene 
diplomatsku inicijativu za progla�enje 
Jadranskog mora Sredozemnim pose-
bno za�tićenim područjem u skladu s 
odredbama Barcelonske konvencije. 
Za to su glasovala 43 zastupnika, 35 ih 
je bilo �protiv�, a 4 �suzdr�ana�.

J.R.
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Bez veće rasprave zastupnici Hrvat-
skog sabora donijeli su Zakon o pri-
znavanju svojti �umskog drveća i 
grmlja u tekstu kako ga je predlo�ila 
Vlada RH. Dono�enje ovoga Zakona 
omogućit će unapređenje uzgoja poje-
dinih �umskih drveća i grmlja te pove-
ćati stabilnost novoosnovanih �umskih 
eko sustava.

O PRIJEDLOGU
Umjesto prikaza zakonskog prijedloga 

u nastavku donosimo uvodnu riječ pred-
stavnika Vlade, ministra poljoprivrede i 
�umarstva mr.sc. Bo�idara Pankretića. 
Postupak priznavanja svojti �umskog 
drveća i grmlja na međunarodnoj je razini 
različito uređen za različite biljne vrste. U 
Hrvatskoj postupak priznavanja poljopri-
vrednog bilja propisuje Zakon o sjeme-
nu, sadnom materijalu i priznavanju sorti 
poljoprivrednog bilja, dok za �umske 
vrste drveća i grmlja takav propis formal-
no ne postoji. Naime, stupanjem na snagu 
Zakona o sjemenu, sadnom materijalu i 
priznavanju sorti poljoprivrednog bilja u 
cijelosti je izvan snage stavljen Zakon o 
priznavanju novostvorenih i odobravanju 
uvođenja u proizvodnju stranih i za�ti-
tnih sorti poljoprivrednog i �umskog bilja 
kojim je bio utvrđen postupak priznava-
nja �umskih vrsta, podvukao je ministar 
Pankretić. Niti Zakonom o �umskom sje-
menu i �umskim sadnicama također nije 
propisano područje priznavanja �umskog 
drveća i grmlja pa je namjera Vlade da 
sada to područje u �umarstvu uredi pre-
dlo�enim zakonom. U najvećoj mogućoj 
mjeri Zakon je usklađen s međunarodnim 
standardima glede registracije odnosno 
priznavanja biljnih svojti tj. izrađen u 
skladu sa Smjernicama Vijeća ministara 
EU o tr�i�tu �umskim reprodukcijskim 

materijalom, i u skladu s Međunarodnom 
konvencijom za za�titu novih biljnih 
sorti. Predlo�enim su zakonom određeni 
postupci i načini priznavanja novostvore-
nih svojti �umskog drveća i grmlja, kao 
i uvođenje u proizvodnju stranih svojti u 
kategorijama �umskog reprodukcijskog 
materijala poznatog podrijetla, selekcio-
niranog, kvalificiranog i testiranog repro-
dukcijskog materijala za potrebe �umar-
stva. Uporaba elitnog sjemena iz genetski 
verificiranih klonskih sjemenskih planta-
�a rezultirala bi ostvarenjem znatne 
genetske dobiti u proizvodnji kroz masu 
i kakvoću budućih nasada. Prihvaćanjem 
ovog Zakona uporaba određenih svojti 
imala bi zakonom propisanu proceduru, 
�to bi omogućilo značajno unapređenje 
uzgoja pojedinih �umskih vrsta drveća 
i grmlja, smanjilo moguće gubitke pri 
osnivanju novih nasada, povećalo stabil-
nost novoosnovanih �umskih ekosustava, 
te učinilo realnim pretpostavke za očuva-
nje genofonda uzgojenih svojti.

Primijetio je jo� da je na radnim tije-
lima Sabora dosta riječi bilo o izrazu 
�svojta� a bila je i preporuka da se umje-
sto ovog pojma u zakonskom prijedlogu 
rabi pojam sorta. S tim u vezi ministar 
Pankretić nagla�ava da je o ovom pitanju 
bilo razgovora sa �umarskim stručnjaci-
ma i zbog usko stručnih razloga odlučeno 
da se u novom zakonskom propisu rabi 
pojam �svojta�. Pojasnio je pri tome da 
se pod pojmom �svojta� podrazumijeva 
skupina biljaka koje po svojoj filogenet-
skoj i srodstvenoj vezi čini jednu siste-
matsku jedinicu ili kategoriju, dok je 
sorta samo jedan dio ni�ih taksona.

RADNA TIJELA
Uz određene primjedbe Odbor za 

zakonodavstvo podupro je dono�enje 

ovoga Zakona. Tako predla�e da se odre-
dba članka 2. dopuni određenjem tko se 
smatra odr�ivačem, imajući u vidu da se 
prema članku 5. Konačnog prijedloga 
zakona vodi upisnik odr�ivača svojti, kao 
i odredbe članka 21. Odredba članka 10. 
precizira da su podaci iz zahtjeva koji se 
odnose na podrijetlo izvornog materijala 
i na opis postupka stvaranja nove svojte 
slu�bena tajna. Odbor predla�e da se ta 
odredba dopuni određenjem o čuvanju tih 
podataka, a napose s rokom.

Bez veće rasprave Odbor za poljopri-
vredu i �umarstvo dao je potporu dono-
�enju ovog Zakona, a Hrvatskom sabo-
ru predlo�io da donese Zakon. Odbor 
za europske integracije jednoglasno 
je utvrdio da je Konačni prijedlog ovog 
zakona usklađen s pravnom stečevinom 
Europske unije.

RASPRAVA
Nakon uvodnog izlaganja Vladina 

predstavnika ministra Pankretića govo-
rili su izvjestitelji radnih tijela, a prvi je 
to u ime Kluba zastupnika HSLS-a učinio 
Marko Baričević. Vlada je predlo�ila da 
ovaj Zakon stupi na snagu osmog dana 
od dana objave u �Narodnim novinama� 
s tim da će propise na temelju ovla�te-
nja iz ovoga Zakona donijeti ministar u 
roku od dvije godine od dana stupanja 
na snagu ovoga Zakona. Osvrnuv�i se 
na takve prijedloge zastupnik Baričević 
je ustvrdio kako je riječ o dječjoj bolesti 
Ministarstva poljoprivrede i �umarstva da 
gotovo iza svakog članka stoji propis ili 
pravilnik kojeg će donijeti ministar. Tako 
je i u slučaju ovoga Zakona gdje takvih 
propisa i pravilnika ima gotovo koliko i 
zakonskih odredbi, a krajnja je posljedi-
ca svega da Zakon stupa osmog dana od 
objave u �Narodnim novinama� i primje-

KONAČNI PRIJEDLOG ZAKONA O PRIZNAVANJU SVOJTI �UMSKOG DRVEĆA I GRMLJA

Povećati stabilnost 
novoosnovanih �umskih 
ekosustava
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njivat će se dvije godine nakon dono�enja 
kada ministar donese potrebne propise na 
temelju ovla�tenja iz ovog Zakona. Klub 
dr�i da bi ubuduće iz ovog ministarstva 
trebali stizati zakoni u kojima će biti �to 
manje pravilnika i propisa koje donosi 
ministar, a svaki zakon primjenjuje onda 
kada ga Sabor donese.

Zaključujući raspravu rekao je da Klub 
dr�i da je ovaj zakon potreban pa će ga 
stoga podr�ati.

Vi�e je razloga zbog kojih će Klub 
zastupnika HSS-a podr�ati dono�enje 
ovoga zakona, rekao je Marijan Mar-

�ić. Dono�enjem ovoga Zakona ponajpri-
je će se omogućiti unapređivanje uzgoja 
pojedinih vrsta �umskog drveća i grmlja 
te povećati stabilnost novoosnovanih 
�umskih ekosustava. Vrlo je bitno da 
se ovim zakonom na znanstvenoj osno-
vi puno radi na unapređenju �umskog 
sjemenarstva radi pobolj�anja rasadni-
čarske proizvodnje i podizanja kultura i 
planta�a. Novi klonovi koji nastaju daju 
veće priraste, a to bi umnogome moglo 
pobolj�ati glad koju danas bilje�imo u 
drvno-prerađivačkoj industriji i, daka-
ko, popuniti kapacitete te na�e industrije 

te uposliti vi�e radnika. Konačno, izbor 
većeg broja svojti omogućio bi stvaranje 
najpovoljnijih smjesa, koje bi se mogle 
uspje�no rabiti u ekolo�ki različitim sta-
ni�tima na području na�ih �uma, ustvrdio 
je zastupnik Mar�ić i ponovio da će Klub 
podr�ati dono�enje ovoga Zakona.

Vi�e nije bilo zainteresiranih za 
raspravu. Većinom glasova (73 �za� i 
5 �suzdr�anih�) zastupnici su donijeli 
Zakon o priznavanju svojti �umskog 
drveća i grmlja u tekstu kako ga je 
predlo�ila Vlada RH.

J.�.

Tijekom rasprave o ovoj temi pučki 
je pravobranitelj dobio potporu mno-
gih zastupnika za analiziranje ljudskih 
prava i većina njih smatra da Uredu 
pučkog pravobranitelja treba dati vi�e 
novca za rad i to isključivo iz dr�avnog 
proračuna, a ne iz stranih donacija. 
Bilo je i onih koji su se pitali za�to se 
pučki pravobranitelj suzdr�ava od bilo 
kakvih ocjena i predlaganja mjera dok 
su mu drugi poručivali da se ne suzdr-
�ava od takvog ocjenjivanja, bez obzira 
kako će se vlasti mijenjati. U zavr�noj 
riječi pučki je pravobranitelj odbacio 
optu�be za kolaboraciju s bilo kojom 
strankom te ustvrdio da je Izvje�će 
koncipirano tako da zastupnici donose 
ocjene, a ne da ih on servira Saboru. 
Na kraju većinom glasova zastupni-
ci su primili k znanju Izvje�će o radu 
pučkog pravobranitelja za 2002. godi-
nu, a sukladno prijedlogu Odbora za 
obitelj, mlade� i �port obvezali Vladu 
da u �to kraćem roku preispita i popra-
vi uvjete �ivota u odjelima za malolje-
tnike ustanova u kojima se ograničava 
sloboda kretanja u Republici Hrvat-
skoj. Isto tako u primjerenom roku 
potrebno je osigurati dodatna sredstva 
kako bi se omogućilo učinkovito fun-

kcioniranje pučkog pravobranitelja 
Republike Hrvatske. Konačno, zastu-
pnici su obvezali Vladu da se očituje 
o poticaju pučkog pravobranitelja RH 
za priznavanjem prava na naknadu 
djeci biv�ih političkih zatvorenika za 
dane koje su njihovi roditelji proveli u 
zatvoru ili pritvoru.

Sukladno prijedlogu Kluba zastu-
pnika HDZ-a Sabor je obvezao Vladu 
da za rad Ureda pučkog pravobranite-
lja predlo�i dostatna sredstva u Prora-
čunu za 2004. godinu.

IZ IZVJE�ĆA
Izvje�će o radu pučkog pravobranite-

lja, godi�nje je izvje�će koje pučki pra-
vobranitelj u skladu sa svojim zakonskim 
obvezama redovito, jednom godi�nje, 
podnosi Hrvatskom saboru za prethodnu 
godinu. U Izvje�ću pučki pravobranitelj 
izvje�ćuje Sabor o svome radu i tom 
prigodom informira zastupnike o pro-
blemima te trendovima koji se na podru-
čju ljudskih prava u Republici Hrvatskoj 
mogu uočiti. Izvje�će za 2002. godinu 
koncipirano je na isti način kako su kon-
cipirana i izvje�ća za ranije godine, zato 
da bi se podaci mogli uspoređivati i iz 

usporedbi zaključivati o stanju u pojedi-
nim upravnim područjima. No, u odno-
su na ranija izvje�ća u ovom se izvje�ću 
nagla�ava da se neće eksplicitno davati 
ocjene o stanju, napretku i nazatku, u 
pojedinim upravnim područjima, a pučki 
pravobranitelj će se suzdr�ati od komen-
tiranja prikladnosti mjera koje je u ovom 
području poduzimala Vlada RH kao i od 
predlaganja mjera.

U nastavku vi�e o pokazateljima o radu 
pučkog pravobranitelja u 2002. godini.

Značajno smanjenje broja 
pritu�bi

Tijekom 2002. godine pučki pravobra-
nitelj primio je ukupno 1558 pritu�bi, 
�to u odnosu na prethodne dvije godine 
(2000. i 2001.) predstavlja značajnije 
smanjenje (za 16,8 posto u odnosu na 
2000. i 11,2 posto u odnosu na 2001. 
godinu), ali predstavlja relativno malo 
smanjenje (5,6 posto) u odnosu na vi�e-
godi�nji prosjek od 1650 novih predme-
ta. Osim novoprimljenih 1558 pritu�bi 
u 2002. godini u radu je bila i 1031 pri-
tu�ba iz ranijih godina, a od toga 908 
su pritu�be iz 2001. godine koje nisu u 

IZVJE�ĆE O RADU PUČKOG PRAVOBRANITELJA ZA 2002. GODINU

Podr�ka Izvje�ću i zahtjev za 
pobolj�anje uvjeta rada
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toj godini rije�ene, dok su 123 pritu�be 
podnesene ranijih godina. U 2002. godi-
ni radilo se na 455 predmeta, uglavnom 
iz 2001. godine, �to znači da se u 2002. 
godini ukupno radilo na 2013 predmeta. 
Od 455 prenesenih predmeta dovr�eno 
je 260 (57,1 posto) predmeta. Pritu�be 
su stizale iz cijele Hrvatske i to iz 365 
mjesta, a primljene su i 64 pritu�be iz 
inozemstva (31 iz SR Jugoslavije, 14 iz 
BiH i 19 iz ostalih zemalja, uglavnom SR 
Njemačke i SAD). Kao i ranijih godina 
rekorder je i dalje Grad Zagreb sa 340 
pritu�bi, a slijede Rijeka (50), Split (47), 
Osijek (42), Karlovac (40) i Petrinja (31). 
Iz Knina je primljeno 20 pritu�bi, a isto 
toliko i iz Lepoglave, Siska i Slavonskog 
Broda, iz Vinkovaca i Zadra po 24. Osim 
osuđenika iz Lepoglave nitko drugi iz tog 
mjesta nije se pritu�io pučkom pravobra-
nitelju.

Lani je Ured pučkog pravobra-
nitelja primio 1558 pritu�bi. U 
odnosu na 2000. i 2001. to je zna-
čajno smanjenje ali ujedno pred-
stavlja relativno smanjenje u 
odnosu na vi�egodi�nji prosjek od 
1650 novih predmeta.

Od 1154 predmeta iz nadle�nosti 
pučkog pravobranitelja u 841 slučaju 
(72,9 posto) provođen je ispitni postu-
pak, a u 313 slučajeva to nije učinjeno jer 
je pritu�ba bila dovoljno dokumentirana 
da bi se mogle poduzeti odgovarajuće 
mjere i bez dodatnog ispitivanja. Od 841 
slučaja kada je pokrenut ispitni postupak 
u 641 slučaju (76,2 posto) upravno tijelo, 
odnosno tijelo s javnim ovlastima dosta-
vilo je zatra�eno očitovanje ili potrebne 
podatke �to predstavlja pozitivan trend 
u odnosu na prethodnu godinu kada je 
pučki pravobranitelj dobio zatra�eno u 
58,6 posto slučajeva. Iako se neka upra-
vna tijela moralo vi�e puta po�urivati, 
očita je pobolj�ana suradnja s pučkim 
pravobraniteljem. Bolja suradnja upra-
vnih tijela i tijela s javnim ovlastima i 
pučkog pravobranitelja pridonijela je i 
većoj efikasnosti pučkog pravobranitelja. 
Tako je od 1154 pritu�be iz svog djelo-
kruga pučki pravobranitelj u 2002. godini 
uspio dovr�iti 957 predmeta (82,9 posto), 

i tom prilikom utvrđeno je da je pritu�ba 
bila neopravdana u 248 slučajeva (25,9 
posto) i preuranjena u 123 slučaja (12,9 
posto). Dakle, u 586 slučajeva (61,2 
posto) pučki je pravobranitelj utvrdio da 
je neko pravo pritu�itelja povrijeđeno ili 
ozbiljno ugro�eno, i to u gotovo 90 posto 
slučajeva odugovlačenjem upravnog 
postupka preko zakonskog roka za rje�a-
vanje. Napominje se pritom da je samim 
pokretanjem ispitnog postupka, odnosno 
upitom o razlozima za�to zahtjev pritu-
�itelja nije rije�en u zakonskom roku, u 
gotovo dvije trećine slučajeva postignut 
cilj da je pritu�itelj dobio pojedinačni 
upravni akt kojim je odlučeno o njego-
vom pravu, interesu ili obvezi, čime je 
prekinuto daljnje ugro�avanje pojedina-
čnog prava, pa pučki pravobranitelj nije 
morao poduzimati druge mjere na koje je 
ovla�ten. U 336 slučajeva pučki je pravo-
branitelj poduzeo neku od mjera na čije je 
poduzimanje ovla�ten, u 104 slučaja dao 
je preporuku upravnom tijelu, odnosno 
tijelu s javnim ovlastima, u 224 slučaja 
izrekao upozorenje, a u osam slučajeva 
pokrenuo postupak ukidanja rje�enja po 
pravu nadzora. Od zaprimljenih 1558 
novih pritu�bi 1154 (74,1 posto) odno-
silo se na ugro�avanje ili povredu prava 
koja su počinila upravna tijela ili tijela 
s javnim ovlastima, dakle iz djelokruga 
pučkog pravobranitelja.

Građani prigovaraju radu 
sudstva ...

Podaci za 2002. godinu potvrđuju da 
iz godine u godinu apsolutno raste broj 
pritu�bi na rad sudova, unatoč naporima 
pučkog pravobranitelja da građanstvu 
objasni svoje ovlasti. Od 235 pritu�bi na 
rad sudova, u 68 slučajeva (28,9 posto) 
pučki pravobranitelj je ocijenio da se 
radi o neuobičajenoj neefikasnosti suda, 
odnosno o takvom pravu koje je od oso-
bitog interesa za stranku zbog čega bi 
predmet valjalo rije�iti čim prije, a sam 
predmet se nalazi dugo u rje�avanju. 
Stoga je pučki pravobranitelj te primje-
dbe proslijedio resornom ministarstvu 
kako bi ono poduzelo mjere na koje je 
ovla�teno. Postupak pribavljanja očito-
vanja o nea�urnom rje�avanju pojedi-
nog predmeta od predsjednika odnosnih 
sudova relativno dugo traje, pa je pučki 
pravobranitelj do 31. prosinca 2002. pri-
mio samo 29 obavijesti, odnosno preslika 

očitovanja. Ipak, u većini slučajeva kada 
se provela neizravna intervencija posti-
gnuto je br�e rje�avanje predmeta.

Lani je prvi put značajnije, apsolutno 
i relativno, smanjen broj pritu�bi zbog 
povrede imovinskih prava u odnosu na 
ranije godine, a tom je smanjenju pri-
donijelo postupno, iako vrlo sporo, rje-
�avanje povreda vlasničkih prava i br�e 
rje�avanje zahtjeva građana za povratom 
imovine oduzete u razdoblju komunisti-
čke vladavine. Svojom brojno�ću domi-
nirale su pritu�be na rad tijela s javnim 
ovlastima i upravnih tijela u području 
socijalne sigurnosti, tj. području prava 
iz mirovinskog i invalidskog osiguranja, 
zdravstvenog osiguranja i zdravstvene 
za�tite, socijalne skrbi, te prava iz radnog 
odnosa dr�avnih i javnih slu�benika. 
Ukupno je u izvje�tajnoj godini razma-
trano 366 pritu�bi iz ovog područja, koje 
u ukupnom broju pritu�bi iz djelokruga 
pučkog pravobranitelja sudjeluje s udje-
lom od 31,7 posto.

Tijekom pro�le godine pučki pravobra-
nitelj primio je 81 pritu�bu zbog nemo-
gućnosti reguliranja statusnih prava, �to u 
odnosu na prethodnu godinu predstavlja 
apsolutno smanjenje, ali relativno (prema 
udjelu) malo povećanje. U odnosu na 
2001. godinu, apsolutni broj pritu�bi 
hrvatskih branitelja i stradalnika Domo-
vinskog rata nije se bitno smanjio, ali se 
relativno povećao, osobito u usporedbi sa 
2000. godinom. Tijekom 2002. godine 
pučki je pravobranitelj primio 134 pritu-
�be iz ovog područja koje čine udjel od 
11,6 posto u pritu�bama za čije ispitiva-
nje je pučki pravobranitelj ovla�ten.

... �ale se na rad policije i 
osobnu nesigurnost ...

Na rad policije i osobnu nesigurnost 
pritu�ilo se 18 osoba (1,5 posto), a veći-
nu su pritu�bi dostavile udruge za za�ti-
tu ljudskih prava prezentirajući slučajeve 
prijetnji, pa i napada na povratnike, kojih 
slučajeva je bilo najvi�e na području Kar-
lovačke �upanije. U skupinu ostale pritu-
�be svrstane su pritu�be iz raznih podru-
čja (osuđene osobe, naknada ratne �tete, 
privatizacija, javna komunalna poduzeća, 
obiteljski odnosi i prava djece, sindikalne 
aktivnosti, odvjetni�tvo, zemlji�ne knjige 
itd.) koje su malobrojne ili i malobrojne i 
relativno malog značaja, da ne zahtijeva-
ju posebno razvrstavanje. Relativno veli-
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ki broj ovih pritu�bi s visokim udjelom 
u ukupnom broju pritu�bi koje je pučki 
pravobranitelj razmatrao, ukazuje na to 
da postupno, iako vrlo sporo, rastu pri-
tu�be na ugro�avanje ili povrede prava 
koje nemaju veze s ratom i njegovim 
posljedicama, kao i na to da građani u 
poku�aju za�tite nekog svoga prava rea-
giraju i kada nije ugro�eno neko �ivotno 
va�no pravo. Ta pojava ujedno ukazuje i 
na jačanje pravne svijesti pritu�itelja da 
kao građani imaju pravo zahtijevati punu 
realizaciju svojih prava i kada ona nepo-
sredno ne utječu na njihovu egzistenciju 
i da imaju pravo od upravnih tijela oče-
kivati i zahtijevati kvalitetno obavljanje 
upravnih poslova.

Pritu�be na rad sudova u osnovi se 
nisu razlikovale od takvih pritu�bi koje 
su podnesene ranijih godina. Bez obzi-
ra na napore pučkog pravobranitelja da 
informira javnost o svom djelokrugu, 
odnosno nemogućnosti izravnog ispiti-
vanja i interveniranja u predmetima iz 
sudske nadle�nosti, broj ovih pritu�bi 
jo� je uvijek značajan (235) sa značajnim 
udjelom u ukupnom broju pritu�bi za čije 
ispitivanje pučki pravobranitelj nije ovla-
�ten (58,2 posto).

... na zakidanje prava iz 
područja mirovinsko-
invalidskog osiguranja ...

U odnosu na ranije razdoblje, u 2002. 
godini, u odnosu na pritu�be iz osta-
lih područja, dominirale su brojno�ću i 
ozbiljno�ću ugro�enog, odnosno povri-
jeđenog prava pojedinaca, pritu�be iz 
područja mirovinskog i invalidskog te 
zdravstvenog osiguranja i organizacije 
zdravstva, socijalne skrbi, te iz područja 
rada i radnih odnosa dr�avnih i javnih 
slu�benika. Tijekom protekle godine pri-
mljeno je ukupno 366 pritu�bi na ugro-
�avanje, odnosno povredu prava koje su 
počinila upravna tijela i tijela s javnim 
ovlastima u ovom području. U ukupnom 
broju pritu�bi iz djelokruga pučkog pra-
vobranitelja ove pritu�be sudjeluju s 31,7 
posto, �to predstavlja visoki udjel, a naj-
vi�e pritu�bi (187) primljeno je na rad 
Hrvatskog zavoda za mirovinsko osigu-
ranje. Udjel pritu�bi na HZMO u ovom 
području iznosi 51,1 posto. Tijekom 
izvje�tajne godine primljeno je relativno 
malo (22) pritu�bi na rad zdravstvenih 
slu�bi, povrede prava iz zdravstvenog 

osiguranja i organizacije zdravstva, pa 
te pritu�be čine u promatranom razdoblju 
udjel od 6 posto. Ne�to je vi�e pritu�bi na 
pote�koće u ostvarivanju prava iz socijal-
ne skrbi (70) i te pritu�be u ovoj skupini 
čine 19,1 posto. Na drugom mjestu po 
brojnosti u ovoj skupini čine pritu�be 
dr�avnih i javnih slu�benika kojih je pri-
mljeno 87 i koje u ovoj skupini čine udjel 
od čak 23,8 posto.

... zdravstva - iako manje nego 
pro�lih godina

U 2002. godini značajnije su smanje-
ne pritu�be na nemogućnost ili pote�koće 
ostvarivanja prava iz zdravstvenog osi-
guranja i zdravstvene za�tite, poglavito 
jer su izostale pritu�be na probleme u 
organizaciji zdravstvene slu�be, koje su 
u ovoj skupini u određenim razdobljima 
bile relativno brojne. Zabrinjava poda-
tak o značajnom porastu broja pritu�bi iz 
područja socijalne skrbi, to tim vi�e �to su 
u razdoblju 1999-2000. godina bile relati-
vno malobrojne. U odnosu na promatra-
no razdoblje (s iznimkom 1998.) zamje-
tan je porast pritu�bi dr�avnih slu�benika 
na povredu njihovih prava u 2001. i 2002. 
godini, apsolutno i relativno. Te pritu�be 
u ovoj skupini u 2002. godini čine udjel 
od 23,8 posto (87 pritu�bi), ali su u odno-
su na 2001. godinu u padu (2001. g. 121 
ili 27,3 posto).

Kao �to je već spomenuto na povredu 
prava iz mirovinskog osiguranja pritu�ilo 
se 187 osoba, a najučestaliji razlog dosta-
vljanja pritu�be na rad tijela HZMO je 
beskrajno i bezrazlo�no odugovlačenje 
upravnog postupka kako kod prvostu-
panjskog tako i kod drugostupanjskog 
tijela, odnosno nepo�tivanje zakonom 
propisanih rokova za dono�enje upra-
vnog akta, te provedba postupka nakon 
presuda Upravnog suda.

Tijekom 2002. primljeno je relativno 
malo (22) pritu�bi na povrede prava iz 
zdravstvenog osiguranja i povrede prava 
pacijenata nemarnim ili nesavjesnim 
radom medicinskog osoblja. Dio pritu�bi 
odnosio se na pote�koće u uređivanju osi-
guraničkog statusa i u slučaju tih pritu�bi 
uspje�nom intervencijom pučkog pravo-
branitelja pritu�itelji su ostvarili status 
zdravstveno osigurane osobe. Iako je bilo 
malo pritu�bi na rad liječnika i drugog 
medicinskog osoblja, primljene pritu�be 
ukazuju na postojanje neuljudnog, pone-

kad i nemarnog odnosa prema pacijenti-
ma uz istodobnu cehovsku zatvorenost 
koja onemogućuje istinsko ispitivanje je 
li doista bilo propusta medicinskog oso-
blja. Kao i ranijih godina i lani je negi-
rano postojanje medicinskih propusta, 
odnos neadekvatnog liječenja ili tretmana 
pacijenata, pa pučki pravobranitelj pono-
vno upozorava na neophodnost osnivanja 
posve samostalnog i neovisnog tijela (od 
liječnika stranaca i eventualno umirovlje-
nih liječnika) koje bi ocjenjivalo osnova-
nost prijava zbog nesavjesnog liječenja, 
a u pojedinim bi slučajevima i nadle-
�no dr�avno odvjetni�tvo moralo ulo�iti 
napor da unatoč �cehovskoj solidarnosti� 
utvrdi postoje li u pojedinim slučajevima 
osnove za sumnju da je počinjeno kazne-
no djelo nesavjesnog liječenja.

Brojniji prigovori u vezi sa 
socijalnom skrbi

Pritu�be na povredu prava iz sustava 
socijalne skrbi bile su ne�to brojnije (70) 
nego ranijih godina, a bile su vrlo razno-
like. Pučki pravobranitelj ponovno hvali 
suradnju sa centrima socijalne skrbi, i 
dodaje kako na njegovo tra�enje odgo-
varaju u roku, iscrpnim, sveobuhvatnim 
i argumentiranim podnescima. Većina 
pritu�itelja su doista osobe s izra�enim 
potrebama za socijalnom za�titom, ali 
zbog stro�ijih kriterija mnogi od njih 
nemaju zakonsko pravo na neki vid soci-
jalno-za�titne mjere. Vi�e nego ranijih 
godina pritu�ivali su se očevi djece koja 
su povjerena na odgoj i brigu majkama 
zbog te�koća u ostvarivanju kontakata 
s djecom i zbog drugih razloga. Te su 
pritu�be rezultat vrlo slo�enih odnosa i 
velike emocionalne anga�iranosti pritu�i-
telja, vi�e nego faktičke povrede njihovih 
prava od strane centara socijalne skrbi ili 
njihovih djelatnika.

Pritu�be dr�avnih i javnih 
slu�benika

Tijekom pro�le godine pučki je pravo-
branitelj zaprimio 87 pritu�bi dr�avnih i 
javnih slu�benika na povrede njihovih 
prava iz radnog odnosa. Porast broja ovih 
pritu�bi rezultat je i određenih promjena 
u reguliranju statusa dr�avnih slu�benika. 
Tako je u o�ujku lani donesena Uredba 
o unutarnjem ustrojstvu ureda dr�avne 
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uprave u �upanijama kojom je smanjen 
broj radnih mjesta ili broj izvr�itelja na 
pojedinim radnim mjestima u �upani-
jama. Stoga je određeni broj dr�avnih 
slu�benika i namje�tenika ostao neraspo-
ređen, �to je bio najče�ći razlog obraća-
nja pučkom pravobranitelju. Pritu�be 
neraspoređenih slu�benika i namje�teni-
ka uglavnom se odnose na nepo�tivanje 
propisanih općih i posebnih uvjeta pri 
rasporedu istih na pojedina radna mjesta, 
zatim na uva�avanje socijalnih kriterija, 
zdravstvenih, radnog sta�a itd. U naj-
većem broju slučajeva, rje�enja kojima 
su pritu�itelji stavljeni na raspolaganje 
Vladi ili im je prekinut radni odnos, su 
formalno-pravno ispravna, pa je pučki 
pravobranitelj uglavnom morao provoditi 
ispitni postupak.

Ostale pritu�be dr�avnih slu�benika 
i namje�tenika zbog povrede prava iz 
radnog odnosa odnosile su se na povre-
de natječajnog postupka, raspored, plaće, 
obvezu polaganja dr�avnog stručnog ispi-
ta itd. Iz malog broja pritu�bi pristiglih od 
slu�benika i namje�tenika u gradovima i 
općinama razvidno je �aroliko tumačenje 
odredbe članka 96. Zakona o lokalnoj i 
područnoj (regionalnoj) samoupravi.

Povreda imovinskih i stambenih 
prava

U razmatranom razdoblju pučkom 
se pravobranitelju pritu�ilo 326 osoba 
zbog povreda, odnosno ugro�avanja imo-
vinskih i stambenih prava. U ukupnom 
broju pritu�bi za čije je ispitivanje ovla-
�ten pučki pravobranitelj, ta skupina pri-
tu�bi činila je udio od 28,3 posto, pa prvi 
put od kako pučki pravobranitelj podnosi 
redovito godi�nje izvje�će o svom radu 
ove pritu�be po svojoj brojnosti nisu na 
prvom mjestu.

Posljedice trogodi�njeg va�enja Zako-
na o privremenom preuzimanju i upra-
vljanju određenom imovinom (prestao 
je va�iti 5. kolovoza 1998.), do danas su 
prisutne, posebno na područjima od pose-
bne dr�avne skrbi. Pravo vlasnika imovi-
ne koja se mora vratiti vlasniku u posjed, 
utvrđeno upravnim aktom: rje�enjem o 
ukidanju prava privremenog kori�tenja; 
samo je deklarirano, jer za veći broj vla-
snika ono jo� uvijek nije ostvareno, �to se 
vidi iz pritu�bi koje je pučki pravobrani-
telj primio zbog povrede vlasničkih prava 
(151 ili 46,3 posto).

Osnovni razlog za povredu i ograni-
čenje prava vlasnika je u nemogućnosti 
dr�avnih tijela (sudbene i izvr�ne vlasti) 
da provedu iseljenje (nakon ukidanja 
prava) bespravnih korisnika. Nemogu-
ćnost iseljenja le�i u nemogućnosti osi-
guravanja drugog stana, kao alternati-
vnog smje�taja. Radi se o području prava 
građana u kojem su suprotstavljeni inte-
resi obitelji korisnika objekta i obitelji 
vlasnika objekta, nepomirljivi.

Nadalje, jo� uvijek se nerijetko susre-
ću slučajevi neprimjerenog pona�anja 
privremenog korisnika, �to ne smije i ne 
mo�e biti dopu�teno. Pri tomu se primar-
no imaju u vidu korisnici koji odbijaju 
prihvatiti ponuđeni alternativni smje�taj, 
a iz kuće koju koriste ne iseljavaju. Ovim 
se korisnicima pridru�uju i oni koji stvar-
no ne trebaju imovinu koja se mora vrati-
ti u posjed vlasniku za vlastito stambeno 
zbrinjavanje, nego dr�e u posjedu ima-
nje, radi iskori�tavanja (poljoprivrednog) 
zemlji�ta ili za dr�anje domaćih �ivotinja. 
Vlasniku se ne dopu�ta ni pribli�avanje 
imanju, i on je potpuno neza�tićen.

�albe vlasnika zaposjednute 
imovine

Pučki pravobranitelj je neformalnim 
putem pribavio jedan materijal iz kojeg 
je vidljivo da na dan 1. siječnja 2003. ima 
6881 stambenu jedinicu privatnih vlasni-
ka koje koriste treće osobe, �to znači da 
će se i u narednom razdoblju, vjerojatno u 
ne�to manjem broju nego ranije, obraća-
ti vlasnici zaposjednute imovine kojima 
je povrijeđeno osnovno vlasničko pravo 
raspolaganja svojom imovinom, tj. pravo 
na mirno u�ivanje svoga vlasni�tva. Od 
spomenute 6881 stambene jedinice za 
3842 je podnijet zahtjev za povrat, dok u 
3039 slučajeva takav zahtjev vlasnik nije 
podnio. Ministarstvo je utvrdilo i koliko 
osoba bespravno koristi tuđu imovinu, 
zatim kriterije prioriteta (reda prvenstva) 
stambenog zbrinjavanja privremenih 
korisnika, kao i prioritete za stambeno 
zbrinjavanje vlasnika zaposjednute imo-
vine, biv�ih nositelja stanarskog prava 
i drugih Pravilnikom o redu prvenstva 
stambenog zbrinjavanja na područji-
ma od posebne dr�avne skrbi. Tako su 
konačno stvorene pretpostavke za br�e 
rje�avanje povreda vlasničkih prava, pa 
se mo�e očekivati, ka�e se u Izvje�ću, 
da će problem konačno biti rije�en kroz 

stanovito vrijeme, ovisno o materijalnim 
i drugim mogućnostima dr�ave. Ono �to 
zabrinjava i na �to je pučkog pravobra-
nitelja upozorila Misija OSCE, Ured 
za pitanja vladavine prava jeste sadr-
�aj �Bilje�ke - Ankete s podnositeljem 
zahtjeva za povrat u posjed obiteljske 
kuće odnosno vlasnikom/suvlasnikom�, 
odnosno sadr�aj formulara zapisnika o 
postupku stupanja u posjed tj. izjavom 
vlasnika. Upozorenje se odnosi na to 
da se izjavom i anketom vlasniku zapo-
sjednute imovine na neki način sugerira 
da odustane od prava na naknadu �tete, 
formulacijom izjave: �Ja �elim (moguć 
samo jedan odgovor) 1) iseljenje privre-
menog korisnika iz objekta i stupanje u 
posjed odmah i odustajem od prava na 
naknadu �tete, 2) naknadu �tete ��. S 
tim u vezi pučki pravobranitelj dijeli 
zabrinutost zbog ovakvog sadr�aja izjave 
i Ankete, jer se na taj način, ka�e, suge-
rira vlasnicima da odustanu od prava na 
naknadu �tete. Zbog mogućnosti da se 
ovi dokumenti tumače na način da se 
njima primjenjuje psihička sila na volju 
vlasnika, dobro bi bilo vlasniku prepu-
stiti u cijelosti odluku hoće li podno-
siti zahtjev za naknadu �tete ili neće, 
bez sugestivnog povezivanja trenutnog 
povrata imovine u posjed s odustankom 
od zahtjeva za naknadom �tete.

Povrede stambenih prava
Tijekom 2002. zaprimljeno je 120 pri-

tu�bi (36,8 posto u ovoj skupini) zbog 
povreda stambenih prava. Rad tijela dr�a-
vne uprave u području stambenih odnosa 
uglavnom je razmatran povodom pritu�bi 
zbog zaprimljene obavijesti o du�nosti 
iseljenja iz stana radi predaje istoga jedi-
nicama lokalne samouprave slobodnog 
od osoba i stvari. Radi se o slučajevima 
dodjele stana na određeno vrijeme, kod 
kojih je isteklo vrijeme kori�tenja. Povre-
da prava korisnika učinjena je povredom 
pravila postupka, vođenjem skraćenog 
postupka prisilnog iseljenja, a s obzirom 
na to da se radi o građanima koji su već 
u statusu socijalno ugro�ene osobe, i bez 
mogućnosti skorog ponovnog dobivanja 
gradskog socijalnog stana, njihov socijal-
ni, egzistencijalni status bitno je ote�an, 
doveden u stanje koje nisu u mogućnosti 
sami rije�iti.

Nadalje, pitanje prava na najam stana 
i prava na priznavanje pravnog polo�aja 
za�tićenog najmoprimca, odnosno prava 



HRVATSKI SABOR

IHS
25. VII. 2003.

BROJ
371

40
na daljnje zadr�avanje stana, prisutno je 
u odnosima s vlasnicima, fizičkim oso-
bama. Povredu prava na stan i na rje-
�avanje stambenog pitanja čine jedinice 
lokalne samouprave kada ne osiguraju 
stanaru drugi, odgovarajući stan, a na to 
su obvezne.

Tijekom 2002. pučki je pravobranitelj 
zaprimio i manji broj formularno sasta-
vljenih zahtjeva za povratom stana biv�ih 
nositelja stanarskog prava (najče�će na 
stanovima koji su danas u vlasni�tvu RH, 
a bili su tzv. vojni stanovi) koji su iselili 
iz Hrvatske i u većini slučajeva stanar-
sko pravo najvjerojatnije izgubili zbog 
neopravdanog nekori�tenja stana dulje 
od �est mjeseci. Očito se radi o organi-
ziranoj akciji slanja takvih zahtjeva, jer 
su zahtjevi sastavljeni na obrascu istovje-
tnom u svim slučajevima. Pučki pravo-
branitelj je svim takvim osobama pismom 
ukazao na pravno stanje, no pojedinačno 
ove pritu�be nisu ispitivane, jer je ocije-
njeno da nisu podnesene iz razloga even-
tualne povrede prava pritu�itelja, već iz 
razloga očekivane materijalne (novčane) 
nadoknade zbog izgubljenog stanarskog 
prava, za �to prema sada�njem stanju 
nema pravne osnove.

Ugro�avanje prava na povrat 
oduzete imovine

Tijekom 2002. godine primljena je 51 
pritu�ba na povrede, točnije ugro�ava-
nje prava na povrat oduzete imovine u 
postupku �denacionalizacije�. Nije bilo 
pritu�bi na druge oblike ugro�avanja 
vlasničkih prava (izvla�tenjem, depose-
dacijom). Iz područja povrede prava na 
naknadu za oduzetu imovinu građani su 
se obraćali pučkom pravobranitelju, u 
pravilu, pritu�bama kojima se prigova-
ra na dugotrajnost postupka tijela dru-
gog stupnja, na nemogućnost dobivanja 
potpunog rje�enja o naknadi, a kojima se 
utvrđuje ne samo pravo na naknadu nego 
i iznos naknade te �zbog �utnje admini-
stracije�, jer rje�enje o naknadi jo� uvijek 
nije doneseno.

Od 1999. godine nema pritu�bi izbje-
glica iz RH na problem povratka u Repu-
bliku Hrvatsku, ali jo� uvijek ima pritu�bi 
prognanika, odnosno povratnika kojima 
je zbog formalnih razloga ukinut status 
i otkazan daljnji boravak u kolektivnom 
i individualnom smje�taju, a obnova nji-
hovih poru�enih ili ozbiljno o�tećenih 

domova nije zavr�ena. Nagla�ava se da 
je intervencija pučkog pravobranitelja u 
korist prognanika bila uvijek uspje�na. 
Nestanak pritu�bi izbjeglica kroz nekoli-
ko godina dokazuje da su poduzete prave 
mjere za rje�avanje svih formalno-pra-
vnih zapreka povratku onih osoba koje to 
�ele, ali jo� uvijek ima stvarnih problema 
s njihovim stvarnim povratkom u mjesta 
ranijeg prebivanja, odnosno u njihove 
domove, jer nije dovr�en proces povra-
ta privremeno zauzete imovine. S obzi-
rom na to da se i taj problem počeo ne�to 
intenzivnije rje�avati realno je očekivati 
da će problem povratka izbjeglica biti 
rije�en tijekom 2003. godine.

Najte�e se pravo ostvaruje pred 
sudovima

Kao i prethodnih godina iz pritu�bi 
građana proizlazi, da su najte�e svoja 
prava ostvarivali u postupcima koje vode 
sudovi, ka�e se u zaključnom razmatra-
nju Izvje�ća. S obzirom na to da se u sud-
skom postupku, kaznenom, građanskom 
i izvanparničnom �tite najva�nija ljudska 
prava, to nedjelotvornost pravosuđa u 
cjelini, potencijalno predstavlja najveći 
izvor kr�enja ljudskih prava u Republici 
Hrvatskoj. Kako, međutim, pučki pravo-
branitelj nije ovla�ten ispitivati povrede 
ljudskih prava koje počine pravosudna 
tijela, ne predla�e nikakve mjere koje 
bi u ovom području valjalo poduzeti. S 
obzirom na uočene probleme pučki pra-
vobranitelj smatra da bi bilo uputno: pre-
ispitati racionalnost organizacijske stru-
kture ukupne sredi�nje uprave u Republi-
ci Hrvatskoj, kao i strukturu tijela izvr�ne 
vlasti u cjelini, sa stanovi�ta racionalnog i 
efikasnog obavljanja upravnih poslova, te 
poduzeti odgovarajuće mjere za uklanja-
njem postojećih mogućnosti preklapanja 
djelokruga tijela dr�avne uprave s drugim 
tijelima i institucijama i iz sustava sredi-
�nje dr�avne uprave ukloniti obavljanje 
onih poslova koji nisu upravni; ocijeniti 
racionalnost sada�njeg visokocentralizi-
ranog obavljanja upravnih poslova, tj. 
procijeniti koji bi se upravni poslovi raci-
onalnije i efikasnije obavili na područnoj 
(regionalnoj) ili lokalnoj razini; provesti 
odgovarajuće postupke za osiguranje 
provođenja stalnog stručnog usavr�a-
vanja dr�avnih slu�benika koji rade na 
dono�enju pojedinačnih upravnih akata; 
osobito obvezati dr�avne slu�benike u 

HZMO i HZZO bez polo�enog dr�avnog 
stručnog ispita na njegovo polaganje u 
određenom roku; ustrojiti sredi�nju evi-
denciju pojedinačnih upravnih akata koje 
je poni�tio Upravni sud Hrvatske radi 
pokretanja postupka utvrđivanja jesu li 
dr�avni i javni slu�benici koji su ih izra-
dili dovoljno stručni, a u slučaju učesta-
le nestručne izrade tih akata, pokretanje 
stegovnih postupaka i, poduzeti odgova-
rajuće organizacijske i kadrovske mjere 
za uspje�nije savladavanje povećanog 
priljeva predmeta iz područja mirovin-
skog i invalidskog osiguranja kao poslje-
dice provedbe međudr�avnih sporazuma 
o socijalnom osiguranju sa susjednim 
dr�avama.

RADNA TIJELA
Odbor za ljudska prava i prava 

nacionalnih manjina razmotrio je Izvje-
�će kao matično radno tijelo. U raspravi 
je konstatirano da je postignut određen 
pozitivni pomak u rje�avanju problema 
koji su se javljali u oblasti ostvarivanja 
i za�tite ljudskih prava. Problemi, među-
tim, jo� uvijek postoje, osobito u oblasti 
za�tite vlasničko-pravnih te stambenih 
odnosa �to je vezano i uz problem povra-
tka. Druga skupina problema javlja se 
u oblasti ostvarivanja socijalnih prava i 
pitanja socijalne sigurnosti. Pritu�be i 
zamolbe građana u velikoj se mjeri odno-
se na neučinkovitost pravosuđa, osobito 
na neodr�avanje i nepo�tivanje roko-
va u sudbenom te upravnom postupku. 
Posljedica takvog odnosa sudbene vlasti 
i upravnih tijela prema zakonskim pro-
pisima koji nala�u rje�avanje predme-
ta u određenim rokovima je odgađanje 
ostvarivanja prava građana ili čak gubi-
tak istih. Stoga se upravo u tim oblastima 
nalaze razlozi koji omogućuju kr�enje 
i neostvarivanje ljudskih prava. Da bi 
dr�ava pravno funkcionirala potrebno bi 
bilo preispitati organizacijsku strukturu 
uprave i tijela izvr�ne vlasti te ukloniti 
eventualna preklapanja djelokruga tijela 
dr�avne uprave i drugih tijela u nadle-
�nosti kojih je odlučivanje o pravima 
pojedinaca. S obzirom na to da se ovaj 
Odbor također sustavno bavi praćenjem 
ostvarivanja ljudskih prava te da mu se u 
velikom broju obraćaju građani u za�titi 
svojih prava, i s obzirom na činjenicu da 
je postupanje po zamolbama građana u 
djelokrugu Odbora za predstavke i pritu-
�be građana, postavlja se pitanje učinko-
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vitosti rada tih radnih tijela i pučkog pra-
vobranitelja glede postizanja pozitivnih 
rezultata u ostvarivanju i za�titi prava 
pojedinaca koji se obraćaju za pomoć. 
Primijećeno je, naime, da se veliki broj 
istih građana ili grupa građana s prete�ito 
istim ili sličnim problemima (vlasničko-
pravnim, stambenim, socijalnim, radno-
pravnim i sl.) obraća za pomoć svim 
spomenutim institucijama koje s obzirom 
na to da nemaju nadle�nost ne mogu niti 
odlučivati o ostvarivanju prava građana 
već mogu samo upozoravati nadle�na 
tijela da postupaju u skladu sa zakonom 
i zakonom propisanim rokovima. Stoga 
se stječe dojam da se radi o zatvorenom 
krugu i nedostatku komunikacije izme-
đu institucija posljedica čega je ne samo 
neostvarivanje prava pojedinaca koji se 
obraćaju za pomoć nego i neučinkovitost 
ukupnog pravnog sustava. Stoga bi treba-
lo poduzeti odgovarajuće mjere kako bi 
se smanjilo birokratsko postupanje tijela 
sudbene i upravne vlasti te stvorili uvjeti 
za potpuno i pravovremeno ostvarivanje 
ljudskih prava u svim oblastima �ivota.

Po mi�ljenju Odbora za Ustav, Poslo-
vnik i politički sustav Izvje�će daje 
dobar uvid u rad pučkog pravobranite-
lja u 2002. godini i predstavlja dobar 
temelj za raspravu te predla�e Saboru 
da ga podr�i. I ostala radna tijela koja su 
raspravljala o Izvje�ću predlo�ila su isto 
Hrvatskom saboru.

Odbor za rad, socijalnu politiku i 
zdravstvo raspravio je Izvje�će kao zain-
teresirano radno tijelo. Izvje�će je ocije-
njeno kao kvalitetno i detaljno, a poka-
zuje značajno ukupno smanjenje pritu�bi 
građana. Pored toga i sam sadr�aj pritu�bi 
je različit u odnosu na prethodne godine, 
pa se uglavnom radi o oblicima povreda 
prava u područjima upravnog djelovanja 
kojima se bave i ombudsmani u drugim 
zemljama. Razlog za zadovoljstvo je i 
činjenica �to je iz Izvje�ća vidljiva bolja 
suradnja upravnih tijela i tijela s javnim 
ovlastima s pučkim pravobraniteljem, a 
�to je pridonijelo i većoj efikasnosti rada 
pučkog pravobranitelja.

Odbor je proveo raspravu o Izvje�ću u 
dijelu koji se odnosi na povrede prava iz 
mirovinskog osiguranja, prava iz zdrav-
stvenog osiguranja i organizacije zdrav-
stva, prava iz socijalne skrbi, te stambena 
prava.

Najveći broj pritu�bi u 2002. godini 
upravo se odnosi na rad Hrvatskog zavo-
da za mirovinsko osiguranje, odnosno na 

činjenicu da postupak rje�avanja o pravi-
ma iz mirovinskog osiguranja traje nedo-
pustivo dugo. Istaknuto je stoga da bi bilo 
neophodno, da Sredi�nja slu�ba HZMO-
a preispituje rje�enja povodom upravnog 
spora i sama izmijeni rje�enja za koje se 
osnovano mo�e očekivati da će ga Upra-
vni sud u RH staviti izvan snage. Time bi 
se ovi sporovi rje�avali u drugostupanj-
skom postupku, dakle, samim tim i u kra-
ćem roku, a samo manji broj pritu�itelja 
bi se obraćao Upravnom sudu RH. Pored 
toga, u HZMO-u je potrebno poduzeti 
odgovarajuće organizacijske i kadrovske 
mjere za uspje�no svladavanje poveća-
nog priljeva predmeta iz mirovinskog i 
invalidskog osiguranja, koji će svakako 
uslijediti kao rezultat provedbe međuna-
rodnih sporazuma o socijalnom osigura-
nju sa susjednim dr�avama.

Pritu�be na nemogućnost ili pote�koće 
pri ostvarivanju prava iz zdravstvenog 
osiguranja i zdravstvene za�tite značajno 
su smanjene. Tome svakako pridonosi, 
istaknuto je, i rad zdravstvene inspekci-
je u Ministarstvu zdravstva, iako je jo� 
uvijek nedovoljno ekipirane, a rad inspe-
kcije u proteklom razdoblju bio je vidljiv 
posebno u provedbi članka 105. Zakona 
o zdravstvenoj za�titi (odvajanje privatne 
od javne prakse). Daljnjem smanjenju 
broja pritu�bi doprinijet će i Zakon o pra-
vima pacijenata, istaknuto je, odnosno do 
njegovog dono�enja, ratifikacije međuna-
rodnih konvencija o pravima pacijenata, 
koje se uskoro očekuju.

I pritu�be na povredu prava iz sustava 
socijalne skrbi su ne�to brojnije u odno-
su na protekle godine, no po mi�ljenju 
članova Odbora, to je vi�e posljedica 
neodgovarajuće informiranosti korisnika, 
kao �to konstatira i sam pučki pravobra-
nitelj u svom Izvje�ću. I ovaj Odbor je u 
2002. godini zaprimio 242 predmeta, a do 
svibnja 2003. godine 174 predmeta. Pred-
stavke i pritu�be se u najvećoj mjeri odno-
se na pitanja vezana uz ostvarivanje prava 
iz socijalne skrbi, rad i radne odnose, 
stambenu politiku, te mirovinsko i inva-
lidsko osiguranje. Predlo�eno je stoga, da 
se razmotri model pristupa svim korisnici-
ma, kako bi ih se upoznalo s pravima koja 
im pripadaju, temeljem određenih zakona 
iz navedenih područja, te načine na koji 
mogu realizirati svoja prava. Bilo bi kori-
sno provoditi takvo informiranje u okviru 
centara za socijalnu skrb, budući da zna-
tan broj predmeta i podnose građani koji 
su ujedno i korisnici socijalne skrbi.

U raspravi skrenuta je i pozornost na 
problem privremenih korisnika stambe-
nog prostora kojima je osiguran alternati-
vni smje�taj, ali ga ne �ele koristiti, ili se 
dodijeljeno vlasni�tvo nad objektom za 
stanovanje ne koristi za stanovanje nego 
za ne�to drugo, u kojim je slučajevima 
potrebno hitno intervenirati (posljedice 
trogodi�njeg va�enja Zakona o privreme-
nom preuzimanju i upravljanju određe-
nom imovinom).

Sukladno svojoj nadle�nosti Odbor 
za obitelj, mlade� i �port raspravio je 
dio Izvje�ća koji se odnosi na pritu�be 
podnijete zbog povreda prava iz podru-
čja socijalne skrbi, prava hrvatskih 
branitelja i članova njihovih obitelji, 
te stradalnika rata. Posebna je pa�nja 
posvećena stanju na Odjelu za izvr�enje 
kazne maloljetničkog zatvora za mu�ke 
zatvorenika u Po�egi. U svom Izvje�ću 
pučki pravobranitelj je naveo da pro-
stor Odjela prostorno ne zadovoljava 
predviđeni kapacitet od 25 osoba, te da 
za osuđene osobe nema većih mogućno-
sti rada, koji je zbog skučenosti te�ko 
organizirati. Navodi se da je kontakt 
sa zatvorenicima te�ko uspostaviti radi 
njihove nepovjerljivosti �prema onima 
koji samo obećavaju, a ni�ta ne napra-
ve�. U raspravi je ocijenjen zabrinja-
vajućim zaključak pravobranitelja kako 
je zbog opisanih okolnosti nemoguće 
ostvariti preodgoj maloljetnih delinkve-
nata, te njihova kazna predstavlja samo 
odmazdu, �to nije i ne smije biti svrha 
ka�njavanja. Članovi Odbora zauzeli su 
stajali�te da bi Vlada, odnosno Ministar-
stvo pravosuđa, uprave i lokalne samo-
uprave trebali u �to kraćem mogućem 
roku preispitati i popraviti uvjete �ivo-
ta u odjelima za maloljetnike u ustano-
vama u kojima se ograničava sloboda 
kretanja u Republici Hrvatskoj kako bi 
kazne maloljetnim delikventima imale 
svoj smisao.

Izra�eno je nezadovoljstvo činjenicom 
�to se u izvje�ćima pučkog pravobranite-
lja iz godine u godinu bez pravog odjeka 
ističe nedostatak sredstava za bolju tehni-
čku, prostornu i kadrovsku opremljenost, 
te istaknuto da bi se trebali učiniti doda-
tni napori u svrhu stvaranja kvalitetnijih 
uvjeta rada pučkog pravobranitelja i nje-
govih zamjenika.

Isto je tako ocijenjena nedopustivom 
situacija u kojoj pučki pravobranitelj od 
nadle�nih upravnih tijela uopće nije dobi-
vao odgovore na svoje upite.
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Pozornost članova Odbora privukle su 

i pritu�be na rad liječnika i drugog medi-
cinskog osoblja, jer primljene pritu�be 
ukazuju na postojanje neuljudnog, pone-
kad i nemarnog odnosa prema pacijenti-
ma uz istodobnu cehovsku zatvorenost 
koja onemogućuje istinsko ispitivanje o 
opravdanosti pritu�bi na propuste medi-
cinskog osoblja. Odboru se čini opravda-
nim poticaj pučkog pravobranitelja za 
osnivanjem samostalnog i neovisnog tije-
la koje bi ocjenjivalo utemeljenost zbog 
nesavjesnog liječenja.

Pozitivnim je ocijenjena suradnja 
pučkog pravobranitelja s centrima soci-
jalne skrbi koji na tra�enje odgovaraju u 
roku iscrpnim i kvalitetnim podnescima.

Odbor je podr�ao inicijativu pučkog 
pravobranitelja koji je potaknut primje-
rom pritu�itelja inicirao izmjene Zakona 
o pravima biv�ih političkih zatvorenika 
s ciljem da iza smrti političkog zatvore-
nika pravo na naknadu bude priznato i 
njegovoj djeci. Pučki pravobranitelj sma-
tra pravičnim da se uz bračnog druga i 
djeci biv�ih političkih zatvorenika prizna 
pravo na satisfakciju kroz priznanje prava 
na naknadu za dane koji su njihovi rodite-
lji proveli u zatvoru ili pritvoru.

Odbor za ratne veterane je pro-
veo raspravu u svojstvu zainteresiranog 
radnog tijela u dijelu Izvje�ća u kojem 
se obrađuju prava hrvatskih branitelja iz 
Domovinskog rata i članova njihovih obi-
telji te stradalnika rata.

Iznesen je podatak o smanjenju apso-
lutnog broja pritu�bi hrvatskih branitelja 
i stradalnika Domovinskog rata u odnosu 
na 2001. godinu. Ono �to najvi�e zabri-
njava i �to su članovi Odbora istakli je 
neprovođenje presuda Upravnog suda 
Republike Hrvatske od Ministarstva 
hrvatskih branitelja iz Domovinskog 
rata, a na �to je pučki pravobranitelj u 
ovom segmentu Izvje�ća i stavio nagla-
sak. Iz očitovanja nazočnih predstavni-
ka Ministarstva proizlazi da to vi�e nije 
praksa već da se presude Upravnog suda 
Republike Hrvatske u potpunosti po�tu-
ju i po istima se postupa. Pohvaljena je 
susretljivost Ministarstva za javne rado-
ve, obnovu i graditeljstvo i udovoljava-
nje zahtjevima pučkog pravobranitelja 
za dodatnim nadzorom nad obnovljenim 
objektima. Također je nagla�eno zado-
voljstvo činjenicom smanjivanja broja 
pritu�bi branitelja, a osobito pozitivnim 
pomacima u radu i postupanju nadle�nih 
tijela izvr�ne vlasti znajući da to pretho-

dnih godina nije bio slučaj. Odbor je pre-
dlo�io Saboru da prihvati Izvje�će.

MI�LJENJE VLADE
Podr�avajući Izvje�će Vlada ističe da je 

zadu�ila tijela dr�avne uprave da, u okviru 
svog djelokruga, poduzmu odgovarajuće 
mjere radi otklanjanja nepravilnosti nave-
denih u Izvje�ću, te je o tome izvijeste. 
Ujedno, napominje da je upoznata s činje-
nicom da ne mo�e davati upute i naloge 
pučkom pravobranitelju (kako se to navo-
di u osvrtu pučkog pravobranitelja na pro-
�logodi�nje Izvje�će), ali smatra da mo�e 
izraziti svoje kritičke stavove i prigovore 
na određene ocjene pučkog pravobranite-
lja. Neovisno o tome da ne postoje �usta-
vne odredbe o nezavisnosti i samostalno-
sti u radu pučkog pravobranitelja�, Vlada 
smatra da kada bi i Ustavom bila propisa-
na neovisnost i samostalnost pučkog pra-
vobranitelja, takve odredbe ne bi mogle 
isključivati pravo Vlade da se kritički 
odredi prema nekim stavovima pučkog 
pravobranitelja ili dijelovima njegovog 
Izvje�ća. Nitko tko obavlja javne poslove, 
ni Vlada ni pučki pravobranitelj, ne mo�e 
biti isključen od prava drugih da na nje-
gov rad imaju prigovore. Na kraju Vlada 
predla�e Saboru da zaključna razmatranja 
u Izvje�ću, primi na znanje, odnosno ne 
donosi u formi zaključaka, s obzirom na 
to da se prejudiciraju određena rje�enja, 
vezano uz organizacijsku strukturu i oba-
vljanje poslova sredi�njih tijela dr�avne 
uprave, a koje će razmotriti u okviru pred-
stojeće cjelovite reforme dr�avne uprave.

RASPRAVA
Odmah na početku rasprave pučki pra-

vobranitelj Ante Klarić rekao je da neće 
dati uvodnu riječ, �to ne znači da se odri-
če prava da donosi i vrijednosne sudove 
koji su u svezi za�tite ljudskih prava i 
dostojanstva građana na�e dr�ave. Dodao 
je jo� da će saslu�ati primjedbe i sugesti-
je zastupnika te odgovoriti na pitanja iz 
rasprave.

Raspravu su �otvorili� izvjestitelji 
radnih tijela. Tako je o stavovima Odbo-
ra za rad, socijalnu politiku i zdravstvo 
izvijestila njegova predsjednica Snje�a-
na Biga-Friganović, zastupnik Velimir 
Ple�a učinio je to ispred Odbora za obi-
telj, mlade� i �port, a zastupnica Jadran-
ka Reihl-Kir za Odbor za ljudska prava i 
prava nacionalnih manjina.

U nastavku sjednice o stavovima Kluba 
zastupnika IDS-a izvijestio je Damir 
Kajin. Upozorio je na odnos dr�avnih 
institucija (ministarstava) prema insti-
tuciji pučkog pravobranitelja. �Nije da 
ljudi ne bi koristili instituciju pučkog 
pravobranitelja, i da ne vjeruju gospodinu 
Klariću, dapače vjeruju mu, ali znaju da 
je nemoćan�, primijetio je Kajin te s tim u 
vezi iznio slučaj cementare Koromačno. 
Na zahtjev jedne građanske inicijative 
pučki se pravobranitelj obratio Ministar-
stvu za�tite okoli�a i prostornog uređenja 
u svezi s uvozom oko 5000 tona rabljenih 
guma koje su se u spomenutoj cementa-
ri koristile kao alternativno gorivo, a na 
odgovor je, ka�e zastupnik, čekao devet 
mjeseci. Pitanje je onda �to mogu očeki-
vati građani od pučkog pravobranitelja 
koji i sam u Izvje�ću konstatira �da nije 
njegova uloga da konačno rije�i problem 
građanina već da na temelju pritu�bi 
koje primi uoči u kojim se područjima 
upravnog djelovanja najče�će ugro�ava-
ju ljudska prava te o svojim spoznajama 
obavijesti Sabor�.

Iz pritu�bi građana proizlazi da 
su najte�e svoja prava ostvarivali 
u postupcima koje vode sudovi, a 
s obzirom na to da se u sudskom 
postupku �tite najva�nija ljudska 
prava, to nedjelotvornost pravo-
suđa u cjelini potencijalno pred-
stavlja najveći izvor kr�enja spo-
menutih prava.

Ljudi se pučkom pravobranitelju naj-
če�će obraćaju zbog problema sudovanja. 
Usprkos svojoj nedodirljivosti sudovi su 
�problem� dru�tva te ističe da veliki broj 
nerije�enih imovinsko-pravnih sporova 
izravno ugro�ava egzistenciju građana. 
Stječe se dojam da bi se pučki pravobra-
nitelj trebao baviti: s milijun umirovljeni-
ka koji su ostali bez dijela vlastitih miro-
vina; s vi�e od 300 tisuća nezaposlenih, 
sa 50 tisuća onih koji rade, a ne primaju 
plaću, sa ��utnjom administracije, odno-
sno s milijun nerije�enih sudskih pre-
dmeta, itd.� To su uglavnom postupci u 
ingerenciji sudova ili dr�avne uprave. Po 
pritu�bama građana vidljivo je do kojih je 
apsurda dovela centralizacija u Hrvatskoj 
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jer gotovo nitko tko se obraća pučkom 
pravobranitelju ne proziva lokalnu samo-
upravu zato �to su njezine ovlasti margi-
nalizirane. Upozorio je na dio Izvje�ća 
koji govori o upravljanju prodajom droge 
iz kaznionica, ocjenjujući da to podsjeća 
na Al Caponea i Chicago 30-ih godina. 
Upozorio je i na ocjenu iz Izvje�ća da, na 
dijelu područja posebne dr�avne skrbi, 
stambenim fondom �upravlja mafija�. 
Od Vlade tra�i da dostavi popis zauzete 
imovine, s podacima o imovinskom sta-
tusu osoba koje privremeno koriste tuđe 
kuće i stanove, odnosno da li takvi poje-
dinci posjeduju ili ne svoj stan. Ako se 
to pitanje razrije�i onda će se zasigurno 
razrije�iti i povratak prognanih Hrvata, a 
napose pitanje Hrvata iz BiH, a vraćat će 
se i izbjegli Srbi u svoje domove, ka�e 
Kajin. Zaključujući raspravu ustvrdio je 
da podr�ava Izvje�će iz kojega je vidlji-
vo da postajemo sve sređenija i mirnija 
dr�ava, te da je rat za nama, ali neke će 
nas njegove posljedice zasigurno pratiti 
jo� godinama.

Dr.sc. Anto Kovačević (HKDU) rea-
girao je na onaj dio Kajinovog istupa 
u kojem IDS-ov zastupnik tvrdi kako 
�stambena mafija� priječi povratak Srba. 
Kovačević nagla�ava da se Srbi vraćaju 
u Hrvatsku pod specijalnim uvjetima i 
ujedno pita: �kakva mafija sprječava rje-
�avanje pitanja povratka Hrvata u Hrvat-
sku, a napose pitanje Hrvata iz BiH? S 
tim u svezi podsjeća na Daytonski spo-
razum i du�nost Hrvatske da vodi računa 
o Hrvatima bosanske Posavine, srednje 
Bosne i BiH.

Ovdje je riječ o potresnom izvje�ću, a 
kao uvijek govori o pojedinačnim ljud-
skim sudbinama i često vrlo komplici-
ranim odnosima te nije samo zbir brojki 
�to je sve pučki pravobranitelj radio lani, 
rekla je Jadranka Kosor u ime Kluba 
zastupnika HDZ-a. Klub i dalje misli da 
bi trebalo osigurati bolje materijalne i 
smje�tajne uvjete za pučkog pravobrani-
telja te smatra da su jo� uvijek nedostatna 
sredstva koja se za njegov rad izdvajaju u 
Dr�avnom proračunu. Pita se zatim za�to 
prvi put dosad pučki pravobranitelj nije 
dao uvodno slovo o Izvje�ću, i za�to se 
suzdr�ava od bilo kakvih ocjena i predla-
ganja mjera, pa otuda ka�e i upit o čemu 
će zastupnici odlučivati, odnosno koji 
je onda smisao ove rasprave. Konačno, 
kako će se unaprijediti stanje na području 
ljudskih prava ako se pučki pravobrani-
telj suzdr�ava od davanja ocjene o stanju 

na tom preva�nom području kojeg prati, 
nastavlja zastupnica Kosor. Samim čita-
njem Izvje�ća to se sasvim sigurno neće 
učiniti, i stoga se Klub zala�e za punu 
slobodu rada pučkog pravobranitelja. 
Lani se također raspravljalo o izvje�ću 
pučkog pravobranitelja, ali je tada osuta 
na njega paljba iz Vlade i redova zastu-
pnika i mogla se čuti ocjena da pučki pra-
vobranitelj nema ovlasti ocjenjivati cjelo-
vito stanje ljudskih prava u RH. Klub je 
i tada imao stajali�te da pučki pravobra-
nitelj ima i mo�e ocjenjivati stanje ljud-
skih prava, a napose predlagati mjere. 
Ozračje u kojem je pučki pravobranitelj 
nakon toga radio nije bilo poticajno, i u 
tom smislu Sabor je trebao učiniti sve da 
se to ozračje pobolj�a, nagla�ava zastu-
pnica Kosor. Iz Izvje�ća je vidljivo da se 
najveći broj pritu�bi odnosi na rad sudo-
va, pa se mo�e konstatirati da je nedjelo-
tvornost pravosuđa u cjelini potencijalno 
najveći izvor kr�enja ljudskih prava u 
Hrvatskoj. U Izvje�ću se mo�e pročitati 
da se u odnosu na 2001. apsolutni broj 
pritu�bi hrvatskih branitelja i stradalnika 
Domovinskog rata nije bitno smanjio, no 
relativno se povećao. Zabrinjava pojava 
da Ministarstvo hrvatskih branitelja ne 
provodi presude Upravnog suda nego 
komentira svaku sudsku odluku �to je, 
ka�e gospođa Kosor, posve nedopustivo 
i ukazuje na nestručnost dr�avnih slu�be-
nika koji rje�avaju upravne stvari u tom 
ministarstvu. S tim u vezi Klub predla�e 
Saboru da podr�i njegov zaključak kojim 
�urno tra�i očitovanje Ministarstva hrvat-
skih branitelja za�to se ne po�tuju odluke 
Upravnog suda te dostavljanje izvje�ća o 
tome kolika je �teta nastala na temelju 
nepo�tivanja tih odluka.

U Izvje�ću se konstatira kako pučki 
pravobranitelj smatra pravičnim da uz 
bračnog druga i djeci biv�ih političkih 
zatvorenika dade pravo na satisfakciju 
kroz priznanje prava na naknadu za dane 
koje su njihovi roditelji proveli u zatvo-
ru ili pritvoru. Klub apsolutno podr�ava 
ovo stajali�te ali podsjeća da je pučki 
pravobranitelj taj prijedlog uputio jo� 
4. o�ujka 2002. predsjedniku Hrvatsko-
ga sabora i odborima za rad, socijalnu 
politiku i zdravstvo te za ljudska prava 
i prava nacionalnih manjina, no nitko 
do danas na to nije odgovorio. Pučki je 
pravobranitelj produ�ena ruka i savjest 
zastupnika Sabora, ali parlament ignorira 
njegova razmatranja i prijedloge. Stoga 
Klub zastupnika HDZ-a predla�e �urnu 

izmjenu Zakona o pravima biv�ih poli-
tičkih zatvorenika. Zaključujući raspra-
vu zastupnica Kosor dala je u ime Kluba 
svoje stranke punu potporu radu pučkog 
pravobranitelja jer je to potpora, ka�e, 
po�tovanju ljudskih prava u Hrvatskoj.

Uslijedio je ispravak navoda glede 
broja pritu�bi hrvatskih branitelja i stra-
dalnika Domovinskog rata. Mirjana 
Didović (SDP) upozorava da zastupni-
ca Kosor iznosi konstataciju na temelju 
ukupnih podataka �to ih za petogodi-
�nje razdoblje donosi pučki pravobrani-
telj glede ovih pritu�bi, odnosno uzima 
u obzir samo podatke za 2001. i 2002. 
godinu. Usporedi li se, međutim, broj 
ovih pritu�bi iz 1998. (234) s brojem 
pritu�bi u 2002. (134) uočava se zapravo 
trend gotovo dvostrukog smanjivanja pri-
tu�bi, zaključuje zastupnica Didović.

Uzvratila je zastupnica Jadranka 
Kosor (HDZ) da je u svom istupu samo 
konstatirala podatak iz Izvje�ća da se 
apsolutni broj pritu�bi hrvatskih brani-
telja i stradalnika Domovinskog rata nije 
smanjio, no relativno se povećao. Druge 
cifre s tim u vezi, ka�e, nije iznosila.

Birokratske barijere
Ustavna formulacija uloge pučkog 

pravobranitelja navela je na�e građane 
na zaključak da je pravobranitelj tije-
lo koje odlučuje o njihovim pravima i 
povredama tih prava, a u takvom poima-
nju Klub zastupnika HSS-a nalazi razlog 
velikom broju pritu�bi iz područja koja 
nisu u nadle�nosti pučkog pravobranite-
lja, podvukla je Ljubica Lalić. U tom 
poimanju Klub također pronalazi razlog 
razočarenja građana koji su u pučkom 
pravobranitelju gledali definitivno rje�e-
nje svojih problema, a do toga rje�enja 
često nije dolazilo. Građani su potpu-
no i trajno razočarani i izgubili su vjeru 
u rad dr�avne uprave i tijela s javnim 
ovlastima, sudove jednom riječju u fun-
kcioniranje pravne dr�ave. No, uloga 
pučkog pravobranitelja nije da konačno 
rje�ava probleme građana. Pučki pra-
vobranitelj, naime, ne odlučuje o pravu 
i povredi prava građana već na temelju 
pritu�bi uočava u kojim se to područjima 
upravnog djelovanja najče�će ugro�ava-
ju ljudska prava, poja�njava ova zastu-
pnica.

Lani je u odnosu na prethodne dvije 
godine značajno smanjen broj podnese-
nih pritu�bi, a Klub �eli taj podatak pro-
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tumačiti na način da su se 2002. godine 
manje kr�ila ljudska prava, i da do tog 
smanjenja nije do�lo zbog razočarenja 
ili nedostatka vjere u učinkovitost dr�a-
vnih institucija. S obzirom na raspravu 
o prethodnim izvje�ćima i s obzirom na 
zaključak koji je donio Sabor, eviden-
tan je pozitivan pomak u suradnji upra-
vnih tijela i tijela s javnim ovlastima s 
jedne strane i pučkog pravobranitelja s 
druge strane. Takva suradnja pridonije-
la je većoj efikasnosti pučkog pravobra-
nitelja (od 1154 pritu�bi rije�eno je 957 
predmeta).

Iz Izvje�ća je vidljivo da postaje-
mo sve sređenija i mirnija dr�a-
va te da je rat za nama ali će nas 
neke njegove posljedice zasigurno 
pratiti jo� godinama.

Unatoč smanjenju broja pritu�bi evi-
dentno je da se u Hrvatskoj jo� uvijek 
kr�e ljudska prava, a kr�e ih upravna tije-
la i tijela s javnim ovlastima. Zabrinjava 
broj pritu�bi na rad sudova i Klub sma-
tra da Sabor pred tim podatkom ne mo�e 
zatvoriti oči. Građani Hrvatske oprostili 
bi ovoj vlasti �to dosad nije revitalizira-
la gospodarski �ivot i omogućila im bolji 
�ivot, ali joj neće oprostiti činjenicu �to 
nije učinila sudbenu vlast a�urnom i efi-
kasnijom. Jednako tako neće joj oprosti-
ti �ikaniranje podnositelja opravdanih 
zahtjeva za za�titu prava, ba� kao �to 
neće oprostiti činjenicu da nije pozva-
la na odgovornost i kaznila prekr�itelje 
kaznenih djela za koje postoji opća spo-
znaja da su počinili propuste i radnje kri-
minalnog karaktera. Glede nezavisnosti 
sudbene vlasti, ka�e, kako se mo�e čuti 
da je ona nezavisna, i da se u rad sudaca 
i sudova nitko ne mo�e petljati. Nezavi-
snost sudbene vlasti nije poznata i prihva-
tljiva sve dok ta nezavisnost dovodi do 
apsurda, primjećuje zastupnica, i s tim u 
vezi podsjeća kako smo nedavno putem 
tiska informirani da je Dr�avno sudbeno 
vijeće za predsjednika jednog suda ime-
novalo osobu protiv koje se vodi kazne-
ni postupak. Zakon prijeći da onaj protiv 
kojeg se vodi kazneni postupak ili tko je 
osuđen bude dr�avni slu�benik i namje-
�tenik, sudac i sudački vje�benik, odvje-
tnik i odvjetnički vje�benik, ali kako se 

vidi Dr�avno sudbeno vijeće ocijenilo je 
da to nije prepreka spomenutom imeno-
vanju. �elimo li vratiti povjerenje građa-
na tada je nu�no osigurati a�uran i efika-
san rad sudova, a napose kvalitetan rad 
sudaca.

Provesti raspravu o 
funkcioniranju dr�avne uprave

Zbog birokratskih barijera dobra zakon-
ska rje�enja i odluke Vlade ne uspijevaju 
doći do običnog građanina pa to dovodi 
do njihove odbojnosti u odnosu na vlast 
i političare uopće. Sabor mo�e donositi 
najpravednije i najsavr�enije zakone koji 
će se birokratiziranom provedbom pre-
tvoriti u nakaze, a nakazama u očima gra-
đana postaju tada svi oni koji su ih doni-
jeli iako sami nisu niti malo pridonijeli 
unaka�enju zakona, podvlači zastupnica 
Lalić. Ukoliko zastupnici Sabora �ele 
skinuti sa sebe ovu odgovornost tada je 
nu�no otvoriti �to prije u Saboru raspravu 
o funkcioniranju dr�avne uprave i iznaći 
rje�enja kojima će se razbiti u narodu već 
nepodno�ljiva birokratiziranost u nas. A 
rasprava o ovom Izvje�ću trebala bi biti 
poticaj Vladi da barem aktivira instru-
mente nadzora i sustav odgovornosti za 
propuste zbog kojih je primjerice jedna 
pritu�iteljica čekala pune četiri godine 
priznanje prava na invalidsku mirovinu 
uslijed gubitka radne sposobnosti zbog 
bolesti.

Na kraju zastupnica Lalić je podr�ala 
Izvje�će te zaključila da je pučki pravo-
branitelj u postojećim uvjetima dobro 
radio a s obzirom na uočene probleme 
podr�ava i njegove sugestije smatrajući 
da bi primjena istih pridonijela smanje-
nju kr�enja ljudskih prava.

Radi ispravka navoda javio se zastu-
pnik Ivo Lončar (nezavisni). Zastupnica 
Lalić ka�e da građani ne vjeruju u fun-
kcioniranje pravne dr�ave, a zastupnik 
Lončar joj odgovara �kako će građani 
u to vjerovati kada pravnu dr�avu ru�e 
dva najodgovornija čovjeka u Hrvatskoj 
- predsjednik Hrvatskoga sabora i pre-
mijer, jer ne priznaju pravomoćne sud-
ske presude�. Poja�njavajući �to pritom 
misli, ka�e, da je doministar u Ministar-
stvu poljoprivrede i �umarstva gospodin 
koji je pravomoćnom sudskom presudom 
osuđen zbog kriminala, ali i dalje obna�a 
tu funkciju iako su predsjednik Hrvatsko-
ga sabora i predsjednik Vlade RH na to 

upozoreni barem sedam puta sa saborske 
govornice i ni�ta ne poduzimaju.

U ponovnom istupu zastupnica Lalić 
(HSS) rekla je kako misli da je predsje-
datelj sjednice (gospodin Jal�ovec) povri-
jedio Poslovnik kada je dopustio zastu-
pniku Lončaru da zloupotrijebi instituciju 
ispravka pogre�nog navoda da bi liječio 
neke svoje stvari za koje ova HSS-ova 
zastupnica misli da nisu za Sabor. Iako 
se ona i spomenuti nezavisni zastupnik 
sla�u da narod ne vjeruje u funkcioni-
ranje pravne dr�ave dr�i da spomenuti 
nezavisni zastupnik nije ispravio njezin 
netočan navod.

Unatoč smanjenju broja pritu�bi 
evidentno je da se u Hrvatskoj jo� 
uvijek kr�e ljudska prava, a kr�e 
ih upravna tijela i tijela s javnim 
ovlastima.

Reagirao je Ivo Lončar (nezavisni) 
uvjeren da je zastupnica Lalić povrije-
dila odredbe 209. i 214. Poslovnika tj. 
bila je du�na reći �to je on u svom istupu 
povrijedio. Zamolio je zatim predsjedate-
lja sjednice, gospodina Jal�ovca da �zbog 
neprimjerenog pona�anja drugarici Lalić 
da opomenu� te ponovio za�to misli da 
građani ne vjeruju pravnoj dr�avi. Sada 
je reagirao potpredsjednik Baltazar Jal�o-
vec zamoliv�i zastupnika Lončara da ne 
oslovljava zastupnicu Lalić s �drugarice� 
te podsjetio da se od 1990. oslovljavaju 
sa gospođe i gospodo zastupnici. I pored 
te zamolbe i obja�njenja zastupnica Lalić 
(HSS) je ustvrdila kako misli da je pred-
sjedatelj sjednice ponovno povrijedio 
Poslovnik jer je dozvolio zastupniku 
Lončaru da je osobno uvrijedi oslovljava-
njem s �drugarice Lalić� namjeravajući 
je na taj način osramotiti pred hrvatskom 
javno�ću. Zastupnica pak poručuje �da 
nikada nije bila drugarica i nikad je tako 
nisu oslovljavali za razliku od nekih koji 
su u tome u�ivali�. U ponovnom istupu 
zastupnik Lončar (nezavisni) je ustvrdio 
da je zastupnica Lalić ponovno povrije-
dila sve odredbe Poslovnika od 209. do 
214, ali je i njega osobno uvrijedila, a on 
nju ne �eli vrijeđati.

U nastavku sjednice zastupnicima se u 
ime Kluba zastupnika LS-a obratio dr.sc. 
Zlatko Kramarić. Ova stranka, ka�e, 
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već godinama prati i analizira svako ova-
kvo izvje�će pučkog pravobranitelja, te 
kao i sva dosada�nja i ovo izvje�će ocje-
njuje najvi�im ocjenama. Uz to, Klub je 
suglasan s većinom zaključaka i prijedlo-
ga pučkog pravobranitelja. Upozorio je 
zatim na jednu opasnost u dru�tvu poja-
ve tzv. �duple dr�ave� kada se čitavim 
nizom internih akata koje donose tijela 
dr�avne uprave bitno mijenjaju mnoge 
odredbe Ustava i zakona, a napose inten-
cije zakonskih rje�enja.

Po tko zna koji put konstatiraju se 
kadrovski i financijski problemi s kojima 
se suočava Ured pučkog pravobranitelja, 
a zbog kadrovskih, tehničkih i materi-
jalnih ograničenja morao je obustaviti 
ispitivanje nerije�enih predmeta iz rani-
jih godina. Kao i ranijih godina i lani je 
najvi�e pritu�bi stiglo na rad sudova. Iako 
nije nadle�an za to pučki je pravobranitelj 
ipak zaprimio 121 pritu�bu na rad sudova 
i skrenuo pozornost resornom ministar-
stvu na previ�e velike odgode u parnica-
ma i na navodne propuste vlasti da izvr�e 
određene sudske presude. Klub dr�i da 
odnos prema pučkom pravobranitelju ne 
bi trebalo mijenjati od situacije do situa-
cije, a stvar svake politike trebala bi biti 
obrana neovisne pozicije pučkog pra-
vobranitelja. Podsjeća da je pro�lo vi�e 
od deset godina od dono�enja Zakona o 
pučkom pravobranitelju, i Klub misli da 
je do�lo vrijeme da se zakon a�urira, a 
pozicija pučkoga pravobranitelja ojača. 
Uostalom, i u Europi i svijetu događale 
su se određene promjene, pa se tako već 
u na�oj neposrednoj blizini mogu naći 
agencije s jasnim mandatima na podru-
čju djelovanja ljudskih prava. Izmjene i 
dopune spomenutog zakona potrebne su 
i stoga kako bi se pro�irile neke ovlasti 
pučkog pravobranitelja.

U dr�avnom proračunu 
osigurati vi�e sredstava za rad 
Pučkog pravobranitelja

Klub se sla�e da bi Ured pučkog pra-
vobranitelja trebalo financirati do razine 
koja bi mu omogućila odr�avanje skro-
mne strukture regionalnih ili područnih 
ureda. Nesretna je okolnost nemogućnost 
preseljenja Ureda na lokaciju u Zagrebu 
koja bi bila prikladnija za njegov rad u 
kojem se dnevno mora baviti problemi-
ma pojedinaca. Uznemirava činjenica da 
je Ured ovisan o pomoći vanjskih donato-

ra u nabavci neophodne uredske opreme. 
Kod predlaganja sredstava u dr�avnom 
proračunu za spomenuti ured morao bi u 
svim fazama biti uključen pučki pravo-
branitelj kako bi se doista pred zastupni-
cima na�ao proračun kakvog će na kraju 
prihvatiti, podvlači zastupnik Kramarić i 
dodaje kako će Klub podr�ati Izvje�će.

Klub zastupnika DC-a podr�ava Izvje-
�će o radu pučkog pravobranitelja RH za 
2002. godinu, rekao je dr.sc. Mate Gra-
nić. U svakoj bi zemlji ovo Izvje�će bio 
politički događaj prvog reda, a kod nas 
je �alosna činjenica da ovoj raspravi 
nisu nazočni premijer i članovi njego-
vog u�eg kabineta, nadle�ni ministri ali 
i vi�e sabornika. Smanjeni broj pristiglih 
pritu�bi upućenih pučkom pravobranite-
lju ukazuje na činjenicu da je do�lo do 
određenog napretka u ostvarivanju ljud-
skih prava u Hrvatskoj, ali je zanimljiva 
činjenica da se veliki broj nerije�enih pri-
tu�bi prenosi iz godine u godinu. To samo 
ukazuje na sporost u radu dr�avne upra-
ve, nagla�ava dr. Mate Granić. Misli kako 
je potrebna bolja suradnja upravnih tijela 
i tijela s javnim ovlastima s jedne strane 
i pučkog pravobranitelja s druge strane te 
izra�ava nadu da će tijela dr�avne upra-
ve sve poduzeti kako bi se otklonile ili 
barem smanjile nepravilnosti navedene 
u ovom Izvje�ću. Bez pobolj�anja uvjeta 
rada pučkog pravobranitelja dr�i da nije 
moguće očekivati postizanje većeg stu-
pnja kvalitete u obavljanju njegove zada-
ne funkcije pa u tom smislu i ovaj Klub 
podr�ava zahtjev pučkog pravobranitelja 
za osiguranjem dodatnih novčanih sred-
stava za rad. Na kraju izlaganja dr. Mate 
Granić je podsjetio na Misiju OESS-a u 
Hrvatskoj koja je komentirala ovo izvje-
�će pa je s tim u vezi u ime Kluba zamo-
lio pučkog pravobranitelja da na kraju 
ove rasprave komentira i izvje�će OSS-a 
jer ono ima bitnog utjecaja i na stavove 
EU-a prema na�oj dr�avi, posebno u pro-
cesu dobivanja kandidature za članstvo u 
toj organizaciji.

Nehumani boravak u 
neuvjetnim ćelijama zatvora

U ime Kluba zastupnika HSLS-a govo-
rio je Dra�en Budi�a. Ka�e kako Ured 
pučkog pravobranitelja ne treba financi-
rati nikakvim donacijama nego samo iz 
sredstava dr�avnog proračuna kako bi se 
i u tom pogledu ostvarila puna samostal-

nost pučkog pravobranitelja u skladu s 
ustavnom odredbom o njegovoj nezavi-
snosti i samostalnosti u radu. Primijetio 
je da u Izvje�ću nema eksplicitnih ocjena 
o stanju u pojedinim upravnim područji-
ma te da se pučki pravobranitelj suzdr�a-
va i od komentiranja prikladnosti mjera 
koje je u ovom području poduzimala 
Vlada RH. Inzistiranje na nezavisnosti 
pučkog pravobranitelja s jedne strane, 
i njegovo suzdr�avanje od komentara 
glede Vladinih odluka ili mjera s druge 
strane, dvije su suprotnosti, nagla�ava. 
U nastavku gospodin Budi�a se posebno 
zadr�ao na dijelu Izvje�ća koji se tiče sta-
nja u hrvatskim zatvorima. Stanje ljud-
skih prava i funkcioniranje pravne dr�a-
ve u cijelosti, a napose sustava vrijedno-
sti jednog dru�tva mjeri se ili prepoznaje 
po tome kako se ono odnosi prema onima 
koji su do�li u sukob sa zakonom, a time i 
temeljnim dru�tvenim i ustavnim vredno-
tama jedne dr�ave i zajednice, nagla�ava 
ovaj zastupnik. Po tome se mnoge dr�ave 
prepoznaju i zato toj temi valja posvetiti 
vi�e pa�nje u raspravi, nagla�ava zastu-
pnik Budi�a. Podsjeća da je Klub jo� kod 
prvog čitanja Kaznenog zakona ukazivao 
na te�ko stanje u hrvatskim zatvorima. 
Iz Izvje�ća je vidljivo da je izvr�avajući 
svoje zakonsko pravo i obvezu pučki pra-
vobranitelj osobno tijekom listopada, stu-
denoga i prosinca 2002. obi�ao i pregle-
dao većinu kaznionica i zatvora u Hrvat-
skoj. Svrha tih pregleda je neposredan 
uvid u opće stanje tih ustanova i uvjete 
�ivota i rada u njima, a posebno s aspe-
kta po�tivanja ljudskih i zakonskih prava 
osoba koje u njima borave (pritvorenika, 
ka�njenika i osuđenika). Od pučkog su 
pravobranitelja stigli podaci koji samo 
potvrđuju navode HSLS-a da jo� uvi-
jek imamo zatvore u kojima su uvjeti 
izdr�avanja kazni ispod svake razine. 
Zbog vi�egodi�njeg nehumanog borav-
ka u jednoj od neuvjetnih ćelija jednog 
na�eg zatvora nedavno je Europski sud 
za ljudska prava dosudio jednom osuđe-
niku pravo na novčanu naknadu na teret 
Republike Hrvatske u iznosu od 12 tisu-
ća eura te je vi�e desetaka i drugih osu-
đenika, koji su boravili, a i sada borave u 
uvjetima smje�taja na tom odjelu, pokre-
nulo ili namjerava pokrenuti, postupak 
kod istog suda, za naknadu �tete. A onda 
bi se na�a dr�ava mogla naći u financij-
skim pote�koćama kod isplate tih nakna-
da nakon donesene presude, upozorava 
gospodin Budi�a.
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O te�kim uvjetima u kojima se izdr�ava 

zatvorska kazna dovoljno govore podaci. 
Tako npr. samo u zatvoru u Gospiću ima 
30 posto vi�e zatvorenika nego �to mu je 
kapacitet. S tim u vezi zastupnik pod-
sjeća na biv�e jugoslavenske zatvore u 
kojima su zatvorenici �ivjeli u manjem 
kubičnom prostoru nego psi, po njema-
čkim zakonima. To su bili onda�nji jugo-
slavenski standardi i to je bila jugosla-
venska dr�ava tj. jedan totalitaran re�im. 
U demokratskoj Hrvatskoj ne smije se 
događati da ljudi koji izdr�avaju kaznu 
zatvora �ive u takvim uvjetima, podvlači 
gospodin Budi�a. U pravilu na�i su zatvo-
ri vla�ni i dotrajalih instalacija, prostori 
u kojima se ne mo�e na dostojanstven i 
zdrav način izdr�avati kazna, a ako su 
zatvori novi onda u njima ima previ�e 
zatvorenika. Ima, međutim, i nelogično-
sti. Tako npr. 10 odgajanica u Odgojnom 
zavodu u Po�egi ne mogu opravdati cije-
lu ekipu zaposlenih stručnjaka na preo-
dgoju, od ukupno 13 djelatnika. S druge 
pak strane pučki pravobranitelj ne mo�e 
dobiti veća sredstva za pro�irenje svoje 
djelatnosti i za zapo�ljavanje jo� tri ili 
četiri nova djelatnika, upozorava gospo-
din Budi�a. Valja jo� puno toga učiniti da 
se u hrvatskim zatvorima stvore uvjeti da 
se kazne izdr�avaju u normalnim okolno-
stima. Zaključujući raspravu poručio je 
pučkom pravobranitelju da se ne suzdr�a-
va od ocjena, bez obzira kako će se vlasti 
mijenjati u Hrvatskoj, zahvalio pučkom 
pravobranitelju na trudu kojega je ulo�io 
u svoj rad i pripremu Izvje�ća, te dodao 
da Klub zastupnik HSLS-a prima Izvje-
�će na znanje i u osnovi prihvaća predlo-
�ene zaključke (III. dio), a posebno dio 
koji se odnosi na racionalnost organiza-
cijske strukture ukupne sredi�nje uprave 
u Republici Hrvatskoj s neophodnom 
decentralizacijom.

Stvari kreću nabolje
Stajali�te Kluba zastupnika LIBRE 

objasnio je Mladen Godek. Nije dobro, 
ka�e, �to se pučki pravobranitelj suzdr-
�ao od davanja političkih ocjena veza-
nih za npr. posljedice socijalne politike i 
predlo�ene mjere, ali i uopće. Zastupnik 
je očekivao konkretne ocjene, sugestije 
i prijedloge od pučkog pravobranitelja 
jer po prirodi svog posla ima uvid i zna-
nje o stanju ljudskih prava u pojedinim 
segmentima dru�tva. Nikako ne �eli vje-
rovati da je ovaj njegov pasivan stav, pa 

i izostanak uvodnog istupa na ovu temu 
na početku sjednice, odraz nekakvog 
njegovog osobnog nezadovoljstva i uvri-
jeđenosti, jer za to nema razloga. Bilo 
je kritika lani na njegovo izvje�će, ali 
zastupnik Godek smatra da je to normal-
na stvar te dodaje da pučki pravobranitelj 
nema prava na osobnu uvrijeđenost zbog 
značaja i va�nosti posla kojega obna�a. 
Lani je pučki pravobranitelj primio 1558 
pritu�bi �to je čak 28 posto manje u odno-
su na 2000. godinu, ponovio je Godek i 
izrazio uvjerenje da stvari kreću nabo-
lje. Neki će reći da je manje predmeta 
jer ljudi tobo�e ne vjeruju u efikasnost 
rada pučkog pravobranitelja. Godek se 
s tim ne sla�e i ka�e kako iz osobnog 
iskustva zna da pučki pravobranitelj nije 
samo rame za plakanje nego da on ima 
visoki ugled u narodu i s pravom vjeruju 
u instituciju pučkog pravobranitelja. Naj-
vi�e pa�nje posvetio je pritu�bama na rad 
sudova. Pravosuđe radi jo� uvijek veoma 
lo�e i neefikasno je. Pitanje je samo �to 
u takvoj situaciji mo�e učiniti Hrvatski 
sabor. Godek misli da Sabor mo�e doni-
jeti zakone koji će pobolj�ati stanje na 
tom području i omogućiti da tamo rade 
ljudi koji su visoko stručni, a izostavi 
svaki utjecaj simpatije na izbor tih ljudi. 
To je već učinjeno pa tako već imamo 
Dr�avno sudbeno vijeće koje se formi-
ra na osnovi mi�ljenja struke, a jednako 
tako i Dr�avno odvjetničko vijeće.

�ao mu je �to u Izvje�ću pučki pra-
vobranitelj nije na�ao za shodno da 
progovori o suspendiranju članka 180. 
Zakona o obveznim odnosima, odnosno 
o odbijanju da dr�ava konačno i potpu-
no preuzme odgovornost za materijalne 
i nematerijalne �tete nanesene teroristi-
čkim aktom. Na ratnim su se područjima 
događale strahote, a on je, ka�e, na svu 
sreću �ivio na području gdje nije bilo rata 
(Koprivnica), ali je bilo ratnih zločina, 
odnosno terorističkih akata. U Izvje�ću je 
potpuno izostavljeno pitanje prava naci-
onalnih manjina, npr. Roma, ali je sigu-
ran da to nije zato �to problem Roma nije 
rije�en. LIBRA �eli da se sve nacionalne 
manjine, pa tako i Romi integriraju, a ne 
asimiliraju u na�e dru�tvo, odnosno da 
pripadnici nacionalnih manjina postanu 
ravnopravni članovi ovoga dru�tva sa 
svojim identitetom i pravima.

Konačno, LIBRA smatra da pučki pra-
vobranitelj za svoj rad ima premalo sred-
stava, ali na dnevni red sjednice Sabora 
doći će i dr�avni proračun pa Godek s tim 

u vezi poručuje da zna kako će se po tom 
pitanju postaviti LIBRA, a zastupnike 
ostalih stranaka tada će, ka�e, ocjenjivati 
da li su samo tvrdili da pučkom pravobra-
nitelju treba pomoći ili će to i konkretizi-
rati određenim sredstvima.

Ovo je Izvje�će uravnote�enije i 
kvalitetnije sastavljeno od lanj-
skoga jer su izostale neistinite 
optu�be da izvr�na vlast ne ispu-
njava zaključke Sabora povodom 
Izvje�ća.

Uslijedili su ispravci netočnih navo-
da. Mario Kovač (HSLS) ne zna ima 
li pučki pravobranitelj razlog za uvri-
jeđenost i je li uvrijeđen, no činjenica 
je da navodi zastupnika Nenada Stazi-
ća iz lipnja pro�le godine, a povodom 
Izvje�ća o radu pučkog pravobranitelja 
za 2001. godinu i Dopunskog izvje�ća 
o ostvarivanju nadle�nosti pučkoga pra-
vobranitelja daju razloga za uvrijeđenost. 
Istupajući u ime Kluba zastupnika SDP-a 
zastupnik Stazić ustvrdio je, među osta-
lim, da u Izvje�ću i kroz Izvje�će pučki 
pravobranitelj poku�ava obmanuti Sabor, 
da ne čuva ugled Hrvatske i Hrvatskoga 
sabora, nego da taj ugled ozbiljno naru-
�ava. Stazić je zaključio kako je jedini 
cilj pravobranitelja da pod svaku cijenu 
oblati trenutačnu Vladu i viče da je �rtva 
komunističke zavjere. �Mo�da ste Vi i 
LIBRA spremni sve oprostiti SDP-u, ali, 
gospodine Godek, ima i nas koji na to 
nismo spremni�, zaključio je zastupnik 
Mario Kovač.

Reagirajući Mladen Godek (LIBRA) 
je zanijekao da je rekao da je gospodin 
Klarić uvrijeđen nego je, ka�e, samo 
izrazio nadu da pučki pravobranitelj nije 
uvrijeđen. Ponovno je istupio Mario 
Kovač (HSLS) ovaj put radi povrede 
Poslovnika tvrdeći da je samo ispravio 
konstataciju zastupnika Godeka i to argu-
mentirao citatima iz rasprave o spomenu-
tim materijalima.

Na istup zastupnika Godeka ispravak 
netočnog navoda imao je i �eljko Gla-
van (HSLS). Reagirao je na Godekove 
riječi da je Sabor učinio sve �to je mogao 
na za�titi ljudskih prava, a napose funkci-
oniranju pravosuđa. Sabor je, ka�e, donio 
Zakon o imenovanju predsjednika sudo-
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va a zastupnik Godek je tvrdio da politika 
ne mo�e imenovati predsjednike sudova, 
no kasnije je promijenio mi�ljenje. Vlada 
se tada obvezala da će u roku od �est mje-
seci pripremiti zakonski prijedlog gdje 
tome neće biti tako, ali do dana dana-
�njeg je ostalo da ministrica pravosuđa i 
dalje bira predsjednike sudova, zaključio 
je zastupnik Glavan.

Po mi�ljenju Ljube Ćesića-Rojsa 
(HDZ) netočan je navod da je u Kopri-
vnici bilo ratnih zločina, a ako ih je i bilo, 
ako zastupnik Godek za te zločine zna, a 
nije ih prijavio tada mu poručuje da ne bi 
trebao sjediti u Saboru te ga pozvao da 
te zločine prijavi. �Izađite pred hrvatski 
narod i hrvatsku javnost i iznesite imena 
i prezimena počinitelja ratnih zločina�, 
poručio mu je jo� zastupnik Ćesić.

Nije pro�ao amandman za 
povećanje proračuna Pučkog 
pravobranitelja

Govoreći o nu�nosti povećanja pro-
računa za Ured Pučkog pravobranitelja 
zastupnik Godek je mislio reći da će 
LIBRA glasovati za povećanje tih prora-
čunskih sredstava, primijetila je Jadran-
ka Kosor (HDZ) dodav�i kako to nije 
točno i ustvrdila kako se ne sjeća da je 
LIBRA glasovala za amandman kojim 
je HDZ-e kod dono�enja dr�avnog pro-
računa za 2003. godinu predlo�io znatno 
povećanje proračuna Ureda pučkog pra-
vobranitelja. Tada taj amandman nije pro-
�ao, a da je imao Va�u potporu vjerojatno 
bi imao daleko veće �anse za to, poručila 
je ova zastupnica gospodinu Godeku.

Klub zastupnika SDP-a predla�e da 
Sabor primi na znanje Izvje�će pučkog 
pravobranitelja za ovu godinu te dr�i 
da je ovo Izvje�će uravnote�enije i kva-
litetnije sastavljeno u odnosu na pro�lo-
godi�nje, naglasio je Nenad Stazić. Sa 
zadovoljstvom je ustvrdio da su ovoga 
puta izostale neistinite optu�be da izvr-
�na vlast ne ispunjava zaključke Sabora, 
a povodom Izvje�ća pučkoga pravobrani-
telja. Nije, međutim, prihvatljiva ocjena 
iz uvodnih napomena da je uočljivo kako 
jo� uvijek ima dosta zastupnika koji nisu 
dovoljno razumjeli koja je uloga i zadaća 
pučkog pravobranitelja. Stazić misli da 
zastupnici znaju odgovor na to pitanje te 
dodaje kako je zadaća pučkog pravobra-
nitelja obavijestiti Sabor, kojeg je on opu-
nomoćenik, o kr�enjima ljudskih prava 

od strane tijela dr�avne uprave, i dakako, 
predlo�iti da se to stanje popravi.

Inače, Klub zastupnika SDP-a pozdra-
vlja nakanu pučkog pravobranitelja da u 
okviru svojeg ureda osnuje posebnu slu-
�bu ili analitički odjel koji bi pomogao 
da izvje�ća pučkoga pravobranitelja budu 
bogatija statističkim pokazateljima i ana-
litičkim elementima. Da je kojim sluča-
jem odjel osnovan imali bismo prilike 
vidjeti kako je posljednjih godina drasti-
čno smanjen broj najte�ih oblika kr�enja 
ljudskih prava (nestanci građana, uni�ta-
vanje osobne imovine velikih razmjera, 
prislu�kivanje građana bez naloga suda, 
itd.) Raduje ga pad ukupnog broja pritu-
�bi za 11,2 posto u odnosu na prethodnu 
godinu �to svjedoči o boljem ukupnom 
stanju ljudskih prava u Hrvatskoj. Tako-
đer raduje bolja suradnja tijela s javnim 
ovlastima �to je povećalo efikasnost rada 
samog pučkog pravobranitelja.

Najvi�e pritu�bi izvan 
nadle�nosti Pučkog 
pravobranitelja

Iz pristiglih pritu�bi vidljivo je da ih 
je najvi�e pristiglo na rad sudova. Pučki 
pravobranitelj nije ovla�ten ispitivati 
povredu prava nastalu radom sudova jer 
je to zadaća drugih tijela, ka�e Stazić. 
Dr�i da je dobro �to pučki pravobra-
nitelj upozorava i na ovaj problem, ali 
misli kako nije dobro ako pritu�be koje 
pučki pravobranitelj nije ovla�ten ispi-
tivati ulaze u ukupnu statistiku njegova 
rada jer se tada dobije iskrivljena slika 
o onome �to se ispituje i radi. Zastupnik 
sa zadovoljstvom i�čitava da je smanjen 
broj povreda imovinskih prava u odnosu 
na ranije godine, a posebno broj pritu-
�bi na rad policije i osobnu sigurnost, a 
zabrinut je povredom prava u postupcima 
povrata imovine oduzete za vrijeme jugo-
slavenske komunističke vladavine kao i 
pritu�bama na rad Hrvatskog zavoda za 
mirovinsko osiguranje. Kada su u pitanju 
prava hrvatskih branitelja i stradalnika 
Domovinskog rata pučki pravobranitelj 
bilje�i pad broja pritu�bi i to je dobro, 
smatra zastupnik Stazić ali je, ka�e, 
nejasno iz izlaganja predstavnika Kluba 
zastupnika HDZ-a da se s te osnove 
povećao broj pritu�bi. No, iz Izvje�ća je 
jasno da je pučki pravobranitelj lani pri-
mio 48 takvih pritu�bi (35,8 posto u ovoj 
skupini), a godinu dana prije toga 56 ili 

40,3 posto u toj skupini. Stoga je nejasan 
zaključak Kluba zastupnika HDZ-a da je 
vi�e pritu�bi takvog karaktera kada toga 
jednostavno u izvje�ću nema, nagla�ava 
Stazić.

Zastupnik je imao primjedbu na iska-
zani podatak u materijalu o financijskom 
poslovanju Ureda pučkog pravobranite-
lja. Podaci se, naime, odnose na plani-
rana sredstva, a ne vidi se njihovo izvr-
�enje pa je s tim u vezi pozvao pučkoga 
pravobranitelja da ubuduće iskazuje oba-
dvije stavke jer će tada i nalazi Izvje�ća 
biti kvalitetnija. Sla�e se s mi�ljenjem 
Vlade da ona ima pravo kritički se odre-
diti prema nekim stavovima pučkoga 
pravobranitelja ili dijelovima Izvje�ća. 
To, ka�e, posebno ističe iz razloga �to 
su lani o izvje�ću pučkoga pravobranite-
lja i u njegovim javnim istupima iznese-
ni i neki neistiniti podaci koje je Vlada 
kasnije argumentirano pobila. Zaključu-
jući raspravu u ime Kluba svoje stranke 
predlo�io je zastupnicima da prime na 
znanje ovo Izvje�će.

Uslijedili su ispravci netočnih navo-
da. Zastupnica Jadranka Kosor (HDZ) 
reagirala je na navod zastupnika Stazića 
kako HDZ nije u pravu kada iznosi kon-
statacije glede pritu�bi hrvatskih branite-
lja i stradalnika Domovinskog rata. Kao 
i nakon istupa zastupnice Didović pono-
vila je već izrečenu svoju konstataciju 
da je samo izrijekom citirala podatak iz 
Izvje�ća. A glede Stazićeve konstatacije 
da su u Izvje�ću izostale neistinite optu-
�be pučkoga pravobranitelja zastupnica 
Kosor nagla�ava da pučki pravobranitelj 
nikada, pa ni u ovom Izvje�ću ne izno-
si neistinite optu�be. Dr�i kako pučkog 
pravobranitelja treba za�tititi od takvih 
kvalifikacija. Sve ono o čemu je govorio 
pučki pravobranitelj lani bilo je točno i 
istinito, ali nekima to nije drago jer se 
isti navodi ponavljaju i u ovom Izvje�ću, 
zaključuje zastupnica Kosor.

Za ispravak netočnog navoda javio se 
zastupnik Mario Kovač (HSLS), ocje-
njujući da prema navodima zastupnika 
Nenada Stazića, zaključuje kako Klub 
zastupnika SDP-a zapravo ne razumije 
ulogu pučkog pravobranitelja. Ukazao 
je zatim i na pojedine odredbe koje utvr-
đuju ovlasti i opseg nadle�nosti Pučkog 
pravobranitelja. Uslijedile su zatim i 
dvije poslovničke primjedbe. U prvoj je 
zastupnik Josip Leko (SDP) upozorio 
na neprihvatljivo ispravljanje mi�ljenja 
zastupnika Stazića, od strane prethodnog 
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govornika. I zastupnik Nenad Stazić 
(SDP) smatra nedopustivim da se umje-
sto ispravaka navoda ispravljaju iznijeta 
mi�ljenja. Ocijenio je da su se u ovom 
slučaju povrijedile odredbe Poslovnika.

Zastupnik Branimir Glava� (HDZ) 
javio se zbog ispravka netočnog navoda, 
ocjenjujući da se u ovogodi�njem Izvje-
�ću osjeća kako je postignut sporazum 
između vlasti i Pučkog pravobranitelja. 
Čim ga koalicijska većina brani, tu ne�to 
ne �tima, ocijenio je zastupnik.

Za�tita prava bosanskih Hrvata
Zatim je u ime Kluba zastupnika 

HSP-HKDU-a govorio zastupnik dr.sc. 
Anto Kovačević. Upozorio je na veliki 
doprinos, ali i potpunu zanemarenost oko 
prava Hrvata koji su izbjegli iz Bosne. 
Njih je zanemarivala i pro�la, dok im 
je postojeća vlast u Republici Hrvatskoj 
u potpunosti okrenula leđa, prepu�tajući 
da o njihovoj sudbini brine međunarodna 
zajednica, kao i tamo�nji Srbi i Bo�njaci. 
Danas ih se primjerice iseljava iz Drva-
ra i to u prekomorske zemlje, umjesto da 
im se pomogne kako bi se vratili u svoje 
domove ili osigurao alternativni, ali traj-
ni smje�taj u Republici Hrvatskoj. Smatra 
da se nepravda nanosi osobito Hrvatima 
Srednje i Zapadne Bosne, kao i bosanske 
Posavine. Naveo je podatak da je samo 
u nekada�njem Banjalučkom kotaru bilo 
180 tisuća Hrvata, a danas ih je preostalo 
oko 14 tisuća. U bosanskoj Posavini bilo 
je vi�e od 350 tisuća Hrvata, a danas ih 
je samo oko 40 tisuća. Povratak u Repu-
bliku Srpsku ote�ava se budući da tamo, 
po ocjeni zastupnika Kovačevića, vladaju 
�rasni zakoni�, a uskraćena im je i odgo-
varajuća zdravstvena za�tita. Podr�ao je 
podnijeto izvje�će, ocjenjujući da je pra-
vobranitelj Ante Klarić častan i po�ten 
čovjek, ali to nije dovoljno da bi kao 
pučki pravobranitelj bio efikasan. Citirao 
je zatim i fragmente iz pisma kojega je 
dobio od �upanije Posavske, a u kojemu 
se ukazuje na postojeće pote�koće, prete-
�no starijeg stanovni�tva oko osiguranja 
temeljne zdravstvene za�tite. Ovo pismo 
zavr�ava s molbom oko osiguranja i fun-
kcioniranja zdravstvenog sustava koje 
predstavlja va�an element kod dono�enja 
odluka o ostanku ili povratku Hrvata na 
navedene prostore. Zastupnik Kovačević 
na kraju je apelirao i na instituciju Pučkog 
pravobranitelja da poduzme određene 
mjere kako bi se uklonile ili smanjile tra-

gedije i te�koće koje pro�ivljavaju Hrvati 
na prostoru Bosne i Hercegovine.

Hrvati iz Bosne i Hercegovine 
trajno se iseljavaju u prekomor-
ske zemlje.

Za ispravak netočnog navoda javio 
se zastupnik Ljubo Ćesić-Rojs (HDZ). 
Smatra kako nije točno da biv�a vlast 
nije brinula o potrebama Hrvata iz 
Bosne i Hercegovine. Podsjetio je na 
brojne primjere pomoći iz domene soci-
jalnih i mirovinskih prava, kao i opse-
�ne radove na području stanogradnje, 
kojima je biv�a vlast brinula o stradal-
nicima iz Bosne. Ukazao je istovremeno 
i na poteze kojima je biv�i predsjednik 
dr. Franjo Tuđman ovim stradalnicima, 
osiguravao potrebnu pomoć u najte�im 
trenucima.

Dominiraju problemi u domeni 
socijale, pravosuđa, te radni 
sporovi

U nastavku rada Sabora, u pojedina-
čnoj raspravi, prva je govorila Mirjana 
Didović (SDP). Ona je podnijeto Izvje-
�će ocijenila instruktivnim, akcentiraju-
ći dva njegova dijela. U prvome, Pučki 
pravobranitelj govori o mnogobrojnim

Uočene probleme i kr�enje prava 
trebaju razrije�iti nadle�na dr�a-
vna tijela.

opisanim slučajevima kr�enja prava. 
Uvidom u strukturu pritu�bi, vidi se da je 
zapravo riječ o povredama radnog i imo-
vinskog prava te o problemima na podru-
čju pravosuđa. Budući da je riječ o vrlo 
osjetljivim pitanjima i naru�avanja prava, 
potrebno je podr�ati nastojanja i napo-
re Pučkog pravobranitelja. Jasno je da 
uočene probleme i kr�enja prava, trebaju 
razrije�iti nadle�na dr�avna tijela, a oso-
bito se uočava nezadovoljstvo građana 
brzinom i nepravilnostima u radu sudova 
i sudaca. Od ukupnog broja pritu�bi gra-
đana, čak ih se oko 60% odnosi na ove 
probleme.

Međutim, u Izvje�ću ima nekoliko 
ohrabrujućih momenata koje treba ista-
knuti, jer se uočava značajno smanjenje 
broja pritu�bi građana tijekom 2002. 
godine u odnosu na prethodni period. 
Ohrabruje i činjenica da se bilje�i pozi-
tivan trend, kad se radi o dostavljenim 
očitovanjima upravnih tijela, te da je 
pobolj�ana njihova suradnja s Pučkim 
pravobraniteljem.

Zastupnica se zatim dotaknula i drugog 
aspekta rada, ukazujući da je prethodno 
izvje�će otvaralo i nepotrebne sugestije 
koje su bile politički intonirane. Nepotre-
bno je da pučki pravobranitelj daje poli-
tičke ocjene, jer time zapravo umanjuje 
vlastitu ulogu koju ima sukladno Ustavu 
i zakonu. Smatra ujedno, da se na primje-
ren način moraju razrije�iti i problemi 
oko neadekvatnog poslovnog prostora i 
materijalnih pote�koća zbog kojih trpi 
rad Ureda Pučkog pravobranitelja. Dr�i 
ujedno, da Izvje�će treba primiti na zna-
nje i da ono treba biti jednim od potica-
ja za daljnje nu�ne reforme, a posebno u 
dr�avnoj upravi i području pravosuđa.

Uredu se moraju osigurati 
potrebna sredstva i radni 
prostor

Zastupnik �elimir Janjić (HSLS) 
podsjetio je na pro�logodi�nje izvje�će, 
koje je zastupnika Stazića, koji je govo-
rio u ime Kluba zastupnika SDP-a, ponu-
kalo na vrlo kritičke opservacije o radu 
pučkog pravobranitelja. Smatra ujedno, 
da je prilikom dono�enja proračuna uči-
njen propust �to se nisu osigurala potre-
bna materijalna sredstva i odgovarajući 
radni prostor. Zbog ovih propusta, doga-
đaju se situacije da se ovaj rad potpoma-
�e donacijama iz drugih zemalja. Institut 
pučkog pravobranitelja oslabljen je i ute-
meljenjem pravobranitelja za djecu, jer 
se time javljaju dvije slaba�ne institucije, 
umjesto da se ojačala ova prva.

I on se osvrnuo na dijelove podnijetog 
Izvje�ća, upozoravajući da se u njemu 
zrcali spori i neučinkoviti rad pojedinih 
sudova, a na velike pote�koće jo� uvijek 
nailaze ratni stradalnici i povratnici prili-
kom povratka u svoje poru�ene domove. 
Ujedno se opravdano očekuje povratak 
privatne imovine njenim izvornim vla-
snicima, ali se zaboravlja da treba osi-
gurati nu�an smje�taj sada�njim korisni-
cima. Zastupnik je zatim upozorio da u 
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pojedinim �upanijama, poput Osječko 
- baranjske, prognanici dobivaju račune 
od čak 200 tisuća kuna za kori�tenje tuđe 
imovine u prethodnom periodu. Konsta-
tirao je ujedno da se radi o problemima 
koji će se moći razrije�iti tek uz dr�a-
vnu pomoć. Značajne socijalne proble-
me imaju i oni hrvatski dr�avljani koji su 
svoju mirovinu stekli u Bosni i Hercego-
vini. Iznosi njihovih mirovina nedovoljni 
su za pre�ivljavanje, a dr�ava jo� uvijek 
nije rije�ila najavljene dodatke na iznose 
ovih mirovina.

Pučki pravobranitelj treba biti 
kritičan i rezolutan, te predlagati 
konkretna rje�enja.

U nastavku izlaganja, upozorio je i na 
krute birokratske prepreke na koje naila-
ze pojedinci koji nastoje svoje stambene 
probleme rije�iti posredstvom poticane 
stanogradnje. Na kraju je apelirao da se 
razmotre i problemi osoba koje su ulo�ile 
dosta sredstava da se �koluju za stečajne 
upravitelje, a dobar dio ovih osoba nema 
posla budući da Trgovački sudovi anga�i-
raju jedne te iste osobe, na vi�e stečajnih 
slučajeva.

Uočljiv trend omek�avanja 
kritičnosti

Zastupnik Mario Kovač (HSLS) oci-
jenio je da podnijeto izvje�će definiti-
vno odudara od svih koji su podnijeti o 
ovom zastupničkom mandatu. Smatra da 
je uočljiv jedan trend omek�avanja kriti-
čnosti, �to potvrđuju i navodi na 10. stra-
ni teksta. Citirao je ove dijelove, izdvaja-
jući konstataciju, �da se u ovom Izvje�ću 
neće eksplicitno davati ocjene o stanju, 
napretku ili nazatku u pojedinim upra-
vnim područjima...�

Ovakav pristup zastupnik Kovač ocije-
nio je upitnim, budući da pučki pravobra-
nitelj treba upozoravati, izvje�tavati i pre-
dlagati rje�enja, te ih objavljivati u sred-
stvima javnih priopćavanja. Nesporno je 
dakle, da pučki pravobranitelj ne samo da 
mo�e, nego i treba biti rezolutan, kritičan, 
pa i o�tar u svojim izvje�ćima. Zapitao je 
ujedno, �ne le�i li razlog za odustanak 
od do sada poznate o�trine i rezolutno-
sti, u pro�logodi�njoj raspravi o Izvje�ću 

Vlade, kao i dopunskom Izvje�ću pučkog 
pravobranitelja?�

Zastupnik Kovač zatim je ra�članjivao 
i analizirao pojedine kritičke segmente iz 
pro�logodi�njeg izlaganja zastupnika Sta-
zića. Smatra ujedno da se u ovom slučaju 
radilo o neprihvatljivom napadu ne samo 
na osobu, nego i na vrlo va�nu demokrat-
sku instituciju sustava. U ovom Izvje�ću 
samozatajno se govori o prostornoj sku-
čenosti koja onemogućava zapo�ljava-
nje novih djelatnika, kao i primanje svih 
pritu�bi radi kojih se građani obraćaju 
pučkom pravobranitelju.

Ocjenjuje ujedno, kako se iz podnije-
tog Izvje�ća nazire nastojanje, da se neu-
tralizira svaki izvor bilo kakve kritike, pa 
makar ona dolazila i iz demokratske insti-
tucije pučkog pravobranitelja. Smatra da 
je potrebno posebnu pozornost posve-
titi onim pritu�bama, koje ukazuju na 
povrede prava iz radnih odnosa dr�avnih 
i javnih slu�benika. Evidentna su i nedo-
pustiva kr�enja njihovih prava u radnim 
sporovima. Razloge ovih sporova, zastu-
pnik Kovač pronalazi i u političkim moti-
vima, te ocjenjuje da su pojedini du�no-
snici koji su članovi vladajuće koalicije 
zapravo favorizirali svoje kadrove.

Koristan je i segment Izvje�ća koji uka-
zuje na polo�aj zatvorenika u pojedinim 
zatvorskim ustanovama. Iz prilo�enih 
podataka, izvire zaključak da su zatvori 
u dosta lo�em stanju, a veliki problemi 
uočavaju se i na polju provedbe nepripre-
mljene reforme kaznenog zakonodavstva. 
Neprihvatljiva je praksa i zaposlenika u 
Ministarstvu hrvatskih branitelja da ne 
provode i komentiraju odluke Upravnog 
suda čime se naru�avaju prava branite-
lja i članova njihovih obitelji. Ocijenio 
je na kraju da treba povesti računa i o 
Vladinoj uredbi o obvezama fizičkih i 
pravnih osoba sa područja telekomunika-
cije, te pozvao pučkog pravobranitelja i 
njegove suradnike da primjene i iskoriste 
sav instrumentarij koji mu Ustav i zakon 
omogućava u daljnjem radu.

Ljudi gube povjerenje u 
nadle�ne institucije sustava

Zastupnik mr.sc. �eljko Glavan 
(HSLS) ocijenio je da je podnijeti tekst 
do�ivio kao solidno statističko izvje�će o 
stanju ljudskih prava u Republici Hrvat-
skoj. Upozorio je ujedno da se ne bi tre-
balo zavaravati statističkom krivuljom 

koja ukazuje na smanjeni broj slučajeva 
kr�enja prava. Upravo obrnuto, ove nas 
brojke navode na zaključak da ljudi gube 
povjerenje u postojeće institucije. Smatra 
da je situacija sve te�a, pa se ne bismo 
trebali poput zastupnika iz vladajuće koa-
licije pona�ati �kao da �ivimo na Marsu, 
a ne u Hrvatskoj�. O svakodnevnim tego-
bama, svjedoči i podatak da brojni ljudi 
telefonski zovu i tra�e razgovor sa zastu-
pnicima, očekujući da se razrije�e sluča-
jevi kr�enja ljudskih prava. Upozorio je 
ujedno na iluziju da ćemo prepisivanjem 
i objavljivanjem velikog broja zakona, 
postati pravno sređena zemlja. Kada bi 
ovaj recept bio točan onda bi, metaforički 
je usporedio zastupnik: mogli prepisati 
sve �vedske zakone i čekati 5 godina da 
i mi postanemo �vedska. Reforma pravo-
suđa neće uspjeti ukoliko donesemo tri 
nova zakona, jer sudski procesi traju 
predugo i zapravo su velika zapreka pri-
likom rje�avanja kr�enja ljudskih prava. 
Zbog ovakvih situacija koje se događaju 
svakodnevno, realno je za očekivati da će 
i pučki pravobranitelj u zavr�nom obra-
ćanju konkretno ukazati na izvore ovih 
pojava i posljedica. Uslijedile su replike i 
ispravci netočnih navoda.

Pogre�no je očekivati da se jedino 
dono�enjem novih zakonskih pro-
pisa mo�e ostvariti uređena i pra-
vno sređena dr�ava.

Zastupnik Josip Leko (SDP) ocije-
nio je da izrečena metafora o tome da 
se pona�amo kao da �ivimo na Marsu, 
zaslu�uje opomenu zbog kr�enja Poslo-
vnika. U svom odgovoru zastupnik Gla-
van ocijenio je da je zapravo zastupnik 
Leko zaslu�io opomenu jer nije citirao 
povrijeđeni članak, a osim toga, on je 
govorio o zastupnicima koalicije, a ne 
SDP-a. Ispravak netočnog navoda zatra-
�io je zastupnik Ljubo Ćesić-Rojs. Sma-
tra da ne treba zamjerati stranim obavje-
�tajnim slu�bama i raznim organizacija-
ma koje djeluju u Hrvatskoj, već treba 
prioritetno onemogućiti pojedince koji ih 
unutar sustava vlasti, neovla�teno servisi-
raju brojnim podacima koji �tete interesi-
ma Republike Hrvatske.

Zastupnik Nenad Stazić (SDP) u svo-
joj je replici zamjerio zastupniku Glava-
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nu �to na temelju nekoliko telefonskih 
razgovora dovodi u pitanje statističke 
pokazatelje, pa ih ujedno i potpuno 
pogre�no interpretira. To bi značilo kao 
da svoj izborni slom na posljednjim 
lokalnim izborima u Zagrebu tumači kao 
povećanje ugleda HSLS-a u biračkom 
tijelu. Odgovarajući na repliku, zastupnik 
Glavan upozorio je da mu pripisuju izja-
ve koje nije iznio. Osim toga, nije razgo-
varao sa 5 ili 6 osoba ukupno, već sva-
kodnevno. Smatra da sada�nja vlast �eli 
stvari urediti kao u periodu između 1945. 
i 1990. pa onda konstatirati da nema kr�e-
nja ljudskih prava.

Rad pučkog pravobranitelja 
zaslu�uje podr�ku

U nastavku rasprave govorio je Josip 
Leko (SDP). Podvukao je va�nost ovoga 
izvje�ća, jer ukazuje na brojna kr�enja 
ljudskih prava, ali i upozorio da pučki 
pravobranitelj nije jedina institucija 
koja skrbi o stanju ljudskih prava. Sma-
tra ujedno da rad pučkog pravobranitelja 
zaslu�uje pohvalu, te se pridru�io onim 
stavovima zastupnika koji su u svojim 
izlaganjima tra�ili da se osiguraju primje-
reni uvjeti rada za ovu instituciju sustava. 
Ocjenjuje međutim, da ne treba otklanjati 
stručnu pomoć ili donaciju jedne, nama 
prijateljske zemlje. Predlo�io je ujedno, 
da se poduzmu konkretne mjere kako 
bi se uklonile makar pojedine prepreke 
koje se javljaju u radu pravosudnih tije-
la. Osim toga, potrebno je da se ljudske 
potrebe građana sve vi�e realiziraju u 
jedinicama lokalne i područne samoupra-
ve, zaključio je zastupnik Leko.

O svim uočenim problemima koje 
prate rad Ureda, treba voditi raču-
na prilikom dono�enja slijedećeg 
proračuna.

Zastupnica Dorica Nikolić (HSLS) u 
svojoj je replici ukazala da se ne sla�e da 
pučki pravobranitelj nije jedini koji vodi 
računa o tome po�tuju li se ili kr�e neči-
ja ljudska prava. Podsjetila je na �slučaj 
Vesne Balenović�, koja je ukazivala na 
nepravilnosti i kriminal, te je zato kasni-
je stradala. Smatra da mnogi koji ovdje 

sjede u Saboru, nisu ni�ta poduzeli kako 
bi se ovo te�ko stanje popravilo i smanji-
lo kr�enje prava. Ukoliko Hrvatska ima 
novaca da uvjerava građane kako se ne�to 
gradi, kao i za reklamiranje poteza svoje 
Vlade, onda bi bilo normalno da osigu-
ra i nesmetani rad Ureda pučkog pravo-
branitelja. Napomenula je ujedno da je 
ministar financija, odbio otpis dugova iz 
Kanade u iznosu od 158 milijuna EUR-
a, tvrdeći da Hrvatska mo�e otplaćivati 
vlastite dugove. Odgovarajući na repli-
ku, zastupnik Leko je ocijenio da se slu-
čaj Vesne Balenović mora razrije�iti na 
nadle�nom mjestu, a ne zloupotrebljavati 
u saborskoj govornici. Podsjetio je uje-
dno da Pučki pravobranitelj nije potro�io 
sav proračunski novac za 2002. godinu, 
pa ne stoji ni konstatacija o nedovoljnim 
sredstvima Ureda.

Slijedeću repliku uputio je zastupnik 
�eljko Glavan, potvrđujući da Sabor 
mo�e i mora biti mjesto gdje se rje�avaju 
pojedini slučajevi kr�enja prava. Zamje-
rio je ujedno pučkom pravobranitelju �to 
je �toliko unaprijedio svoj rad da ga sada 
brane oni koji su prije godinu dana vikali 
i kritizirali njegovo Izvje�će�.

I zastupnik �elimir Janjić uputio je 
repliku ocjenjujući da su proračunska 
sredstva neutro�ena upravo zbog donacije 
koja je pomogla pri informatizaciji Ureda 
pučkog pravobranitelja. To međutim ne 
znači da su postojeća sredstva dovoljna 
za ovaj opse�an i te�ak rad, pa ove poda-
tke treba imati na umu prilikom dono�e-
nja slijedećeg dr�avnog proračuna. Slični 
problemi javljaju se i kod funkcioniranja 
Ureda USKOKA, a istovremeno tra�imo 
bolje i efikasnije rezultate. Odgovarajući 
na repliku, zastupnik Leko je ocijenio da 
se ne mo�e izno�enjem drugih činjenica 
poni�titi konstatacija da Ured nije isko-
ristio ona sredstva koja su mu bila na 
raspolaganju. Nije ujedno korektno pre-
�ućivati i negirati iznijete neprijeporne 
činjenice.

Izvje�će treba izbjegavati 
političke procjene i tumačenja

Zastupnica Snje�ana Biga-Frigano-
vić (SDP) podr�ala je podnijeto Izvje�će, 
napominjući da Klub zastupnika SDP-
a nikada nije imao prigovora na izvje-
�ća pučkog pravobranitelja. Postojali su 
međutim prigovori koji su se odnosili na 
političke ocjene koje su izrečene mimo 

Izvje�ća. Smatra ujedno da ne treba pri-
hvatiti ni podcjenjivački odnos pojedinih 
zastupnika iz oporbe, koji govore o sta-
tističkom pregledu i tobo�njoj neslobo-
di pučkog pravobranitelja na nesmetan 
rad. Metodologija ovog izvje�ća nimalo 
se ne razlikuje od prethodnih, upozorila 
je zastupnica Snje�ana Biga-Friganović. 
Iznijela je zatim svoja zapa�anja i kao 
predsjednica Odbora za rad, socijalnu 
politiku i zdravstvo, ukazujući na pojedi-
ne segmente iz Izvje�ća koji su ujedno i u 
djelokrugu zanimanja Odbora. Ukazala je 
ujedno i na pojedinačne probleme koji su 
vezani uz rad Zavoda za mirovinsko osi-
guranje, najavljujući da predstoji raspra-
va o ovoj temi u nastavku rada Sabora.

U Izvje�ću se navode i pojedini proble-
mi oko povrede prava djece i rada centara 
socijalne skrbi, oko povjeravanja djece na 
skrb jednog roditelja. Osvrnula se zatim i 
na kronologiju oko osnivanja dječjeg 
pravobranitelja podsjećajući da je Sabor 
donio potreban zakonski akt i na osnovi 
preporuka Vijeća Europe. Napomenula je 
ujedno, da brojne europske zemlje imaju 
ovaj institut za�tite za djecu, a treba se 
nadati da će ova institucija uskoro zapo-
četi s radom i rje�avanjem specifičnih 
problema.

Tra�eći repliku na prethodno izlaga-
nje, zastupnik Ivan Milas (HDZ) uka-
zao je na pojedine sporne segmente oko 
primanja stranih donacija. Smatra da to 
ne smije biti dopu�teno niti jednom dr�a-
vnom organu, budući da se time dolazi 
pod utjecaj stranaca. Smatra ujedno, da 
se postupnim zamorom ljudi zbog nee-
fikasnosti smanjuje i broj novih �albi, a 
ujedno je povukao određenu povijesnu 
paralelu s kr�enjem ljudskih prava koja 
su se odvijala prije 1990. godine. I zastu-
pnik �eljko Glavan ponovno se javio 
za repliku. Smatra da se pučkom pravo-
branitelju treba osigurati odgovarajuće 
političko i demokratsko okru�enje, a ne 
da diktaturom vladajućih pravobranitelj 
mijenja svoj drugi dio izvje�ća.

Za replikom je posegnuo i zastupnik 
Mario Kovač, komentirajući da pro�le 
godine nije bilo prigovora na Izvje�će 
pravobranitelja nego na pojedine politi-
čke ocjene. Time se zapravo �eljelo ista-
knuti da će sada�nja vlast procjenjivati 
koji su politički, a koji stručni stavovi.

Uslijedio je odgovor na repliku, u 
kojem je zastupnica Snje�ana Biga-
Friganović ponovila konstataciju da se 
na političke ocjene moraju uputiti isti 
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takvi odgovori. Zastupnica Jadranka 
Kosor (HDZ) u svom se ispravku neto-
čnog navoda osvrnula na lanjske optu�be, 
kada je vlast uputila o�tru kritiku na adre-
su Pučkog pravobranitelja. Napadano je 
ujedno i sve ono �to je konstatirao pravo-
branitelj oko problema koji su bili vezani 
uz kr�enja ljudskih prava.

Postupni odmak od ratnih i 
poratnih stradavanja

U zavr�noj riječi, u ime Kluba zastu-
pnika SDP-a govorio je zastupnik mr.sc. 
Mato Arlović. Napomenuo je kako Klub 
prihvaća Izvje�će i izra�ava zadovolj-
stvo �to se struktura pritu�bi pomalo 
odmiče od događaja vezanih uz ratna i 
poratna stradavanja. Sada�nje se povre-
de prava prete�no odnose na pitanja iz 
domena socijalnih, stambenih i radnih 
prava. Ukazao je da objektivnost Izvje-
�ća potkrepljuju i navodi gdje se konkre-
tno ukazuje na određene upravne organe 
vlasti, koji su povrijedili određeno pravo 
građana, ili su propustile primjereno rea-
girati. Smatra da je metodolo�ki korisno 
kroz primjere pojedinih slučajeva kr�enja 
ljudskih prava, upozoravati na određe-
nu pojavnost. Djelokrug rada ujedno je 
ove godine pro�iren osvrtom na situaci-
ju u kaznenim institucijama pravosudnog 
sustava. Pozdravio je istovremeno, �to su 
pobolj�ani uvjeti rada Ureda pučkog pra-
vobranitelja, premda jo� uvijek postoji 
potreba za određenim pobolj�anjima. �to 
se tiče stranih donacija, zastupnik Arlo-
vić citirao je ustavne odredbe sadr�ane 
u članku 57, prema kojima se ne mo�e 
zabraniti primanje humanitarne pomoći 
iz inozemstva. Raduje �to je ova pomoć 
iskori�tena kako bi se osigurali uvjeti 
za funkcionalni rad pučkog pravobrani-
telja pri za�titi ljudskih prava. Ocijenio 
je ujedno da je Ured Pučkog pravobra-
nitelja učinio i mnogo vi�e nego �to se 
u objektivnim okolnostima i raspolo�i-
vim sredstvima moglo očekivati i tra�i-
ti. Ova institucija i njen rad va�an je i 
zbog potrebe da se Republika Hrvatska i 
po ovom segmentu svrsta u zemlje koje 
s razlogom očekuju primanje u porodi-
cu zemalja Europske unije, zaključio je 
zastupnik Arlović.

U ime Kluba zastupnika HSLS-a zavr-
�ne je riječi uputila i zastupnica Dorica 
Nikolić. Napomenula je da će podr�ati 
ovo Izvje�će, te iznijeti svoje primjedbe 

na pojedine njegove dijelove. Osvrnu-
la se i na inicijativu Ureda, oko izmje-
na Zakona o pravima biv�ih političkih 
zatvorenika, zamjerajući ujedno �to nitko 
od nadle�nih nije odgovorio na ove pri-
jedloge. Svakako smo zabrinuti �to odre-
đene institucije, te saborska radna tijela 
ignoriraju i zanemaruju upozorenja koja 
dolaze iz Ureda, jer to govori i o autori-
tetu Pučkog pravobranitelja. Na kraju je 
ujedno napomenula da se i poslovi vezani 
uz rad dječjeg pravobranitelja mogu loci-
rati u Uredu pučkog pravobranitelja, jer 
niti jedno tijelo ili izaslanstvo iz Europ-
ske unije nije inzistiralo na zasebnoj 
instituciji dječjeg pravobranitelja. Smatra 
da je u ovom slučaju netko radno zbrinuo 
svog političkog �tićenika.

Djelokrug rada ove je godine 
pro�iren osvrtom na situaciju u 
kaznenim institucijama pravosu-
dnog sustava.

Zastupnik dr.sc. Furio Radin (nezavi-
sni) javio se za ispravak netočnog navo-
da. Nisu točne konstatacije da saborska 
radna tijela zanemaruju upite i inicijative 
koje pristi�u iz Ureda Pučkog pravobra-
nitelja. Odbor za ljudska prava i prava 
nacionalnih manjina, usko surađuje na 
brojnim pitanjima s Pučkim pravobrani-
teljem.

Za�tita zakonskih prava svih 
građana

Zavr�nim se riječima zastupnicima 
Hrvatskog sabora obratio i Pučki pra-
vobranitelj, Ante Klarić. Istaknuo je da 
je prilično obeshrabren �to govori pred 
polupraznim Domom, jer to upućuje 
koliko se po�tuju vlastite institucije. Oci-
jenio je ujedno, da se podnijeto Izvje�će 
iskoristilo za političke svrhe, dodajući da 
je pučki pravobranitelj kojemu istječe 
mandat slijedeće godine, hrabro branio 
obraz hrvatske dr�ave i svih o�tećenih 
ljudi, bez obzira na vjeru i narodnost. 
U te�kim je danima ujedno dizao glas za 
prava svakog čovjeka, pa ne zaslu�uje da 
ga se �danas svrstava u političke struktu-
re i optu�uje za kolaboraciju s bilo kojom 
strankom�.

Odgovarajući na kritike koje su uputili 
zastupnici Dra�en Budi�a i �eljko Gla-
van, kao i zastupnica Jadranka Kosor, 
pravobranitelj je konstatirao da ne treba-
ju zaključci i ponavljanja oko prava onih 
osoba, koje primjerice za svoj rad ne pri-
maju plaću. Ove je godine Izvje�će kon-
cipirano tako da se ne serviraju određene 
ocjene i da bi se prema nekome izvjesila 
crvena krpa, napomenuo je pravobranitelj 
Ante Klarić. Ovo nije privatna institucija, 
već institucija hrvatskih ljudi kojima je 
potrebna za�tita kako bi realizirali svoja 
zakonom propisana prava. Osvrćući se 
na stranu donaciju Uredu, podsjetio je na 
�iroku paletu humanitarne pomoći koja je 
upućena na mnogobrojne adrese u Repu-
blici Hrvatskoj. Govoreći o razmjerima 
humanitarne pomoći koja je pristigla iz 
Norve�ke, ocijenio je da mo�emo biti 
ponosni na svoje norve�ke prijatelje koji 
nesebično upućuju konkretnu pomoć. 
Potvrdio je da u Uredu ne oslu�kuju �elje 
ni očekivanja niti jedne političke stran-
ke, već svoj rad temelje na profesiona-
lizmu, savjesti, Ustavu i slovu zakona. 
Prokomentirao je zatim i spornu situaciju 
oko situacije koja je nastala u Osječko - 
baranjskoj �upaniji, prilikom utvrđivanja 
pravnog polo�aja �upanijske skup�tine. 
Govoreći o suradnji s radnim tijelima 
Sabora, Pučki pravobranitelj napomenuo 
je da je dobru suradnju ostvario samo s 
Odborom za ljudska prava. Istovremeno 
je Odbor za Ustav, Poslovnik i politički 
sustav, preuzeo na sebe obvezu da će 
donijeti dopune Zakona o Pučkom pra-
vobranitelju, a da me nikada nije pozvao 
na svoju sjednicu, upozorio je gospodin 
Klarić.

Ured ne oslu�kuje �elje niti jedne 
stranke, već svoj rad temelji na 
profesionalizmu, savjetima, Usta-
vu i slovu zakona.

Govorio je zatim i o potrebama stambe-
nog zbrinjavanja ratnih stradalnika, uka-
zujući da je zaprepa�ten �to primjerice na 
području �ibensko - kninske �upanije, 
ima 500 obnovljenih kuća u kojima nitko 
ne �ivi. U Kninu su uzurpirani stanovi 
hrvatske dr�ave, iako ne postoji pravna 
osnova za ostanak njihovih sada�njih sta-
nara. Potvrdio je da je potrebno rje�avati 
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i te�ak materijalni socijalni status izbje-
glica s područja Bosne i Hercegovine. 
Pojedina hrvatska sela su demografski 
opusto�ena, a istovremeno brojne obitelji 
�ive u u�asno te�kim uvjetima, u izbje-
gličkim naseljima koja nalikuju logori-
ma. Ova se situacija mora hitno rje�avati, 
uključujući i probleme starijeg stanovni�-
tva srpske nacionalnosti koje na ulazak u 
vlastite kuće čekaju na pragovima vlasti-
tih kuća. Potrebno je uspostaviti red na 
ovom području i rije�iti goruća socijalna 
pitanja, jer je primjerice samo u Kijevu 
prazno čak 145 obnovljenih domova. Na 
kraju je upozorio da Ured pučkog pravo-
branitelja nema izvr�ne ingerencije, pa je 
potrebna suradnja svih institucija dr�ave 
kako bi se postupno rje�avali naznačeni 
problemi.

Zastupnik mr.sc. �eljko Glavan upo-
zorio je na povredu Poslovnika dodajući 
da je pa�ljivo slu�ao izlaganje u informa-
tivnom centru. Ocijenio je nedopustivim 
da se pojedinačno prozivaju zastupnici 
i daje mi�ljenje o njihovim istupima i 
namjerama koja se odnose na područje 
za�tite ljudskih prava.

Uslijedili su zatim i ispravci netočnih 
navoda. Zastupnica Jadranka Kosor 
zamjerila je �to se o saborskim zastu-
pnicima daju neprihvatljive ocjene s ove 
govornice, a zastupnik Ivan Milas sma-
tra da nije isto ukoliko se donacija pru�a 
za obnovu neke sirotinjske kućice ili za 
rad dr�avne institucije. Pučki pravobrani-
telj trebao bi se ujedno suzdr�ati od dava-
nja lekcija zastupnicima, a osim toga nije 
on Predsjednik Republike da govori u 
ime svih građana i hrvatskih ljudi.

Zastupnica Zdenka Babić-Petričević 
(HDZ) zamjerila je Pučkom pravobra-
nitelju �to je napustio Sabornicu zbog 
upućenih kritika. Citirala je zatim poje-
dine Ustavne odredbe sadr�ane u članku 
3, upozoriv�i da nitko nema pravo prozi-

vati zastupnike i utvrđivati �to će i kako 
raditi. Upozorila je da zimu čekaju i broj-
ni Hrvati bez doma nad glavom, a ova 
vlast mora prioritetno rje�avati probleme 
hrvatskih izbjeglica iz Bosne i Hercego-
vine, Vojvodine i Kosova, dakle ljudi koji 
su protjerani iz svojih domova. Na kraju 
je krivi navod ispravio i zastupnik �eljko 
Glavan i to vezano za osporavanje oko 
upućivanja ljudi koji su mu se obraćali 
za pomoć, a koje je upućivao da svoje 
probleme izlo�e u Uredu pučkog pravo-
branitelja.

Predsjedavajući je zatim zaključio 
raspravu te zastupnike podsjetio i na osta-
le obveze, čestitajući ujedno i predstojeći 
Dan dr�avnosti.

U nastavku rada pristupilo se gla-
sovanju. Većinom glasova (74 �za� 1 
�protiv� i 2 �suzdr�ana�) donesen je 
zaključak kojim se: prima k znanju 
Izvje�će o radu pučkog pravobranite-
lja za 2002. godinu. Sukladno prijedlo-
gu Odbora za obitelj, mlade� i �port 
doneseni su (većinom glasova: 48 �za�, 
8 �protiv� i 26 �suzdr�anih�) slijedeći 
zaključci:

Obvezuje se Vlada Republike Hrvat-
ske da u �to kraćem roku preispita i 
popravi uvjete �ivota u odjelima za 
maloljetnike ustanova u kojima se 
ograničava sloboda kretanja u Repu-
blici Hrvatskoj.

U primjerenom roku potrebno je 
osigurati dodatna sredstva kako bi se 
omogućilo učinkovito funkcioniranje 
pučkog pravobranitelja Republike 
Hrvatske.

Obvezuje se Vlada Republike Hrvat-
ske da se očituje o poticaju pučkog 
pravobranitelja Republike Hrvatske 
za priznavanjem prava na naknadu 
djeci biv�ih političkih zatvorenika za 
dane koje su njihovi roditelji proveli u 
zatvoru ili pritvoru.

Sukladno prijedlogu Kluba zastu-
pnika HDZ-a, većinom glasova (73 
�za�, 1 �protiv� i 3 �suzdr�ana�) done-
sen je i zaključak kojim se: obvezuje 
Vlada Republike Hrvatske da za rad 
Ureda pučkog pravobranitelja predlo-
�i dostatna sredstva u Proračunu za 
2004. godinu. Hrvatski sabor donio je 
predlo�eni zaključak.

Predsjedavajući je zatim sukladno 
prijedlogu Kluba zastupnika HSP-
HKDU-a na glasovanje predlo�io i sli-
jedeće zaključke:

Zadu�uje se Vlada Republike Hrvat-
ske, Hrvatski fond za privatizaciju da 
poni�te ugovor o prodaji Dubrova-
čke banke �arlemant fondu, odnosno 
novoj banci, te da obznane hrvatskoj 
javnosti sadr�aj ovog ugovora.

Zadu�uje se Vlada Republike Hrvat-
ske da dovr�i objedinjavanje portfelja 
Republike Hrvatske tako da na Hrvat-
ski fond za privatizaciju prenese upra-
vljanje svim dionicama udjelima u vla-
sni�tvu Dr�avne agencije za osiguranje 
�tednih uloga i sanaciju banaka (DAB) 
uključivo i portfelj dionica Dubrova-
čke banke.

Zadu�uje se Dr�avna agencija za osi-
guranje �tednih uloga i sanaciju bana-
ka da do iduće sjednice Hrvatskog 
sabora podnese izvje�će o svom radu 
nakon 1. lipnja 2000. godine.

Zadu�uje se Vlada Republike Hrvat-
ske da razmotri mogućnost ukidanja 
Dr�avne agencije za osiguranje �te-
dnih uloga i sanaciju banaka s ciljem 
prijenosa njenih ovlasti na Hrvatski 
fond za privatizaciju i Hrvatsku naro-
dnu banku.

Predlo�eni zaključci nisu prihvaćeni 
jer je �za� ovaj prijedlog glasovalo 23 
zastupnika, 63 �protiv� i 11 �suzdr�a-
nih�.

J.�; V.�.
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Hrvatska radiotelevizija u 2002. 
i 2001. godini iskazala je pozitivne 
financijske rezultate. Za 2000. godi-
nu iskazana je dobit od 7 milijuna i 
300 tisuća kuna, a 2001. iznosila je 29 
milijuna i devet tisuća kuna, rekla je 
glavna dr�avna revizorica �ima Kra-
sić predstavljajući prvo od tri izvje�ća 
HRT-a o kojima se vodila objedinje-
na rasprava. Govoreći o obavljenoj 
reviziji poslovanja HRT-a, glavna je 
dr�avna revizorica upozorila kako jo� 
ima propusta i nedostataka u poslova-
nju ove kuće. U zanimljivoj raspravi 
o predlo�enim materijalima čule su 
se razne ocjene o poslovanju HRT-
a i zatra�eno da se �to prije imenu-
je Upravno vijeće HRT-a. Na kraju 
rasprave zastupnici su prihvatili 
Izvje�će o obavljenoj reviziji poslo-
vanja HRT-a za 2000. i 2001. godi-
ni, primili na znanje Izvje�će o radu 
Upravnog vijeća HRT-a u razdoblju 
od 20. kolovoza 2001. do 28. o�uj-
ka 2003. godine i Izvje�će o poslova-
nju HRT-a lani. Sukladno prijedlogu 
Kluba zastupnika HDZ-a zaključe-
no je da će HRT od 1. srpnja 2003. 
godine provoditi mjere zastupljenosti 
pojedinih političkih stranaka, zastu-
pljenosti vlasti i oporbe u svim pro-
gramima HRT-a, s posebnim osvrtom 
na informativne emisije. Izvje�će o 
monitoringu bilo bi javnosti dostupno 
jednom mjesečno. Ka�imo jo� da su 
zastupnici primili na znanje i Izvje-
�će o gledanosti Hrvatske televizije i 
slu�anosti Hrvatskog radija o progra-
mima i emisijama prema podacima 
nezavisnih institucija.

UVODNA IZLAGANJA

IZVJE�ĆE O OBAVLJENOJ 
REVIZIJI HRT-a . . .

Umjesto prikaza Izvje�ća o obavlje-
noj reviziji poslovanja HRT-a za 2000. 
i 2001. godinu poslu�ili smo se sa�etim 
izvje�ćem glavne dr�avne revizorice 
�ime Krasić. Dr�avni ured za revizi-
ju dosad je četiri puta obavio reviziju 
poslovanja Hrvatske radiotelevizije, a 
ovim je izvje�ćem obuhvaćeno poslo-
vanje HRT-a za 2000. i 2001. godinu. 
U svim dosad obavljenim revizijama 
upozoreno je na propuste i nedostatke 
u poslovanju Hrvatske radiotelevizije, a 
sve nalaze Dr�avnog ureda za reviziju 
prihvatio je zakonski predstavnik. Oči-
tovanja s obrazlo�enjima uočenih nepra-
vilnosti ugrađena su u izvje�ća pa tako i 
u potonje. Tako se iz Izvje�ća o kojem je 
ovdje riječ mo�e i�čitati tendencija rasta 
ukupnog prihoda, a napose izra�eni pozi-
tivni financijski rezultati. Za 2000. iska-
zana je dobit od 7 milijuna i 300 tisuća 
kuna, a u 2001. iznosila je 29 milijuna i 
devet tisuća kuna. Ukupna potra�ivanja 
koncem 2000. godine dosegnula su 218 
milijuna i 9 tisuća kuna, a ukupne obve-
ze 475,9 milijuna kuna. Koncem 2001. 
godine smanjena su ukupna potra�iva-
nja i iznosila su 156,7 milijuna kuna, a 
obveze ne�to povećane i iznosile su 526,4 
milijuna kuna. Na kraju 2000. godine u 
HRT-u je bilo 3505 zaposlenih, a u 2001. 
3478 ili 18 manje zaposlenih. Istodobno 
je smanjen broj vanjskih suradnika sa 
8545 na 7811.

Nadalje, revizijom poslovanja u 2002. 
i 2001. godini utvrđeno je da u analiti-
čkim evidencijama koje slu�e kao podlo-
ga za izradu financijskih izvje�taja nije 
izdvojeno početno stanje i nije po�tivan 
vremenski slijed iskazivanja poslovnih 
događaja. Također, poslovni događaji ne 
iskazuju se uvijek dosljedno, odnosno 
isti poslovni događaji evidentiraju se na 
različitim računima računskog plana, �to 
ote�ava usporedbu i kori�tenje podata-
ka, a nastavljeno je i s praksom iz rani-
jeg razdoblja da se poslovne promjene 
evidentiraju sa zaka�njenjem. Redovni 
godi�nji popis imovine nije cjelovit, jer 
popisom imovine, potra�ivanja i obveza 
koncem 2001. nije obuhvaćena dugotraj-
na materijalna imovina poslovne zaje-
dnice Oda�iljači i veze, a popis potra�i-
vanja i obveza nije obavljen po kupcima 
i dobavljačima. Iste nepravilnosti bile 
su utvrđene i u ranijem razdoblju. Kod 
nabave roba i usluga u većem broju slu-
čajeva nisu po�tivane odredbe Zakona 
o nabavi roba, usluga i ustupanju rado-
va. Tako npr. u većem broju slučajeva 
ne postoji ponudbena dokumentacija, te 
nije moguće utvrditi je li odabran najpo-
voljniji ponuditelj, a provedeno je izra-
vno ugovaranje za neke robe i usluge 
čija godi�nja vrijednost prema�uje 200 
odnosno 400 milijuna kuna. Nadmetanja 
su zbog propusta u pripremi i provedbi 
poni�tavana, ugovori nisu zaključivani 
nakon provedenog postupka nadmetanja 
ili su zaključivani čak i nekoliko mjeseci 
kasnije nakon provedbenog nadmetanja. 
Najče�će ugovori ne sadr�e sve potrebne 
elemente kao �to su količina i jedinična 
cijena te ukupna vrijednost robe i uslu-

IZVJE�ĆE O OBAVLJENOJ REVIZIJI POSLOVANJA HRVATSKE RADIOTELEVIZIJE ZA 2000. 
I 2001. GODINU; IZVJE�ĆE O RADU UPRAVNOG VIJEĆA HRVATSKE RADIOTELEVIZIJE 
U RAZDOBLJU OD 20. KOLOVOZA 2001. DO 28. O�UJKA 2003. GODINE I IZVJE�ĆE O 
POSLOVANJU HRVATSKE RADIOTELEVIZIJE U 2002. GODINI; ANALIZA SLU�ANOSTI 
I GLEDANOSTI PROGRAMA I EMISIJA HRT-a U RAZDOBLJU OD 1. SIJEČNJA DO 30. 
STUDENOGA 2002. GODINE

Pozitivni financijski rezultati



HRVATSKI SABOR

IHS
25. VII. 2003.

BROJ
371

54
ge, a napose rok nabave. U određenom 
broju slučajeva zapisnici o kvalitetnom i 
kvantitativnom preuzimanju roba i uslu-
ga nisu sastavljeni, a u nekim slučajevi-
ma nabava je obavljena od dobavljača s 
kojim nije bilo zaključivanih ugovora. 
Kod plaćanja predujma u svim slučajevi-
ma nisu ugovarana i pribavljana sredstva 
osiguranja povrata u slučaju neizvr�ava-
nja obveza, a u nekim slučajevima plaća-
nja su obavljena bez odgovarajuće doku-
mentacije. Korisnici stambenih zajmova 
kasne s uplatama i po nekoliko mjeseci, a 
zalihe sirovina, materijala i sitnog inven-
tara u najvećem broju slučajeva veće su 
od godi�nje nabavke, a k tome jo� nisu 
utvrđene minimalne i optimalne količine 
zaliha i ne postoje planovi sirovina.

� O RADU UPRAVNOG 
VIJEĆA HRT-a TE�

Izvje�će se odnosi na rad Upravnog 
vijeća HRT-a u razdoblju od 20. kolo-
voza 2001. do 28. o�ujka 2003. godine, 
a o tome je uvodno govorio predsjednik 
Upravnog vijeća HRT-a, Miljenko Jela-
ča. Zakon o Hrvatskoj radioteleviziji, na 
temelju kojega je HRT umjesto javnog 
poduzeća ustrojen kao javna ustanova, 
stupio je na snagu 10. o�ujka 2001. godi-
ne. Sukladno Zakonu Upravno vijeće 
HRT-a redovito, a najmanje jedanput na 
godinu, podnosi Hrvatskom saboru izvje-
�će o svom radu. Dono�enjem novog 
Zakona o HRT-u određeno je da Upravno 
vijeće HRT-a nastavlja raditi do konstitu-
iranja Ravnateljstva HRT-a. Novi Zakon 
stupio je na snagu 27. veljače 2003. godi-
ne, a konstituirajuća sjednica Ravnatelj-
stva HRT-a sazvana 28. o�ujka 2003. te 
je tog dana prestao mandat Upravnom 
vijeću HRT-a. Upravnom vijeću preo-
stala je jo� samo obveza da Sabor izvi-
jesti o svom radu. Posljednje izvje�će 
o svojem radu Upravno vijeće HRT-a 
uputilo je Saboru u lipnju lani, a Sabor 
je nakon provedene rasprave o tome 
zadu�io spomenuto vijeće da najkasni-
je do početka jesenjeg zasjedanja Sabo-
ra podnese dopunsko izvje�će. Upravno 
vijeće HRT-a Hrvatskom je saboru, slije-
dom tog zaključka u rujnu lani dostavi-
lo i Dopunsko izvje�će. Upravno vijeće 
HRT-a na svojoj je zadnjoj sjednici, odr-
�anoj 28. o�ujka 2003. zaključilo, da bi, 
neovisno o činjenici da je ono redovito o 
svojem radu izvje�tavalo Hrvatski sabor, 

bilo dobro da Sabor ukratko izvijesti o 
svom ukupnom radu tijekom njegova 
mandata. Slijedom ovog zaključka ovo 
Izvje�će Upravnog vijeća sastavljeno je 
od dva dijela: prvog u kojem se ukratko 
daje pregled rada i djelovanja Upravnog 
vijeća HRT-a u razdoblju za koje je već 
podneseno Izvje�će Saboru i drugoga, 
u kojem se detaljnije daje pregled rada 
i djelovanja Upravnog vijeća HRT-a u 
razdoblju o kojem Hrvatski sabor jo� nije 
izvije�ten (od 11. lipnja pro�le godine do 
28. o�ujka ove godine).

Hrvatska radiotelevizija u 2000. 
godini zabilje�ila je rast uku-
pnog prihoda i iskazala dobit od 
7,3 milijuna kuna, a godinu dana 
kasnije 29 milijuna kuna. Istodo-
bno obveze te kuće u 2000. iznosi-
le su 475,9 milijuna kuna, a godi-
nu dana kasnije već 526,4 miliju-
na kuna.

U nastavku gospodin Jelača je ukratko 
upozorio na aktivnosti Upravnog vijeća 
HRT-a u spomenutom razdoblju. Tako je 
Upravno vijeće u ovom razdoblju, sve do 
dono�enja novog Zakona o HRT-u, najvi-
�e pozornosti posvetilo konačnoj podjeli 
HRT-a i Oda�iljača i veza kao pretpostav-
ci za podjelu na dvije javne ustanove, HR 
I HTV. U siječnju ove godine Hrvatski se 
sabor prethodno suglasio s prijedlogom 
odluke o podjeli sredstava, prava i obve-
za te rasporedu radnika javne ustanove 
HRT-a i trgovačkog dru�tva OIV. Para-
lelno s tim radilo se na podjeli HRT-a 
na dvije javne ustanove: Hrvatski radio 
i Hrvatsku radioteleviziju.

U nastavku upozorio je na probleme 
koje je imalo Upravno vijeće Hrvatske 
radiotelevizije s dono�enjem Poslovnog 
plana HRT-a za ovu godinu. Iako je Vije-
će jo� u travnju 2002. donijelo odluku da 
se prva verzija Poslovnog plana HRT-a 
sa svim elementima, a poglavito pro-
gramskim usmjerenjima HTV-a i HR-a, 
treba dostaviti najkasnije do 15. studeno-
ga u tekućoj godini za iduću godinu, do 
podno�enja ovog Izvje�ća Vijeće HRT-
a nije odobrilo programsko usmjerenje 
HTV-a za 2003. pa je Poslovni plan HRT-
a za ovu godinu donesen bez tog usmje-

renja, odnosno na osnovi programskog 
usmjerenja za razdoblje listopad-prosinac 
2002. godine. Dono�enje ovakvog Poslo-
vnog plana HRT-a za 2003. konačna je 
posljedica uredničke krize koja je nastala 
jo� u lipnju 2002, a Program HTV-a emi-
tira se u ovom trenutku bez valjano pri-
hvaćenog dokumenta.

U svom 18-mjesečnom radu Upravno 
vijeće HRT-a odr�alo je ukupno 53 sje-
dnice te posvetilo veliku pozornost svom 
poslovanju. Unatoč svim problemima u 
kojima je Upravno vijeće bilo zbog obje-
ktivnih i subjektivnih razloga, HRT je u 
promatranom razdoblju uspje�no poslo-
vao, poslovao je zakonito, a ostvareni 
pozitivni poslovni rezultati daju optimi-
zam da će HRT kao javna ustanova i dalje 
uspje�no poslovati, zaključio je gospodin 
Jelača.

O POSLOVANJU I ANALIZI 
SLU�ANOSTI I GLEDANOSTI 
HRT-a

U nastavku sjednice o poslovanju 
HRT-a u 2002. govorio je ravnatelj HRT-
a Mirko Galić. Istaknuo je da poslovanje 
HRT-a u 2002. obilje�ava stabilnost te da 
je HRT imao uglavnom planirane stabilne 
prihode od pretplate i marketinga. Naci-
onalna radiotelevizija financira se ne�to 
iznad 60 posto od pretplate i blizu 40 
posto od marketinga. Druga bitna kara-
kteristika poslovanja pro�le godine jeste 
ulaganje u razvoj. Nakon vi�egodi�nje 
stagnacije, koja je tehnolo�ku sposobnost 
kuće dovela na rub izdr�ljivosti, lani je 
započeo vrlo intenzivan četverogodi�nji 
projekt obnove i tehnolo�kog razvoja 
HTV-a. Taj plan je vrijedan vi�e od 500 
milijuna kuna. Dosad su sva sredstva za 
razvoj ulo�ena iz vlastitog poslovanja, 
dakle iz dobiti kuće. Dodaje zatim da u 
tom periodu kuća nije zadu�ena niti za 
jednu kunu, �to vi�e smanjene su njezine 
obveze prema financijskim institucijama 
i sada iznose ne�to vi�e od 50 milijuna 
kuna �to na ukupne prihode koji prelaze 
milijardu i 200 milijuna kuna predstavlja 
lako podno�ljiv teret.

Započet četverogodi�nji tehnolo�ki 
razvoj kuće ide u tri pravca, nastavio je 
gospodin Galić. Prvi obuhvaća digitali-
zaciju radijskog i televizijskog programa, 
a nova tehnolo�ka matrica omogućava 
kvalitetniju sliku i ton, br�i rad i manji 
broj ljudi koji opslu�uju program. Do 
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kraja ove godine trebalo bi digitalizirati 
tekst, sliku i ton, a time bi proces digita-
lizacije informativnog programa na radi-
ju i televiziji bio potpuno zavr�en. Drugi 
proces razvoja tiče se izgradnje poslo-
vnog sustava. Već je počela gradnja tog 
sustava kako bi se eliminirale pogre�ke i 
nepravilnosti koje djelomično proizlaze 
iz lo�e organizacije unutar kuće, dijelom 
iz kadrovske insuficijencije, a dijelom iz 
tehnolo�ke zaostalosti. Dok se poslovanje 
kuće vodi ručno olovkom, a ne kompju-
torom, moguće su takve gre�ke koje ne 
moraju biti stvar namjere ili lo�eg plana, 
rekao je gospodin Galić dodav�i kako je 
već osiguran novac za uvođenje integral-
nog poslovnog sustava koji će omogućiti 
da se poslovanje kuće digne na vi�u razi-
nu i nastavi smanjivati opseg nepravilno-
sti koje je ova kuća dosad radila. U razvoj 
kuće uključeno je i dovr�enje velikih stu-
dija koji će omogućiti izvrsne uvjete za 
rad, a uvest će se i informatički sustav 
nadzora kontrole kretanja u kući i oko 
nje, pa će tako HTV-e dobiti ono �to već 
imaju sve europske televizije.

Nije, međutim, dovoljno ulagati u 
tehnologiju ako se ne mijenja organiza-
cija unutar kuće i ukoliko se ne reformira 
njezina struktura koja je po svojoj priro-
di i nasljedstvu nacionalna, skupa i malo 
pokretna. To je razlog �to su lani u HRT-u 
bili strani konzultanti koji su nakon vi�e 
od mjesec dana provedenih ispitivanja 
predlo�ili određene mjere vezane uz 
reorganizaciju odnosa i drugačije funkci-
oniranje upravljanja kućom.

Sve dosad učinjene analize pokazuju 
da se 227 sati dnevnog radijskog progra-
ma i 57 dnevnog televizijskog programa 
koliko je emitirano tijekom 2002. godine 
mo�e proizvesti s manje ljudi, nastavio 
je ravnatelj Galić. Da bi se kuća mogla 
ozbiljnije suočiti s problemom vi�ka 
zaposlenih morala je prethodno reguli-
rati problem tzv. rada na crno tj. stalne 
vanjske suradnje. Sve u svemu dr�i da 
su stvoreni uvjeti da se kuća ozbiljni-
je suoči s ovim problemom koji osta-
je jedan od ozbiljnih zadataka i obveza 
vodstva kuće.

U nastavku izlaganja gospodin Mirko 
Galić zatra�io je od Sabora da �to prije 
imenuje Programsko vijeće HRT-a kako 
bi ta kuća dobila upravu s trajnim manda-
tom. �Ne bude li se na vrijeme osnovalo 
vijeće, neće se na vrijeme moći konsti-
tuirati trajno rukovodstvo kuće�. Privre-
menost ne pridonosi autoritetu sada�njeg 

rukovodstva kuće, napominje Galić. 
Stoga �to prije valja izabrati vijeće, raspi-
sati natječaje za nova rukovodstva i iza-
brati ih kako bi kuća imala stabilno ruko-
vodstvo s mandatom koji će voditi kuću u 
trenutku suočavanja s konkurencijom na 
tr�i�tu. Bude li kuća obezglavljena ili s 
vodstvom koje nema trajni mandat to će 
biti lo� znak za HRT koji se mora suočiti 
s najjačom konkurencijom u svojoj povi-
jesti�, upozorio je Mirko Galić.

Glede Izvje�ća o analizi slu�anosti i 
gledanosti programa i emisija HRT-a u 
razdoblju od 1. siječnja do 30. studenoga 
2002. godine gospodin Galić je upozorio 
na činjenicu da je usprkos konkuren-
ciji HRT zadr�ao dominaciju na hrvat-
skom medijskom elektronskom tr�i�tu, 
ali nema vi�e monopol. No, dolaskom 
jake konkurencije (uskoro se očekuje na 
Trećem TV kanalu) mo�e doći u pitanje 
dominantna pozicija ove kuće pa se ona 
za to već uvelike priprema, zaključio je 
gospodin Galić.

RADNA TIJELA
Odbor za Ustav, Poslovnik i politi-

čki sustav primio je na znanje Izvje�će o 
obavljenoj reviziji poslovanja HRT-a za 
2000. i 2001. godinu, a Odbor za finan-
cije i dr�avni proračun upozorio da se 
revizijom utvrđene nepravilnosti u poslo-
vanju Hrvatske radiotelevizije za 1998. i 
1999. godinu pojavljuju i u 2000. i 2001. 
godini. Uočene nepravilnosti posljedica 
su i nedovoljne djelotvornosti i učinko-
vitosti sustava unutarnje kontrole. Iako je 
tijekom 2000. godine pri uredu direktora 
Hrvatske radiotelevizije ustrojena slu�ba 
interne revizije, njen djelokrug poslova-
nja je nedostatan budući da zapo�ljava 
mali broj zaposlenika u odnosu na opseg 
i vrstu poslova koje bi trebalo obavljati. 
Pored ostalog i boljim radom unutarnje 
revizije u Hrvatskoj radioteleviziji trebali 
bi se stvoriti uvjeti za uklanjanje mnogo-
brojnih nedostataka u poslovanju HRT-a 
koji se ponavljaju već niz godina, smatra 
Odbor i ujedno predla�e Saboru da pri-
hvati Izvje�će o obavljenoj reviziji poslo-
vanja HRT-a za 2000. i 2001. godinu.

Bez rasprave i jednoglasno Odbor za 
Ustav, Poslovnik i politički sustav primio 
je k znanju Izvje�će o radu Upravnog 
vijeća HRT-a u razdoblju od 20. kolo-
voza 2001. do 28. o�ujka 2003. godine 
te Izvje�će o poslovanju HRT-a u 2002. 
godini.

Odbor za informiranje, informati-
zaciju i medije raspravio je Analizu slu-
�anosti i gledanosti programa i emisija 
HRT-a u razdoblju od 1. siječnja do 30. 
studenoga 2002. godine. Svi su sudioni-
ci rasprave u Odboru jednoglasno primili 
na znanje Analizu te se slo�ili s potrebom 
monitoringa zastupljenosti političkih 
stranaka na HRT-u. Iznesena je primje-
dba po kojoj u Analizi nedostaje uspo-
redba s prethodnim razdobljem, a napose 
primjedba da bi ova Analiza trebala imati 
popratnu pogre�ku mjerenja zbog �to 
kvalitetnije usporedbe podataka.

Neka Hrvatski sabor �to prije ime-
nuje programsko vijeće HRT-a jer 
ta kuća dobiva konkurenciju.

Odbor za Ustav, Poslovnik i politički 
sustav primio je k znanju Analizu.

S obzirom na zakonsku obvezu HRT-
a da proizvodi i/ili objavljuje emisi-
je namijenjene informiranju pripadni-
ka hrvatskoga naroda izvan Republike 
Hrvatske, emisije namijenjene informi-
ranju pripadnika nacionalnih manjina u 
Republici Hrvatskoj, te emisije namije-
njene informiranju i obrazovanju građa-
na o demokraciji i građanskom dru�tvu, 
kao temama koje su po Poslovniku u dje-
lokrugu rada Odbora za ljudska prava i 
prava nacionalnih manjina, u raspravi je 
posebna pa�nja posvećena tim programi-
ma i njihovoj gledanosti. Konstatirano je 
da nije posebno analizirana gledanost i 
slu�anost emisija namijenjenih dijaspori 
i nacionalnim manjinama u RH, iako se 
radi o emisijama za koje HRT ima pose-
bnu obvezu, jer je Zakonom o HRT-u 
utvrđeno da međusobna prava i obveze 
glede tih emisija Vlada RH i HRT uređu-
ju ugovorom.

Istaknuto je zatim da su u ranijoj 
raspravi o Izvje�ću HRT-a predstavnici 
HTV-a najavili osnivanje posebne reda-
kcije za emisije o ljudskim pravima, ali 
da takva redakcija jo� uvijek nije formi-
rana. Kada je u pitanju emisija HTV-a 
�Prizma� - inače posvećena nacionalnim 
manjinama u RH, istaknuto je da bi tu 
emisiju s obzirom na njezinu specifičnost 
i značaj trebalo posebno pratiti i analizi-
rati. Odbor podsjeća da se radi o emisiji 
koja nije namijenjena samo manjinama 
već i ukupnom gledateljstvu kako bi se 
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upoznalo s manjinama u RH i s njihovom 
kulturom, te bi gledanost te emisije treba-
lo pratiti i analizirati sa stajali�ta interesa 
ne samo manjina nego i ukupnog gleda-
teljstva HTV-a, pri čemu bi trebalo dati i 
kvantitativne i kvalitativne pokazatelje o 
toj emisiji. S obzirom na značaj i interes 
za ovu emisiju predlo�eno je da se umje-
sto ponedjeljkom u devet sati, kako se to 
sada čini, ta emisija reprizira u pogodni-
jem terminu koji će omogućiti bolju gle-
danost. S obzirom na značaj i očekivanja 
od ove emisije trebalo bi čim prije orga-
nizirati razgovor u kojem bi sudjelovali 
svi zainteresirani, odnosno predstavnici 
HTV-a kao kreatora emisije, predstavni-
ci Odbora kao i Savjeta za nacionalne 
manjine kao tijela u čijem je djelokrugu 
informiranje manjina i o manjinama.
Čulo se da Odbor dosad nije imao nika-

kav kontakt niti utjecaj na izbor člana 
Vijeća HRT-a koji bi trebao predstavljati 
interese nacionalnih manjina, a s obzirom 
na to da slijedi izbor novog Vijeća HRT-
a, Odbor očekuje da će u ime manjina 
u Vijeće biti izabran predstavnik koji 
će imati senzibilitet za pitanja manjina. 
Ka�imo jo� da je Odbor primio k znanju 
Izvje�će o gledanosti Hrvatske televizije 
i slu�anosti Hrvatskoga radija po progra-
mima i emisijama, prema podacima neza-
visnih institucija, a prijedloge i mi�ljenja 
koji su izneseni u raspravi uputio Vladi i 
Vijeću HRT-a.

Odbor za obrazovanje, znanost i 
kulturu prihvatio je Analizu o gledanosti 
Hrvatske televizije i slu�anosti Hrvatskog 
radija po programima i emisijama.

MI�LJENJE VLADE
Vlada Republike Hrvatske nije imala 

primjedbe na Izvje�će o poslovanju 
Hrvatske radiotelevizije u 2002. godini 
kao i na Izvje�će o radu Upravnog vijeća 
Hrvatske radiotelevizije u razdoblju od 
20. kolovoza 2001. do 28. o�ujka 2003. 
godine. U odnosu na potonje Izvje�će 
Vlada predla�e da Ravnateljstvo Hrvat-
ske radiotelevizije, koje je preuzelo fun-
kciju Upravnog vijeća prema odredbama 
Zakona o Hrvatskoj radioteleviziji, u 
utvrđenim rokovima predlo�i novu orga-
nizaciju Hrvatske radiotelevizije, te utvr-
di programsko usmjerenje za 2003. godi-
nu kako bi se osiguralo funkcioniranje 
programskog sadr�aja.

U odnosu na Izvje�će o poslovanju 
Hrvatske radiotelevizije u 2002. godini, 

Vlada konstatira da su tijekom poslovne 
2002, u odnosu na 2001. godinu, ostvare-
ni pozitivni pomaci u poslovanju Hrvat-
ske radiotelevizije, vidljivi prije svega 
kroz smanjivanje tro�kova poslovanja i 
ostvarenu dobit. Međutim, Hrvatska radi-
otelevizija nije ostvarila planirane veliči-
ne za 2002. godinu. To se, prije svega, 
odnosi na ostvarenu dobit u poslovanju, 
koja zaostaje za planiranom za 33 posto 
ili za 35,2 milijuna kuna, tro�kove poslo-
vanja koji su porasli za 4,8 posto, te pla-
nirane investicije koje također nisu ostva-
rene, točnije od 103,3 milijuna kuna pla-
ćeno je 61,5 milijuna kuna ili 59,5 posto.

S tim u vezi Vlada smatra da je potre-
bno inzistirati na ostvarenju planiranih 
veličina i dono�enju realnog godi�njeg 
plana, te ulagati dodatne napore na raci-
onalizaciji tro�kova poslovanja, posebice 
na tro�kovima usluga (rast 40,4 posto). 
Potrebno je također inzistirati na otkla-
njanju nepravilnosti utvrđenih u Izvje�ću 
Dr�avnog ureda za reviziju o obavljenoj 
reviziji poslovanja Hrvatske radiotelevi-
zije za 2000. i 2001. godinu.

RASPRAVA
Nakon uvodničara riječ su dobili izvje-

stitelji radnih tijela. Tako je Tonči �uve-
la prenio stajali�te Odbora za financi-
je i dr�avni proračun glede Izvje�ća o 
obavljenoj reviziji poslovanja HRT-a za 
2000. i 2001. godinu, a Jadranka Reihl-
Kir stav Odbora za ljudska prava i prava 
nacionalnih manjina o Analizi slu�anosti 
i gledanosti programa i emisija HRT-a u 
razdoblju od 1. siječnja do 30. studenoga 
2002. godine.

Uslijedili su istupu predstavnika klubo-
va zastupnika. Jo� prije nekoliko mjeseci 
veliku buru u javnosti, a napose Saboru 
izazvao je novi Zakon o HRT-u kojim se 
uređuje način izbora članova Program-
skog vijeća koji će krojiti sudbinu ure-
dnika pa tako i programa, rekao je Kru-
noslav Ga�parić u ime Kluba zastupni-
ka Hrvatskog bloka. Iako na suprotnim 
stranama mnogi su predstavnici stranaka 
do�li do konsenzusa kada je riječ o nesa-
gledivom utjecaju Televizije na hrvatske 
građane, a napose na kreiranje njiho-
vih stavova, i u konačnici na mi�ljenje 
javnog mijenja, prisjetio se ovaj zastu-
pnik. Ogroman utjecaj Televizije proizla-
zi iz socijalne slike, tvrdili su mnogi, jer 
prosječan hrvatski građanin zbog materi-
jalne oskudice nije u stanju svakodnevno 

pratiti tiskane medije pa izvor informa-
cija pronalazi na televiziji, a puno manje 
na radiju. �I upravo je to ona politička 
dimenzija na koju su neki upozoravali 
jer Programsko vijeće u rukama stranaka 
i političara ozbiljno potire nu�nu obje-
ktivnost oslobođenu različitih pritisaka i 
lobiranja. Kako god bilo Zakon je stupio 
na snagu, a parlamentarne stranke zasute 
stotinama �ivotopisa poku�avaju prona-
ći zajednički jezik i dogovoriti kvote za 
svoje predlo�ene kandidate u Vijeću�, 
podvlači Ga�parić te dodaje kako vrije-
me trgovanja i usluga očito počinje.

Analiza slu�anosti i gledanosti pro-
grama i emisija HRT-a u razdoblju od 1. 
siječnja do 30. studenoga 2002. svojevr-
stan je feedback (povratna informacija) 
kreatorima programa, ali mo�e poslu�iti 
i kao izvrstan okvir za portretiranje pro-
sječnog hrvatskog građanina. Predočena 
analiza nudi statistički zanimljiv pregled 
zainteresiranosti hrvatskih gledatelja za 
najveći medij, a time i određene smjer-
nice Vijeću. Kada se uz ma�tarije o mili-
junima doda i duhovna glad za nadom te 
�Ratovi zvijezda� i James Bond kao naj-
gledanija filmska serija, tada je jasno da 
prosječan Hrvat danas televiziju do�ivlja-
va kao izvor zabave i rekreacijsko poma-
galo za odmak od previ�e sumorne stvar-
nosti. Analiza ne nudi odgovor na pitanje 
koliko puta prosječan gledatelj klika po 
daljinskom upravljaču već pru�a puno 
simptomatičnih detalja o stanju mentali-
teta i duha u hrvatskom dru�tvu, zaklju-
čio je Ga�parić.

Ne bude li se na vrijeme osnovalo 
vijeće HRT-a, neće se na vrijeme 
moći konstituirati trajna rukovod-
stva kuće, a privremenost ne pri-
donosi autoritetu sada�njeg vod-
stva.

Kada se čita Izvje�će o obavljenoj 
reviziji HRT-a za 2000. i 2001. stječe 
se dojam kao da se čita izvje�će o bilo 
kojem dr�avnom ili javnom poduzeću ili 
ministarstvu, rekao je Luka Roić u ime 
Kluba zastupnika HSS-a. Uz to, revizi-
jom utvrđene nepravilnosti u poslovanju 
HRT-a za 1998. i 1999. godinu ponavlja-
ju se i u 2000. i 2001. godini. Uočene 
nepravilnosti posljedica su nedovoljne 
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djelotvornosti i učinkovitosti sustava 
unutarnje kontrole i ljudi koji bi morali 
vi�e paziti na zakonitost rada. Dr�i da je 
dobro �to je konkurencija koja je sastavni 
dio tr�i�nog gospodarstva zakucala na 
vrata i na medijski prostor u Hrvatskoj jer 
će na taj način, pretpostavlja zastupnik, 
i Hrvatska javna televizija smoći snage 
i unutra�njim preustrojem stvoriti uvjete 
da se uspje�no suprotstavi svim konku-
rencijama, a napose svim budućim priva-
tnim radijskim i televizijskim postajama 
u Hrvatskoj. U preustroju HRT-a u javnu 
televiziju valja ustrajati na programima 
od javnog interesa. U HSS-u smatraju da 
je uređivačka sloboda pravo i obveza ure-
dnika i novinara da donosi svoje odluke 
profesionalno i objektivno te ne podlije�e 
nikakvim utjecajima i pritiscima sa stra-
ne. Javna televizija podrazumijeva veći 
utjecaj pretplatnika na televiziju, i koji 
će preko svojih predstavnika znati utje-
cati na program televizije. S obzirom na 
moć modernih komunikacija na� konačan 
cilj mora biti profesionalna i samostalna 
hrvatska radiotelevizija, podvlači Roić.

U nastavku zastupnik se zauzeo za 
proizvodnju �to vi�e programa za tr�i�te. 
Primjećuje zatim da u Analizi nedostaju 
usporedbe s prethodnim razdobljem, a 
materijal je, smatra, trebao sadr�avati i 
pogre�ku mjerenja zbog �to kvalitetni-
je usporedbe podataka. I dalje bi treba-
lo provoditi monitoring nad HRT-om tj. 
stalni monitoring o prisustvu i postotku 
uče�ća pojedinih političkih stranaka u 
programima Hrvatskog radija i televi-
zije, posebno u predizborno vrijeme. 
Zastupnik Roić se zauzeo za to da se u 
najkraćem roku izabere Programsko vije-
će HRT-a. Zaključujući raspravu rekao je 
kako se ova izvje�ća mogu primiti k zna-
nju i prihvatiti jer su posve realna i odra-
�avaju stvarno stanje na HRT-u.

Klub zastupnika HDZ-a, rekla je 
Jadranka Kosor, nema primjedbi na rad 
Upravnog vijeća HRT-a, ali ostaje, ka�e, 
činjenica da se i dandanas ne zna goto-
vo ni�ta o kriterijima na temelju kojih 
su izabrani članovi Vijeća. U veljači ove 
godine na snagu je stupio novi Zakon 
o HRT-u, ali jo� uvijek mnoge njegove 
odredbe nisu osna�ene u smislu da se po 
njima postupa. Klub se sla�e s konstata-
cijom iz Izvje�ća o radu Upravnog vijeća 
HRT-a u razdoblju od 20. kolovoza 2001. 
do 28. o�ujka 2003. da �za poslovanje 
HRT-a nisu dobre promjene zakonskih 
propisa temeljem kojih HRT mora poslo-

vati, a posebice Zakon o HRT-u i u vezi 
s tim kontinuirane statusne i kadrovske 
promjene. Isto je tako činjenica da pro-
mjene temeljnih propisa kojima HRT 
posluje i sukladno tome potreba stalnog 
preustrojavanja, HRT dr�e u kontinuira-
nom procesu �bavljenja samim sobom�. 
Novi Zakon o HRT-u nije dobar i te�ko 
će dovesti do cilja, a to su javna Hrvatska 
televizija i Hrvatski radio. Naime, unatoč 
činjenici da je novi Zakon o HRT-u stu-
pio na snagu, a njegovi predlagatelji tvr-
dili da je on dobar, činjenica je da je jo� 
uvijek privremeno stanje na HRT-u, a pri-
vremenost stanja generira klimu u kojoj 
mo�e raditi tko �to hoće, i nema autorite-
ta. A nesigurnost u toj kući ne bi smjela 
dovoditi u pitanje funkcioniranje velikog 
projekta pretvaranja HRT-a u javni radio 
i javnu televiziju.

Klub nije tra�io analizu slu�ano-
sti radija i televizije nego monitoring, 
odnosno analizu programskih njiho-
vih sadr�aja. Sada Klub ponavlja takav 
zahtjev i s tim u vezi, ka�e gospođa 
Kosor, predla�e Saboru da donese jadan 
zaključak prema kojem će Hrvatska 
radiotelevizija od 1. srpnja 2003. godine 
provoditi mjere zastupljenosti pojedinih 
političkih stranaka, zastupljenosti vlasti 
i oporbe u svim programima HRT-a, s 
posebnim osvrtom na informativne emi-
sije. Osporila je konstataciju da je infor-
mativan program depolitiziran, plurali-
stički orijentiran, i u konačnici daleko 
od programa u slu�bi vlasti. Ilustrirala 
je to primjerom jednim ili dva priloga 
o najnovijem slučaju generala Gotovi-
ne koji su emitirani nedavno u Dnevni-
ku. Televizija je tu napravila selekciju 
na koju nema pravo i odmah prosudila 
tko su dobri, a tko lo�i momci, podvu-
kla je zastupnica Kosor. Prilog, ka�e, 
zavr�ava kadrom silaska niz stepenice 
Hrvatskog sabora predsjednika najjače 
političke stranke u Hrvatskoj (HDZ), 
dr. Ive Sanadera i predsjednika Kluba 
zastupnika HDZ-a Vladimira �eksa, a 
�pokriven je novinarskim tekstom kako 
se ne zna �to će se sve jo� zbiti i dozna-
ti, ali je jedno sigurno - desnica u Hrvat-
skoj je obezglavljena�. To, ka�e gospođa 
Kosor, dovoljno govori koliko je infor-
mativan program depolitiziran i koliko 
nije u slu�bi vlasti. Nakon tog priloga 
uslijedili su, ka�e, prilozi kako se ljudi u 
vlasti zala�u, rade, otvaraju pogone itd.

Ispravljajući netočan navod mr.sc. 
Marin Jurjević (SDP) je rekao �da 

je najjača Hrvatska stranka SDP-e, a 
koliko se on sjeća, njezin predsjednik, 
Ivica Račan u tom prilogu nije silazio 
niz stepenice Sabora�. O tome tko je 
najjača politička stranka u Hrvatskoj 
na svu sreću, ka�e, ne odlučuje zastu-
pnica Kosor niti on osobno već glasa-
či, građani Hrvatske, a u Hrvatskom 
saboru najvi�e je predstavnika SDP-a. 
A glede monitoringa prisjeća se da je 
po dolasku gospodina Galića na čelno 
mjesto HRT-a analizirana zastuplje-
nost stranaka u programima HRT-a 
pa se do�lo do podatka da je �nekih 
mjeseci opozicija, točnije HDZ-e bio 
vi�e zastupljen u programu od SDP-a�, 
zaključuje Jurjević.

Jadranka Kosor upozorila je pred-
sjedavajućeg da je Jurjević povrijedio 
Poslovnik, odnosno zloupotrijebio insti-
tut ispravka netočnog navoda, jer je 
ispravljao stajali�ta. Rekla je zatim kako 
sva istra�ivanja pokazuju da je HDZ naj-
jača politička stranka u Hrvatskoj. Iako 
je potpredsjednik Parlamenta, Balta-
zar Jal�ovec upozorio zastupnicu da su 
jo� va�eći rezultati posljednjih izbora, 
Marijan Jurjević mu je zamjerio �to 
nije reagirao na riječi Jadranke Kosor da 
su najjači oni kojih nema najvi�e u Par-
lamentu. Jer, logika parlamentarizma je 
jasna - najjači je onaj koga ima najvi�e 
u Parlamentu.

Zdenka Babić-Petričević je dopred-
sjednika upozorila, uz napomenu da je 
povrijedio Poslovnik, kako je na parla-
mentarnim izborima HDZ bio najjača 
demokratska stranka.

Ispravljajući navod Jadranke Kosor, 
Mirjana Didović (SDP) je rekla da rele-
vantna istra�ivanja o prisutnosti pojedi-
nih političkih stranaka na Hrvatskoj tele-
viziji, �to ih je objelodanilo Vijeće HRT-
a, pokazuju (usporedbe s 1999) da je u 
studenome 2002. godine HDZ na HT-u 
bio prisutan 19,1 posto, a SDP 10,6 posto 
te da se udio političkih aktera (Vlade, 
predsjednika Republike, političkih stra-
naka) smanjio pribli�no triput u odnosu 
na 1999. godinu. Taj je prostor iskori�ten 
za vi�e vijesti o sindikatu, sudstvu, javnoj 
upravi, ekonomiji, poduzetni�tvu, nevla-
dinim udrugama i sl.

Nakon apela da se ne ispravlja mi�lje-
nje, Jadranka Kosor je izjavila kako 
nije rekla da je spomenuti prilog načinjen 
pod utjecajem SDP-a ili utjecajem vlada-
juće politike te da je zastupnica Didović 
sama izvela taj zaključak.
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Tro�kovi nisu smanjeni; nered 
produciraju nalogodavci

U ime Kluba zastupnika HSLS-a, 
�elimir Janjić se prvenstveno osvrnuo 
na Izvje�će o reviziji, ustvrdiv�i najpri-
je kako povećanje prihoda od pretplate 
nije posljedica urednije naplate već je 
najvećim dijelom rezultat primjene novo-
ga Zakona o hrvatskoj televiziji, prema 
kojem se od o�ujka 2001. na prihode od 
pristojbi ne obračunava i ne plaća porez 
na dodanu vrijednost. Uz to naplata se 
naplaćuje sve te�e, odnosno raste iznos 
ispravaka potra�ivanja, �to se negativno 
odra�ava na rezultate poslovanja i likvi-
dnost HT-a.

Čemu uopće revizija ako se nepra-
vilnosti ne smanjuju ili smanjuju 
tek neznatno? Hitno donijeti mje-
re te propisati sankcije za nepo-
stupanje po nalazima i nalozima 
Dr�avne revizije.

Podsjetiv�i na akciju Vlade RH kojom 
se htjelo utjecati na zapo�ljavanje onih 
koji se godinama vode kao vanjski sura-
dnici, odnosno inzistiralo na smanjenju 
broja ugovora o djelu i usluga student-
servisa, uz redovito plaćanje dr�avi, pred-
stavnik Kluba je upozorio da u 2001. tro-
�kovi nisu smanjeni. �tovi�e, revizijom je 
utvrđeno da su pojedinim zaposlenicima 
obračunate naknade na temelju zaključe-
nih ugovora o autorskom djelu, koji se ne 
odnose na otkup gotovog autorskog djela 
stvorenog izvan radnog vremena (proti-
vno odredbama Pravilnika o autorskim i 
izvođačkim pravima). Za usluge student-
servisa utvrđeno je da su pojedini ugovori 
nepotpuni - nisu jasno opisani obavljeni 
poslovi, ukupno odrađeni sati niti cijena 
sata, već je samo utvrđen pau�alni iznos 
naknade.

Iz Izvje�ća, rekao je Janjić, proizlazi da 
u računovodstvu HRT-a ni�ta ne �tima pa 
im Dr�avna revizija nala�e da popi�u svu 
imovinu, potra�ivanja i obveze, da dono-
se realne godi�nje planove investicija te 
kadrova i poslovne promjene iskazuju 
kronolo�kim redom. Nered, po njegovim 
riječima, produciraju uglavnom nalo-
godavci, koji ne dostavljaju i ne ovje-
ravaju račune, ne nabavljaju u skladu s 

planovima i ne donose pravilnike. Ove 
je ocjene zastupnik HSLS-a potkrijepio 
primjerima.

Očito da na HRT-u ne funkcionira 
unutarnji nadzor, rekao je zastupnik, 
ustvrdiv�i kako se Klub zastupnika pita 
čemu uopće revizija ako se nepravilnosti 
ne smanjuju ili smanjuju tek neznatno. 
Izvje�će stoga primaju na znanje i zala�u 
se za hitno dono�enje mjera te propisiva-
nje sankcija za nepostupanje po nalazima 
i nalozima Dr�avne revizije - i to ne samo 
u slučaju HRT-a nego svugdje gdje ona 
obavi svoj posao, a Parlament je o tome 
raspravljao.

Za veću regionalizaciju 
programa

U ime Kluba zastupnika LS-a, dr. 
Zlatko Kramarić je izjavio da je ova 
rasprava izvjesno zati�je pred buru, pod-
sjetiv�i kako su prije nekoliko mjeseci 
mediji bili kontaminirani slikom o lo�em 
stanju na Hrvatskoj televiziji (ostavke, 
njihovo neusvajanje, polemike među čla-
novima Vijeća i sl.)

Klub raduje, rekao je, činjenica - vidlji-
va iz Izvje�ća - postojanja svijesti o dola-
sku konkurencije te zatim naglasio kako 
se ne mo�e raditi u stanju permanentne 
nesigurnosti, s obzirom na to da jo� nije 
formirano Vijeće. Stvari se, napomenuo 
je, moraju kontekstualizirati, vrijeme je 
izbora (krajem ove ili početkom druge 
godine) i izborna je kampanja zapravo 
započela pa će osjetljivost i javnosti i 
političara biti sve veća, a nesporazumi 
sve če�ći ne rije�i li se situacija do kraja.

U nastavku izlaganja Kramarić je: 
rekao kako moraju i na samoj Televiziji 
postojati mehanizmi koji će prepoznati 
sve one koji, kako reče, zločesto, odno-
sno nekorektno poku�avaju promovira-
ti svoju političku opciju; ustvrdio kako 
valja uva�iti i pravo na gre�ku novinara 
(ako nije svjesno načinjena i ne pona-
vlja se); ocijenio kako je javnost najbolja 
obrana od bilo kakve političke kontrole, 
privatizacije, politizacije ili stranačkih i 
drugih utjecaja; ustvrdio da bi trebalo biti 
�to vi�e emisija tipa �Forum� gdje se �na 
licu mjesta� sučeljavaju različite političke 
opcije i svjetonazori te kulturolo�ke opci-
je; izjavio da je previ�e emisija s najo-
pasnijim oblikom manipulacije - gdje se 
sla�u voditelj i sugovornik; izjavio da je 
vrlo opasno kad se Televizija pretvara u 

�va�ar ta�tine�, slu�eći promociji pojedi-
nih političara.

Predstavnik Kluba zastupnika LS-a jo� 
se: zalo�io za vi�e reda u financijskom i 
drugom poslovanju te za veću regionali-
zaciju programa; izjavio da se na Tele-
viziji ne ističu dovoljno liberalne vrije-
dnosti te rekao kako nema razloga da se 
monitoring ne obavlja.

HRT financijski konsolidiran
U ime Kluba zastupnika SDP-a 

govorila su dva zastupnika. Najprije je 
Nenad Stazić podr�ao Izvje�će i izrazio 
zadovoljstvo zbog financijske konsolida-
cije Hrvatske radiotelevizije, do čega je 
- naglasio je - do�lo i zahvaljujući odlu-
kama Parlamenta. Neobično je va�no, 
dometnuo je, �to je od kroničnog gubi-
ta�a stvorena tvrtka koja posluje poziti-
vno, jer bez financijske nema programske 
samostalnosti. Raduju i pro�logodi�nja 
ulaganja u tehničku modernizaciju - jer 
to omogućuje konkurentnost. Hrvatski 
radio je već izlo�en sna�noj konkurenci-
ji, a Televizija će jo� vi�e biti s dodjelom 
koncesije za Treći program. S obzirom na 
to da se dijeli kolač od marketinga, novca 
od toga će biti manje, a ostaju program-
ske obveze koje neće imati konkurentske 
televizije (dramski, dokumentarni, obra-
zovni, dječji program).

Zastupnik je, nadalje, pohvalio prela-
zak na 24-satno emitiranje programa za 
dr�avljane u inozemstvu i za pripadnike 
nacionalnih manjina te upozorio da se �to 
prije mora imenovati novo Vijeće kako 
bi izabralo novo vodstvo (ovo privreme-
no nema autoritet ljudi sa stalnim manda-
tom). Ustvrdiv�i kako neke emisije nisu 
u funkciji javne televizije već u funkciji 
osobne promocije voditelja, eklatantnim 
je dokazom pada profesionalizma nazvao 
posljednju emisiju Foruma - u kojoj je, 
kako reče, voditeljeva svrha bila - bez 
usporednih analiza, dokazati da Vlada 
(nezakonito) provodi kampanju samore-
klamiranja.

Ustvrdiv�i da se Klub zastupnika 
SDP-a zala�e za objektivan monitoring, 
zastupnik je rekao kako bi bilo dobro da 
su podaci o tome prilo�eni Izvje�ću te 
upozorio da takav (neovisan) monitoring 
i postoji - istra�ivanje 4300 minuta emi-
sija informativnog, političkog, dokumen-
tarnog, obrazovnog i zabavnog programa 
�to ga je u razdoblju od 1. do 30. stude-
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nog 2002. proveo neovisni stručni tim i 
Vijeće za medije Hrvatskoga helsin�kog 
odbora, uz financijsku podr�ku HSS-a, 
pokazalo je da je HDZ u vijestima 1999. 
(prethodni monitoring) bio zastupljen sa 
26,5 posto, a 2002. stranke Koalicije sa 
svega 7,4 posto. Stranke Koalicije dobile 
su, kako reče, skromnu podr�ku za dr�a-
vnički posao, a gotovo nikakvu kao stran-
ke (javljaju se samo 11 puta u trajanju od 
145 sekundi, a HDZ i stranke proiza�le iz 
HDZ-a �est puta u 61 sekundu izravnog 
govora (1999. HDZ se javio 189 puta u 
trajanju od 6369 sekundi izravnog govo-
ra). Stranke vladajuće koalicije javljaju 
se čak 17 puta manje od HDZ-a 2002. 
godine, a po vremenu izravnog govora 
gotovo 50 puta manje od HDZ-a 1999 - 
upozorio je Stazić, dometnuv�i kako stra-
načka politika stranaka koje su pobijedile 
na izborima vi�e ne određuje osnovni ton 
Vijesti. Uz to, HDZ i iz njega proiza�le 
stranke pojavljuju se u političkim emi-
sijama duplo vi�e od stranaka vladajuće 
koalicije (i stranački i dr�avnički kon-
tekst). Ista je situacija i kad je riječ o 
izravnom govoru u emisiji - predstavnici 
HDZ-a dobili su vi�e prostora za izravni 
govor od vladajuće koalicije u strana-
čkom i dr�avničkom kontekstu.

Zastupnik je izlaganje zavr�io napome-
nom kako su ovi podaci najbolja obrana 
ovoga vodstva Hrvatske radiotelevizije 
od beskrajnih i uporno ponavljanih optu-
�bi da radi u korist i za račun stranaka 
vladajuće Koalicije, jer to očito opo-
vrgavaju rezultati mjerenja nezavisnih 
institucija.

Pozitivna kretanja
Branislav Tu�ek je najprije ukazao na 

pozitivna kretanja: značajno povećan broj 
visokoobrazovanih kadrova na Hrvatskoj 
televiziji; veoma bitan napredak u ukla-
njanju nepravilnosti u poslovanju HRT-a; 
na financijsku stabilizaciju i ostvarenu 
dobit (7,5 mln kuna). Klub zastupnika 
SDP-a je zadovoljan pozitivnim pomaci-
ma po pitanju kontrole i nadzora unutar 
HRT-a, rekao je, ustvrdiv�i kako je kon-
trola obavila svoju zadaću te da uzroci 
le�e i u otvorenosti financijskog poslo-
vanja i u tome �to su definitivno zatvo-
rena vrata bilo kakvoj nedodirljivosti ili 
političkoj za�titi te da sve vi�e dominira 
princip otvorenosti i javnosti.

U ime Kluba, zastupnik se zatim osvr-
nuo na �maglovito sumnjive radnje i 

aktivnosti!� od 1998. do koalicijskog 
preuzimanja vlasti, koje - naglasio je - 
ukazuju da je manjkalo nadzora i kon-
trole od onih koji imaju financijska sred-
stva (građana odnosno gledatelja). Za 
nabavljenu opremu u vrijednosti 2 mln 
kuna, za koju je ugovor zaključen devet 
mjeseci (zakonski rok - 30 dana) nakon 
javnog nadmetanja, rok isporuke je tre-
bao biti kraj srpnja 1999, a isporučena 
je nakon dvije i pol godine, a i ne posto-
ji ponudbena dokumentacija. Ili drugi 
primjeri - u siječnju 2000. kupljena je 
oprema u vrijednosti 190 tisuća dolara, 
a ne postoji dokumentacija niti zapisnik 
o njenu preuzimanju, a nepravilnosti su 
zabilje�ene i kod nabavke informatičke 
opreme. Zanimljivost je, napomenuo je, 
u tome �to se ove veoma sumnjive akti-
vnosti odvijaju upravo u trenutku prije 
dolaska nove vlasti. Zastupnik je jo�: 
rekao da bi trebalo preispitati tro�enje 
sredstava reprezentacije te vidjeti �to je 
s uslugama student-servisa.

Nije točno da je Hrvatski helsin�ki 
odbor neovisan - riječi su kojima je Ante 
Beljo (HDZ) ispravio Stazića. U svezi, 
pak, s njegovom kritikom Foruma izja-
vio je kako su brojne druge emisije, npr. 
Latinica, daleko neobjektivnije i jedno-
stranije, i po zastupljenosti sugovornika 
i po temama.

Impresivan radijski pluralizam
Stav Kluba zastupnika LIBRE 

objasnio je mr.sc. Ivo �krabalo, izra-
ziv�i zadovoljstvo zbog stabilizacije 
HRT-a, koji je godinama nosio etiketu 
vječnog gubita�a i primjera rasipni�-
tva, a sada je, prema pokazateljima, 
pretvoren u financijski zdravu medij-
sku kuću, spremnu da se nosi sa sutra-
�njom konkurencijom. Rekav�i da je 
Hrvatska televizija godinama zapravo 
bila organ dr�avne vlasti na području 
medija, ustvrdio je da ona dovr�ava 
svoje tranzicijsko razdoblje pa da će se 
nakon transformacije u politički neovi-
san javni medij moći otkloniti mnogi 
sada�nji prigovori.

Zastupnik je naglasio da Parlament ima 
dvostruku odgovornost - predstavnika 
vlasnika (dr�ave) i predstavnika javnosti 
te da ti interesi nisu uvijek sasvim podu-
darni - kao vlasnik, s jedne strane �eli 
profitabilnu instituciju koja neće gutati 
novac, a da ga ne vrati, dok s druge stra-
ne mora inzistirati na ostvarivanju ciljeva 

zacrtanih na medijskom planu (stvaranje 
neovisnoga javnog medija).

Rekav�i da je radijski pluralizam 
veoma impresivan, zastupnik je izjavio 
da ga nema dovoljno na planu televizij-
skog medija pa je Parlament odlučio pri-
vatizirati jedan kanal dr�avne televizije. 
Proces će do jeseni vjerojatno biti okon-
čan, �to će svakako - naglasio je - utjecati 
i na rad i na financijsko poslovanje pa i 
programsko djelovanje HRT-a.

Mr.sc. �krabalo je izrazio zadovolj-
stvo �to je, prema Reviziji, propusta 
manje nego ranijih godina, �to su po�te-
no istaknuti te �to je vodstvo kuće iska-
zalo spremnost da se gre�ke otklone, a 
zabrinutost �to se veoma sporo smanju-
je broj zaposlenih i �to je na vanjsku 
suradnju oti�lo svega 20 posto manje 
novca nego u 2001. Ne vidi se koliki 
su tro�kovi proizvodnje, odnosno nema 
transparentnog uvida koliko je novca 
potrebno za proizvodnju domaćeg pro-
grama.

Uz financijsku stabilnost, bitna je 
profesionalna odgovornost i poli-
tička neovisnost novinara.

Zastupnik LIBRE je zatim upozorio 
da je 35,9 posto od marketinga u korist 
HRT-a prevelik dio kolača, da Parlament 
kao vlasnik mo�e biti zadovoljan, ali da 
je s aspekta stvaranja pluralnoga televi-
zijskog tr�i�ta Hrvatska televizija u star-
tu najjači partner te da će nove televizije 
imati prilično problema kod ubiranja pri-
hoda na tom tr�i�tu (s obzirom na to da 
nemaju udjela u pristojbama).

U nastavku izlaganja on je: upozo-
rio da se Revizija nije osvrnula na to je 
li po�tovana zakonska minuta�a �to se 
tiče promid�benih poruka; izjavio da je, 
uz financijsku stabilnost, bitna profesio-
nalna odgovornost i politička neovisnost 
novinara; ustvrdio kako Televizija vi�e 
ne bi smjela biti moćno sredstvo �pranja 
mozga� i nametanja javnosti određenih 
slika; da bi monitoring trebao postojati 
unutar samog HRT-a; da valja dovr�iti 
konzultacije o sastavu (novog) Vijeća, 
uz napomenu kako neće biti te�ko doći 
do 11 odgovornih i uglednih ljudi koji će 
znati voditi Hrvatsku radioteleviziju; da 
valja osigurati modernizaciju Hrvatskog 
radija.
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Podsjetiv�i da je Vijeće HRT-a, sukla-

dno zaključku Hrvatskog sabora iz 2002, 
trebalo dostaviti izvje�će do kraja pro�le 
godine o gledanosti HTV-a i slu�ano-
sti Hrvatskog radija, Mirjana Didović 
(SDP) je upozorila da nema potrebnih 
podataka relevantnih za prikaz stanja slu-
�anosti i gledanosti programa HRT-a te 
da se stoga ova �uvjetno rečeno analiza� 
(prikaz podataka dva nezavisna istra�iva-
nja u kojima su kori�tene dvije različite 
metodologije) mo�e samo primiti na zna-
nje. Materijalu nedostaju usporedni poda-
ci (s prethodnim razdobljem), a izostale 
su i ocjene te zaključci dviju nezavisnih 
institucija o tome �to sve utječe na veću 
ili manju gledanost/slu�anost. To upuću-
je na zaključak, rekla je zastupnica, da 
HRT ubuduće mora provoditi monito-
ring, sustavna i stalna stručna istra�iva-
nja te vrste.

Urednicima pojedinih emisija 
- prevelike ovlasti

Ante Beljo (HDZ) je rekao kako se 
kod analize (ne)uspje�nosti Hrvatske 
televizije moraju na umu imati dva para-
metra - da je riječ o moćnom sredstvu 
informiranja (�ono �to nije bilo na Tele-
viziji nije ni dogodilo�) te da je plaćaju 
gledatelji pa da mora prvenstveno slu�i-
ti njima. Privatne televizije mogu imati 
svoje privatne politike, ali kod Hrvatske 
televizije gledatelji nemaju izbora - pret-
plata je obvezna, a kad je tako onda je i 
vodstvo HT-a du�no davati programe koji 
ljude zanimaju i koji će slu�iti hrvatskoj 
javnosti kao cjelini.

Zastupnik je, nadalje: izjavio da se ure-
dnicima pojedinih emisija daju prevelike 
ovlasti; da u pojedinim emisijama domi-
ra ono mi�ljenje koje je prisutno u samo 
5-6 posto hrvatskog naroda (�klasičan 
primjer te zloporabe je Latinica�), odno-
sno da se �daje� ono �to hrvatska javnost 
zapravo ne misli i ne �eli, a financirano 
je novcem hrvatskih gledatelja; da su od 
2000. naovamo smijenjeni (profesionalni 
i objektivni) urednici mnogih emisija.

Rekav�i kako misli posve suprotno 
od �krabala, Ante Beljo je izrazio �alje-
nje �to Vijeće neće biti konstituirano na 
raniji način (od 23 člana 10 ih je bilo iz 
političkih stranaka, proporcionalno nji-
hovoj zastupljenosti u Parlamentu te 13 
predstavnika raznih organizacija i udru-
ga). Saborska će većina odlučiti o člano-
vima Vijeća dok manjina (opozicija) neće 
imati utjecaja, i to sve �u ime demokra-
cije i nepolitičnosti�. A najgori su, nagla-
sio je, oni koji ka�u da su nepolitični jer 
su sluge svake politike i svaka je njima 
manipulirala.

Zastupnik je jo� demantirao tvrdnju iz 
rasprave kako manjine ranije nisu bile 
zastupljene u Vijeću (zastupao ih je Ivo 
Goldstein iz �idovske zajednice).

Nenad Stazić (SDP) je rekao da Beljo 
ili ne poznaje Zakon o Hrvatskoj radio-
televiziji i način sastavljanja Vijeća ili 
namjerno obmanjuje javnost. Netočno je 
da oporba neće imati utjecaja na sastav 
Vijeća, imat će jednak kao i stranke koje 
čine Vladu. Naime, nakon �to se utvrdi 
koji kandidati ispunjavaju uvjete parla-
mentarne političke stranke sastavljaju 
svoje preferencijske liste i zajednički 
kandidati pozicije i opozicije automat-
ski ulaze u Vijeće. Ukoliko zajedničkih 
kandidata nema Vijeće se sastavlja tako 
da jedan kandidat ide s liste vladajućih, a 
sljedeći s liste opozicijskih stranaka.

Ante Beljo je uzvratio da se u doktri-
ni o manipulacijama s demokracijom ne 
govori o proporcionalnoj zastupljenosti 
raznih struja u dru�tvu već o terorizmu 
većine nad manjinama. Kad se bude 
raspravljalo o Vijeću vidjet će se koji će 
to ljudi proći, dometnuo je rekav�i kako 
Koalicija ima većinu pa je nije briga za 
ono �to manjina misli i �eli.

Monitoring neovisnom tijelu
Uslijedilo je izlaganje ravnatelja HRT-

a, Mirka Galića, koji je, među ostalim; 
izjavio kako je rasprava pokazala da veći-
na ocjenjuje kako HRT posluje stabilno; 
da se u stilu dobrog gospodara pazilo u 
�to se ula�e i kako, da se to, na�alost, 

nerijetko, činilo i nau�trb zaposlenika, 
tako da je prosječna plaća 4473 kune; da 
se slabosti na koje je ukazala s pravom 
Dr�avna revizija odnose i na razdoblje 
prije no �to je sada�nje rukovodstvo pre-
uzelo odgovornost za kuću.

Poja�njavajući odnos pristojbe i marke-
tinga, ravnatelj Galić je rekao da se prihodi 
od pristojbe kreću na dobroj razini (oko 60 
posto), dok su prihodi od marketinga izme-
đu 35 i 40 posto, �to je u praksi boljih europ-
skih televizija. Kad je riječ o monitoringu, 
rekao je da će ga HRT opet raditi, predlo-
�iv�i da se u okviru buduće rasprave kod 
usvajanja Zakona o elektroničkim medi-
jima ta funkcija dodijeli neovisnom tijelu 
(mo�da budućem Vijeću za radioteleviziju, 
i to ne samo za javnu već za sve elektron-
ske medije), kao �to to radi većina televizi-
ja. Nije, naime, sasvim primjereno da kuća 
koja proizvodi program i za njega odgovara 
istodobno daje informaciju o njemu.

Hrvatski sabor je prihvatio Izvje�će 
o obavljenoj reviziji poslovanja Hrvat-
ske radiotelevizije za 2000. i 2001. 
godinu sa 64 glasa �za�, 3 �protiv� i 
jednim �suzdr�anim�. Na znanje su sa 
62 glasa �za�, 24 �protiv� i 4 �suzdr-
�ano� primljeni Izvje�će o radu Upra-
vnog vijeća Hrvatske radiotelevizije 
u razdoblju od 20. kolovoza 2001. do 
28. o�ujka 2003. i Izvje�će o poslova-
nju Hrvatske radiotelevizije u 2002. 
godine.

Sukladno prijedlogu Kluba zastu-
pnika HDZ-a, zaključeno je (69 glaso-
va �za�, 13 �protiv� i 8 �suzdr�ano�) 
da će HRT od 1. srpnja 2003. provoditi 
mjerenje zastupljenosti pojedinih poli-
tičkih stranaka, zastupljenosti vlasti 
i oporbe u svim programima HRT-a, 
s posebnim osvrtom na informativne 
emisije. Izvje�ća o monitoringu bit će 
javnosti dostupna jednom mjesečno.

Na znanje je primljeno i Izvje�će o 
gledanosti Hrvatske televizije i slu�a-
nosti Hrvatskog radija o programima i 
emisijama prema podacima nezavisnih 
institucija, i to sa 79 glasova �za�, 4 
�protiv� i 5 �suzdr�anih�.

J.�; J.R.
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Većinom glasova zastupnici Hrvat-
skog sabora prihvatili su Godi�nje 
izvje�će o provedbi Plana razminiranja 
hrvatskoga dr�avnog prostora i utro�e-
nim sredstvima za 2002. godinu.

O IZVJE�ĆU
U Izvje�ću kojega je podnijela Vlada 

Republike Hrvatske ukazuje se na rezul-
tate Nacionalnog programa protuminskog 
djelovanja u Republici Hrvatskoj, koji je 
donesen 7. listopada 2000. godine. Tada 
su postavljeni ciljevi da se zagađeni pro-
stor očisti od mina do 2010. godine. Uku-
pna zagađenost minsko eksplozivnim 
sredstvima prostora Republike Hrvatske, 
procijenjena je početkom 2002. godine 
na povr�inu od 1.700.000.000 m2. Od 
ukupno 21 �upanije u Republici Hrvat-
skoj u 14 �upanija je utvrđena zagađe-
nost minsko eksplozivnim sredstvima, 
kao posljedice sustavnog miniranja tije-
kom Domovinskog rata.

Godi�njim izvje�ćem o provedbi Plana 
razminiranja hrvatskog dr�avnog pro-
stora i utro�enim sredstvima za 2002. 
godinu, analizira se ostvarenje Plana i to 
za period od 2. siječnja do 31. prosinca 
2002. godine. Planom razminiranja za 
navedeni period bile su definirane slije-
deće temeljne zadaće:

- zajednici vratiti na uporabu povr�inu 
od 69.205.971 četvorni kilometar

- obilje�iti minska polja i sumnjive 
povr�ine u du�ini od 230 kilometara

- provesti edukaciju pučanstva o opa-
snostima od mina i pomoć minskim 
�rtvama

- pratiti i uključivati razvoj novih 
tehnologija i tehnika razminiranja.

Podneseni tekst Izvje�ća uz tekstualni 
dio donosi i brojne statističke i tabelarne 
priloge, iz kojih su vidljivi učinci i rezul-
tati Plana za razminiranje. Tako se donosi 

pregled prioritetnih skupina za razmini-
ranje, kao i ostvarenje zacrtanog plana. 
Korisni podaci donose se i na stranicama 
kasnijih priloga, u kojima su iznijeti pla-
novi i rezultati realizacije po pojedinim 
�upanijama. Najvi�e povr�ina razmini-
rano je u Osječko-baranjskoj (6.913.414 
m2) i Vukovarsko-srijemskoj �upaniji 
(5.519.512 m2). Pored navedenih poslo-
va razminiranja, va�no je istaknuti da 
su tijekom 2002. godine obavljena izvi-
đanja minski sumnjivih prostora, čiji 
rezultat nije bio vraćanje povr�ina, već 
definiranje minski sumnjivih prostora, 
�to će rezultirati povećanim vraćanjem 
povr�ina tijekom 2003. godine. Ovo je 
posebno karakteristično za Bjelovarsko-
bilogorsku �upaniju, koja će 2003. godi-
ne u potpunosti biti isključena iz min-
ski sumnjive zone. Nadalje, stvoreni su 
uvjeti za isključenje iz minski sumnjivih 
zona; Dubrovačko-neretvanske, Viroviti-
čko - podravske i Zagrebačke �upanije u 
2004. godini.

Isto tako, tijekom 2002. godine nakna-
dno su vr�ene korekcije Plana za razmi-
niranje u smislu definiranja prioriteta 
�to je rezultiralo znatnim anga�manom 
HCR-a i komercijalnih tvrtki na prosto-
ru buduće autoceste Zagreb - Split. Od 
planiranih 69.205.971 m2 ostvareno je 
60.398.774 m2 ili 87,27% plana za 2002. 
godinu. Tijekom razminiranja u nave-
denom razdoblju, pronađeno je ukupno 
95.816 komada MES-a i NUS-a od čega 
4.672 protupje�ačke i 3.693 protuoklopne 
mine, te 87.451 komad ostalih neeksplo-
diranih ubojnih sredstava uključujući i 
streljivo malog kalibra u �to su uključena 
sredstva koja su postrojbe Hrvatske voj-
ske prona�le i uni�tile. Razminiranje je u 
2002. godini vr�ilo 24 komercijalne tvr-
tke i 1 NGO (Norwegian People�s Aid) s 
ukupno 664 pirotehničara (550 domaćih i 
114 stranih), 38 strojeva i 65 pasa. Tije-

kom izviđanja, izvr�eno je obilje�avanje 
minski sumnjivih prostora. Od planiranih 
230 kilometara izvr�eno je obilje�avanje 
na 192 km. Pored navedenog, HCR je 
vr�io zanavljanje oznaka koje su bile uni-
�tene ili nestale na već ranije označenim 
prostorima, �to je i razlog neispunjenja u 
potpunosti plana obilje�avanja minskih 
polja i minski sumnjivih povr�ina. Obi-
lje�avanje ovih povr�ina vr�eno je u sklo-
pu aktivnosti općeg i tehničkog izvida, te 
na temelju dojava o pronađenim neevi-
dentiranim minskim poljima, pojedina-
čnim minama i neeksplodiranim ubojnim 
sredstvima na područjima koja nisu bila u 
Planu razminiranja za 2002. godinu.

U nastavku Izvje�ća za 2002. godinu 
donose se i tabele o financijskom poslo-
vanju, te o sredstvima Dr�avnog prora-
čuna koja su utro�ena za ove namjene. 
Hrvatski centar za razminiranje ukupno 
je planirao 219.993.608,37 a potro�io 
214.410.719,02 kune ili 97,46%. Dono-
si se i pregled javnih poduzeća koja su 
financirala razminiranje, te vrijednost 
radova koji su financirani donacijama. 
Na kraju se donose podaci o edukaci-
ji o opasnostima od mina kao i pregled 
minskih �rtava po godinama, a tekstualni 
podaci obogaćeni su i potkrijepljeni pra-
tećim statističkim prilozima.

RADNA TIJELA
U Odboru za unutarnju politiku 

i nacionalnu sigurnost provedena je 
rasprava o podnijetom Izvje�ću. Nakon 
uvodnog izlaganja predstavnika pre-
dlagatelja od strane Odbora je izra�eno 
zadovoljstvo s podnesenim Izvje�ćem. 
S posebnom su pozorno�ću raspravljena 
pitanja temeljnih zadaća razminiranja za 
proteklu godinu kao i prijedlozi daljnjih 
aktivnosti Hrvatskog centra za razmini-
ranje u ovoj i narednim godinama. Vrlo 

GODI�NJE IZVJE�ĆE O PROVEDBI PLANA RAZMINIRANJA HRVATSKOG DR�AVNOG 
PROSTORA I UTRO�ENIM SREDSTVIMA ZA 2002. GODINU

Do 2010. godine - Hrvatska 
čista od mina
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pozitivnom je u raspravi ocijenjena sura-
dnja Hrvatskog centra za razminiranje, s 
odgovarajućim međunarodnim stručnim 
i humanitarnim organizacijama, uz inzi-
stiranje da takvu suradnju treba i dalje 
razvijati. Članovi Odbora posebno su 
ustrajali na potrebi iznala�enja načina 
za osiguranje stalnih sredstava za razmi-
niranje, jer bi inače moglo doći u pitanje 
provođenje plana potpunog razminiranja 
hrvatskog dr�avnog prostora do 2010. 
godine.

Posebno je nagla�ena va�nost označa-
vanja minskih polja odgovarajućim upo-
zorenjima i oznakama, koje je potrebno 
stalno odr�avati, obnavljati i nadgledati 
zbog njihovog učestalog uni�tavanja ili 
odno�enja. Iako je izra�eno razumije-
vanje za probleme koji se javljaju prili-
kom neovla�tenog otuđenja ili uni�tenja 
tih oznaka, nagla�ena je potreba strogog 
zakonskog sankcioniranja prekr�itelja 
koji tim svojim činom dovode u pitanje 
ljudske �ivote i materijalne vrijednosti. U 
raspravi su podr�ani promid�beni progra-
mi policije i HCR-a, a osobito oni koji se 
objavljuju putem elektronskih medija, a 
sugerirano je da se ti spotovi i sadr�ajno 
dopune značajem očuvanja oznaka mini-
ranih područja.
Članovi Odbora su u raspravi inzisti-

rali da se u poslovima razminiranja u 
�to većoj mjeri koriste posebni strojevi 
za tu svrhu, jer su se u praksi pokazali 
vrlo učinkovitima. Također je ukazano 
na potrebu nastavka zbrinjavanja mo�e-
bitnog nezbrinutog minsko-eksplozivnog 
materijala. Odbor je ponovljeno zaključio 
da će, sukladno svom poslovničkom dje-
lokrugu i zakonskom ovla�tenju, pratiti 
ostvarivanje plana razminiranja tijekom 
2003. godine na način da će do konca 
godine razmatrati povremena izvje�ća 
HCR-a o pojedinim pitanjima i proble-
mima koji će se pojaviti u ostvarivanju 
plana razminiranja.

Nakon rasprave, Odbor je jednoglasno 
predlo�io Hrvatskom saboru dono�enje 
zaključka kojim se prihvaća Godi�nje 
izvje�će o provedbi Plana razminiranja 
hrvatskog dr�avnog prostora i utro�enim 
sredstvima za 2002. godinu.

RASPRAVA
Zastupnicima se u ime podnositelja 

uvodno obratio ravnatelj Hrvatskog cen-
tra za razminiranje, Oto Jungwirth. Ista-
knuo je da je tijekom 2002. godine kori-

snicima na sigurnu uporabu vraćena povr-
�ina od 60,4 milijuna kvadratnih metara, 
a u poslovima razminiranja sudjelovale 
su profesionalne komercijalne tvrtke, ali 
i nevladina udruga, te postrojbe Hrvat-
ske vojske. Na kraju je napomenuo da je 
tijekom navedenog perioda zabilje�eno i 
stradavanje 32 osobe, od kojih je 6 osoba 
smrtno stradalo u 23 minska incidenta. 
Posebno je upozorio na slučaj kada je u 
�kabrnji i Grubi�nom polju, u dva inci-
denta, stradalo devetero djece s većim ili 
manjim posljedicama. Te su godine ranje-
na i četiri pirotehničara pri obavljanju 
svojih du�nosti, naglasio je izvjestitelj.

Problemi financiranja
U ime Kluba zastupnika SDP-a govori-

la je zastupnica Branka Baletić, te napo-
menula da će prihvatiti podnijeto Izvje�će 
za 2002. godinu. Podsjetila je zatim i na 
zacrtane planove i programe koji bi do 
2010. godine trebali dovesti do potpunog 
či�ćenja Hrvatskog prostora od minsko-
eksplozivnih sredstava. Napomenula ja 
da iz Izvje�ća izvire i zaključak da je do

Projekt kojim se poma�e djeci 
koja su stradala od mina, uspje-
�no djeluje u Rovinju u sklopu 
donacije Kanadske vlade.

nepotpune realizacije za pro�lu godinu, 
do�lo zbog toga jer nije u cijelosti rea-
liziran financijski dio. Najslabija rea-
lizacija financijskog plana su sredstva 
donacija, a tu se ostvarilo svega 12% od 
planiranih sredstava. Govoreći o stra-
danjima od mina tijekom pro�le godi-
ne, zastupnica je skrenula pozornost na 
posebno dobar projekt Centra za djecu 
�rtve mina, koji djeluje u Rovinju. U 
sklopu donacija Kanadske vlade izra-
đen je projekt kroz kojega je pro�lo 26-
tero djece. Vrijednost ove investicije je 
oko pola milijuna dolara, a u projekt su 
uključene dr�ave: Kanada, SAD, Fran-
cuska, Norve�ka i Japan. Klub zastu-
pnika SDP-a ujedno pozdravlja i potiče 
izradu ovakvih projekata koji Hrvatsku 
svrstavaju u sam vrh dr�ava koje se bore 
i brinu za čistoću svog prostora od min-
skih zagađenja. Na kraju je ukazala i na 
statističke podatke o broju do sada stra-

dalih osoba, te ocijenila da treba nasta-
viti kampanju o potrebi upozoravanja 
javnosti na opasnosti koje vrebaju od 
mina zaostalih iz perioda ratnih djelo-
vanja.

U ime Kluba zastupnika HDZ-a govo-
rila je zastupnica Jadranka Kosor. I 
ona je ocijenila da do kraja 2010. godi-
ne treba okončati či�ćenje onih povr�ina 
u Republici Hrvatskoj koje su oneči-
�ćene minsko-eksplozivnim sredstvima. 
Procijenila je da se u zemlji skriva opa-
snost od jo� oko milijun preostalih mina. 
Savladavanje ovog zadatka za svoj pri-
oritet naravno ima segment sigurno-
sti ljudi, ali va�ni su i ostali razlozi 
gospodarske naravi, kao i činjenica da 
smo i turistička destinacija. Podsjetila 
je da su prilikom dono�enja proračuna 
za 2003. godinu amandmanom tra�ili 
da se poveća opseg potrebnih sredstava 
za ove namjene. Postojeća sredstva sva-
kako nisu dovoljna, a to potvrđuje i ovo 
Izvje�će. Zakazale su i prognoze koje 
su ukazivale da će se manjak sredstava 
upotpuniti sredstvima iz donacija. Kao 
�to je poznato, iz ovoga je izvora osi-
gurano svega 12,77% najavljenih sred-
stava. Zadovoljna je međutim �to se na 
ove povr�ine vratilo znatno vi�e ljudi od 
predviđenog broja.

Jo� uvijek stradavaju povratnici, 
ali i pirotehničari

Međutim, ovaj trend nije ujedno pra-
ćen sa zami�ljenim planom revitaliza-
cije gospodarstva i poljoprivrede. Upo-
zorila je i na dvije stavke koje je uočila 
analizom tabele koja ukazuje na stradale 
osobe. Čak je devet osoba stradalo pri 
sakupljanju drva ili obradi zemlje, a isti 
je broj i stradale djece. Kako bi se izbje-
gle ovakve situacije predlo�ila je da se 
pojačaju sadr�aji koji bi educirali okol-
no stanovni�tvo na opasnosti koje prijete 
od jo� uvijek skrivenih mina. U ovom je 
poslu osobito va�na pomoć od televizi-
je koja mo�e prenositi va�ne poruke. 
Upozorila je zatim i na stavove i očeki-
vanja hrvatskih pirotehničara koji su se 
odlučili i za �trajk, �eleći upozoriti na 
uvjete i okolnosti svog izuzetno opasnog 
zanimanja. Kao odgovor na ova očeki-
vanja, rečeno je da je već pripremljen 
Zakon o humanitarnom razminiranju, a 
to je ujedno bio i razlogom zbog kojih 
je moj zakonski prijedlog odbijen, upo-
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zorila je zastupnica Kosor. Ovaj se prije-
dlog međutim, jo� uvijek nije pojavio na 
na�im klupama, pa se mo�e konstatirati 
da su obmanuti i zastupnici i pirotehni-
čari. Upozorila je ujedno na sve rizike i 
opasnosti koje svakodnevno prijete piro-
tehničarima pri obavljanju njihovog opa-
snog i humanog zadatka. Smatra da sami 
zaključci o Izvje�ću neće biti dovoljni, jer 
nema prijedloga �to će se raditi u slijede-
ćem periodu kao ni izvora financiranja. 
Mi to primamo k znanju, zaključila je 
zastupnica Jadranka Kosor.

Treba voditi računa o očekivanju 
pirotehničara koji su se u borbi 
za svoja prava morali poslu�iti i 
�trajkom.

Za ispravak netočnog navoda javio se 
zastupnik Stjepan Henezi (SDP). On je 
precizirao koliko je plan ostvaren za pro-
teklu godinu. Plan izvr�enja ostvaren je 
u iznosu od 87%, a u financijskom dijelu 
samo sa 38%.

U ime Kluba zastupnika HSS-a govo-
rio je zastupnik Marijan Mar�ić, koji 
se uvodno osvrnuo na medijsku kampa-
nju koja je u posljednje vrijeme uperena 
prema HCR-u, ukazujući na detalje oko 
obavljanja i dodjele poslova dr�avnoj 
tvrtki �Mungos�. Podsjetio je zatim na 
temeljne ciljeve Nacionalnog programa 
protuminskog djelovanja koji je donesen 
jo� 7. listopada 2000. godine. Analizirao 
je zatim učinke i financijske detalje iz 
pojedinih tablica podnijetog Izvje�ća koje 
govore o zacrtanim i realiziranim ciljevi-
ma i zadacima. Osnovni razlozi zbog 
kojih nisu u potpunosti realizirani posta-
vljeni ciljevi, le�e u razlozima financijske 
naravi, konstatirao je zastupnik Mar�ić. 
Smatra da bi bili korisni i podaci iz kojih 
bi se vidio učinak �Mungosa�, kao i osta-
lih tvrtki koje su tijekom pro�le godine 
radile na realizaciji či�ćenja prostora od 
minsko-eksplozivnih sredstava.

I on je upozorio da Vlada nije poja-
snila razloge zbog kojih kasni u stvara-
nju pravnog okvira i dono�enju Zakona 
o humanitarnom razminiranju. Ocijenio 
je ujedno da su se potrebna sredstva 
mo�da trebala osigurati putem rebalansa 
proračuna, te tako izvr�iti sve planirane 
poslove vezane uz razminiranje. Potre-

bno je i dalje vr�iti napore oko edukacije 
stanovni�tva, kako bi ih se upozorilo na 
minska sredstva, jer nas broj stradalih i 
poginulih osoba, upozorava na prisutne 
opasnosti koje neprekidno vrebaju iz jo� 
uvijek skrivenih i opasnih minskih polja. 
Mi u HSS-u ocjenjujemo, da ovo Izvje�će 
nije u skladu s Nacionalnim programom 
niti s predviđenim planom za razminira-
nje. Ipak, mo�emo konstatirati da su pro-
blemi koji se odnose na či�ćenje prostora 
od mina veliki i brojni. Potrebno je već 
slijedeće godine realizirati sve priorite-
te iz Nacionalnog programa, upozorio 
je zastupnik, citirajući ujedno i njegove 
temeljne odredbe o potrebi či�ćenja od 
mina, te povratku i gospodarskoj revita-
lizaciji navedenih prostora.

Ponovno je ispravak netočnog navoda 
zatra�io zastupnik Henezi, ukazujući na 
planirana proračunska sredstva za ovu 
namjenu koja su realizirana tijekom pro-
tekle godine. Zastupnik Marijan Mar�ić 
upozorio je međutim na povredu članka 
209. Poslovnika, ukazujući da je posta-
vio pitanje o mogućoj provedbi rebalansa 
kako bi se ostvarili svi navedeni poslovi 
vezani uz razminiranje.

Razminiranje vi�e ne 
predstavlja Vladin prioritet

U nastavku rada Sabora o podnijetom 
je Izvje�ću govorio zastupnik �elimir 
Janjić (HSLS). Ocijenio je da je mo�da 
plan Nacionalnog programa bio previ�e 
optimističan prilikom utvrđivanja kraj-
njih rokova. Računalo se je ujedno da 
će rasti namjenska sredstva za potrebe 
razminiranja od 2001. godine. Ujedno je 
i Vlada Republike Hrvatske razminiranje 
proglasila jednim od svojih prioriteta, jer 
se �eljelo prognanike �to prije i sigurnije 
vratiti u njihove domove i naselja. Među-
tim, vrlo se brzo pokazalo da ovi zadaci 
nisu od prioritetnog značaja za Vladu, a 
niti za Hrvatski sabor, jer su se stavke za 
razminiranje, umjesto da rastu, nepreki-
dno smanjivale. Uvođenje sustava kon-
kurentnosti imalo je dobre namjere, ali 
se pretjeralo sa skidanjem cijene koja 
je u nekim slučajevima cijene či�ćenja 
spu�tala ispod 3 kune po kvadratnom 
metru. Tu se ujedno mo�e postaviti i 
pitanje kvalitete obavljenih radova, jer se 
radi o cijeni koja je ni�a i od uklanjanja 
raslinja i grmlja ispod dalekovoda. Kada 
su se povećale pojedine stavke u HCR-

u, nama je rečeno da će se odgovoriti 
na sva postavljena pitanja, ali do dana-
�njeg dana to se nije ostvarilo, upozorio 
je zastupnik Janjić. Analizirao je zatim 
pojedine zacrtane i realizirane stavke za 
proteklu godinu, upozoravajući na nizak 
postotak ostvarenih zadaća pri revitali-
zaciji gospodarstva i poljoprivrede na 
razminiranim područjima. Iste je vri-
jednosti zatim analizirao i međusobno 
uspoređivao po hrvatskim �upanijama, 
ocjenjujući da je plan ostvaren s manje 
od 50%. Planirana sredstva osigurava-
na su većinom posredstvom proračuna, 
dok su zakazali izvori koji su se očeki-
vali putem donacija. Ocijenio je ujedno 
da su se neke humanitarne akcije oko 
donacija, podređivale promociji pojedi-
nih osoba, dok se izbjegavalo pozvati 
one osobe koje su se već itekako afirmi-
rale na ovom području, poput zastupnice 
iz Pakraca - Jadranke Kosor. Zastupnik je 
na kraju najavio da će kasnije nastaviti 
svoje izlaganje, kada će govoriti u ime 
Kluba zastupnika HSLS-a.

Nije dobro �to se cijena či�ćenja 
jednog kvadratnog metra, u poje-
dinim slučajevima, spustila ispod 
tri kune.

Zastupnica Dubravka Horvat (SDP) 
javila se zbog ispravka netočnog navo-
da, ocjenjujući da nije točna formulaci-
ja kako su pojedine humanitarne akcije 
bile podređene promocijama pojedina-
ca. Smatra ujedno da se time ova tema 
upotrebljava na nekorektan način, jer je 
na Trg bana Jelačića, gdje je odr�ana ova 
akcija, mogao doći svatko onaj koji nije 
bio spriječen.

Govoreći o podnijetom Izvje�ću za 
2002. godinu, zastupnik Branko Tu�ek 
(SDP) ukazao je na potrebu stalne edu-
kacije kada je riječ o opasnostima od 
mina. Stradavaju poljoprivrednici i djeca, 
ali i stručne osobe koje se bave poslo-
vima razminiranja, a broj ukupno stra-
dalih tijekom pro�le godine s razlogom 
nas upozorava na dodatni oprez i potre-
bu edukacijskih preventivnih programa. 
Smatra da bi se i ovi podaci o stradalim 
osobama trebali prikazati po �upanijama, 
ocjenjujući da o ovom problemu treba 
ozbiljno razgovarati. Najveći broj stra-
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dalih, odnosi se na Zadarsku, Osječko-
baranjsku i Bjelovarsko-bilogorsku �upa-
niju, a značajan postotak ljudi stradao je 
obrađujući poljoprivredne povr�ine ili 
sakupljajući drva u �umskim područji-
ma. Ujedno, najopasniji mjeseci bili su 
studeni i prosinac, dakle konac godine. 
Upozorio je zatim na te�ke uvjete svako-
dnevnog rada pirotehničara, dodajući da 
su i oni pridonijeli pravodobnoj realizaci-
ji izgradnje dionica ceste Zagreb - Split, 
jer su čistili prometnu trasu prije početka 
izvođenja građevinskih poslova.

Smatra ujedno da je u podnijetom 
Izvje�ću trebalo preciznije ukazati na broj 
i strukturu nekoliko humanitarnih akcija 
koje su prikupljale sredstva za razmini-
ranje, ističući napore udruge ��okadija� 
iz Slavonije.

Zastupnik �elimir Janjić zatra�io je 
repliku, kako bi potvrdio da svaka akci-
ja koja ima za cilj �to br�e razminiranje, 
zaslu�uje pohvalu, ali ovo se Izvje�će 
odnosi na 2002. godinu pa nije moglo 
registrirati akcije podr�ke poput one koju 
je obavila udruga ��okadija�. Uslijedio je 
i odgovor na repliku, a zastupnik Tu�ek je 
ukazao i na neke druge akcije te ocijenio 
da bi sve udruge koje su pomagale posao 
razminiranja, trebale dobiti skroman znak 
priznanja za ulo�eni trud.

Zastupnica Dorica Nikolić (HSLS) 
upozorila je da problemi oko razmini-
ranja nezaslu�eno, ali polako padaju u 
zaborav, a Izvje�će je jedini povod kada 
se jednom godi�nje razmotri ovo va�no 
humanitarno područje.

Donacije sve manje
Slo�ila se sa zastupnikom Janjićem 

da se pojedine donatorske akcije kori-
ste za osobnu promociju, predla�ući 
da se na pomoć potaknu oni gradovi 
koji nisu ugro�eni i zagađeni minsko-
eksplozivnim sredstvima. Podsjetila je 
ujedno na sličnu akciju koju je svoje-
dobno potaknuo zastupnik i predsje-
dnik HSLS-a, Dra�en Budi�a. Zatim 
se osvrnula na pojedine razloge zbog 
kojih nije u potpunosti realiziran plan 
za prethodnu godinu, ocjenjujući da 
se previ�e pomoći očekivalo od stra-
nih donatora. Smatra da su za određe-
ne propuste prvenstveno krivi članovi 
Vlade. Ukazala je istovremeno i na 
podatak da je ministar financija, dr.sc. 
Mato Crkvenac odgovorio negativno na 
ponudu predstavnike Kanadske Vlade o 

mogućnostima otpisivanja duga u izno-
su od čak 158 milijuna EUR-a. Kada 
je slična ponuda do�la Srbiji, ona ju 
je spremno prihvatila. Smatra ujedno 
da se veliki poslovi očekuju od otva-
ranja dionica autoceste, ali slučaj Sla-
vonije koja ima trasu autoceste cijelom 
svojom du�inom, demantira ove opti-
mističke najave. Ukazala je zatim na 
lo�e ishode oko privatizacije pojedinih 
javnih poduzeća, upozoravajući da stra-
ni vlasnici prvenstveno misle na svoj 
profit, a ne na posljedice rata koje trpi 
Republika Hrvatska. Na kraju je ocije-
nila da su se napori oko poslova razmi-
niranja i prikupljanja donacija, počeli 
osjećati tek u posljednje vrijeme.

Previ�e pomoći oko poslova razmi-
niranja, neutemeljeno se očekiva-
lo od stranih donacija.

Zastupnica Dubravka Horvat (SDP) 
upozorila je na autentične i kontinuirane 
napore koje na poslovima razminiranja 
pokazuju tijela lokalne uprave i samou-
prave. Zamjerila je �to se kroz izlaganje 
zastupnice Dorice Nikolić ovi napori 
obezvređuju i zanemaruju. Iz podnije-
tog je Izvje�ća uočljivo da se nisu mogli 
realizirati ba� svi zacrtani poslovi, jer su 
neke povr�ine naprosto imale prioritet. 
Ukazala je zatim na zagađenost mina-
ma u slavonskim �upanijama, ističući 
probleme koji se javljaju u Brodsko-
posavskoj �upaniji, ukazujući ujedno na 
realizaciju programa tijekom ove godi-
ne. Kada se govori o ovim poslovima 
niti �upanijama, kao ni HCR-e ponekad 
nije lagano ni jednostavno odrediti pri-
oritete prilikom poslova razminiranja. 
Sve se to ujedno odra�ava i na revi-
talizaciju gospodarstva, poljoprivrede, 
kao i izgradnju potrebne infrastrukture, 
upozorila je zastupnica. Kada se govori 
o financijskim sredstvima, potrebno je 
nadoknaditi izostanak donacija i zacr-
tanih poslova, već tijekom ove godine. 
Ukazala je zatim i na specifične proble-
me koji se javljaju prilikom razminira-
vanja riječnih obala. Ovdje je potrebno 
odjednom zavr�iti sve poslove razmini-
ranja, jer periodične poplave dovode do 
pomicanja minsko-eksplozivnih sredsta-
va, te dodatno ote�avaju opasne poslo-
ve. Na kraju je ukazala da je �upanijska 

skup�tina Brodsko-posavske �upanije 
u dogovoru s HCR-om ocijenila da se 
poslovi mogu ubrzati ukoliko se udvo-
struče ona sredstva koja �upanija osigura 
posredstvom donacija. Postoji puno kon-
takata sa zemljama koje mogu osigura-
ti potrebne donacije za razminiranje, a 
svaka na�a delegacija trebala bi prili-
kom boravka u tim zemljama ukazivati 
na probleme koji izviru uslijed postoja-
nja velikog broja minsko-eksplozivnih 
sredstava u okolini kuća i naselja. Ovim 
prijedlogom zastupnica Horvat zaključi-
la je svoje izlaganje.

Za ispravak netočnog navoda javila se 
zastupnica Dorica Nikolić ukazujući da 
u svom izlaganju nije spominjala poslo-
ve koje na ovom polju obavljaju lokalne 
strukture vlasti i �upanije. I zastupnik 
�elimir Janjić zatra�io je repliku, ukazu-
jući na velike disproporcije između pla-
niranih i realiziranih sredstava za razmi-
niranje. To otvara pitanje, je li uopće 
potrebno mjesto savjetnika u Ministar-
stvu vanjskih poslova ukoliko se planovi 
ovako realiziraju.

Odgovarajući na upućene replike, 
zastupnica Dubravka Horvat napomenula 
je da je govorila o pote�koćama prilikom 
realizacije zacrtanih planova. Osobito je 
te�ko predviđati kako će okončati donaci-
ja koja ima za cilj prikupljanje potrebnih 
sredstava. Kako se vremenski udaljava-
mo od ratnih zbivanja, ujedno spla�njava 
i entuzijazam potencijalnih stranih dona-
tora, upozorila je zastupnica Horvat.

Zastupnik dr.sc. Vilim Herman 
(LIBRA) podsjetio je na pojedine va�ne 
segmente oko realizacije Nacionalnog 
programa protuminskog djelovanja koji 
je za Republiku Hrvatsku donesen 7. 
listopada 2000. godine. On je postavio za 
cilj, da se na�a zemlja oslobodi od min-
skih sredstava do 2010. godine, dodajući 
da se radi o povr�ini od čak 1,700 miliju-
na m2 u čak 14 od 21 hrvatske �upanije.

Razminiranja u istočnoj 
Slavoniji

Analizirao je zatim pojedine segmente 
zacrtanog Programa, dodajući da je ovdje 
dat prioritet či�ćenja prostora oko va�nih 
infrastrukturnih sustava. Ukazao je zatim 
i na konkretne radove koji su se posred-
stvom zajma Svjetske banke, obavljali na 
području Slavonije, Baranje i zapadnog 
Srijema, a osobito je va�na bila obnova 
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elektroenergetskog sustava trafostanice 
kod Ernestinova. U ovoj skupini poslo-
va, obavljene su i va�ne radnje za obno-
vu gospodarstva, tvornica, industrijskih 
zona, te poljoprivrednih povr�ina. Među-
tim, plan realizacije u istočnoj Slavoni-
ji obavljen je u iznosu od samo 37,4% 
zacrtanih poslova, pa bi trebalo čuti koji 
su razlozi doveli do podbacivanja plana. 
Ukazao je zatim da je i Nacionalni park 
prirode �Kopački rit� izuzetno zagađen 
brojnim minsko-eksplozivnim sredstvi-
ma, a riječ je o pravom biseru za izle-
tnike, turiste, kao i stanovnike obli�njeg 
Osijeka. Ovdje se radi o izuzetno te�kim 
poslovima či�ćenja, jer je riječ o povr�i-
nama koje su poplavljene, a mine se nala-
ze ispod njene povr�ine. Na ovom podru-
čju ujedno treba pristupiti definiranju 
i utvrđivanju dr�avne granice sa susje-
dnom Srbijom i Crnom Gorom. Ukazao 
je i na probleme zbog pretjerane �elje da 
se osigura �to racionalniji i pristupačniji 
rad ekipa za razminiranje. Kao rezultat 
ovih napora, javio se i veliki pad cije-
na razminiranja, na iznose koji su manji 
od tri kune po metru kvadratnom. Radi 
se sigurno o neodgovarajućem iznosu. 
Govori se i o pretjeranom pogodovanju 
za dr�avnu tvrtku �Mungose�, o čemu 
bi trebale progovoriti i ovla�tene osobe, 
zaključio je zastupnik Herman.

Cjelovito razminiranje Nacional-
nog parka prirode �Kopački rit� 
svakako treba uvrstiti u slijedeće 
prioritete.

Zastupnik �elimir Janjić dao je zavr-
�nu riječ u ime Kluba zastupnika HSLS-
a. Podsjetio je na pojedine zaključke o 
potrebi �to br�eg razminiranja zagađenih 
prostora, koji su se u Hrvatskom saboru 
čuli prije gotovo dvije godine. Tada je 
najavljen i zakonski prijedlog o huma-
nitarnom razminiranju, a sve do sada 
ovaj prijedlog nije do�ao na zastupničke 
klupe. Podsjetio je ujedno i na zahtjeve 
i opravdana očekivanja pirotehničara da 
se njihov rizičan posao uvrsti u nacio-
nalnu klasifikaciju zanimanja. Upozorio 
je da se i na televizijskim ekranima sve 

rjeđe govori o opasnostima koje vreba-
ju od preostalih mina, kao i o rapidnom 
padu cijene koju za jedan kvadratni metar 
dobivaju pirotehničari. Ocijenio je da 
postoji potreba za realnijim planiranjem 
poslova, a ne da to bude popis nečijih 
�elja. Ujedno, svaku humanitarnu dona-
ciju treba pozdraviti, ali ujedno spriječiti 
da ti poslovi slu�e promociji pojedinaca. 
Ne smiju se nikako smanjivati ni sredstva 
iz dr�avnog proračuna, jer dosada�nja 
iskustva s donacijama upozoravaju da se 
ne smijemo previ�e oslanjati na ove izvo-
re financiranja va�nih programa.

Zastupnik dr.sc. Jure Radić dao je 
zavr�ni osvrt u ime Kluba zastupnika 
HDZ-a. Smatra da je iz Izvje�ća evi-
dentno da ćemo u najboljem slučaju, sve 
do 2010. godine u Republici Hrvatskoj 
�ivjeti okru�eni opasnim minama. Ovaj 
period mogao bi se smanjiti samo uko-
liko se osiguraju stabilni i trajni izvori 
financija. Nije problem u entuzijazmu 
i stručnim ljudima, već u nedostatku 
potrebnih financijskih sredstava. Jedini, 
odnosno najsigurniji izvor financiranja je 
dr�avni proračun, a bilo bi po�teno i kada 
bi od biv�e zemlje iz koje je potekla agre-
sija, uspjeli naplatiti odgovarajući iznos 
od�tete. Ovu soluciju ote�avaju ipak 
međunarodne okolnosti, pa su proračun-
ska sredstva najsigurniji izvor. Upozorio 
je da su gubici na ovim prostorima vi�e-
struki, jer se zemlji�te koje je zagađeno 
minama godinama ne obrađuje.

Za�tititi zdravlje i sigurnost 
pirotehničara

Osim toga, potrebno je donijeti sve 
potrebne zakonske mjere kojima bi se 
za�titili zdravlje i sigurnost pirotehniča-
ra, zaključio je zastupnik Radić.

Za ispravak netočnog navoda javio se 
zastupnik Vilim Herman koji je ponovio 
ranije iznijete konstatacije o poslovima 
koji su utvrđeni Nacionalnim progra-
mom. Budući da vi�e nije bilo prijavljenih 
zastupnika za raspravu o ovoj točki dne-
vnog reda, zaključno je govorio i ravna-
telj Hrvatskog centra za razminiranje, 
Oto Jungwirth. On se najprije zahvalio 
na iznijetim sugestijama i primjedbama, 
ocjenjujući da se radi o izuzetno slo�e-
noj i kompleksnoj problematici. Najavio 

je i pismeni odgovor na sva postavljena 
pitanja koja se odnose na period u 2002. 
godini, te ukazao na pojedine referen-
tne pojave za ovu, 2003. godinu. Sada 
je prosječna cijena razminiranja 10,50 
kuna, a definirana je i dinamika ulaganja 
stranih donatora na ovom području. Uka-
zao je na kvartalno osigurana sredstva iz 
vi�e izvora, spominjući i donaciju Vlade 
SAD-a. Ukazao je ujedno i na neke razlo-
ge zbog kojih je registriran pad zanima-
nja stranih donatora, napominjući da je 
broj tvrtki koje se bave ovim poslovima 
sa 24 porastao na čak 44. To međutim ne 
znači da su toliko porasli i poslovni kapa-
citeti, ali je do�lo do određenog manjka 
poslova za pojedine tvrtke. Ocijenio je 
da očekuje kako će se do kraja godine 
uspjeti realizirati planiranih i definiranih 
66 milijuna kuna iz donatorskih izvora 
prihoda. Podsjetio je ujedno da je plan 
za 2003. godinu za 80% veći od plana za 
prethodnu godinu, dodajući da je u prvih 
�est mjeseci ove godine korisnicima vra-
ćena oči�ćena povr�ina od 96,5 milijuna 
metara kvadratnih. Ocijenio je da odre-
đeni problem ne predstavljaju minirane, 
već sumnjive povr�ine za koju unaprijed 
znaju da nije minirana, ali nema elemena-
ta da se preda na kori�tenje bez dodatnih 
provjera. Tijekom prvih �est mjeseci imali 
smo tri minska incidenta �to je zamjetan 
statistički pad u odnosu na ranije izvje-
�tajno razdoblje, a jedna je osoba u tom 
periodu na�alost smrtno stradala. Dakle, 
ipak imamo značajan pad broja stradalih 
osoba �to ukazuje da je porasla edukacija, 
ali je i porasla svijest o potrebi pa�ljivi-
jeg pristupa ovim povr�inama. Zaključno 
je konstatirao da se ovi programi i dalje 
moraju nastaviti, a djeca se praktički 
od vrtića trebaju sustavno obavje�tavati 
o svim opasnostima koje im prijete od 
skrivenih minsko-eksplozivnih naprava. 
Ovim je ujedno zaključena rasprava, a u 
nastavku rada pristupilo se glasovanju.

Sukladno prijedlogu Odbora za unu-
tarnju politiku i nacionalnu sigurnost, 
većinom glasova prihvaćen je zaklju-
čak kojim se prihvaća Godi�nje izvje-
�će o provedbi Plana razminiranja 
hrvatskog dr�avnog prostora i utro�e-
nim sredstvima za 2002. godinu. Ovaj 
zaključak donesen je većinom glasova 
(67 �za�, 2 �protiv� i 7 �suzdr�anih�).

V.�.
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Sukladno Izvje�ću Mandatno-imuni-
tetnog povjerenstva, Hrvatski sabor je 
većinom glasova (63 �za�, 8 �protiv� i 
11 �suzdr�ano�) uskratio odobrenje za 
pokretanje kaznenog postupka protiv 
zastupnika Milana Đukića pred Općin-
skim sudom u Zadru u predmetu broj 
K-170/03, po privatnoj tu�bi Du�ana 
Rončevića iz Biograda na moru, zbog 
kaznenog djela protiv časti i ugleda poči-
njenog klevetom iz stavka 2. članka 200. 
Kaznenog zakona Republike Hrvatske.

Mandatno-imunitetno povjerenstvo 
je zauzelo načelno stajali�te da se kod 
zahtjeva za pokretanje kaznenih postu-
paka za kaznena djela klevete i uvrede 
zastupnicima ne oduzima zastupnički 
imunitet te sukladno tome ne odobri 
ni pokretanje kaznenog postupka pro-
tiv Milana Đukića. Postupak se mo�e 
pokrenuti i nakon isteka zastupničkog 
mandata s obzirom na to da zastara ne 
teče dok postoje opravdani razlozi zbog 
kojih se postupak ne mo�e provesti. 

Stajali�te je Povjerenstva da je institut 
imunitetnog prava utvrđen u cilju za�ti-
te digniteta zastupničke du�nosti, a ne 
u cilju za�tite zastupnika kao pojedinca, 
a vođenje kaznenog postupka, kao i sve 
radnje koje bi se u svezi s tim morale 
poduzeti, moglo onemogućiti zastupni-
ka u obna�anju redovne zastupničke 
du�nosti te utjecati na rad Hrvatskoga 
sabora.

J.R.

IZVJE�ĆE MANDATNO-IMUNITETNOG POVJERENSTVA O ZAHTJEVU ZA ODOBRENJE 
POKRETANJA KAZNENOG POSTUPKA PROTIV MILANA ĐUKIĆA, ZASTUPNIKA U 
HRVATSKOM SABORU

O ovom zakonskom prijedlogu raspra-
va je provedena na 32. sjednici Hrvat-
skog sabora u svibnju (prikazali smo je 
u na�em listu br. 367 od 26. lipnja, na str. 
16 - 22, pod naslovom: �Ubrzati rje�a-
vanje statusnih pitanja stranaca�) dok je 
izja�njavanje o amandmanima i glasova-
nje odlo�eno za narednu sjednicu.

Na 33. sjednici predstavnik predlagate-
lja Josip Vresk, zamjenik ministra unu-
tarnjih poslova, informirao je zastupnike 
da je Vlada naknadno utvrdila dva svoja 
amandmana na tekst Konačnog prijedlo-
ga zakona o strancima. Riječ je, ponajpri-
je, o dopuni članka 25. novim stavkom 
3. koji glasi: �Organizator turističkih ili 
poslovnih putovanja u Republiku Hrvat-
sku obvezan je za strance kojima pru�a 
navedene usluge, podmiriti tro�kove uda-
ljenja iz Republike Hrvatske i tro�kove 
boravka u Republici Hrvatskoj, ako se 
stranac prisilno udaljuje iz razloga nave-
denih u članku 3. ovog Zakona, ukoliko 
te tro�kove ne mogu stranci sami podmi-
riti.� Organizatori turističkih ili poslovnih 
putovanja u Republiku Hrvatsku moraju 
snositi dio odgovornosti za one strane 
dr�avljane koji ne ispunjavaju zakonske 

uvjete za ulazak u na�u dr�avu, stoji u 
obrazlo�enju tog amandmana. Naime, za 
strance koje prema va�ećim pravnim pro-
pisima (Zakon o kretanju i boravku stra-
naca) treba prisilno udaljiti iz Republike 
Hrvatske, tro�kove povratka u matičnu 
dr�avu snosi Republika Hrvatska (radi se 
o iznimno visokim novčanim sredstvima 
koja terete Dr�avni proračun).

Drugim svojim amandmanom (na čl. 
118. Konačnog prijedloga zakona) pre-
dlagatelj pomiče rok primjene ovog 
Zakona na 1. siječnja 2004. godine, ka�e 
Vresk. Razlog - člankom 86. Konačnog 
prijedloga zakona propisano je da godi-
�nju kvotu radnih dozvola utvrđuje Vlada 
RH najkasnije do 31. listopada tekuće 
godine za sljedeću godinu, pa primjenu 
Zakona valja odgoditi kako bi se mogao 
ispo�tovati navedeni rok.

Nakon �to su se zastupnici suglasi-
li s time da će raspravljati o navedenim 
amandmanima, za riječ se javio Tonči 
Tadić. Napomenuo je da je za Klub 
zastupnika HSP-HKDU-a cijeli zakon-
ski tekst potpuno neprihvatljiv, a jednako 
tako i Vladini amandmani. Budući da se 
vi�e nitko nije javio za riječ, predsjednik 

Tomčić je zaključio raspravu i dao na 
glasovanje spomenute amandmane. Oba 
su prihvaćena većinom glasova nazočnih 
zastupnika.

Potom se pre�lo na izja�njavanje o aman-
dmanima koje su podnijeli saborski odbori 
i pojedini zastupnici, ali niti jedan od njih 
nije dobio �zeleno svjetlo�. Pođimo redom.

Obrazla�ući razloge zbog kojih Vlada 
nije uva�ila amandmane Zdenke Babić-
Petričević za dopunu članka 2. (zalagala 
se za to da se Hrvati sa stranim dr�avljan-
stvom ili bez dr�avljanstva ne smatraju 
strancima) Josip Vresk je naglasio da 
se prilikom definiranja pojma �stranac� 
vodilo računa o odredbama Zakona o 
hrvatskom dr�avljanstvu. Naime, član-
kom 16. tog propisa predviđeno je da 
pripadnik hrvatskog naroda koji nema 
prebivali�te u Republici Hrvatskoj mo�e 
steći hrvatsko dr�avljanstvo ako udovo-
ljava pretpostavkama za stjecanje dr�a-
vljanstva prirođenjem i ukoliko daje 
jasnu pisanu izjavu da se smatra hrvat-
skim dr�avljaninom. Prema članku 2. 
tog zakona pripadnik hrvatskog naroda 
koji pored hrvatskog ima i strano dr�a-
vljanstvo smatra se pred tijelima dr�a-

NAKNADNO GLASOVANJE

KONAČNI PRIJEDLOG ZAKONA O STRANCIMA
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vne vlasti Republike Hrvatske isključi-
vo hrvatskim dr�avljaninom. U proti-
vnom, kada bi se prihvatio amandmanski 
zahtjev zastupnice, postavilo bi se pitanje 
u kojem je statusu pripadnik hrvatskog 
naroda koji nema hrvatsko dr�avljanstvo 
niti se u smislu odredaba Zakona o stran-
cima smatra strancem.

Nezadovoljna ovim obrazlo�enjem 
zastupnica je istaknula da bi ovaj zakon 
trebao biti u duhu nacionalnog interesa 
Republike Hrvatske. Smatra da bi tome 
pridonijelo usvajanje njenog amandmana 
te napominje da demografska i gospo-
darska situacija u kojoj se nalazi hrvat-
ska dr�ava nala�e otklanjanje prepre-
ka povratku iseljenih Hrvata i njihovih 
potomaka (i Ustav RH obvezuje dr�avu 
na posebnu skrb za Hrvate izvan Repu-
blike Hrvatske). Po mi�ljenju zastupnice 
svim Hrvatima zainteresiranim za povra-
tak, useljavanje i ulaganje u Hrvatsku 
treba dati zakonske olak�ice koje pripa-
dnicima svoje nacije daju i sve europske 
zemlje. Primjerice, prema njemačkom 
Ustavu Nijemcem se smatra svatko tko je 
njemačkog podrijetla, u �to su uključeni i 
supru�nici i potomci. Upitala je domini-
stra koliki je broj Hrvata koji �ive izvan 
domovine podnio zahtjev za primitak u 
hrvatsko dr�avljanstvo, koliko taj proces 
traje, kolike su pristojbe, itd.

Budući da je Vlada i nakon ovog obra-
zlo�enja ostala pri svom stajali�tu usli-
jedilo je glasovanje, ali navedeni aman-
dman nije dobio podr�ku saborske veći-
ne. Istu sudbinu do�ivio je i njen drugi 
amandman, na isti članak (predlagala je 
da se u Zakonu precizira da se osobe koje 
doka�u da su hrvatske narodnosti u pra-
vima na ulazak, kretanje, boravak i rad u 
Republici Hrvatskoj izjednačuju s hrvat-
skim dr�avljanima�).

Po riječima Josipa Vreska Vlada sma-
tra da nema potrebe za dopunom članka 
29. Konačnog prijedloga zakona, budući 
da je točkama 5. i 6. ovog članka već 
utvrđeno da se strancu neće dopustiti 
ulazak u Republiku Hrvatsku ako nema 
potvrde o cijepljenju, a dolazi s podru-
čja na kojem vlada epidemija zaraznih 
bolesti, te ako to zahtijevaju razlozi 
javnog zdravlja. Tim razlozima domini-
star je obrazlo�io odbijanje amandmana 
Jadranke Kosor koja je predlagala da se 
zabrana uvede i �ako postoji opravdana 
sumnja da stranac boluje od te�ke zara-
zne bolesti koja uzrokuje smrt�. Kako je 
naglasila u svom dodatnom obrazlo�enju, 

u vrijeme kad cijeli svijet drhti od straha 
pred opasno�ću od po�asti SARS-a, to je 
logičan prijedlog. Inzistirala je da se o 
njemu glasuje, ali nije pro�ao.

Vlada nije uva�ila ni amandmane 
Odbora za zakonodavstvo te Odbora za 
ljudska prava i prava nacionalnih manji-
na za izmjenu i dopunu stavka 1. u član-
ku 47. Podsjetimo, prvi se zalagao za to 
da se strancima omogući stjecanje prava 
na stalni boravak �ako sklope brak� s 
hrvatskim dr�avljaninom ili strancem na 
odobrenom stalnom boravku, a drugi ako 
su u tom braku najmanje godinu dana (a 
ne tri godine, kao �to predla�e predlaga-
telj). Po riječima doministra neupitno je 
da treba po�tovati ustavne odredbe koje 
nala�e za�titu obitelji i braka. Među-
tim, u postupcima u kojima se rje�ava 
status stranaca koji podnesu zahtjev za 
odobrenje stalnog boravka u Republici 
Hrvatskoj moraju biti ispunjene i neke 
druge pretpostavke i uvjeti koji su ure-
đeni drugim zakonima. Drugim riječima, 
predlo�ena odredba članka 47. stavak 1. 
točka 2. ni na koji način ne zadire u slo-
bodu izjave i volje bračnih drugova, niti 
takva izjava ima izravne veze s postu-
pkom odobrenja stalnog boravka strana-
ca u Republici Hrvatskoj. Braneći Vladin 
prijedlog napomenuo je da druge dr�ave, 
koje već imaju usugla�ene pravne propise 
s europskim zakonodavstvom, primjenju-
ju mnogo stro�e kriterije kod odobrava-
nja stalnog boravka strancima temeljem 
braka s njihovim dr�avljanima, nego 
Republika Hrvatska. Osim toga, dosada-
�nja praksa je pokazala da mnogi stranci, 
u �elji da ostvare pravo na trajno nasta-
njenje u Hrvatskoj, nerijetko sklapaju tzv. 
fiktivne brakove koji se nakon reguliranja 
njihova statusa razvode.

Uva�iv�i to obrazlo�enje predsjednik 
Odbora za zakonodavstvo Josip Leko 
povukao je njihov amandman. Isto je 
uradila i Jadranka Reihl-Kir u ime 
Odbora za ljudska prava i prava nacional-
nih manjina.

Josip Vresk je u nastavku pojasnio 
da Vlada iz navedenih razloga ne pri-
hvaća ni amandmanski zahtjev Lucije 
Debeljuh, da se u članku 47. doda točka 
3. koja bi glasila: �u braku s hrvatskim 
dr�avljaninom ili strancem na odobre-
nom stalnom boravku, a imaju zajedni-
čku djecu�. Kako reče, Vlada stoji na 
stajali�tu da bi se usvajanjem takvog 
rje�enja povećale mogućnosti zloupotre-
be instituta stalnog boravka. Osim toga, 

njegovom primjenom osobe koje imaju 
zajedničku djecu bile bi privilegirane u 
odnosu na one koje su u braku bez djece, 
�to bi rezultiralo diskriminacijom prava 
čovjeka. U svakom slučaju, odredba 
članka 47. stavka 2. Konačnog prijedlo-
ga zakona o strancima propisuje da će se 
maloljetnoj osobi na privremenom borav-
ku u Republici Hrvatskoj odobriti stalni 
boravak ako je jedan od roditelja stranac 
s odobrenim stalnim boravkom, dakako, 
uz suglasnost drugog roditelja.

Zastupnica se nije slo�ila s tvrdnjom 
da se radi o diskriminaciji prema rodi-
teljima koji nemaju djecu. Kako reče, 
podnijela je ovaj amandman s namjerom 
da se obiteljima s djecom koje dolaze 
u Hrvatsku omogući lak�e rje�avanje 
egzistencijalnih problema. Naime, zbog 
nerije�enog statusa jednog od rodite-
lja, najvi�e ispa�taju djeca, napominje 
zastupnica. Na kraju je ipak povukla 
svoj amandman.

Jadranka Kosor (HDZ) je inzistira-
la da se glasuje o njenom amandmanu 
za brisanje točki 10. i 20. u članku 95. 
Konačnog prijedloga zakona, budući 
da ga Vlada nije uva�ila. Podsjetimo, 
zalagala se za to da radna dozvole bude 
obvezna i za strane umjetnike i tehničko 
osoblje za operne, baletne, kazali�ne, 
koncertne i druge kulturne priredbe, kao 
i za autore i izvođače na području gla-
zbene, glazbeno-scenske, plesne i bale-
tne umjetnosti i prateće izvjestiteljsko i 
organizacijsko osoblje, iako ne borave 
u Hrvatskoj du�e od 30 dana, odnosno 
tri mjeseca godi�nje, s prekidima. Obra-
zla�ući stajali�te Vlade Josip Vresk je 
pojasnio da se navedene osobe u pravilu 
ne zadr�avaju u Hrvatskoj du�e vrijeme, 
te da su obvezne regulirati privreme-
ni boravak, a u slučaju da ostanu du�e 
od tri mjeseca moraju pribaviti i radnu 
dozvolu. Zastupnica je naglasila da je 
svrha njena prijedloga spriječiti da la�ni 
umjetnici promiču la�ne vrijednosti, 
budući da im Zakon omogućava da bez 
radne dozvole tri mjeseca mogu svirati 
i pjevati po Hrvatskoj. Unatoč njenom 
obrazlo�enju spomenuti amandman nije 
dobio �zeleno svjetlo�.

Ishod rasprave: Većinom glasova 
nazočnih zastupnika (74 glasa �za�, 11 
protiv i 4 suzdr�ana) donesen je Zakon 
o strancima u predlo�enom tekstu, 
korigiranom amandmanima predla-
gatelja.

M.Ko.
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CARINE

Povlastice za putnike

Na upit zastupnice Jadranke Katarin-
čić-�krlj (HSLS) glede zakonskog defi-
niranja pojma �osobnih predmeta� u 
smislu ostvarivanja carinskih povlasti-
ca putnika pri odlasku u inozemstvo, 
Ministarstvo financija dalo je slijedeći 
odgovor:

�Privremeni uvoz osobnih predmeta 
putnika propisan je Aneksom B.6. Kon-
vencije o privremenom uvozu, dakle 
međunarodnom konvencijom koja je za 
Republiku Hrvatsku stupila na snagu 
dana 1. lipnja 1999. godine.

Sukladno članku 1. točka b) Aneksa 
B.6. Konvencije o privremenom uvozu, 
pojam �osobni predmeti� označuje sve 
predmete, nove ili rabljene, koje putnik s 
razlogom mo�e trebati za osobnu upora-
bu tijekom putovanja, uzimajući u obzir 
sve okolnosti putovanja, ali isključujući 
svu robu uvezenu u komercijalne svrhe.

Budući da je nemoguće sastaviti iscr-
pnu listu robe obuhvaćenu navedenim 
pojmom, uz navedeni Aneks B.6. Kon-
vencije o privremenom uvozu, prilo�ena 
je opisna lista predmeta, koja se teme-
lji na Standardu 20. Aneksa F.3. Kvoto 
konvencije o carinskim povlasticama 
za putnike (koju dostavljamo u prilogu 
ovoga akta).

Tako je u navedenoj Opisnoj listi oso-
bnih predmeta Aneksa B.6. Konvencije, 
između ostaloga, navedena odjeća, higi-
jenski artikli, osobni nakit, video kamere, 
prijenosna osobna računala, foto aparati s 
odgovarajućom količinom filmova i pri-
bora i drugo.

Privremeni uvoz osobnih stvari putnika 
odobrava se, sukladno članku 346. Uredbe 
za provedbu Carinskog zakona bez pisa-
nog ili usmenog zahtjeva i odobrenja.

Napominjemo da sukladno članku 4. 
Aneksa B6. Konvencije o privremenom 

uvozu u članku 347. stavku 2. Uredbe za 
provedbu Carinskog zakona, carinarnica 
mo�e zahtijevati podno�enje deklaracije i 
osiguranja jedino u slučaju ako se privre-
meno uvoze osobni i �portski predmeti, 
za koje bi u slučaju pu�tanja u slobodan 
promet trebalo platiti iznos carinskog 
duga veći od 40.000,00 kn.

POLJOPRIVREDA

Problemi u reformi postupno se 
otkanjaju

Na zastupničko pitanje Ive Lončara 
(nezavisni) a u vezi s vanjsko-trgovin-
skom razmjenom poljoprivredno-pre-
hrambenih proizvoda odgovorilo je 
Ministarstvo poljoprivrede i �umar-
stva.

�Podaci o vanjsko-trgovinskoj razmje-
ni poljoprivredno-prehrambenih proizvo-
da u zadnjih deset godina pokazuju viso-
ku podudarnost smjerova kretanja izvoza 
i uvoza, pri čemu se jasno mogu uočiti 
podrazdoblja:

a) prvo se odnosi na razdoblje od 1993. 
do 1997. godine kada se bilje�i uzlazni 
trend razmjene, kako uvoza tako i izvo-
za;

b) drugo, koje se odnosi na razdoblje 
od 1997. do 2000. godine kada trend obi-
lje�ava silazna putanja i

c) treće, koje se odnosi na razdoblje 
od 2000. do 2002. godine kada trend raz-
mjene, kako uvoza tako i izvoza, pono-
vno raste.

Od početka 2000. godine bilje�i se rast 
izvoza poljoprivredno-prehrambenih proi-
zvoda. Posebice je va�no istaknuti da raste 
izvoz u zemlje CEFTA-e i Europske unije 
te u druge zemlje s kojima je Republika 
Hrvatska u 2002. godini počela primjenji-
vati ugovore o liberalizaciji trgovine.

Podaci za 2002. godinu pokazuju i 
porast uvoza u odnosu na 2001. i 2000. 

godinu. Razvidno je da je iznos negati-
vne poljoprivredne bilance u 2002. godi-
ni veći u usporedbi s prethodne četiri 
godine.

Vidljivo je to na primjeru Slovenije 
- trgovinska bilanca po stanovniku je 
za gotovo 5,5 puta veća od one u RH, a 
Slovenija je jedna od uspje�nijih zemlja 
na�eg okru�enja, Nadalje, vidljivo je da 
Mađarska ima najveći iznos trgovinske 
bilance po stanovniku �to je i razumljivo 
jer je najveći neto izvoznik. Dakle, zatva-
ranje tr�i�ta i uvoza ne jamči i uspje�nost 
zemlje već govori i o mogućnostima 
izvoza i pobolj�anju ponude hrane na 
domaćem tr�i�tu.

Poljoprivredni izvoz je u 2002. godini 
zabilje�io porast od 19,1% u odnosu na 
prethodnu godinu, odnosno najveći je od 
osamostaljenja RH do danas, dok nepo-
ljoprivrednih proizvoda bilje�i rast od 
svega 3,3%.

Istina je da je negativna bilanca u 
poljoprivredi 2002. godine (455,7 miliju-
na USD) najnepovoljnija u zadnjih deset 
godina. Međutim, treba ju promatrati u 
kontekstu strukture uvoza. Naime, u uku-
pnom poljoprivrednom uvozu značajan 
dio odnosi se na uvoz proizvoda koji se ne 
proizvode u Republici Hrvatskoj (tropsko 
voće, kava, ri�a, začini i slično).

Nadalje, pokrivenost uvoza izvozom u 
poljoprivredi i prehrambenoj industriji u 
2002. godini iznosi oko 56%, �to je vi�e 
od one u ostalim djelatnostima (45%), a 
udio poljoprivrede u ukupnom deficitu 
od 1995. godine konstantno pada, da bi 
se u 2002. godini gotovo prepolovio.

Kako smo već isticali, slika na�ih 
gospodarskih odnosa znatno se promi-
jenila u zadnje dvije godine sklapanjem 
brojnih ugovora o slobodnoj trgovini.

Kao rezultat liberalizacije raste vrije-
dnost hrvatskog izvoza poljoprivrednih 
te se mijenja i struktura izvoznih tr�i-
�ta, pri čemu je posebno značajno udjela 
zemalja EU na pribli�no četvrtinu na�eg 
ukupnog izvoza.
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Procjena je da će izvoz u sve ostale 

zemlje također rasti, ali u manjem omje-
ru.

Ukidanje carinskih barijera za izvoz 
hrvatskih proizvoda na tr�i�te EU omo-
gućilo je povećanje izvoza poljoprivre-
dno i prehrambenih proizvoda u zemlje 
EU u 2002. godini za čak 48%. Pro�ire-
njem EU značajno će se povećati na�e 
izvozne mogućnosti na tr�i�te bez carin-
skih ograničenja. Međutim to je i izazov 
na�im tvrtkama koje moraju pronaći svoje 
mjesto na velikom i izbirljivom tr�i�tu, sa 
izuzetno jakom konkurencijom. Stoga su 
za njegova osvajanja potrebna značajna 
ulaganja u postojeće i razvijanja nove 
proizvodne i procesne tehnologije, una-
prjeđenje proizvodnih procesa, ulaganja 
u nove kapacitete prilagođene proizvo-
dnji generacije novih proizvoda sukladno 
zahtjevima novih potro�ačkih odnosno 
korisničkih skupina.

Hrvatska je u nekoliko navrata infor-
mirala predstavnike Europske komisije 
o pote�koćama koje su ove izvozne sub-
vencije prouzročile na hrvatskom tr�i�tu, 
a to je bila i sredi�nja tema razgovora 
ministra Pankretića i povjerenika Fisc-
hler-a 28. veljače 2003. godine u Brux-
elles-u.

Predstavnici Europske komisije prepo-
znali su ovaj problem i uskoro se mo�e 
očekivati ukidanje izvoznih subvencija 
od strane EU �to će za posljedicu imati 
smanjenje uvoza. Međutim, ukoliko ne 
bude zadovoljavajućeg rje�enja problema 
na bilateralnoj osnovi Hrvatska ima legi-
timno pravo pokrenuti postupak za uvo-
đenje posebne za�titne pristojbe kako bi 
se spriječile ovako pogubne posljedice.

Sve poduzete kompleksne aktivnosti u 
okviru reforme hrvatske poljoprivrede su 
preduvjet koji najavljuje bitne pozitivne 
pomake u restrukturiranju na�eg poljo-
privrednog sektora i podizanju konkuren-
tnosti i to kako primarnog sektora tako 
i naslanjajuće prerađivačke industrije. 
Ministarstvo poljoprivrede i �umarstva 
uvjereno je da je reforma poljoprivrede 
dobro usmjerena, te da se provodi na 
najbolji objektivno mogući način. Razu-
mljivo je da su pri uvođenju promjena 
sustava pote�koće u provedbi nemino-
vne. No do sada su svi problemi uspje�no 
rje�avani, lako u provedbi reformi pred-
stoji jo� mnogo posla, mi�ljenja smo da 
stvari postupno dolaze na svoje mjesto. 
No, valja imati na umu da je oblikovanje 
mjera poljoprivredne politike trajni iza-

zov svim njezinim kreatorima i sudionici-
ma. To je proces koji nikada ne zavr�ava� 
- stoji na kraju op�irnog odgovora.

PRAVA BRANITELJA

Upitnik MMPI-2 kori�ten u 140 
zemalja

Na zastupničko pitanje Jadranke 
Kosor (HDZ) o tome hoće li Ministar-
stvo, odnosno hrvatska Vlada odustati 
od testiranja hrvatskih branitelja, te 
podatke o tome koliko je branitelja do 
sada testirano tim (MMPI-2) testom i 
koliko ih je nakon toga dobilo potvrdu 
invalidnosti - odgovorilo je Ministar-
stvo hrvatskih branitelja iz Domovin-
skog rata.

�MMPI-2 nije test nego upitnik, tj. 
samo jedan od psihodijagnostičkih 
instrumenata koji su navedeni u točki 
234. Pravilnika o utvrđivanju o�tećenja 
organizma HRVI iz Domovinskog rata.

Hrvatski prijevod upitnika MMPI-2 je 
1998. godine dobio pohvalu od Odbora 
za MMPI iz Sveučili�ta u Minnesoti, kao 
najbolji prijevod napravljen te godine.

Nesporno je da se ranije verzije istog 
upitnika (MMPI i MMPI-201) koriste 
već preko 40 godina u Hrvatskoj, te pro-
ces standardizacije upitnika MMPI-2, u 
psihometrijskom smislu, ne polazi od 
početka nego zahvaća samo manji dio 
novih pitanja u upitniku.

Empirijska istra�ivanja obavljena u 
vi�e zemalja (Francuskoj, Nizozem-
skoj, Italiji, Izraelu, Norve�koj, Islandu, 
Meksiku, Čileu i drugdje) dokazuju da se 
u primjeni upitnika MMPI-2 mogu kori-
stiti originalne američke norme. Patnja 
traumatizirane osobe je u osnovi slična 
kod svih ljudskih bića.

Upitnik MMPI-2 koristi se u 140 zema-
lja u svijetu i preveden je na 50 različitih 
jezika. Koriste ga sve zemlje Europske 
unije, gdje u budućnosti vidimo i svoje 
mjesto.

Posebno se nagla�ava da se upitnik 
MMPI-a primjenjuje u skladu sa Priru-
čnikom u kojem su propisani normativi 
za primjenu istog, �to znači da se na one 
koji ne zadovoljavaju propisane kriterije 
ne mo�e ni primijeniti.

Dijagnozu PTSP ne utvrđuju psiholo-
zi koji primjenjuju MMPI-2 upitnik već 
liječnici- psihijatri.

Uva�avajući zaključke i preporuke 
Hrvatskog psiholo�kog dru�tva od 12. 
veljače 2003. godine, psiholo�ko testira-
nje obavljati će se individualno, a ne gru-
pno, te za hrvatskog branitelja koji iz bilo 
kojeg objektivnog razloga nije u mogu-
ćnosti ispuniti upitnik MMPI-2, priznaje 
se primjena nekog drugog psiholo�kog 
instrumenta.

�to se tiče Va�eg pitanja na koji broj 
branitelja je primijenjen upitnik MMPI-2, 
ne mogu Vam dati točan podatak obzirom 
da je jedan broj branitelja obavio psiho-
lo�ko testiranje kod privatnih psihologa, 
odnosno u raznim ustanovama u sustavu 
zdravstva. Od strane psihologa koji su 
uključeni u Nacionalni centra za psiho-
traumu, odnosno Regionalne centre, do 
01.03.2003. godine ukupno je 2037 pri-
stupilo i ispunilo upitnik MMPI -2.

Kod utvrđivanja o�tećenja organizma 
od strane Liječničkog povjerenstva, 
Nalaz i mi�ljenje se donosi na osnovi 
ocjene cjelokupne medicinske dokumen-
tacije, na osnovi stručne i savjesne ocjene 
svakog dokaza pojedinačno i svih zaje-
dno, tako da se ne mo�e uopće dovoditi 
u vezu ispunjavanje upitnika MMPI-2 s 
invaliditetom na način kako ste postavili 
u pitanju.

�UMARSTVO

Obnova ratom naru�enog lovnog 
gospodarstva

Na zastupničko pitanje zastupni-
ka dr.sc. Vilima Hermana (HSLS) o 
gospodarenju �umama na području 
Baranje odgovorilo je Ministarstvo 
poljoprivrede i �umarstva.

�Zakonom o �umama propisano je da 
su �ume i �umska zemlji�ta na teritoriju 
Republike Hrvatske, osim onih u priva-
tnom vlasni�tvu, vlasni�tvo Republike 
Hrvatske. Istim zakonom propisano je 
da se radi obavljanja djelatnosti gospo-
darenja �umama i �umskim zemlji�tem 
u dr�avnom vlasni�tvu osniva javno 
poduzeće u djelatnosti �umarstva, odno-
sno osnovano je JP �Hrvatske �ume� 
p.o. Zagreb. Na temelju takve zakonske 
regulative JP �Hrvatske �ume� preuzele 
su 3. siječnja 1991. godine gospodarenje 
�umama i divljači na području Baranje 
od Lovno - �umskog gazdinstva �Jelen� 
Beograd. Treba istaknuti da je tada, 
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prvi put u povijesti, �umama, i divljači 
na području Baranje počelo gospodari-
ti poduzeće iz Hrvatske. Također treba 
napomenuti da je oko 6 000 ha hrvat-
skog dr�avnog teritorija na lijevoj obali 
Dunava, uglavnom obraslog �umama, i 
dalje nedostupno odnosno čeka konačno 
razgraničenje između Republike Hrvat-
ske i Zajednice dr�ava Srbije i Crne 
Gore. JP �Hrvatske �ume� p.o. Zagreb 
preko Uprave �uma Osijek i područnih 
�umarija Beli Manastir, Darda, Batina i 
Tikve� preuzele su 3. siječnja 1991. uz 
�ume i divljač i sve radnike L�G �Jelen� 
Beograd zatečene u Baranji i ostalu 
infrastrukturu. Jedan dio zatečenih i 
preuzetih radnika radio je na poslovima 
upravljanja Parkom prirode �Kopački 
rit� i Posebnim zoolo�kim rezervatom 
�Kopački rit� koji se nalazi unutar grani-
ca navedenog parka prirode. Takvo sta-
nje potrajalo je do kolovoza 1991, kada 
je područje Baranje privremeno oku-
pirano. Mirnom reintegracijom 1997. 
godine, JP �Hrvatske �ume�, ponovno 
ulazi na ovo područje, donosi �Program 
obnove devastiranih �uma�, �Program 
obnove ratom naru�enog lovnog gospo-
darstva�, i �Program obnove objekata� 
te nastavlja obavljati djelatnosti �umar-
stva i lovstva prema postojećim gospo-
darskim osnovama.

Po na�em mi�ljenju nesporazumi pro-
izlaze iz pogre�nog shvaćanja da se na 
posebno za�tićenim dijelovima prirode 
ne moraju provoditi drugi zakoni, već 
samo Zakon o za�titi prirode i Pravilnik 
o unutarnjem redu kojeg je donio mini-
star za�tite okoli�a i prostornog ure-
đenja bez obveze usklađenja s drugim 
tijelima dr�avne uprave. Tako je Pravil-
nikom o unutarnjem redu u Parku pri-
rode �Kopački rit�, povrijeđen Zakon 
o �umama pa čak i Zakon o za�titi pri-
rode, jer ograničava gospodarske djela-
tnosti iako su zakonom dopu�tene. Pri-
mjerice, Pravilnikom je propisano da 
se gospodarenje �umama, unutar Parka 
obavlja u skladu s Zakonom o �umama, 
da bi se istim tim Pravilnikom u član-
ku 59. propisala ovlast Javne ustanove 
da izdaje dopu�tenje Hrvatskim �uma-
ma za obavljanje gospodarske djela-
tnosti gospodarenja �umama i da se 
za to plaća naknada Javnoj ustanovi. 
Hrvatske �ume su osnovane temeljeni 
Zakona o �umama da gospodare dr�a-
vnim �umama i dr�ava Hrvatska kao 
vlasnik: dala im je tu ovlast na temelju 

Zakona o sumarna. Slično je propisano 
i za lovno gospodarenje. Iako je Pra-
vilnikom utvrđeno da se ono provodi 
u skladu sa Zakonom o lovu (kojim je 
određeno da Ministarstvo poljoprivrede 
i �umarstva donosi odluku o tome kome 
će i pod kojim uvjetima povjeriti izvr-
�avanje prava lova u dr�avnom lovi�tu), 
Javna ustanova prema članku 59. Pra-
vilnika ima ovlast izdavati dopu�tenje 
za obavljanje te gospodarske djelatnosti 
i uzimati naknadu koju bi trebale pla-
ćati, u ovom slučaju, �Hrvatske �ume�. 
Nadalje, Pravilnikom je propisana 
ovlast Javne ustanove da dopu�ta ispa-
�u stoke te vađenje pijeska i �ljunka u 
�umama, iako je to Zakonom o �umama 
zabranjeno, odnosno ukoliko je dopu-
�teno, tada se regulira posebnim zako-
nima (Zakon o prostornom uređenju, 
Zakon o građenju, Zakon o rudarstvu). 
Nadalje, temeljem Pravilnika Hrvatske 
�ume bi trebale Javnoj ustanovi plaća-
ti naknadu za kori�tenje cesta koje su 
same izgradile i. same ih odr�avaju. 
Zbog ovih i sličnih kontradiktornosti s 
va�ećim zakonskim propisima i cjelo-
kupne nedorečenosti spomenutog Pra-
vilnika, Hrvatske �ume odbijaju potpi-
sati Ugovor o međusobnim odnosima. 
Prema mi�ljenju �Hrvatskih �uma�, 
posljedica toga nepotpisivanja ugovora 
je smjenjivanje predstavnika Hrvatskih 
�uma u Upravnom vijeću Javne ustano-
ve od strane Ministarstva za�tite oko-
li�a i prostornog uređenja, iako je to u 
suprotnosti sa Statutom Javne ustanove 
i prirode stvari, budući se Park prirode 
�Kopački rit� vi�e od 90% prostire na 
�umama, i �umskom zemlji�tu kojim 
gospodare �Hrvatske �ume� i koje 
trenutno nemaju predstavnika u Upra-
vnom vijeću.

Valja napomenuti, da osim ovog Parka 
prirode u Republici Hrvatskoj ima jo� 9 
parkova prirode ukupne povr�ine 400 
000 ha. To je uz nacionalne parkove, i 
ostale razine za�tite područja, ogromna 
povr�ina te bi, dosad zauzete stavove 
za�titara i pojedinih javnih ustanova o 
ograničavanju gospodarskih djelatno-
sti na tako velikim povr�inama, trebalo 
kritički razmotriti i verificirati kroz �iru 
raspravu prilikom dono�enja Zakona o 
za�titi prirode, jer ograničavanje gospo-
darskih djelatnosti dovodi u pitanje zau-
stavljanje trenda depopulacije ruralnih 
područja i njihovog očuvanja te uku-
pnog razvoja.

TELEKOMUNIKACIJE

Koncesije NOVOJ TV d.d. na 
deset godina

Zastupnik u Hrvatskom saboru Mari-
jo Livaja (LS) postavio je zastupničko 
pitanje: �Svjedoci smo postojanja dviju 
knjiga dionica iste tvrtke, koncesiona-
ra NOVA TV d.d., a i dviju uprava. 
Rad NOVE TV d.d., je očito omogućen 
primjenom podkoncesije, pri čemu je 
jedan pravni subjekt nosilac koncesije, 
a drugi obavlja koncesijeske poslove. 
Je li to u skladu s relevantnom zakon-
skom regulativom, te tko je i kada 
donio odluke koje reguliraju takvo 
stanje?�

Na navedeno zastupničko pitanje 
Vlada Republike Hrvatske dala je sli-
jedeći odgovor:

�Trgovačko dru�tvo NOVA TV d.d. 
iz Zagreba, koncesionar je televizije na 
dr�avnoj razini, a koncesija za obavljanje 
djelatnosti televizije odobrena je Odlu-
kom biv�eg Vijeća za telekomunikacije, 
a od 12. srpnja 1999. godine. Navedeno 
trgovačko dru�tvo sklopilo je, 28. travnja 
2000. godine, s Hrvatskim zavodom za 
telekomuniacije, na temelju članka 76. 
stavka 6. Zakona o telekomunikacijama, 
Ugovor o ostvarivanju koncesije za oba-
vljanje djelatnosti televizije br. T-014, 
kojim je predmetna koncesija dana na 
razdoblje od 10 godina.

Prema odredbi članka 76. stavka 10. 
Zakona o telekomunikacijama, nakon 
početka ostvarivanja koncesije, prema 
Ugovoru, koncesija se mo�e prenijeti na 
drugu pravnu osobu zajedno s imovinom, 
pravima i obvezama prijeko potrebnim za 
neprekinuti nastavak ostvarivanja konce-
sije, te se mo�e promijeniti sudjelovanje 
u kapitalu dru�tva koncesionara radija i 
televizije, uz unaprijed pribavljenu sugla-
snost Vijeća za radio i televiziju. Nada-
lje, s obzirom na činjenicu da je navedem 
koncesionar televizije dioničko dru�tvo, 
to se i za svaki prijenos, ustupanje ili stje-
canje dionica u tom dru�tvu mora pretho-
dno pribaviti suglasnost Vijeća za radio i 
televiziju, kako bi se navedena promje-
na mogla potom provesti na nadle�nom 
trgovačkom sudu, u skladu sa Zakonom 
o trgovačkim dru�tvima. �tovi�e, prema 
odredbi članka 5. stavka 5.1. točke a) 
navedenog koncesijskog Ugovora, ako 
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koncesionar prenese koncesiju na drugu 
pravnu osobu ili promijeni strukturu 
sudjelovanja članova dru�tva u vlasni�-
tvu i suvlasni�tvu dru�tva koncesionara, 
suprotno odredbi članka 76. stavka 10. 
Zakona o telekomunikacijama, dakle bez 
unaprijed pribavljene suglasnosti Vijeća 
za radio i televiziju), to predstavlja jedan 
od dodatnih temelja za oduzimanje pre-
dmetne koncesije.

U vezi s davanjem i oduzimanjem 
koncesija za radio i televiziju, Vlada 
Republike Hrvatske ukazuje na odredbe 
Zakona o telekomunikacijama (Narodne 
novine, br. 76/99, 128/99, 68/2001 i 109/
2001), koje uređuju ta pitanja.

Vijeće za radio i televiziju, daje i odu-
zima koncesije za radio i televiziju. U 
obavljanju zadataka iz svog djelokruga 
Vijeće je samostalno.
Članove Vijeća imenuje Hrvatski 

sabor, kojem Vijeće podnosi godi�nje 
izvje�će o svom radu.

Vijeće za radio i televiziju raspisuje 
javni natječaj na tehničkoj podlozi koju 
daje Hrvatski zavod za telekomunikaci-
je, te samostalno dodjeljuje koncesije za 
radio i televiziju, uz obvezu uva�avanja 
zakonskih i natječajnih uvjeta.

Vijeće za radio i televiziju mo�e, na 
prijedlog Hrvatskog zavoda za telekomu-
nikacije, donijeti rje�enje o oduzimanju 
koncesije za obavljanje djelatnosti radija 
ili televizije, za određeno vrijeme ili traj-
no, u slučajevima ako utvrdi:

1. da je koncesija dobivena na temelju 
netočno iskazanih podataka va�nih za 
dono�enje odluke o davanju koncesije;

2. da koncesionar pru�a usluge i oba-
vlja djelatnost, namjerno i opetovano, 
i nakon trećeg upozorenja Hrvatskog 
zavoda za telekomunikacije ili mjero-
davnog nadzornika, suprotno propisima, 
odluci o davanju koncesije, te ugovoru o 
koncesiji;

3. da koncesionar i nakon primljene 
opomene nije u određenom roku platio 
naknadu za koncesiju.

Ministarstvo pomorstva, prometa i 
veza je od Hrvatskog zavoda za teleko-
munikacije, pravne osobe nadle�ne, uz 
ostalo, za obavljanje nadzora nad prove-
dbom odredaba Zakona o telekomunika-
cijama, te za obavljanje administrativnih, 
stručnih i tehničkih poslova za Vijeće za 
radio i televiziju, dopisom od 18. prosin-
ca 2002. godine, zatra�ilo da provede 
nadzor i kontrolu ostvarivanja koncesije 
koncesionara NOVA TV d.d. Pri tome 

osobitu pozornost treba usmjeriti na 
nadzor ispunjavanja obveza i rokova iz 
plana izgradnje sustava radijskih posta-
ja za oda�iljanje televizijskog programa, 
i njegovih eventualnih dopuna, �to sve 
čini sastavni dio navedenog Ugovora. O 
obavljenom nadzoru i utvrđenom činjeni-
čnom stanju Hrvatski zavod za telekomu-
nikacije, trebao je dostaviti tra�eno izvje-
�će Ministarstvu pomorstva, prometa i 
veza, do 17. siječnja 2003. godine.

Zatra�eno izvje�će o obavljenom nad-
zoru i utvrđenom činjeničnom stanju u 
dru�tvu koncesionara NOVA TV d.d., 
nije dostavljeno. Napominje se da Hrvat-
ski zavod za telekomunikacije jedini ima 
ovlast za obavljanje nadzora nad odre-
dbama Zakona o telekomunikacijama, pa 
tako i nad odredbama koje se odnose na 
obavljanje djelatnosti radija i televizije, s 
obzirom na to da ne postoji inspekcija za 
telekomunikacije, već te poslove, prema 
Zakonu o telekomunikacijama obavljaju 
nadzornici telekomunikacija, kao zapo-
slenici Hrvatskog zavoda za telekomu-
nikacije.

Vijeće za radio i televiziju, od 4. o�ujka 
2003. godine objavilo je sljedeće:

- Vijeće za telekomunikacije je u pret-
hodnom sastavu, na svojoj 32. sjednici, 
odr�anoj 12. srpnja 1999. godine, doni-
jelo Odluku o davanju koncesije za oba-
vljanje djelatnosti televizije na dr�avnoj 
razini trgovačkom dru�tvu NOVA TV 
d.d. Ugovor o koncesiji zaključenje 28. 
travnja 2000. godine, na razdoblje od 10 
godina.

- Ugovor o koncesiji ne predviđa 
mogućnost podkoncesije, tim prije �to 
takvu mogućnost ne predviđa ni Zakon o 
telekomunikacijama, kao ni drugi propisi 
Republike Hrvatske. Vijeće nema sazna-
nja da je NOVA TV d.d., mimo Ugovora 
o koncesiji, ugovorila podkoncesiju i dr�i 
da bi tako �to značilo kr�enje Ugovora. 
Odnos u kojemu koncesionar od odre-
đene treće osobe kupuje program sam 
po sebi ne predstavlja podkoncesiju u 
smislu Zakona. Zato odnos koncesiona-
ra i takvog dobavljača programa (dok ne 
postoje saznanja da njihov ugovor prelazi 
uobičajene odnose naručitelja i dobavlja-
ča programa), nije u nadle�nosti Vijeća za 
radio i televiziju.

Vlada Republike Hrvatske, također, 
ukazuje da je ponovno od Hrvatskog 
zavoda za telekomunikacije zatra�eno 
da, u najkraćem mogućem roku, obavi 
nadzor i utvrdi činjenično stanje, u vezi 

s ostvarivanjem koncesije kod koncesi-
onara televizije NOVA TV d.d., a da u 
obavljanju ukupnog predmetnog nadzora 
posebnu pozornost usmjeri na pridr�a-
vanje programske sheme koncesionara, 
odobrene u skladu s odredbom iz članka 
76. stavka 7. Zakona o telekomunikaci-
jama, te da, u najkraćem mogućem roku, 
dostavi izvje�će o ukupnom obavljenom 
nadzoru i utvrđenom činjeničnom sta-
nju kod koncesionara televizije NOVA 
TV d.d.

Ujedno se napominje da će Ministar-
stvo pomorstva, prometa i veza osnovati 
povjerenstvo, koje će utvrditi ostvaruje li 
NOVA TV d.d., koncesiju suprotno pro-
pisima Odluke o davanju koncesije, te 
Ugovora o koncesiji, o čemu će povjeren-
stvo izvijestiti Vladu Republike Hrvatske 
i Hrvatski sabor.

Koncesije za treću mre�u 
Hrvatske televizije

Na zastupničko pitanje Jadranke 
Kosor (HDZ) u vezi s raspisivanjem 
natječaja za koncesiju za treću mre�u 
Hrvatske televizije, te u vezi s eventu-
alnom intervencijom U�eg kabineta 
kod dono�enja odluke o raspisivanju 
natječaja - odgovorila je Vlada Repu-
blike Hrvatske:

�Prema odredbi članka 54. stavka 
1. Zakona o Hrvatskoj radioteleviziji 
(�Narodne novine�, br. 17/2001), bilo 
je određeno da će se frekvencije za pri-
jenos i oda�iljanje programa u trećoj 
televizijskoj mre�i na dr�avnoj razini, 
koje postoje do stupanja na snagu tog 
Zakona, dodijeliti koncesionaru u skla-
du s odredbama Zakona o telekomu-
nikacijama, najkasnije u roku godine 
dana od dana stupanja na snagu nave-
denog Zakona, �to znači do 10. o�ujka 
2002.

Sadr�ajno istu odredbu sadr�ava i novi 
Zakon o Hrvatskoj radioteleviziji (�Naro-
dne novine�, broj 25/2003), osim �to je 
izmijenjen rok, tj. produljenje do 31. pro-
sinca 2003. godine.

Na temelju odredbe članka 74. stavka 
1. Zakona o telekomunikacijama (�Naro-
dne novine�, br. 76/99, 128/99, 68/2001 i 
109/2001), Vijeće za radio i televiziju je 
mjerodavno za davanje koncesija za oba-
vljanje djelatnosti radija i televizije.

Vijeće za radio i televiziju, sukladno 
s odredbom članka 76. stavka 2. Zakona 
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o telekomunikacijama, javno prikuplja 
ponude ili raspisuje javni natječaj radi 
davanja koncesija za obavljanje djelatno-
sti radija i televizije na tehničkoj podlozi, 
koju daje Hrvatski zavod za telekomuni-
kacije.

Vijeće za radio i televiziju, na 27. sje-
dnici, odr�anoj 9. prosinca 2002. godine, 
donijelo je Odluku o raspisivanju Javnog 
natječaja za obavljanje djelatnosti televi-
zije na dr�avnoj razini, na radijskim fre-
kvencijama na kojima se trenutno prenosi 
i oda�ilje program Hrvatske radiotelevi-
zije. Navedeni Javni natječaj je raspisan i 
objavljen u Narodnim novinama - Ogla-
sne stranice, broj 151, od 18. prosinca 
2002. godine.

Navedenu Odluku o raspisivanju 
Javnog natječaja za obavljanje djelatnosti 
televizije na dr�avnoj razini, na radijskim 
frekvencijama na kojima se trenutno pre-
nosi i oda�ilje program Hrvatske radio-
televizije, Vijeće za radio i televiziju je. 
dakle, donijelo na temelju odredbi članka 
76. stavka 2. Zakona o telekomunikacija-
ma i članka 54. stavka 1. Zakona o Hrvat-
skoj radioteleviziji (Narodne novine, broj 
17/2001).

No, Vijeće za radio i televiziju Odlu-
ku o raspisivanju predmetnog Javnog 
natječaja nije donijelo u roku propisa-
nom Zakonom o Hrvatskoj radioteleviziji 
(odluka o dodjeli koncesije morala je biti 
donesena do 10. o�ujka 2002. godine).

Javni natječaj je raspisan na tehničkoj 
podlozi koju je utvrdio Hrvatski zavod 
za telekomunikacije, te u skladu s Pra-
vilnikom o namjeni radio-frekvencijskog 
spektra i dodjeli radijskih frekvencija 
(Narodne novine, br. 14/95 i 20/2001) i s 
Pravilnikom o visini naknade za obavlja-
nje telekomunikacijskih usluga i drugih 
telekomunikacijskih djelatnosti i načinu 
plaćanja (Narodne novine, br. 88/2001, 
55/2002 i 37/2002), koji je donesen i bio 
na snazi za trajanja mandata ovog Vijeća 
za radio i televiziju i nije bilo sugestija da 
se visina naknade mijenja.

Vlada Republike Hrvatske na kraju 
ponovno ističe da je Vijeće za radio i 
televiziju samostalno, na 27. sjedni-
ci, odr�anoj 9. prosinca 2002. godine, 
donijelo Odluku o raspisivanju Javnog 
natječaja za obavljanje djelatnosti tele-
vizije na dr�avnoj razini, na. radijskim 
frekvencijama na kojima se trenutno 
emitira program HRT-a u trećoj televi-
zijskoj mre�i na dr�avnoj razini, iako je 
odredbom članka 54. stavka 1. Zakona o 

Hrvatskoj radioteleviziji bilo određeno 
da će se predmetna koncesija dodijeliti 
najkasnije do 10. o�ujka 2002. godine, 
�to znači da je natječaj trebao biti raspi-
san znatno ranije.

Tekst Natječaja prije objavljivanja nije 
dostavljen na uvid U�em Kabinetu Vlade 
Republike Hrvatske, a niti Vladi Republi-
ke Hrvatske. Također, nije dostavljen ni 
Ministarstvu pomorstva, prometa i veza, 
kao ni Ministarstvu kulture, te tako nije 
provedena stručna konzultacija vezana uz 
frekvencije i cijene.

TURIZAM

Iznajmljivanje privatnog 
smje�taja preko turističkih 
agencija

Na zastupničko pitanje gospodina 
Daria Vasilića (PGS), a u svezi s pore-
znim tretmanom posredovanja pri 
iznajmljivanju privatnog smje�taja 
putem turističkih agencija, odgovorilo 
je Ministarstvo financija.

�Poslove s iznajmljivanjem privatnog 
smje�taja (soba i apartmana), agencije 
mogu obavljati kao posrednički (zastu-
pnički) posao kada rade u tuđe ime i za 
tuđi račun za određenu proviziju ili kao 
posao koji rade u vlastito ime. Porezne 
obveze ovise o tome radi li agencija taj 
posao kao posrednički ili ga radi u svoje 
ime.

Ako agencija nastupa kao posrednik 
dovodeći u vezu iznajmljivača i korisni-
ka usluge, agencija radi u ime i za račun 
iznajmljivača. U smislu poreznih propisa 
usluga iznajmljivanja je obavljena izravno 
od strane iznajmljivača korisniku usluge. 
Ako iznajmljivač nije obveznik poreza 
na dodanu vrijednost, na uslugu obavlje-
nu korisniku usluge ne zaračunava porez. 
Ako je iznajmljivač obveznik poreza na 
dodanu vrijednost tada na obavljenu uslu-
gu korisniku zaračunava porez na dodanu 
vrijednost. Agencija - obveznik poreza na 
dodanu vrijednost kao posrednik u smislu 
odredbe članka 4. stavak 3. i 4. Pravilni-
ka o porezu na dodanu vrijednost obraču-
nava i plaća porez na vrijednost naknade 
(provizije) koju je ostvarila za obavljenu 
uslugu posredovanja, a obvezna je nave-
sti naziv tvrtke odnosno u ovom slučaju 
iznajmljivača za kojeg posreduje odno-
sno kojeg zastupa.

Kod posredničkih poslova agencija za 
iznajmljivača mo�e:

- izdati račun korisniku usluge u ime 
iznajmljivača sa svim podacima iznaj-
mljivača i korisnika usluge te krono-
lo�kim redom i brojem računa svakog 
iznajmljivača,

- u ime iznajmljivača primiti plaćanje 
usluge na svoj račun i proslijediti pripa-
dajući dio iznajmljivaču, bez uključiva-
nja u prihod agencije,

- u ime iznajmljivača platiti njegove 
porezne i druge zakonske obveze (porez 
na dohodak, boravi�nu pristojbu i sl.).

Da bi se nedvojbeno odredila bit poje-
dine transakcije koju provodi agencija 
nije odlučujuće samo to kako je agenci-
ja nazvala ugovor s iznajmljivačem. Iz 
odredbi ugovora i popratne dokumenta-
cije mora biti vidljivo da se cijeli posao 
odvija na način da je agencija posrednik.

Prema na�im saznanjima do kojih smo 
do�li tijekom nadzora poreznih obveznika 
većina ugovora između agencija i iznaj-
mljivača nose naziv ugovora o posredo-
vanju odnosno zastupanju. Međutim, iz 
odredbi ugovora se zaključuje da se ne 
radi o poslovima koje agencije obavljaju 
u tuđe ime i za tuđi račun (posredovanje 
odnosno zastupanje) već se radi o poslo-
vima koje agencije obavljaju u svoje ime 
i za svoj račun ili u svoje ime i za tuđi 
račun.

Ako agencija radi u svoje ime i za 
svoj račun, ili u svoje ime, a za tuđi 
račun, obračunava porez na ukupnu 
naknadu za obavljenu uslugu kako je 
to propisano odredbom članka 4. sta-
vak 1. i 2. Pravilnika. Rad u svoje 
ime, a za tuđi račun (komisioni posao) 
je također rad za proviziju odnosno 
naknadu. Razlika u odnosu na posredo-
vanje je �to u tom slučaju u poreznom 
smislu postoje dvije isporuke odnosno 
dva obvezno-pravna odnosa i predmet 
svakog tog obvezno-pravnog odnosa 
je obavljanje usluge iznajmljivanja, a 
porezna osnovica je puna naknada za 
obavljenu uslugu, ako se radi o ispo-
rukama koje su obavile osobe koje su 
porezni obveznici.

Prema tome, ono �to određuje 
porezni status usluga iznajmljiva-
nja putem agencija je obvezno-pra-
vni sadr�aj transakcije koji mora biti 
jasno definiran ugovorom, a odgova-
rajuća dokumentacija - računi, način 
knji�enja i dr. mora pratiti ugovorenu 
transakciju.
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UNUTARNJI POSLOVI

Dinamika povratka ovisi o 
tekućoj fluktuaciji

Na zastupničko pitanje Dorice Niko-
lić (HSLS) kada će se vratiti otpu�teni 
policajci na radne zadatke s kojih su 
nezakonito otpu�teni, a sada već su 344 
dana u prosvjedu, Ministarstvo unu-
tarnjih poslova odgovorilo je:

�Provodeći zaključke Hrvatskog sabo-
ra o prihvaćanju Izvje�ća Vlade Repu-
blike Hrvatske o rje�avanju problema 
neraspoređenih policajaca od 27. lipnja 
2002. godine, Ministarstvo unutarnjih 
poslova je od 154 biv�a policijska slu-
�benika, koji ispunjavaju uvjete za pono-
vni prijam, vratilo na rad, zaključno s 10. 
o�ujka 2003 godine, 85 biv�ih policijskih 
slu�benika. S 24. o�ujka 2003. godine 
izdana su rje�enja za ponovni prijam u 
slu�bu jo� osmorice policijskih slu�beni-
ka. Dinamika povratka preostalih policij-
skih slu�benika ovisi o tekućoj fluktuaciji 
na radnim mjestima te kategorije zaposle-
nika u narednom razdoblju.

U odnosu na obvezu povratka biv�ih 
policijskih slu�benika u druga dr�avna 
tijela (njih 189), zaključno s 10. veljače 
2003. godine, u pravosudnoj policiji pri-
mljeno je u dr�avnu slu�bu 79 biv�ih poli-
cijskih slu�benika. Nastavak procesa pri-
jema za potrebe pravosudne policije, tako-
đer, uskoro očekuje budući da je u Upravi 
za zatvorski sustav Ministarstva pravosu-
đa, uprave i lokalne samouprave, u tijeku 
natječaj za prijam u dr�avnu slu�bu.

Kada je riječ od 34 biv�a policijska slu-
�benika, a koji prosvjeduju ili su prosvje-
dovali u sakristiji crkve Svetoga Marka, 
Ministarstvo unutarnjih poslova, na koje 
se odnosi pitanje, prema zaključcima 
Hrvatskog sabora o rje�avanju problema 
neraspoređenih policajaca, njih četiri je 
vraćeno u slu�bu, 12 ih je predviđeno za 
slu�bu u drugim tijelima dr�avne vlasti (3 
je primljeno u dr�avnu slu�bu Uprave za 
zatvorski sustav, dok se 3 nisu odazvali 
pozivu navedene Uprave, odnosno nisu 
iskazali interes za zbrinjavanje zapo�lja-
vanjem u pravosudnoj policiji), a za 16 
biv�ih policijskih slu�benika predviđeno 
je zbrinjavanje putem Hrvatskog zavoda 
za zapo�ljavanje. Jedan od prosvjednika 
nije bio policijski slu�benik, već namje-
�tenik pa o njemu Povjerenstvo nije 

niti raspravljalo, a bit će zbrinut putem 
Hrvatskog zavoda za zapo�ljavanje, dok 
je za jednog policijskog slu�benika utvr-
đeno da s danom prestanka slu�be ispu-
njava uvjete za prijevremenu mirovinu.

Vezano uz drugi dio pitanja, napomi-
njem da je u skupini od 16 naraspoređe-
nih policajaca koji će biti zbrinuti putem 
Hrvatskog zavoda za zapo�ljavanje, 
jedan od njih pravomoćnom presudom 
Općinskog suda u Osijeku 1997. godine 
osuđen zbog kaznenog djela krivotvore-
nja isprave, dok je protiv jednog u tijeku 
kazneni postupak pred Općinskim sudom 
u Karlovcu, zbog osnovane sumnje da je 
počinio kazneno djelo iz članka 377. sta-
vaka 1. i 3. Kaznenog zakona.

Protiv �esnaestorice navedenih nera-
spoređenih policajaca ukupno je vođeno 
53 disciplinska postupka, nakon kojih su 
pravomoćnim rje�enjima disciplinskih 
sudova ka�njeni zbog počinjenih te�ih i 
lak�ih povreda radne discipline.

Temeljem navedenih činjenica, razvi-
dno je da odgovorom na pitanje saborske 
zastupnice nije obmanuta javnost, budući 
da se radi o relevantnim podacima, a koji 
ukazuju na činjenicu da navedeni nera-
spoređeni policajci, sukladno kriteriji-
ma Vladinog Povjerenstva za rje�avanje 
problema neraspoređenih policajaca, u 
kojem su kao članovi sudjelovali i pred-
stavnici neraspoređenih policajaca, nisu 
dostojni za obavljanje poslova policijskih 
slu�benika. Upravo iz tog razloga nji-
hovo zbrinjavanje bit će rije�eno putem 
Hrvatskog zavoda za zapo�ljavanje.�

ZA�TITA OKOLI�A

Zbrinjavanje otpada

Na zastupničko pitanje gospođe Mari-
jane Petir (HSS) koje glasi: �Ministar 
gospodarstva Jurčić se sastao sa slo-
venskim ministrom okoli�a Janezom 
Kopačom i razgovarali su o provedbi 
Ugovora kojeg su potpisale 2 Vlade i 
ratificirali parlamenti Hrvatske i Slo-
venije, a vezano uz rje�avanje statu-
snih i drugih pravnih pitanja o nukle-
arnoj elektrani Kr�ko. Ja molim neko-
ga iz Vlade da me upozna sa sadr�ajem 
tog razgovora, posebno vodeći računa 
o zaključcima koje je donio ovaj Par-
lament, a isto tako me zanima koja je 
stajali�ta Hrvatska strana zastupala 
kada govorimo o dekomisiji i o zbri-

njavanju otpada?� odgovorilo je Mini-
starstvo gospodarstva:

�Nakon stupanja na snagu međudr�a-
vnog ugovora Hrvatske i Slovenije o NE 
Kr�ko, 25. o�ujka 2003. godine u Zagre-
bu je odr�an prvi radni sastanak dviju 
strana na ministarskoj razini. Sastanku su 
uz ministre nazočili njihovi pomoćnici te 
direktori elektroprivreda.

Na sastanku je potvrđeno da nema 
nikakvih prepreka u svezi s provedbom 
Ugovora bez obzira na zaka�njelu ratifi-
kaciju sa slovenske strane, odnosno nje-
govo kasnije stupanje na snagu.

Već je sazvana Skup�tina novog dru�-
tva NEK d.o.o. za 5. travnja 2003. godi-
ne na kojoj će se izabrati Uprava i NO 
u skladu s međudr�avnim ugovorom i 
Dru�tvenim ugovorom nakon koje će se 
provesti registracija dru�tva. Iza toga će 
organi dru�tva osigurati sve daljnje akti-
vnosti. Ministri su razmijenili stajali�ta 
o kriterijima za izbor kadrova u organe 
novog dru�tva.

Na�em zahtjevu da se istovremeno s 
ulaskom u upravljanje dru�tvom raspola-
�e i s električnom energijom bit će udo-
voljeno na prvi pogodan datum u travnju 
ovisno o poslovno-komercijalnim uvjeti-
ma na obje strane.

O na�em zahtjevu za naknadu �tete 
od 1. srpnja pro�le godine do ponovnog 
ulaska u elektranu, unatoč slovenskom 
poku�aju odbijanja te teme, dogovoreno 
je da će se nastaviti pregovori s ciljem 
postizanja dogovora o naknadi �tete u 
roku od 60 dana.

U svezi s početkom rada zajedničkog 
upravljanja elektranom, dogovoreno je da 
će se preurediti bilance 31. o�ujka 2003. 
godine, a u svezi s podlogom za naknadu 
�tete hrvatskoj strani i bilanca od 1. srpnja 
2002. godine do 31. o�ujka 2003. godine.

O pitanjima RAO, ING i razgradnje 
nije se detaljno razgovaralo jer tek treba 
imenovati stručne organizacije koje treba-
ju izraditi zajedničke programe koje treba 
odobriti Međudr�avno povjerenstvo. 
Načelno su bila spomenuta i racionalnija 
rje�enja kod trećih, upravo u smislu na�ih 
ideja jo� za vrijeme pregovora. Dakako, 
obje strane moraju provesti interni postu-
pak imenovanja članova Međudr�avnog 
povjerenstva o čemu će se radi pariteta 
nastaviti s konzultacijama.

Razgovaralo se i o pitanjima suradnje 
elektroenergetskog sustava u svezi s tran-
zitom, kapacitetom i drugim tehničkim 
pitanjima.
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ZDRAVSTVO

Prijedlog mjera za suzbijanje 
korupcije

Vezano uz zastupničko pitanje gospo-
dina Joze Rado�a (HSLS) o korupciji u 
zdravstvu Ministarstvo zdravstva odgo-
vorilo je da je zdravstvena inspekcija 
Ministarstva zdravstva kontinuirano pri-
mala zapravo mali broj prijava građana 
vezano za korupciju. Podnesene prijave 
uglavnom su se odnosile na zahtjeve 
liječnika za davanjem određene koristi 
za obavljanje radnji liječenja koje bi u 
granicama svoje ovlasti i inače trebao 
obavljati. Kako je većina zaprimljenih 
prijava nepotpuna, od podnositelja pri-
jave se tra�e konkretni podaci (npr. o 
osobi koja se prijavljuje, o samom djelu 
koje joj se stavlja na teret i sl.). Međutim, 
po zahtjevu ovog ministarstva da mu se 
dostave detaljniji podaci podnositelji pri-
java nisu postupali pa se smatralo da su 
odustali od istih.

U slučaju uredno sastavljenih prijava, 
zdravstvena inspekcija tra�i pismeno 
očitovanje ravnatelja zdravstvene usta-
nove i liječnika protiv kojeg je prijava 
podnesena, te se svi dostavljeni dokazni 
materijali uredno prosljeđuju Dr�avnom 
odvjetni�tvu.

Sa ciljem eliminiranja takvih pojavno-
sti u sustavu zdravstva u tijeku je izrada 
prijedloga mjera za suzbijanje korupcije 
u zdravstvu, za čije potrebe surađujemo s 
Pravnim fakultetom Sveučili�ta u Zagre-
bu i međunarodno poznatom nevladinom 
udrugom Transparency International.

Zajednički napori u reformi 
zdravstva

Odgovor na zastupničko pitanje Kar-
mele Caparin, dr.med. (HDZ), o zahtje-
vima Hrvatskog liječničkog sindika-
ta iskazanih tijekom �trajka, kao i o 
osnovama za uvođenje radne obveze, 
Ministarstvo zdravstva dalo je slijede-
ći odgovor:

�Ministarstvo zdravstva smatra da je 
liječnička profesija odgovorna i dru�tve-
no značajna djelatnost koja zaslu�uje pri-
mjereni profesionalni i dru�tveni status. 
Ministarstvo također ne osporava znača-
jan doprinos liječnika prilikom njihovog 

sudjelovanja u Domovinskom ratu, te 
prihvaća stav Hrvatskog liječničkog sin-
dikata da postojeći status liječnika nije 
uređen na zadovoljavajući način. Zbog 
toga je Ministarstvo zdravstva spremno 
u suradnji s Hrvatskim liječničkim zbo-
rom, Hrvatskom liječničkom komorom i 
Hrvatskim liječničkim sindikatom una-
prijediti status liječnika kroz dono�enje 
Zakona o liječnicima, zaključivanjem 
granskog kolektivnog ugovora, revidi-
ranjem Uredbe o nazivima radnih mje-
sta i koeficijentima slo�enosti poslova u 
javnim slu�bama, a po potrebi i dodatnim 
sporazumima.

Hrvatski liječnički sindikat jedan je 
od četiri sindikata u Pregovaračkom 
odboru sindikata za sklapanje Kolekti-
vnog ugovora za djelatnost zdravstva 
i zdravstvenog osiguranja. Prijedlog 
Kolektivnog ugovora povodom kojeg 
je Vlada Republike Hrvatske dala ovla-
�tenje za potpisivanje ministru zdrav-
stva, sadr�i sve zahtjeve Hrvatskog 
liječničkog sindikata koji su iskazani 
tijekom �trajka u pogledu tzv. stečenih 
prava, odnosno prava koja su ostvari-
vali zdravstveni djelatnici prema prija-
�njem Kolektivnom ugovoru za djela-
tnost zdravstva i zdravstvenog osigura-
nja iz 1997. godine.

Naprotiv, Ministarstvo zdravstva je i 
samo predlo�ilo neka rje�enja kako bi se 
osigurao bolji polo�aj liječnika:

- Osiguranje obavljanja pripravničkog 
sta�a u roku od 4-6 mjeseci nakon zavr-
�enog studija;

- Pravo svim liječnicima na dopunski 
rad sukladno zakonu;

- Osiguranje sredstava za edukaciju
- Sudjelovanje u dobiti na temelju 

ostvarenih prihoda na tr�i�tu, od obavlja-
nja djelatnosti ustanove

Prema tome, smatramo da je Prijedlo-
gom Kolektivnog ugovora za djelatnost 
zdravstva i zdravstvenog osiguranja 
ugrađeno ne samo ono �to je tra�eno već 
i vi�e, te nema potrebe za sklapanjem jo� 
i dodatnog kolektivnog ugovora za poje-
dine struke unutar djelatnosti zdravstva. 
U okviru Kolektivnog ugovora za djela-
tnost zdravstva i zdravstvenog osigura-
nja moguće je dogovoriti prava i utvrditi 
obveze koje se tiču svih zaposlenika u 
sustavu zdravstva, ali i sve specifično-
sti koje se, ako postoje, odnose samo na 
liječničku struku. Potrebno ih je samo 
odrediti i u kolektivni ugovor navesti 
kao takve.

Jedini zahtjev Hrvatskog liječničkog 
sindikata koji nije prihvaćen je pove-
ćanje plaće od 45% ili pravo na stalni 
dodatak na plaću od 2.000,00 kn sva-
kom liječniku, �to predstavlja linearno i 
jednako povećanje svima bez obzira na 
uvjete rada.

Djelatnost zdravstva je jedna od 
javnih slu�bi. Mo�e se razmatrati o 
tome da li je zbog nekih specifičnosti 
zdravstva to opravdano ili ne, ali sve 
dok je situacija postojeća, plaće slu�be-
nika i namje�tenika u javnim slu�bama 
određuju se sukladno Zakonu o plaća-
ma u javnim slu�bama, a koeficijent 
slo�enosti za obračun plaće uređenje 
uredbom Vlade. Tra�eno povećanje 
u bilo kakvom obliku doista bi pore-
metilo cijeli postojeći sustav plaća u 
javnom sektoru i s toga je neodr�ivo u 
ovom trenutku.

Međutim, Ministarstvo zdravstva je 
izradilo prijedlog Uredbe o dodacima na 
plaće za pojedine poslove zaposlenih u 
zdravstvu objavljene u �Narodnim novi-
nama� broj. 20/2003., a kojom je utvrđe-
no pravo na dodatak na plaću u rasponu 
od 6 do 20% čime se ostvarilo prosječno 
povećanje plaće liječnika u iznosu od 
10%.

Ministarstvo je nadalje, Hrvatskom 
liječničkom sindikatu predlo�ilo i ana-
liziranje i revidiranje Uredbe o nazivi-
ma radnih mjesta i koeficijentima slo-
�enosti poslova u javnim slu�bama u 
dijelu koji se odnosi na pojedina radna 
mjesta zdravstvenih djelatnika visoke 
stručne spreme. Analizi bi se pristupi-
lo odmah jo� tijekom mjeseca veljače, 
a prijedlog izmjena i dopuna Uredbe 
uputio bi se Vladi Republike Hrvatske 
nakon njezina zavr�etka, najkasnije do 
rujna 2003. godine kako bi se na vrije-
me mogla pronaći sredstva u Dr�avnom 
proračunu prilikom njegovog rebalansa, 
te kako bi se na taj način moglo utjecati 
da se obave određene promjene i u tom 
pogledu.

�to se tiče radne obveze, napominjemo 
da je uz pravo na �trajk, također jedno od 
ustavom zagarantiranih prava, sukladno 
odredbi članka 58., i pravo svakog gra-
đanina na zdravstvenu za�titu u skladu sa 
zakonom.

Odredbom članka 26. Zakona o zdrav-
stvenoj za�titi određeno je da svaki gra-
đanin ima pravo na jednakost u cjelo-
kupnom tretmanu prilikom ostvarivanja 
zdravstvene za�tite, na zdravstvenu uslu-
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gu standardizirane kakvoće i jednakog 
sadr�aja kao i pravo na naknadu �tete 
koja mu je nanesena pru�anjem neo-
dgovarajuće zdravstvene usluge, te hitnu 
pomoć i neodgodivu medicinsku pomoć 
u trenutku kada mu je ona potrebna.

Vlada Republike Hrvatske donije-
la je svoju Odluku o uvođenju radne 
obveze nakon dugotrajnih i svakodne-
vnih razgovora sa �trajka�kim odborom 
HLS-a. te nakon sastanka s predsjedni-
kom Vlade Republike Hrvatske koji su 
odr�ani radi pronala�enja zajedničkog 
rje�enja nastalog spora mirnim putem, 
u vrijeme kada se zdravstvena za�ti-
ta obavljala prema slobodnoj procjeni 
liječnika o tome da li je neki slučaj 
hitan ili ne, kada se pacijentima odga-
đaju već mjesecima unaprijed naručeni 
operativni zahvati, uslijed mnogobroj-
nih primjedbi i �albi građana, posebice 
umirovljenika i invalida, o ne pru�e-
noj ili neadekvatno pru�enoj tra�enoj 
zdravstvenoj za�titi, iz osnovnog razlo-
ga da svima omogući Ustavom zajam-
čeno pravo na redovitu, jednaku i sveo-
buhvatnu zdravstvenu za�titu.

Ministarstvo zdravstva zastupa sta-
jali�te da građani Republike Hrvatske 
zaslu�uju bolju, dostupniju i efikasni-
ju zdravstvenu za�titu i to poku�ava 
postići kroz reformu sustava zdravstva. 
Zajednički napori svih sudionika za 
ostvarivanjem navedenog cilja trebaju 
biti u slu�bi hrvatskih građana, a pose-
bno bolesnika, jer samo njihovo zado-
voljstvo, te pobolj�anje zdravstvenih 
pokazatelja mogu postati opravdanje za 
dodatna ulaganja u zdravstvo, a na toj 
osnovi i pobolj�anje materijalnog i sta-
tusnog polo�aja hrvatskih liječnika, stoji 
u odgovoru.

KONCESIJE

Nema tajnovitosti u projektu 
prenamjene putničkih u teretne 
zrakoplove

Na zastupničko pitanje Jadranke 
Katarinčić-�krlj (HSLS) u vezi 
s poslovanjem Istarske razvojne 
agencije � odgovorila je Vlada 
Republike Hrvatske:

�Vlada Republike Hrvatske nije bila 
involvirana oko preliminarnih pregovora 
koje je Istarska razvojna agencija (IDA) 

provodila s izraelskom kompanijom 
za prenamjenu putničkih zrakoplova 
u teretne u Puli, niti ima bilo kakve 
spoznaje da se radi o kompaniji koja 
se bavi proizvodnjom oru�ja koje je 
kori�teno u ratu na Kosovu, Afganistanu 
i iračkom ratu.

Nadalje, Vlada Republike Hrvatske 
nije donijela nikakvu odluku o davanju 
koncesije Istarskoj razvojnoj agenciji 
(IDA) unutar Zračne luke Pula, odnosno 
koncesije za osnivanje slobodne zone 
o osiguranju zemlji�ta u neposrednoj 
blizini, a koje bi se nalazilo u vlasni�tvu 
Republike Hrvatske.

IDA u ovome trenutku izrađuje 
elaborat o potrebnom zemlji�tu i 
razmatra, u suradnji s nadle�nim 
dr�avnim tijelima, tri varijante za 
moguću lokaciju buduće slobodne zone 
u pulskoj zračnoj luci, ukupne povr�ine 
od cca 25 ha.

Potrebno je naglasiti da se u pulskoj 
zračnoj luci namjerava izgraditi 
isključivo civilni avioprogram 
visoke tehnologije, �to je od iznimne 
vrijednosti za tehnolo�ki razvoj Istarske 
�upanije.

Prema prikupljenim informacijama, 
Istarska razvojna agencija (IDA), 
uz potporu Poglavarstva Istarske 
�upanije, već godinu dana aktivno 
radi na realizaciji projekta izgradnje 
tvornice za prenamjenu putničkih 
zrakoplova u teretne u pulskoj zračnoj 
luci, o čemu su informirana i nadle�na 
dr�avna tijela i. javnost putem 
medija, a o čemu svjedoče niz napisa 
u dnevnim i tjednim tiskovinama, 
pa se nikako ne mo�e govoriti o 
�tajnovitosti posla�.

Po realizaciji projekta, kao nositelji 
eventualne izgradnje spominju 
se izraelske tvrtke: Solel Boneh 
International, Efgad International 
i IAI-Israeli Aircraft Industries, 
odnosno njena divizija Bedek 
Aviation, koja daje know-how za 
prenamjenu zrakoplova. Inače IAI je 
poznata svjetska tvrtka koja opslu�uje 
i vojnu industriju, no nema spoznaje 
da se proizvodi IAI-a koriste u ratnim 
sukobima.

Inače koncesiju za Slobodnu zonu 
luke Pula dobila je, Odlukom Vlade 
Republike Hrvatske, 11. o�ujka 
1999. godine, Lučka uprava Pule 
na razdoblje od 25 godina - stoji u 
odgovoru.

LOKALNA 
SAMOUPRAVA

Nadzor nad zakonito�ću rada 
Općinskog vijeća Općine 
Udbina

Zastupnica Zdenka Babić-Petričević 
(HDZ) postavila je zastupničko pita-
nje koje se odnosi na djelokrug Mini-
starstva pravosuđa, uprave i lokalne 
samouprave, u pogledu poduzimanja 
radnji u svezi s provedbom nadzora 
nad radom tijela Općine Udbina.

Ministarstvo pravosuđa, uprave i 
lokalne samouprave odgovorilo je da 
je u predmetu Općine Udbina povodom 
predstavke skupine vijećnika Općinskog 
vijeća Općine Udbina, sukladno član-
ku 78. stavci 1. i 2. Zakona o lokalnoj i 
područnoj (regionalnoj) samouprave pro-
velo nadzor nad zakonito�ću rada i akata 
na spornoj 11. sjednici Općinskog vijeća 
Općine Udbina odr�anoj 19. prosinca 
2002. godine.

Slijedom toga, u postupku nadzora 
Odlukom Ministarstva pravosuđa, upra-
ve i lokalne samouprave od 12. veljače 
2003. godine poni�tena je 11. sjednica 
Općinskog vijeća Općine Udbina odr�a-
na 19. prosinca 2002. godine a odluke 
donesene na predmetnoj sjednici ogla�e-
ne su ni�tavim. Naime, prilikom saziva-
nja i odr�avanja 11. sjednice 19. prosinca, 
do�lo je do kr�enja zakonskih i poslovni-
čkih odredaba Općine Udbina, čime svim 
vijećnicima Općinskog vijeća nije ostva-
reno njihovo osnovno vijećničko pravo 
prisutnosti sjednicama i sudjelovanja u 
radu predstavničkog tijela.

Kako je na spornoj 11. sjednici Općin-
skog vijeća donesena i odluka o usvaja-
nju općinskog proračuna za 2003. godi-
nu, koja je slijedom navedenog ogla�ena 
ni�tavnom, na temelju toga stekli su se 
sukladno članku 84. stavku 1. točci 7. 
Zakona o lokalnoj i područnoj (regio-
nalnoj) samoupravi propisani uvjeti za 
raspu�tanje predstavničkog tijela Općine.

Ministarstvo je poduzelo i daljnje radnje 
koje prethode podno�enju prijedloga za 
raspu�tanje Općinskog vijeća na temelju 
članka 84. Zakona. U tom smislu zatra�eni 
su od političkih stranaka i nezavisnih lista 
koje participiraju u radu Općinskog vijeća 
prijedlozi kandidata za povjerenika Vlade 
Republike Hrvatske u Općini Udbina (rok 
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za dostavu prijedloga bio je 28. veljače 
2003.). 3. o�ujka 2003. godine, upućen je 
Vladi RH prijedlog za raspu�tanje Općin-
skog vijeća Općine Udbina i imenovanje 
povjerenika u Općini Udbina.

Nakon toga, dopisom predsjednika 
Općinskog vijeća Općine Udbina od 3. 
o�ujka 2003. godine, ovo Ministarstvo oba-
vije�teno je da je istoga dana odr�ana sje-
dnica Općinskog vijeća Općine Udbina na 
kojoj je donijet proračun za 2003. godinu.

Uvidom u zapisnik s predmetne sje-
dnice i dostavljenu dokumentaciju, utvr-
đeno je da je predmetnu sjednicu sazvao 
predsjednik Vijeća, da je poziv za sje-
dnicu upućen svim članovima Općin-
skog vijeća (dokaz - dostavnice) te da 
je proračun Općine Udbina za 2003. 
godinu donesen sukladno članku 36. 
Zakona o lokalnoj i područnoj (regio-
nalnoj) samoupravi, propisanom veći-
nom glasova.

Slijedom iznijetog, dono�enjem pro-
računa Općine Udbina za 2003. godinu 
otklonjeni su razlozi za raspu�tanje pred-

stavničkog tijela, odnosno Općinskog 
vijeća Općine Udbina iz članka 84. stav-
ka 1. točke 7. Zakona o lokalnoj i podru-
čnoj (regionalnoj) samoupravi te bi ono 
moglo dalje nastaviti djelovati u skladu 
sa Zakonom.

Naime, sukladno članku 85. stavku 1. 
Zakona o lokalnoj i područnoj (regio-
nalnoj) samoupravi, rje�enje Vlade RH 
o raspu�tanju predstavničkog tijela je 
konačno i stupa na snagu danom objave 
u �Narodnim novinama� te je u konkre-
tnom slučaju Općine Udbina poduzetim 
radnjama, odnosno dono�enjem proraču-
na razlog za raspu�tanje predstavničkog 
tijela otklonjen prije dono�enja i stupanja 
na snagu rje�enja o raspu�tanju predsta-
vničkog tijela.

S obzirom na prethodno navedeno, 
Ministarstvo pravosuđa, uprave i lokal-
ne samouprave je dopisom od 6. o�uj-
ka 2003. godine, povuklo svoj prijedlog 
za raspu�tanje Općinskog vijeća Općine 
Udbina i imenovanje povjerenika Vlade 
Republike Hrvatske u Općini Udbina te 
predlo�io Vladi RH obustavu postupka - 
stoji u odgovoru.

M.M.


